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عباس شيبانی، پنجشنبه گذشته  
در 91 سالگی درگذشت

 استارت
با آبی های قدیمی

در مهم ترین بازی امروز لیگ برتر 
 قلعه نویی و مهدی رحمتی 

 در اراک خاطره دعواهای گذشته شان
را زنده می کنند

هفته ســیزدهم از رقابت های لیگ برتر ایران 
عصر امروز آغاز می شــود و در اولین روز این 
هفته 5مسابقه برگزار خواهد شد. در مهم ترین 
بازی امــروز، تیم دوم جــدول یعنی گل گهر 
در زمین آلومینیوم اراک بــه میدان می رود 
تا شــاید باز هم مثل هفته گذشــته به مدت 
24ساعت صدرنشین لیگ شود. سپاهان هم 
در زمین خودش میزبان نفت مسجدسلیمان 
اســت که در هفته های اخیر خیلی راحت و 

پرگل می بازد.

���������������������������������������  نساجی هوادار
در دومین هفته بازگشــایی مســابقات بعد 
از جام جهانــی، اولین بــازی را 2تیم هوادار 
و نســاجی در تهران برگــزار می کنند؛ 2تیم 
بازنده هفته گذشــته که به ترتیب به گل گهر 
صدرجدولــی و صنعت نفــت قعر جدولــی 
باخته اند. هــوادار از ضعیف ترین میزبان های 
فصل بوده و طی 6بازی خانگی اش فقط یک 
بار موفق به پیروزی شده و کلا 4امتیاز گرفته 
است. جالب اینکه نســاجی هم در بازی های 
خارج از خانه اش فقط 4امتیاز از یک برد و یک 
مساوی دارد. نســاجی تیم عجیبی است که 
گل گهر را در سیرجان برده اما به نفت آبادان 

در قائمشهر باخته است!

���������������������������������� گل گهر آلومینیوم
گل گهــر 3بــازی اخیــرش را بــرده و در 
آستانه رســیدن به رکورد 4پیروزی متوالی 
پرسپولیسی ها ست. در این فصل هیچ تیمی به 
جز پرسپولیس از مرز 3برد متوالی بالاتر نرفته 
و حالا تیم قلعه نویی در آستانه این کار است. 
باخت آلومینیوم در هفته گذشــته، احتمال 
وقوع این اتفاق را بیشتر کرده است. تیم مهدی 
رحمتی 6هفته شکســت ناپذیر بود و حسین 
پورحمیدی هم با 6کلین شیت متوالی درون 
دروازه این تیم درخشش فوق تصوری داشت. 
اما آنها هفته گذشــته در زمین ذوب آهن هم 
گل خوردند و هم باختند. اگر قلعه نویی امروز 
شاگرد سابقش را ببرد، جایگاهش را بالای سر 

استقلال محکم تر خواهد کرد.

سپاهان������������������ نفت مسجدسلیمان
نفت مسجدســلیمان بعــد از 5باخت پرگل 
و دریافــت 21گل طــی 6بــازی بالاخــره 
ســرمربی اش را تغییر داد. رضــا مهاجری از 
جمع خوزســتانی ها رفت و ابراهیم اشکش از 
لیگ یک آمد تا شاید روند باخت های سنگین 
مسجدسلیمان بالاخره متوقف شود. اشکش در 
اولین تجربه لیگ برتری اش کار سختی دارد 
و باید به مصاف ژوزه مورایس برود، آن هم در 
زمین حریف. مورایس در این هفته ها دقیقا به 
اندازه نشستن در رتبه چهارم امتیاز می گیرد 
و هیچ تیم بزرگی را نمی بــرد. تیم او با همان 
روند قبلی هم قاعدتا باید نفت مسجدسلیمان 
را ببرد وگرنه حتی از رتبه چهارم هم پایین تر 

خواهد رفت.

فولاد���������������������������������������ذوب آهن
فولاد بعد از 7هفته فاجعه بــار بالاخره هفته 
گذشــته به خودش آمد و یک بــازی را برد. 
جواد نکونام که انگار ذهنش درگیر تیم ملی 
و پیشنهادهای فدراســیون بود، طی 7بازی 
به 4مســاوی و 3باخت رســیده بود. او هفته 
قبل نفت مسجدسلیمان را پرگل برد تا شاید 
شروع دوباره لیگ برتر، شــروع دوباره نتایج 
خوب این تیم باشد. البته حریف امروز فولاد 
هم تیم جان سختی است که به این راحتی ها 
نمی بازد. ذوب آهن هر 2بازی اخیرش را برده، 
در حالی که طی 10بازی قبلی اش فقط یک بار 

پیروز شده بود.

����������������������������� ملوان مس رفسنجان
این هم مسابقه 2تیمی است که در این هفته ها 
فرم خوبی داشــته اند. ملوان از مساوی مقابل 
سپاهان می آید و مس رفســنجان از پیروزی 
در دربی مسی ها. انزلی چی ها در شروع لیگ 
خیلی سخت امتیاز می گرفتند و در قعر جدول 
تک و تنها بودند، اما کســب 5امتیاز از 3بازی 
اخیر آنها را کمی از قعر جدول جدا کرده است. 
آنها امروز در رفســنجان میزبان سختگیری 
دارند که حق خودش را رتبه ای بالاتر از ششم 
می داند. مس با 4گل خورده صاحب بهترین 
خط دفاعی لیگ است اما چون موقعیت هایش 
در خط حمله به گل تبدیل نشده فقط 3بازی 

را در این فصل برده است.
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فسخ قرارداد لوکاديا با پرسپوليس، به دوران 
حضور يک مهاجم درجه يک در ايران پايان داد

ستاره
ناتمام

چرا نصف تیم را عوض کردی؟
 ناتوانی استقلال در حفظ برتری در دربی، باعث شد انتقادهای زیادی 
از ریکاردو ساپینتو شکل بگیرد؛ مخصوصا که این مربی بعد از گل دوم 

5 تعویض انجام داد و نیمی از ترکیب تیمش را عوض کرد

18
پیش بازی

هفته

رحمان بی رحم؛ ستاره2022 جهان
طبق اعلام اتحادیه جهانی کشتی، رحمان عموزاد عنوان برترین  

کشتی گیر جوان دنیا را در سال2022 کسب کرد. بهترین کشتی گیر 
جوان دنیا چه مسیری را برای کسب دوبنده تیم ملی طی خواهد کرد؟

20

صفحه17

نيم نگاه
جلال بهرامی؛ معاون حمل ونقل و ترافيک شهرداری تهران 

سال ها پيش با او در دفتر محقرش ديدار کرديم. وارد 
اتاق که شديم صميمانه به استقبال آمد. از هر دری 
سؤال کرديم؛ از سابقه مبارزاتی و روزهای زندان و 
شکنجه گرفته تا مسئوليت های بعد از انقلاب و نوع رابطه اش با فرزند و همسر 
و غيره. اما پاسخ به همه سؤال های ما تنها 2 يا 3کلمه مشابه، همراه با لبخندی 

دوست داشتنی بود؛ »کاری نکردم«. »وظيفه بود«.

عباس شیبانی حقاً دیدنی بود
دوستان قديمی دکتر وقتی ديدند سؤال های ما بی پاسخ مانده، به کمک آمدند 
و خاطراتی از زندگی کاری و شخصی ايشان بازگو کردند تا شايد به سخن بيايد. 
اما بازهم بی نتيجه بود. گويی قرار نداشت درباره خودش حرف بزند. پاسخش 

به همه سؤال ها اين بود؛ »فراموش کنيد«.
جناب شيبانی در 91سالگی به رحمت خدا رفت. حقيقتا سياستمداری خادم که 
زندگی اش در تراز يک مسئول راستين انقلاب اسلامی بود. سال ها عضو شورای 
شهر تهران بود و رکورد بی غيبت و بی تأخيرترين عضو شورا را در جلسات داشت. 
در نهايت سادگی زندگی می کرد. پزشک بود و سابقه رياست دانشگاه تهران و 
نمايندگی مجلس و شورای شهر و ده ها مسئوليت ديگر داشت، اما تا پايان عمر 
بدون خانه شخصی و آخرين ماشينش پيکان ساده ای بود که با اصرار خانواده 

چند سال پيش تر تبديل به پرايد شده بود.
ســال ها در زندان طاغوت بود و در همان زندان هم مراسم خواستگاری از يک 
بانوی انقلابی و مبارز صورت می گيرد. بعد از انقلاب هم خانه اش محل رفت وآمد 
و جلسات بزرگان انقلاب و قدمگاه بهشتی و مطهری و طالقانی و باهنر و ديگر 

بزرگان بود؛ حقاً »خانه انقلاب« بود.
به گفته دخترش، 2 دست کت و شلوار داشت که سال هاست تغيير نکرده بود. 
رابطه بس عاشقانه با همسر مرحومه شان داشت و اما آنقدر به کار اهميت می داد 
که يک روز بعد از تدفين همســر در محل کار حاضر می شود و اجازه نمی دهد 

بيش از يک کاغذ معمولی از بيت المال برای اعلام تسليت هزينه شود.
جهيزيــه دختــرش يخچــال و گاز نداشــت و فقــط فــرش و تعــدادی 
ظــروف بــود و کمی هــم خــرت و پــرت؛ بــه خانــواده داماد هــم گفته 
بود که اگر برای عروســی شــام بدهنــد در مجلس حاضر نمی شــود؛ فقط 
ميــوه و شــيرينی. در مجلس عروســی هــم صنــدوق کمک بــه خيريه 
 گذاشــته بود تا مردم به جای کمــک به عــروس و داماد، بــه خيريه کمک 

کنند.
همه اين حرف ها را هم از اطرافيان و همسايه هايش شنيديم. خودش در پاسخ 

به همه اين سؤال ها فقط سکوت می کرد و می خنديد.
وقتی گفتيم نصيحت مان کــن، يک جمله گفت: »تــا می توانيد به اين مردم 

خدمت کنيد«.
اما جناب شيبانی عزيز يک بار در طول اين جلســه به وجد آمد و سخن گفت. 
وقتی يکی از همراهان از خصوصيات حاجيه خانم فاطمه، مادر مرحوم شــان 
گفت. نقل شد که مادرشان وقتی بيمارســتان می رفتند بالای سر هر مريض 

می ايستادند و دعا می خواندند.
جناب شــيبانی اســم مادر که آمد با صلابت خاصی که ديگر همان خنده هم 
روی لبانش نبود و با بيانی پر از حــرارت و حرمت، گفت: »مادر ما يک درويش 

تمام عيار بود«.
از مادر درويشی را آموخته بود، سادگی و زاهدی و کم سخنی و خدمت. می گفت 

من کمتر حرف می زنم و تلاش می کنم عمل کنم.
و بيشتر اوقات سال های پايان عمر نيز به سکوت گذشت... .

متأســفانه ما درحــال حاضــر بــا عقب ماندگی 
درخصوص زيرســاخت های حمل ونقل تهران مواجه هســتيم که اين مسئله 
به خاطر شرايط اقتصادی ادوار گذشــته بوده و بايد تلاش هايی صورت بگيرد 
تا اين مشکل برطرف بشــود. برای جبران اين عقب ماندگی چند کار از سوی 
معاونت حمل ونقل و ترافيک شهرداری تهران در دستور کار قرار دارد. نوسازی 
و بازسازی حوزه حمل ونقل عمومی ازجمله اتوبوس ، مترو و تاکسی از مواردی 
است که به صورت جدی در دســتور کار قرار دارد و در دنيا نيز اين کار معمول 
است. به هر ترتيب اين يک کار متداول بوده و هيچ عيب و ايرادی هم ندارد و در 

شهر تهران هم اين مسئله به صورت جدی پيگيری و اجرا می شود.
بسياری از خودروهايی که تحت عنوان خودروهای فرسوده از رده خارج شده اند 
به کشورهای همسايه فروخته می شــوند. در اين دوره از مديريت شهری نيز 
سياست ما به جای تملک، خريد خدمت و سرويس دهی مناسب به شهروندان در 
حوزه حمل ونقل است. يکی از سياست های اين دوره از مديريت شهری استفاده 
و مشارکت با بخش خصوصی در ناوگان حمل ونقل عمومی است و در اين مسير 
طی اين دوره اقدامات خوبی به ويژه در حوزه حمل ونقل انجام شده است. قطعا 
اولويت ما در بحث حمل ونقل عمومی با مترو و توســعه آن است. البته در کنار 

اين مسئله بايد توجه ويژه ای نيز به اتوبوس و پس از آن تاکسی داشته باشيم.

اولویت با مترو و اتوبوس است 
براساس آمار، از ميليون ها سفری که روزانه در پايتخت انجام می شود کمتر از 
200هزار سفر به تاکسی ها اختصاص دارد.ما بايد بتوانيم با برنامه ريزی مدون و 
مناسب از ظرفيت قابل توجه مترو استفاده کنيم. به طوری که هم اکنون روزانه 
از 7خط احداث شده مترو يک ميليون و 500تا يک ميليون و 600سفر انجام 
می شوند که البته پيش از دوره جديد مديريت شــهری اين آمار يک ميليون 
جابه جايی بود. قطعا ما با تامين واگن های مورد نياز در 7 خط اشــاره شــده 
می توانيم ظرفيت جابه جايی را به 4ميليون سفر برسانيم، اما متأسفانه به دليل 
کمبود واگن تا کنون نتوانســته ايم از اين ظرفيت و پتانســيل به نحو مطلوب 

استفاده کنيم. 
حال سؤالی که مطرح می شود اين اســت که آيا بايد 4خط متروي 8، 9، 10و 
11در پايتخت احداث شود يا خير؟ قطعا بايد پاسخ داد که اين کار انجام مي شود 
اما قبل از آن، بايد بتوانيم از ظرفيت موجود به نحو مطلوب و بهينه اســتفاده 
کنيم. برای هر کيلومتر مترو به جز بحث تامين واگن، به اعتبار 1500ميليارد 
تومانی نياز اســت. قاعدتــا برای احداث 4خــط  8، 9، 10و  11با احتســاب 
300کيلومتر به يک اعتبــار 450هزار ميليارد تومانی به جــز واگن ها، به نرخ 

امروز، مورد نياز است.

11هزار اتوبوس تا سال 1404
طبق برنامه تا 3ســال آينده بايد 11هزار اتوبوس در شهر تهران داشته باشيم. 
در حمل ونقل عمومی، اولويت مردم بحث اتوبوس است و براساس طرح جامع 
حمل ونقل تا پايان 1404ما بايد 11هزار دســتگاه اتوبوس در تهران داشــته 
باشيم تا بتوانيم شرايط خوبی را در جابه جايی مسافران مهيا کنيم. هم اکنون 

2هزار و 400دســتگاه تا 2 هزار و 600دســتگاه اتوبوس 
فعال در شــهر تهران وجــود دارد که قرار اســت در يک 

برنامه زمانبندی شده از سوی شورای شــهر و شهرداری تهران 2هزار دستگاه 
اتوبوس با اولويت های دوکابيــن به ناوگان حمل ونقل عمومی افزوده شــود. 

روزهای روشن اتوبوسرانی  درویش شورای شهر
»حسین زینال زاده«؛ جوانی که امروز نامش بر سر زبان هاست، شهره فرا می رسند

شده به غیور بودن. دفاع از مردم و نوامیس شهرش را بر جان خود مقدم 
می دانست. وقتی آشوبگرها امنیت شهر را بر هم زدند شب 
و روز خود را وقف حفظ آرامش شهرش کرد. در کوچه و 
خیابان گشت می داد تا کسی مزاحم مردم کوچه و بازار 
نشود. روزی هم که شــهید شد برای همین در خیابان 
عاملی حضور داشت. همراه با دوستش به یاری کسبه 

رفته بود...

دانشجوی بسيجی اي که برای دفاع از امنيت به شهادت رسيد
کوچه به کوچه دنبال شهادت بود

16

بهترين کشتی گير دنيا چه مسيری را طی خواهد کرد؟
رحمان بی رحم؛ ستاره2022 جهان

20

طبق اعلام اتحادیه جهانی کشتی، رحمان 
عمــوزاد دارنده مدال طلای مســابقات 
جهانی صربستان، موفق شد عنوان برترین 
کشتی گیر جوان دنیا را در سال2022 کسب 
کند. علاوه بر عموزاد، امیررضا معصومی 

در کشــتی آزاد و دانیال سهرابی در 
کشتی فرنگی از دیگر نامزدهای 

کسب این عنوان بودند...

ويژه های  امروز

فيلم گفته هــای اخير وزيــر اقتصــاد در زمينه 
تلاش های دولت برای مهار تورم را با اســکن 

اين کيو آرکد  ببينيد.

تصاوير مرکز بازسازی اتوبوس های تهران و صحبت های معاون شهردار درباره اين مرکز را  با اسکن اين کيو آرکد  ببينيد.
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داده نما
گرافيک: مهدی سلامی

قیمت پراید )مدل 131( از ابتدای ســال تا کنون افزایشــی حدود 40 میلیون 
تومانی را پشت سر گذاشته است و همچنان در این بازار ملتهب می تازد.

سال ۱۳۷۲

سال ۱۳9۱

توقف تولید

شروع تولید پراید از سال 13۷2 در ایران توسط شرکت سایپا در 2مدل 
سدان و هاچ بک تحت عنوان صبا و نسیم.

تعیینقیمت۲میلیونتومانبرایپراید

»پراید111« ۷ میلیون تومانی ناگهان 20میلیون تومان شد.

تولید مدل های 132، 111 و 131 به ترتیب در دی 98، اردیبهشت 99 و تیر 99 
متوقف شد و خودروهای تیبا، ساینا و کوییک جایگزین مدل های پراید 

شد. البته مدل وانت با نام 1۵1 هنوز هم تولید می شود.

سایپا ۱۳۲
در این مدل شکل چراغ های 
خودرو کمی جذاب تر شده 
است و مقداری زیباتر جلوه 
می کند.

سایپا ۱۳۱
این مدل همان پراید 

صباست.  تغییرات این مدل 
در داشبورد و کریستالی شدن 

چراغ های عقب است.

 انواع 
 مدل های 

پراید 

سایپا ۱5۱
 به شکل یک وانت کوچک با قیمت مقرون به صرفه  تری 

نسبت به ماشین های مشابه عرضه می شود.

نسیم 
همان هاچ بک  بود که 

فاقد ترمز  ای بی اس بود.

سایپا ۱۱۱
 تولید این مدل از 90

 آغاز شد و به اعتقاد مردم 
زیباترین نوع از انواع 

مدل پراید است.

صبا
یک نسیم با صندوق که 
نسبت به بدون صندوق 
شتاب کمتری داشت.

سفری
این مدل با نام پراید 
استیشن در سال ۷9 
تولید شد. 

سایپا ۱4۱
از نظر فنی با صبا و نسیم فرقی ندارد. 
این مدل در کشور ونزوئلا تحت عنوان 

یک پرنده زیبا فروخته می شود.

پراید همچنان می تازد

ادامه در 
صفحه 21

صفرشد
تورم  ماهانه خوراکی ها 

 نزول تورم خوراکي ها عمدتا ناشی از کاهش 
قيمت مرغ و ميوه بوده است

می
ست

ر ر
 امي

ي/
هر

مش
س: ه

عک

مرور فراز و فرودهای 
زندگی  مرحوم شیبانی

 20درصد زندانیان غیرعمد
بدهکار مهریه

گفت وگو با رئيس هيأت امنای ستاد ديه کشور

۲300زندانی
بدهکاران مهریه هستند.

1۲800زندانی
جرایم غیرعمد داریم.

140زندانی
کرمان

۲00زندانی
فارس

140زندانی
البرز

استان های اول در زندانی های مهریه

مدیریتشهری
برایاحیایاتوبوسرانی

چهکردهاست؟

روندبازسازی
واورهالاتوبوسهای
تهرانچگونهاست؟

اتوبوسبرقی
تولیدداخلکشورمانچه

ویژگیهاییدارد؟

آیابالاخره
معابرشهرتهرانصاحب
ترامواخواهدشد؟

فيلــم   دیدار قدیمی اساتید 
پزشــکی با مرحوم عباس 
شیبانی در منزل او را  با اسکن 

اين کيو آرکد  ببينيد.

صفحه های 21 تا 24
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حضرت آیت الله خامنه ای صبح دیروز)جمعه، دوم دی ماه( با 
حضور در کنار پیکر مرحوم عباس شــیبانی ضمن اقامه نماز 
و قرائت فاتحه، از تلاش های آن مرحوم در خدمت به نهضت 
امام خمینی)ره( در دوران قبل و بعد از انقلاب اسلامی تجلیل 

کردند.
»آقای دکتر شــیبانی به معنای واقعی کلمه جزو انسان های 
صالح بود. ما ایشان را خیلی وقت اســت، سال ها ست، یعنی 
شاید پنجاه و چند سال است می شناسیم.« اینها بخش هایی 
از بیانات کوتــاه رهبر معظم انقلاب اســلامی درباره مرحوم 
دکتر شیبانی پس از ادای نماز بر پیکر وی است. تمجید از این 
شخصیت باســابقه و مخلص اما منحصر به عبارات بالا نبود: 
»آدم فعّال، خیرخواه و آماده بــه کار  و به معنای واقعی کلمه 
مبارز بود؛ واقعاً این جوری بود.« بیــش از 5دهه همراهی و 
آشنایی با دکتر شیبانی، مقاطع مهمی از تاریخ مبارزات مردم 
ایران را قبل و بعد از انقلاب اســلامی برای یاران امام راحل و 
مبارزان و انقلابیون رقم زده که حضــرت آیت الله خامنه ای 
به آن اشــاره کردند. دور از انتظار هم نبود در این مراسم که 
اعضای خانواده آن مرحوم نیز حاضر بودند، اشــاراتی به این 
همراهی پنجاه و چند ســاله با انقلاب شــود: »ایشان تازه از 
زندان آزاد شده بود، به نظرم ســال ۴۷ یا ۴۸ بود که با ایشان 
آشنا شــدیم... من با مرحوم طاهر احمدزاده از مشهد آمدیم 
تهران، یک کاری داشــتیم اینجا، لازم بود جمعــی از افراد 
صاحب فکر و صاحب نظر و مانند اینها مثــل آقای طالقانی، 
مهندس بازرگان، دکتر ســحابی، اینهایی کــه بودند، جمع 
می شدند؛ من و آقای احمدزاده یک حرفی برای آنها داشتیم. 
احمدزاده گفت که جمع کردن اینها کار ما نیست، کار عباس 
شــیبانی اســت؛ او می تواند اینها را جمع کند. این بود که با 
ایشــان تماس گرفتیم و آمد و گفتیم ما چنین کاری داریم، 
فوراً - به نظرم شاید در ظرف 2روز- یک جلسه پانزده شانزده 
نفره، از دکتر شــریعتی، آقای بهشتی، آقای مطهری، همه را 
جمع کرد؛ یک آدم این جوری  بود؛ آماده به کار. بعد از انقلاب 
 هم به معنای واقعی کلمه ایشــان مشــغول کار بود، مشغول

تلاش بود.«
توجه رهبری به نقش همسر مرحوم شیبانی در موفقیت های 
او اما سمت دیگر همه این تلاش ها و مجاهدت ها  بود که در این 
مسیر از هیچ اقدامی برای کمک فروگذار نکرد؛ موضوعی که 
از چشم رهبر انقلاب اسلامی پنهان نماند. گویی که نمی شود 
از تلاش هــا و مجاهدت های آن مرحوم ســخن گفت ولی از 
همسرش مرحوم خانم انسیه مفیدی یادی نکرد: »خانمش 
هم با ایشــان خیلی واقعا همراهی کرد. خدا ان شاءالله خانم 

مفیدی را رحمت کند.« 

بورل: برجام جایگزین ندارد
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در گزارشی به محورهای 
گفت وگویــش با وزیر امــور خارجه ایــران در کنفرانس بغداد 
اشاره کرد که شامل مســئله احیای برجام، امور داخلی ایران و 
ادعای نقش ایران جنگ اوکراین بود. به گزارش ایســنا به نقل 
از وبگاه ســرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپــا، جوزپ بورل،  
هماهنگ کننده مذاکرات برجامی نوشــت: درباره رخ دادهای 
غیرقابل قبول داخل ایران و حمایت به شدت نگران کننده این 
کشور از روسیه و درباره توافق هسته ای، گفت وگو و تبادل نظری 
طولانی با وزیر امور خارجه ایران درباره داشتم. اوکه مدعی ارسال 
پهپادهای ایرانی به روسیه شــده بود، در ادامه گفت: وزیر امور 
خارجه ایران در پاســخ به من قویا موضوع ارائه پهپادها از سوی 
ایران به روسیه را رد کرده و مدعی شــد که این نقل و انتقالات 
پیش از حمله روسیه انجام شده بود. بورل درباره توافق هسته ای 
هم گفت: من هنــوز بر این باورم که وقتی موضوع منع اشــاعه 
تسلیحات هسته ای مطرح اســت، هیچ جایگزینی برای برجام 
وجود ندارد. کسانی که جور دیگری فکر می کنند، فقط خودشان 
را فریب می دهند. وی افزود: با امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
گفت وگویی طولانی در این باره داشتم. همچنین تاکید کردم که 
بازگرداندن برجام به مسیر خود، در خلا استراتژیک اتفاق نخواهد 
افتاد. این تکه ای از یک تصویر بزرگ تر است. ایران باید فورا دست 

از حمایت نظامی  از روسیه بکشد. 

نقل قول خبر

متهم بلاتکلیف در پرونده 
اغتشاشات نداریم، یعنی چه؟

معاون اول قوه قضاییه در واکنــش به اقدامات 
انجام شده پس از دســتور رئیس قوه قضاییه به 
این معاونت و دادســتانی کل کشــور مبنی بر 
اینکه پرونده های عناصر اصلی اغتشاشات اخیر 
به صورت روزانه پیگیری شــود و مساعدت های 
لازم را به مقامــات ذیربط قضایی که مســئول 
تکمیل پرونده این عناصر هستند، داشته باشند 
گفت: مواردی که رئیس قوه قضاییه مطرح کرده 
است، حســب مورد به طور جد از سوی معاونت 
اول و دادســتانی کل کشــور در حال پیگیری 
اســت.به گزارش میزان، محمد مصدق تصریح 
کرد: براساس گزارش های دریافتی، درخصوص 
اغتشاشــات اخیر، متهم بلاتکلیف نداریم، البته 
باید تعریف بلاتکلیف بودن را نیز تشــریح کرد و 
آن اینکه برخی از متهمان اغتشاشات اخیر عنوان 
می  کنند که ما تا به امروز بلاتکلیف هستیم به این 
معناست که تاکنون برای آنها رأی قضایی صادر 
نشده است. فردی که در زندان است، باید برای 
وی قرار جلب به دادرســی و کیفرخواست صادر 
شود یا به دادگاه بدوی برود، محاکمه شود و سایر 
اقدامات قضایی، لذا از این نوع افراد داریم که تا 
به امروز نوبتشان نرســیده است اما اینکه فردی 
بلاتکلیف باشد و نداند که قرار است تا چه اتفاقی 

در آینده برای وی رخ دهد، نداریم.

 خبر

رهبری

سیاست خارجی

شهدای کربلای4، رمز عبور از 
گذرگاه های تاریخی

سرلشکر محمدباقری، رئیس ستادکل 
نیروهای مسلح

بی تردیــد نــام، یــاد و حماســه شــهدای 
عزیــزی )عملیــات کربــای ۴ در ســوم 
دی مــاه ســال ۱۳۶۵( کــه غریبانــه و 
ســرافرازانه در تاریــخ ایــن ســرزمین 
ســتارگان ارونــد و غواصــان دریــادل نام 
گرفتند، برای همیشــه در تاریخ این مرز 
و بــوم زنده و مشــعل های هدایــت ایران 
و ایرانی در گذرگاه های ســخت و پرخطر 
تاریخی خواهند بود تا پرچم حق طلبی، 
ظلم ســتیزی، عدالت خواهــی و گرایش 
به معنویــت، صلح و ســعادت همچنان 

برافراشته بماند.

ماموریت ایران در تامین امنیت 
جام جهانی

علیرضــا تنگســیری، فرمانــده نیــروی 
دریایی سپاه

در زمان برگزاری مسابقات جام جهانی 
قطر، نیروی دریایی سپاه جهت ایجاد 
ثبات و امنیت در آب های پیرامونی این 
کشــور بیش از ۲۵۰۰ مأموریت گشت 
دریایی، ۴۷۰گشت هوایی و ۸۵۰گشت 
پرنده های بدون سرنشین انجام داد. با 
رصد کامل و اشراف اطاعاتی هوشمند 
بــر جغرافیــای منطقــه شــمال خلیــج 
فارس، امنیت پایدار و مطلوبی در این 

منطقه برقرار شده است.  

سبحانی نیا در گفت وگو با همشهری تأکید کرد

کرسی های آزاداندیشی ضامن تحقق مطالبات مردم
حسین سبحانی نیا، نماینده ادوار مجلس در 

گفت و گو
گفت وگو با همشهری معتقد است ترمیم 
سرمایه اجتماعی و تفاهم میان دولت و ملت 
از طریق برگزاری جدی کرسی های آزاداندیشی در سطوح 
مختلف حاکمیتی و دانشــگاهی قابل تحقق اســت. 
پاسخ های او به نقش این کرسی ها در کاهش اعتراضات را 

می خوانید.

اهمیت تداوم گفت وگوهای سیاســی به ویژه 
مباحث آزاداندیشی در دانشگاه چیست؟

بعد از مســائلی که پیش آمــد، اظهارنظرهــای مختلف در 
بخش های مدیریتی کشــور از رئیس جمهور تا وزیر کشور، 
احزاب و گروه های سیاسی صورت گرفت تا فضا برای مباحث 
آزاد آماده شــود. یک ســری بحث ها باید در فضاهای علمی 
و دانشگاه به عنوان کرسی آزاداندیشــی عملی و نه صوری و 
اسمی صورت گیرد و یک سری جمعیت های سیاسی کشور 
نسبت به روند سیاســی نقد، نظر و اعتراض دارند که فضای 
طرح نظرات به صورت مســالمت آمیز نیز فراهم شود. اخیرا 
هم وزیر کشــور اعلام کرد کــه دارد فضا آماده می شــود تا 
دستورالعمل مدیریت برگزاری تجمعات برای جمعیت ها و 
گروه های سیاسی آماده شود. اخیرا نشست هایی نیز با خانه 
احزاب برگزار شــده تا نظرات آنها در این ارتباط گرفته شود. 
آنچه در کشور ما پیش آمد، برداشــت های نادرستی بود که 
از این اعتراضات شکل گرفت و در کمتر نقطه ای از دنیا شاهد 
هستیم که اعتراضات یا حتی درگیری های جزئی درنهایت به 
تخریب بینجامد. این اتفاقات به علت نبود فضای طرح مطالبات 
مسالمت آمیز است که اگر چنین باشد، این زمینه ها به وجود 
نخواهد آمد. امیدواریم مسئولان به قول شان در ارتباط با تداوم 
این گفت وگوها و تخصیص نقاطی برای برگزاری اعتراضات 
عمل کنند تا جمعیت و گروه های معترض بتوانند حرف شان 
را در آنجا مطرح کنند و جلوی افراد فرصت طلب، ضدنظام و 

تجزیه طلب گرفته شود.
 تداوم برگزاری کرســی های آزاداندیشی در 
دانشگاه چطور قابل محافظت اســت تا از برگزاری آنها 

جلوگیری نشود؟
من فکر می کنم همانند رویه ای که وزارت کشــور با حضور 
گروه ها، احزاب و طرف های درگیر مســئله در پیش گرفته، 
چنین کاری باید در دانشــگاه ها نیز صورت گیرد و سازوکار 
محکم تری از آنچه تا امروز بوده و مقطعی صورت می گرفته، 
برایش فراهم شــود. ســازوکار و روش برگزاری کرسی های 
آزاداندیشی باید با مشارکت همه اطراف درگیر موضوع اعم 
از مدیریت های دانشگاه ها، استادان دانشگاه ها و دانشجویان و 
جریانات دانشجویی تهیه شود. باید نشست هایی برای تهیه این 
سازوکارها و چارچوب اهداف کرسی های آزاداندیشی برگزار 
شود تا برگزاری این کرسی ها ادامه پیدا کند و از درگیری های 

منتهی به تعطیلی روش کار جلوگیری شود.
 هم اکنون آقای علی شمخانی و احمد 

وحیدی گفت وگوهایی را برگزار کرده اند. مردم 
و گروه های سیاسی چطور باید احساس کنند 
که برگزاری گفت وگوهای سیاسی اثرگذار 

است؟
می توان امیدوار بود ســازوکاری تهیه شــود تا 
مبنا و پایه کار بیان اعتراضات ســالم و منطقی 

افراد، گروه ها و جمعیت های سیاسی باشد و 
از آســیب زدن به اموال و حرکت های 

تخریبی جلوگیری شود. ممکن 
است در شروع چنین کاری 

که کمتر ســابقه داشــته 
اســت نقص هایی وجود 
داشته باشــد، ولی تا 
شروع نشود، نمی توان 
نقص هــا را برطرف 

کرد. می شود نســبت به آینده بهتر بیان اعتراضات و ثمرات 
آن امیدوار بود.

 رئیس جمهور اخیرا از تغییــر در روش های 
اجرای قانون حمایت کرده بود و رئیس مجلس هم گفته 
بود امیدوارم هرچه زودتر امنیت در کشــور به صورت 
کامل تثبیت شود تا تغییرات مشروع و لازم شروع شود. 

برگزاری گفت وگوها می تواند نتیجه بخش باشد؟
حتما می تواند مفید باشــد. خود مســئولان به این مسئله 
رســیده اند که باید روش های جدیدی با توجه به شــرایط 
دنیا و اقتضائات کشــور اتخاذ کننــد. ما بایــد در کارهای 
فرهنگی مان بازنگری و دستگاه های فرهنگی را اصلاح کنیم 
تا به خواســته هایمان برســیم. باید روش ها اصلاح شوند تا 
راهکارهای اطمینان بخش برای مردم و گروه های سیاسی در 
جهت تغییرات فراهم شود. امروز این نگاه در مسئولان وجود 
دارد و این آمادگی در مجلس، دولــت و بخش های مختلف 
امنیتی و سیاســی وجود دارد که بایــد بازنگری هایی 
صورت گیرد و فضاهایی بــرای برون رفت از این 

شرایط به وجود بیاوریم.
 سمت وسوی این تغییرات چه 
تناسبی با خواسته های مردم خواهد داشت؟

ملاک اصلی مردم هســتند. ما بحث می کنیم 
تا خواســته های عمومی مردم محقق شود. باید 
مطالبــات عمومی مردم در ایــن حرکت ها مدنظر 
قرار گیرد. ممکن اســت عده ای به دنبال اجرای 
سخت گیرانه مســائل اعتقادی و عده ای 
معتقد به گشایش در مسائلی همچون 
حجاب باشــند، ولی آنچه بناست 
صورت گیرد می تواند دربرگیرنده 
مجموعه خواسته ها و مطالبات 
مردم باشــد کــه از بین مردم 

برمی خیزد.

آیت الله خامنه ای پس از اقامه نماز بر پیکر عباس شیبانی:
مرحوم شیبانی به معنای حقیقی 

کلمه صالح بود

از نان شب واجب تر!
ضرورت برگزاری کرسی های آزاداندیشی واقعی، زیر ذره بین همشهری

برگزاری گفت وگوها محدود به زمان تنش ها نماند
بررسی جلســات دوره ای از حوادث آبان1398به بعد گویای آن اســت که با هر توقف در 
برگزاری کرسی های آزاداندیشی شدت مســائل زیادشده است، راه حل ها نیز به یک محاق 
طولانی رفته اند، موضوعات پیچیده تر شده اند و درنهایت نیاز به تصمیمات ضرب الاجلی تر با 
مشارکت سطوح بالاتر تصمیم گیری احساس شده است. برای احیای کرسی های آزاداندیشی 
شاید همین امروز هم دیر باشد؛ بندوپی های اتصال شبکه جامعه و حاکمیت بیش از هر زمان 
دیگری به اصلاح مجرای دریافت پیام ها و واکنش مناسب به آنها احساس نیاز می کند. نظام 
واکنش سریع محرک های عصبی و حسی جامعه متاثر از مواجهه منعطف و رو به اصلاح روش ها 

در آینده به طور حتم می تواند در ترمیم فضای همگرایی، تفاهم مردم و حاکمیت مؤثر افتد.

مکث

مجاهد صادق و خستگی ناپذیر
حضرت آیــت الله خامنــه ای در پیامی 
درگذشت مرد ایمان و عمل مرحوم دکتر 
عباس شیبانی رحمت الله علیه را تسلیت 
گفتند. متن پیام رهبر انقلاب به این شرح 
است: بسم الله الرّحمن الرّحیم، درگذشت 
مرد ایمــان و عمل مرحــوم دکتر عباس 
شــیبانی رحمت الله علیه را به بازماندگان 
و دوســتان و همکارانش تسلیت عرض 
می کنــم. وی مؤمنی صــادق و مجاهدی 
خستگی ناپذیر بود و در همه دوران ها، چه 
دوران مبارزه با طاغوت و چه دوران انقلاب و 
نظام جمهوری اسلامی، در صراط مستقیم، 
ثبات قدم نشان داد. رحمت و مغفرت الهی 

شامل حال او باد.

پیام 
تسلیت

اعتراضات، ناآرامی ها و اغتشاشات 
3ماه اخیر کشور، دولتمردان دوره گزارش

ســیزدهم را به تکاپوی راه اندازی 
گفت وگوهای سیاسی میان دولت و مردم انداخته 
اســت. تجربه این گفت وگوها یک بــار در جریان 
زدوخوردهای خیابانی منجر به درگیری با نیروهای 
امنیتی در آبان ماه139۸متوقف ماند و دولت حسن 
روحانی نتوانست آنها را به ســرانجام برساند. این 
گفت وگوها در جریان اتفاقات اخیر در سطوح خارج 
از دولت میان علی شــمخانی، دبیر شــورای عالی 

امنیت ملی و چهره های سیاسی دنبال شدند.
دولت سیدابراهیم رئیسی نیز با دستور کار جدیدی 
به ســمت احیای این گفت وگوها رفته اســت. او 
در جریان تداوم ســفرهای اســتانی و شروع دور 
دوم آنها خــود بانی گفت وگــوی رودررو و چهره 
به چهره با مردم شــد.یک وزارتخانه سیاســی به 
همراه سخنگو و شورای اطلاع رســانی دولت نیز 
ماموریت گفت وگوهای سیاسی را از طریق جلسات 
با تشکل ها، گروه های سیاسی و دانشگاه ها تقویت 
کرده اند. احمد وحیدی، وزیر کشور به همراه برخی 
معاونت های این وزارتخانه جلســه با دبیران کل 
احزاب، مدیران رســانه ای، اســتادان دانشگاه ها 
و تشــکل های سیاســی را افزایش داده اند. علی 
بهادری جهرمی، سخنگوی دولت نیز پیش قراول 
حضور در بطن اعتراضات التهابی چند ماه اخیر در 
دانشگاه ها بوده اســت. او با وجود برخی شعارهای 
تندوتیز دانشــجویی، شنوای ســخنان آنان بوده 
و گفت وگو با آنان را بر تــرک میز مفاهمه ترجیح 
داده اســت.اول آذرماه یکی از مهم ترین جلسات 
کارشناســی در تحلیــل وقایع با حضــور برخی 
استادان دانشگاه ها در وزارت کشور برگزار شد. علی 
مطهری، حمیدرضا جلالی پور، حسین راغفر و بیژن 
عبدالکریمی ازجمله استادانی بودند که دور یک میز 
نشستند و نظرات و دیدگاه های خود را در نشست 

هم اندیشی با وزیر کشور مطرح کردند.
سؤال اساسی اینجاست که آیا برگزاری کرسی های 
آزاداندیشــی و به تعبیری نشست های تخصصی 
اصلاحات حاکمیتی تنها محــدود به اوج گرفتن 

بحران هاســت یا نســخه تجویزی دائمــی برای 
پیشــگیری از وقوع آنها هم تلقی می شود. چرا با 
فروکش کردن اعتراضات، کرسی های آزاداندیشی 
در دانشگاه ها، وزارت کشور و نهاد ریاست جمهوری 
متوقف می شود و حتی گاهی با ممانعت از حضور 
چهره هــا، برگزاری برخی جلســات ســخنرانی 

دانشگاهی به هم می خورد؟
برگزاری جلسات کرســی های آزاداندیشی نقش 
اصلی را در بررسی پیمایش های سیاسی و اجتماعی 
بازی می کند و با اســتناد به مهم ترین تحقیقات 
دانشگاهی می تواند مقامات ارشد کشور را از تغییر 
سلایق و سمت وســوی مطالبات اصلی مردم آگاه 
کند. برقراری این اتصــال فکری میان حاکمیت و 
مردم نیاز مبرمی به پاسداشت آن از سوی نهادهای 
حاکمیتی و احترام بــه آن دارد؛ در غیراین حالت 
همچنان اعتراض های کف خیابانی مهم ترین محل 
استناد به نادیده گرفته شــدن مطالبات و نیاز به 
»تغییر روش ها« و ابتر ماندن اصلاحات از مجرای 

مسالمت آمیز آن خواهد بود.

هشدار سال های قبل
5ســال پیــش در اســفندماه 1396، عبدالرضا 
رحمانی فضلی، وزیر کشور وقت در تحلیل حوادث 
اعتراضی دی ماه به همشهری گفته بود: »۴دهه از 
انقلاب گذشته و به مرور تفکرات، باورها، اندیشه ها 
و سلیقه نســل های پس از انقلاب دچار تغییرات 
اساسی شده است. برای دیدن اینها لازم نیست راه 
دور برویم؛ داخل خانــواده خودمان و در بچه های 
خودمان ایــن تغییرات را می توانیــم ببینیم. ما با 

دانشجویان ســروکار داریم و می بینیم آنها حتی 
با دانشجویان 5سال قبل تفاوت دارند. بی توجهی 
به تغییرات نسلی صددرصد ما را در تحلیل هایمان 
غافل می کند. ســبک زندگی و ســلایق مردم در 
حوزه های مختلف از نوع تفریح، ادبیات، گفتمان، 
مناســبات، روابط و پوشش شــان دچار تغییرات 
اساسی شده اســت؛ این تغییرات نیز در محدوده 
جغرافیایــی ایران هــم تعریف نمی شــود؛ چون 
ارتباطات به قدری گسترده شده که فضای بیرونی 

کاملا در داخل کشور فعال است و نقش دارد.«
آیا برقراری گفت وگوهای سیاســی و کرسی های 
آزاداندیشی نمی توانســت در این 5سال، فرصت 
کافی برای شــناخت این تغییرات و جلوگیری از 
وقایع آبان139۸و شهریور، مهر و آبان1۴01باشد؟ 
پذیرش اصل گفت وگوها و باز گذاشــتن درهای 
انعکاس تغییرات جامعه به محافل دانشــگاهی و 
ســپس تصمیم گیری کلان در اتاق های مدیریتی 
و شــجاعت در تغییر تصمیمات می توانســت از 

بحران های بعدی جلوگیری کند.
یک استاد دانشگاه درباره محتوای جلسه اول آذرماه 
امسال استادان دانشــگاهی با احمد وحیدی، وزیر 
کشور به همشهری می گوید: »آنچه به وزیر کشور 
گفته شد این بود که اگر دولتمردان ما و حکومت ما 
منتظر هستند که با حل مشکلات اقتصادی بحران ها 
حل  شوند، مســائل حالا حالاها حل نخواهند شد؛ 
چون زمینه حل این مشــکلات وجود ندارد و این 
خیلی ساده اندیشانه اســت که دولت آقای رئیسی 
می تواند مشــکل را حل کند. البتــه نقد من بحث 
این دولــت و آن دولت نبود. ســاختار اجتماعی و 

اقتصادی ما اجازه نخواهد داد که مشکلات اقتصادی 
ما حل شود. همچنین مسئله برجام حالا حالاها حل 
نخواهد شد؛ چون آمریکا ما را گوشه رینگ گیر آورده 
و دارد ضربات متعدد می زند و کوتاه نخواهد آمد. من 
گفتم تا 10سال آینده افقی برای کاهش تورم وجود 
ندارد و این تورم 2رقمی ادامه خواهد داشت و پول 
ملی ضعیف تر می شود. شــرایط ما به گونه ای است 
که فعلا قابل تغییر نیســت. در زمان آقای روحانی 
ما به سوی آمریکایی ها دست دراز کردیم که فضا را 
تغییر دهیم، اما آمریکا جای دست، پایش را جلوی 

پای ما انداخت.«

محور گفت و گوها با شمخانی و وحیدی
محمدرضا باهنر، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نیز اخیرا در روایت خود از جلسات چهره های 
سیاسی با علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت 
ملی گفته اســت: »اهمیت این جلســات بسیار 
بالاست؛ چون من و دیگرانی که به این جلسه دعوت 
می شویم اصلًا فکر نمی کنیم که ایشان، خودسرانه 
این جلسه را برگزار کرده اســت. ما احتمال قوی 
می دهیم که این جلسه، از سوی حاکمیت تنظیم 
شده و وقتی چنین جلسه ای برگزار می شود، یعنی 
قرار است اصلاحاتی انجام شود.«30آبان ماه خبری 
درباره نشست هیأت رئیسه جبهه اصلاحات ایران 
ازجمله بهزاد نبوی، جواد امــام، الیاس حضرتی، 
محمود صادقی و حســین مرعشــی با رئیس قوه 
قضاییه و علی شمخانی منتشر شده بود. خبر برخی 

دیدارهای مشابه در آذرماه نیز منتشر شد.
آذر منصوری، دبیرکل حزب اتحاد ملت نیمه های آذر 
درباره این دیدارها و سخنانش خطاب به شمخانی 
گفته بود: »امیدوارم این گفت وگوها نتیجه بخش 
باشد. متأســفانه خود گفت وگو هم که باید با آن بر 
ســر تحلیل و ارزیابی وضع موجــود و راه حل ها به 
توافق رسید، معنا و مفهوم خود را از دست داده است؛ 
درحالی که گفت وگو نه تنها راه حل، بلکه مســئله 
امروز ایران است. اگر قرار اســت گفت وگو به حل 
منازعه ختم شود، باید مشروط و منوط به پذیرش 

عقلانیت استراتژیک برای گفت وگو باشد.«
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دیدار یلدایی شهردار تهران با خانواده شهید عجمیان
علیرضا زاکانی، شهردار تهران با حضور در خانه شهید 

روح الله عجمیان با خانواده این شهید مدافع امنیت دیدار و 
 گفت وگو کرد. شهردار تهران به همراه خانواده اش 

به منزل شهید عجمیان رفت. 

هجدهمین شــنبه امیــد و افتخار، 

گزارش
برخــاف برنامه هــای پیشــین، 
دربرگیرنــده تنوعــی از پروژه های 
شهری است. علیرضا زاکانی، شهردار تهران امروز در 
قالب این برنامه )شــنبه های امید و افتخار( 8پروژه 
شــهری را در 5 منطقه افتتاح می کند؛ پروژه هایی از 
جنس فرهنگی، خدمات شهری، فضای سبز، عمرانی 
و...؛ طرح  هایــی کــه مطالبه شــهروندان بــوده و با 
بهره برداری از آنها مشــکات محله ها حل می شود یا 

سرانه ها افزایش می یابد.

احداث موزه با اعتبار 25میلیارد تومان
بازسازی قدیمی ترین کارخانه ســیمان تهران که تا 
اواخر ســال 62 فعال بوده، انجام شــده و فاز اول آن 
که موزه صنعت است، امروز با حضور علیرضا زاکانی، 
شــهردار تهران افتتاح می شــود. این کارخانه روزانه 
تا سقف 600 تن ســیمان تولید می کرد که با توسعه 
شهرنشــینی و همجواری با بافت های مسکونی و به 
دلیل مســائل آلایندگی تعطیل شد. تاریخ، وسعت و 
عظمت کارخانه، بناها و فضاهای متعدد و متنوع آن، 
تجهیزات صنعتی و قرارگیری در جوار آثار شــاخص 
تاریخی و طبیعی، در کهن ترین محدوده استان تهران 
)منطقه 20(، ازجمله دلایلی است که سبب شده تا این 
مجموعه ظرفیت بالایی را برای نقش پذیری در سطح 
شهری و حتی ملی داشته باشــد. شهرداری تهران از 
سال 98 مرمت و بازآفرینی آن را شروع کرد و فاز اول 
شامل 5 هزار مترمربع محوطه، 2 هزار مترمربع فضای 
کار اشــتراکی، 900 مترمربع گالری و مرکز اسناد در 

کنار هزار مترمربع موزه صنعت، با اعتبار 25 میلیارد 
تومان به اتمام رسیده است. مدیرعامل سازمان نوسازی 
شهر تهران در این خصوص می گوید: »تاریخ، وسعت و 
عظمت کارخانه سیمان، بناها و فضاهای متعدد و متنوع 
آن، تجهیزات صنعتی جالب توجه و قرارگیری در جوار 
آثار شاخص تاریخی و طبیعی، در کهن ترین محدوده 
استان تهران، ازجمله دلایلی است که سبب شده تا این 
مجموعه ظرفیت بالایی را برای نقش پذیری در سطح 
شهری و حتی ملی دارا باشــد.« سیدمهدی هدایت 
می افزاید: »در همین راستا به پیشــنهاد شهرداری 
تهران، هیأت وزیران در جلسه ای در سال ۱۳9۷ طی 
مصوبه ای حق استفاده از کارخانه ســیمان ری را، با 
هدف مرمت، بازســازی و تبدیل آن به موزه صنعت 
سیمان و مجموعه گردشگری با کاربری های فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی برای مدت ۳0 سال به شهرداری 
تهران واگذار کرد. براین اســاس شهرداری تهران در 
ســال ۱۳98 مرمت و بازآفرینی ایــن مجموعه را به 
سازمان نوسازی شهر تهران سپرد.« اینطور که هدایت 
عنوان می کند این کارخانه در اسفندماه سال ۱۳99 
رفع معارض شــد و عملیات مستند سازی، رفع خطر 
اولیه و طراحی آن در ســال ۱۴00 صورت پذیرفت. 
سرانجام در این دوره از مدیریت شهری، ظرف ۷ماه، فاز 
نخست موزه صنعت به اتمام رسید تا از امروز پذیرای 

شهروندان باشد.
به گزارش همشــهری، فازهای دیگر ایــن کارخانه 
طی ۳سال انجام و تکمیل می شوند. همچنین امروز 
در منطقه 2۱ مراســم احداث خیابان شهیدرحیمی 

برگزار می شود. 

این شنبه؛ گشایش درهای موزه صنعت
 شهرداری تهران 8پروژه را در هجدهمین شنبه امید و افتخار گنجانده

که مهم ترین شان بهره برداری از فاز نخست احیای کارخانه سیمان ری و تبدیل آن به موزه صنعت است

رئیس مرکز ســامانه مدیریت شهری 
و نظــارت همگانــی ۱۳۷پــاس، از 
پیگیــری بیــش از ۸هــزارو500 گزارش 
مردمــی در ۸مــاه گذشــته خبــر داد و 
گفت: »از ایــن تعداد، تخلــف ۷0نفر 
از عوامل شــهرداری شناسایی و تأیید 
شــده و بیــش از ۱00پرونــده تخلفاتی 
نیز در حال رسیدگی است.« به گفته 
رضــا ناصــری، افزایش اثربخشــی ها، 
اعتماد ســازی ، تــاش بــرای ایجــاد 
رضایتمندی، حرکت در مسیر ارتقای 
ســامت اداری و... اهــداف نظــارت و 
کنترل بر فرایندهای رســیدگی و ثبت 

گزارش های مردمی است.

8500
گزارش

حمیدرضا حاجوی، شهردار منطقه۲۲ 
از طــرح تعویــض دریچه های انهــار در 
معابــر خبــر داد و گفــت: »عملیــات 
نصــب دریچه هــای کامپوزیــت روی 
نهرهــا از ابتدای ســال به همــت  واحد 
توســعه و نگهداشــت ابنیــه معاونــت 
فنی و عمرانی منطقه شروع و تاکنون 
در ۱45نقطــه اجرایــی شــده اســت. 
دریچه های انهار معابر در گذشته فلزی 
طراحــی شــده بودند کــه توســط افراد 
ســودجو ســرقت می شــدند و خطرات 
جانی برای شهروندان ایجاد می کردند. 
این طرح تا پایان ســال ادامــه دارد و از 
شهروندان در خواست می شود سرقت 
دریچه نهرها را به سامانه۱۳۷ گزارش 

دهند.«

145
نقطه

نقل قول خبر

عدد خبر

عکس خبر

این طرح با هدف مشارکت شهروندان در نظرسنجی، 
اجرایی می شود و مردم از طریق این سامانه می توانند  
2هزار پروژه شهری برای سال ۱۴02 را اولویت بندی 
کنند؛ چراکه یکی از راه های ارتباط گرفتن با مردم فضای مجازی است . سابقه این کار در 
دولت بوده تا درباره پروژه های کشور سؤال شود، اما تجربه پرسش رودررو و حضوری با 
مردم در رابطه  با پروژه های شهری شیوه جدیدی است که برای نخستین بار در شهرداری 
تهران قرار است، اجرا شود. درواقع مردم از طریق سامانه »من شهردارم« خود را به جای 
شهردار تهران تصور و اولویت ها  را مشخص می کنند و از سوی دیگر با ارائه پیشنهاد در 

اجرای پروژه، مشارکت خواهند داشت. 

اولویت بندی
2000 پروژه

احداث پیاده راه ضلع شــرقی خیابان میعاد شمالی 
)مســاحت هزار و 850 مترمربع( پس از ۱5 سال و 
بازسازی و ساماندهی مجموعه فرهنگی شهر ورزش، 
2پروژه مهمی هستند که امروز در منطقه ۱9 بهره برداری می شوند. این پروژه ها مطالبه 
دیرین شهروندان بوده که در این دوره از مدیریت شهری با هزینه ۱۴میلیارد تومان  )هر 

پروژه ۷ میلیارد تومان( اجرایی شده و به اتمام رسیده اند.

اعتبار 14 میلیاردتومانی 
برای 2طرح عمرانی

بهره برداری از مخزن 250مترمکعبی بتنی بوستان 
آئینه، پروژه منطقه ۱0 است که هدف از آن  ذخیره 
آب خام برای فضای سبز در مواقع بحرانی است. این 

طرح با اعتبار یک میلیارد و ۳00 میلیون تومان  اجرایی شده است.

ذخیره سازی آب 
در مخزن 250 مترمکعبی

احداث مخزن ژئو ممبران )مخزن عایق بندی شده با 
نوعی پلیمر( پارک کوهسار، احداث مسیر پیاده روی 
خیابان بیمه سوم و احداث آمفی تئاتر روباز پارک 

الهام، پروژه های منطقه 5 هستند که امروز بهره برداری می شوند.  

اجرای
۳ پروژه عمرانی

 انتقال بی واسطه نظرات
5هزار شهروند  به مدیران شهری

یکی از اهداف شــهرداری تهران، انتقال بی واسطه نظرات مردم 
 به مدیریت شــهری بوده و این که شــهروندان بتوانند در مدت
کوتاهی، نظرات خود را به مدیران شهری برسانند. به همین دلیل، 
چهل و سومین هفته از برگزاری نخستین »میز خدمت« گذشت 
و در این هفته رئیس سازمان بازرسی شهرداری تهران به همراه 
معاونان خود و بدون واسطه، پیگیر مطالبات شهروندان شد. به 
گزارش همشهری، ۳0۱ روز است که شهرداری عاوه بر پیگیری 
مطالبات و درخواست های مردمی از مسیرهای متفاوت، تاش 
کرده تــا راه جدیدتر و کوتاه تری را برای شــنیدن صدای مردم 
و پیگیری و به نتیجه رســاندن مطالبات شان، تعریف کند. این 
مسیر جدید، »میز خدمت« نام دارد که هر هفته مسئولان یکی 
از زیرمجموعه های شهرداری تهران در نمازجمعه حضور می یابند 
تا پیگیری کننده و پاســخگوی مطالبات شهروندانی باشند که 

مشکاتشان را پای میز خدمت مدیران می آورند.

داوود گودرزی، به همراه معاونان خود از ساعت ۱۱ صبح تا ۱۴ پای 
میز خدمت در مصای امام خمینی )ره( رفتند تا بدون هیچ واسطه 
ای،  پاسخگوی مطالبات مردم باشند. به گفته سید سعید صدرزاده، 
دستیار شهردار تهران میز خدمت، طی ۴2 هفته گذشته بین ۴ تا 
5 هزار مراجعه  کننده داشته که مدیران شهری پاسخگوی رو در 

روی شهروندان بوده اند.
همچنین رئیس ســازمان بازرســی شــهرداری تهران، درباره 
موضوعات مطرح شــده شــهروندان در میز خدمت این هفته 
گفت: »عده ای از شهروندان، نکاتی را درباره جمع آوری پسماند در 
محات شان مطرح کرده اند. همچنین برخی از پرسنل شهرداری 
گایه و انتقاداتی داشتند که همه این موارد، مکتوب و ثبت شد.« 
داوود گودرزی معتقد است که این شیوه پیگیری مطالبات که در 
قالب طرح »میز خدمت« انجام شده، سبب می شود تا رسیدگی 
به درخواست های مردمی، سرعت داده شــود. او در ادامه تأکید 
کرد، نباید مدیریت شهری به همین مقدار بسنده کند؛ بلکه باید 
کارآمدی به حدی تقویت شود که دیگر نیازی نباشد شهروندان 
به دنبال میز خدمت بگردند. رئیس ســازمان بازرسی شهرداری 
تهران در بخش دیگری از سخنان خود به شعار شهردار تهران مبنی 
بر »نوکری مردم«، اشاره کرد و گفت: »زمانی که خود را نوکر مردم 
بدانیم، این ما هستیم که به  دنبال حل مشکات آنها می رویم، نه 

اینکه آنها به ما مراجعه کنند.«

میز خدمت
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ارائه لایحه بودجه در دی ماه
میثــم مظفــر رئیــس، کمیتــه بودجــه 
شــورای شــهر تهــران: براســاس موعــد 
مقرر، شــهردار تهران باید لایحه بودجه 
سال آینده را ابتدای دی ماه به شورا ارائه 
دهــد و انتظــار داریــم شــهرداری زمــان 
را لحــاظ کنــد تا شــورا هم فرصــت کافی 
برای بررســی داشــته باشــد. هنــوز هیچ 
صحبتی در رابطه با مبلغ بودجه مطرح 
نشــده امــا رویکــرد اصلی شــورای شــهر 
توجه جدی به حوزه حمل ونقل اســت و 
معتقدم که باید از بسیاری از بودجه های 
غیرضروری کاسته و به حوزه حمل ونقل 

افزوده  شود.

ساماندهی رودخانه
ســید مهــدی صبــاغ، شــهردار منطقه 
یــک: دربنــد یکــی از مســیرهای مهــم 
گردشــگری در شــمال تهران است که 
متأسفانه برخی رستوران ها برای جذب 
بیشــتر مشــتری اقدام به نصب تخت 
در مســیر رودخانــه و ایجاد خطــر برای 
شــهروندان کــرده بودنــد كه بــا اجرای 
طرح ضربتــی، تخت هــای مســتقر در 
روددره دربنــد و پلکان های دسترســی 
به آنها که توسط رستوران داران تعبیه 
شده بود جمع آوری و به انبار مربوطه 
منتقــل شــدند. ایــن اقــدام بــا حضــور 
نیروهــای عملیاتــی خدمــات شــهری، 
یــگان حفاظــت، پلیــس کوهســتان و 

آزاد سازی  حریم رودخانه انجام شد.
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تورم خوراکی ها و آشامیدنی ها در آذرماه منفی شد. تازه ترین داده های مرکز آمار نشان 

تورم
می دهد میانگین قیمت سبد خوراکی ها و آشامیدنی های مورد مصرف در خانوارهای ایرانی 
در آذر امسال نسبت به آبان ماه یک دهم درصد کاهش یافت. دلیل این نزول عمدتا ناشی 
از کاهش قیمت گوشت مرغ، میوه و خشکبار بوده است. روند کاهش یک ماهه شاخص تورم خوراکی ها و 
آشامیدنی ها در صورت استمرار در ماه های باقی مانده سال می تواند زمینه ساز کاهش نرخ تورم باشد، 

مشروط به اینکه نرخ تورم گروه کالاهای غیرخوراکی و خدمات هم روندی مشابه را تجربه کند.

تورم ماهانه خوراکی ها صفر شد
نزول تورم خوراکی ها عمدتا ناشی از کاهش قیمت گوشت مرغ و میوه بوده است

تأثیر شب چله بر بازار میوه
قیمت بعضی از میوه های پرتقاضا تحت تأثیر افزایش 

بازار
تقاضا در شب یلدا رشد داشته است. 

نایب رئیس اتحادیه بارفروشان میوه وتره بار تهران، 
افزایش قیمت بعضی میوه ها در روزهای اخیر را ناشــی از افزایش 
تقاضای شب یلدا دانست و به همشهری گفت: در هفته گذشته توزیع 
میوه در میدان اصلی تهران با پیش بینی افزایش تقاضا در شب یلدا 
به وفور انجام شــد و بار در تمام اقلام به اندازه ای بود که پاسخگوی 
تقاضا باشد، به همین دلیل نوسان نرخ بیشتر میوه ها تحت کنترل 
بود و فقط در خرمالو و انار شاهد رشد قیمت بودیم. اکبر یاوری رشد 
قیمت میوه های خاصی مثل خرمالو و انار را موقتی و مناسبتی دانست 
و وعده داد قیمت ها دوباره به تعادل برسد. به گفته او در ایام منتهی به 

شب چله خرمالوی درجه یک در میدان اصلی بین 25تا 30هزار تومان 
و نارنگی بین 15تا 20هزار تومان عرضه شد. سیب درجه یک نیز از 
20تا 40هزار تومان در میدان اصلی عرضه می شود که این اختلاف 

قیمت به محل تولید برمی گردد.
نایب رئیس اتحادیه بارفروشان از افزایش قیمت موز به دلیل افزایش 
نرخ دلار نیز خبر داد و در عین حال افزود: با افزایش عرضه، قیمت موز 
هم کاهش یافته، درحالی که قیمت موز درجه یک به کیلویی 54هزار 

تومان رسیده بود دوباره تا 48هزار تومان پایین آمد. 
نکته قابل توجه در بازار میوه قیمت به نسبت مناسب انواع مرکبات 
به ویژه پرتقال اســت. پرتقال و نارنگی در 3ماه گذشــته کمترین 

تغییرات قیمت را در میان میوه های زمستانی داشته اند.

دلایل نوسان در بازار ارز
صرف نظر از نرخ تورم و روند عرضه و تقاضا، افزایش نسبت 

پول های داغ به کل نقدینگی، نقشی تعیین کننده در 
نوسان های اخیر بازار ارز داشته است

نوســان در بازار ارز همچنان ادامــه دارد و در روز های پایانی 
هفته قبل نیز سرعت رشد قیمت ارز بیشتر شد. به نظر می رسد 
افزایش نســبت پول به کل نقدینگی در کنــار عوامل بنیادی 
ازجمله چشم انداز های تورمی و تنش های سیاسی محرک این 

موضوع بوده است.
به گــزارش همشــهری، ارزش ریــال در چند دهه گذشــته 
400هزاردرصد کاهش یافته با این حال آمار ها نشان می دهد 
ســرعت افت ارزش ریال در برابر ارزهای خارجی ازجمله دلار 
ظرف یک ماه گذشته به شکل بی سابقه ای افزایش یافته است. 
اکنون این پرسش مطرح اســت که دلیل افزایش سرعت رشد 

قیمت دلار چیست؟
آمارها نشان می دهد، صرف نظر از نرخ تورم و عرضه و تقاضای 
دلار که عمده ترین دلیل کاهش ارزش ریال است، عاملی تازه 
ظرف روزهای گذشته نقشــی تعیین کننده در افزایش سرعت 
رشد نرخ ارز داشته و آن افزایش نســبت پول  به کل نقدینگی 
بوده اســت؛ عاملی که به نگرانی بانک مرکزی نیز منجر شده 
است؛ به طوری که ظرف روز های گذشته رئیس کل بانک مرکزی 
از افزایش نرخ بهره ســخن گفت تا جلوی تبدیل سپرده های 
غیردیداری به دیداری گرفته شود. قرار است طرح افزایش نرخ 
بهره به زودی در شورای پول و اعتبار بررسی شود. موضوعی که 

یک بار چندماه پیش در این شورا رد شده بود.
آخرین گــزارش بانک مرکزی نشــان می دهد ســهم پول از 
کل نقدینگی در شــهریور به 22.8درصد معــادل 1274هزار 
میلیارد تومان رسیده است. آمارها نشان می دهد این نسبت از 
پاییز1396 که در محدوده 11.7درصد بود به طور مداوم رشد 
کرده و با وجود یک دور کاهش مقطعی از زمستان1399 تا پایان 
سال قبل، از ابتدای سال جاری دوباره روندی رو به رشد داشته 
است. اگرچه رکورد سهم پول به کل نقدینگی در 10سال اخیر 
مربوط به اسفندماه ســال1391 و معادل 24.7درصد است، با 
این حال نسبت های کنونی سهم پول از کل نقدینگی نیز ارقام 

بالایی تلقی می شود. 

آمادگی برای زمستان
جواد اوجی، وزیر نفــت می گوید: میزان 
مصرف گاز به 580 میلیون مترمکعب در 
روز رسیده، که نسبت به سال قبل، مصرف 
گاز فقــط در بخش خانگــی 60 میلیون 
مترمکعب بیشتر شده است. او از آمادگی کامل شرکت ملی گاز 
برای تولید و عرضه خبر داده و با اشاره به مشوق هایی که برای 
مصرف بهینه و صرفه جویی در نظر گرفته شده، از مردم خواسته 
به مصرف بهینه توجه داشته باشند. واقعیت این است که غفلت 
بسیار طولانی مدت برای استفاده از فناوری های کاهش مصرف 
سوخت مانند استفاده از عایق های حرارتی و پنجره های دوجداره 
در ساختمان سازی و ارتقای بهره وری وسایل گرمایشی، باعث 
شده شدت مصرف انرژی در کشــور در مقایسه با میزان تولید 
ناخالص داخلی بالا باشد. در این شرایط و به خصوص در فصل 
سرما، چاره ای جز انتقال ســهم گاز سایر بخش های اقتصاد به 
بخش خانگی وجود ندارد؛ اما بازهم همراهی مصرف کنندگان 
می تواند از محدودیت های گازی ســایر بخش ها بکاهد. قطع 
گاز صنایع و نیروگاه ها، حتی اگر بتوانــد مصرف بالای گاز در 
بخش خانگی را جبران کند، تبعــات آن به روش های مختلف 
اعم از کاهش رشــد اقتصادی و اشــتغال، افزایش آلودگی هوا 
و ... دامن گیر جامعه خواهد شــد؛ پس بهتر اینکه ضمن توجه 
به راهکارهای کاهش واقعی مصرف انرژی، در ســوزاندن گاز 
طبیعی در بخش خانگی هم وسواس به خرج داده شود. با این 
کار، مشترکان کم مصرف فعلی از تخفیف های قابل توجه و حتی 
رایگان شدن بهای گاز مصرفی بهره مند می شوند و مشترکات 
پرمصرف فعلی نیز لااقل از پرداخت جرائم سنگین و قبض های 
گاز چند میلیون تومانــی معاف خواهند شــد. در نتیجه این 
همراهی در زمستان سخت، خانه ها گرم می مانند، صنایع فعال 

خواهند بود و رشد اقتصاد نیز ادامه پیدا می کند.

گره گشایی با اصلاح قانون
  خبر: علیرضا زندیان، عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس با اشاره به مسیر سخت دریافت تسهیلات 
خرد بانکی می گوید: تســهیل در پرداخت وام خرد 
در شرایطی که مردم با مشکلات اقتصادی مواجه اند 
بسیار گره گشا اســت؛ اما متأسفانه بانک ها به جای 
تســهیل گیری در فرایند اخذ وام، بــا ایجاد موانع 
دریافت تسهیلات را برای متقاضیان دشوار کرده اند.

  نقد: دریافت تسهیلات بانکی، هفت خوان دارد 
و یک خوان از آن همین بحث تضمین و وثایق است. 
همانگونه که زندیان نیز اشــاره کــرده؛ متقاضیان 
دریافت وام، برای پیدا کردن ضامن کارمند رسمی 
دولت با گواهی کسر از حقوق به خصوص در شهرهای 
کوچک و روستاها چالش جدی دارند. واقعیت این 
اســت که بانک ها حق دارند که حافظ منافع خود، 
سهامداران و سپرده گذاران و همچنین مجری قانون 
باشند. برای تسهیل فرایند پرداخت تسهیلات خرد، 
اول باید قوانین و عواملی کــه بانک ها را به دریافت 
تضامین سخت و وثایق عجیب مکلف می کند اصلاح 
و رفع کرد و در مقابل تضمینی آســان و پشتوانه ای 
کارآمد مانند حساب یارانه، سهام عدالت و... را به طور 
عام جایگزین تضامین ارائه داد تا مدیران شعب بانکی 
نیز بدون هراس از جریمه شدن در اثر نکول یا معوق 
شدن تسهیلات، تضامین ســاده تری قبول کنند. 
به خصوص که طبق آمار، بخش عمده وام های خرد، 
کاملاً بازپرداخت می شوند و آنچه معوق غالباً می شود 
تسهیلات کلانی اســت که با اختیار مدیران و گاه با 

تسهیل تضامین پرداخت شده است.

چهره روز
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قیمت پنیر تغییر نکرد

قیمــت انــواع پنیرهای صبحانــه بعــد از تغییراتــی که در 
اردیبهشت ماه داشــت، طی ماه های گذشته بدون نوسان بوده 
است. افزایش قیمت بعضی انواع پنیر نســبت به فروردین ماه 
100درصد بوده اما در 7ماه پس از اردیبهشت شرکت های لبنی 
نرخ های خود را تغییر نداده اند. قیمت هر کیلو پنیر سفید ساده 
بین 100 تا 120هزار تومان و قیمت پنیرهای سنتی 200هزار 

تومان در هر کیلو است.

قیمتبعضیانواعپنیردرسوپرمارکتهایتهراندردیماه
قیمت-تومانمشخصاتبرند

180.000لیقوان800گرمیپگاهگلپایگان
80.000فتادوشه750گرمیهراز
77.000لبنه-750گرمیپگاه
43.000سفیدپروبیوتیک-400گرمیرامک
40.000لاکتیکی300گرمیهراز
45.000پنیرسفیدپرستاره-400گرمیمیهن
61.000سفیدنیمچرب-500گرمیروزانه
56.000لاکتیکی-400گرمیصباح

سوپرمارکت

موتور روشن تورم در بازار دارو و خودرو 
به گزارش مرکز آمار، در آذر امسال نرخ تورم نقطه ای گروه »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« با افزایش 
2واحد درصدی، عدد 38.9درصد را ثبت کرد. شــاخص تورم ماهانه در آذرماه کالاهای غیرخوراکی و 
خدمات در آذرماه رشدی 3.3واحد درصدی را ثبت کرد. در گروه کالاهای غیرخوراکی ها هم افزایش 

قیمت خودرو باعث رشد تورم شده است.
افزایش 8.8درصدی هزینه های بهداشــت و درمان در یک ماه، با ضریب اهمیت 7.19درصد، در سبد 
تورم خانوارهای ایرانی و تورم ماهانه 4.9درصدی گروه حمل ونقل، عمدتا به دلیل افزایش قیمت خودرو، 
شیرینی منفی شدن تورم خوراکی ها، با ضریب اهمیت 38.48درصدی را، تلخ کرد. بالا رفتن هزینه های 
درمان و عمدتا جهش قیمت دارو و همچنین خودرو در آذرماه باعث شد تا هم نرخ تورم نقطه به نقطه و 

هم تورم سالانه روندی صعودی را تجربه کند.

 تورم خوراکی ها
طبق این گزارش، در آذر امسال نرخ تورم نقطه ای 
گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« 
با کاهش 2.4واحد درصدی به 65.3درصد رسید.  
مرکز آمار می گوید: شاخص تورم ماهانه در آذرماه 
با 0.2درصد کاهش به 1.9واحد درصد رســید. 
شــاخص تورم ماهانه گروه کالاهــای خوراکی، 
آشــامیدنی به اضافه دخانیات ثابــت ماند که با 

حذف تغییرات قیمت دخانیات، نرخ تورم ماهانه 
خوراکی ها و آشامیدنی ها منفی شد. براساس اعلام 
این نهاد آماری، بیشترین افزایش قیمت در گروه 
خوراکی ها و آشامیدنی ها ناشی از تغییر قیمت 
پیاز و کدو سبز و البته نوشــیدنی ها بوده، اما در 
مقابل مصرف کنندگان شاهد ارزان تر شدن قیمت 

گوشت مرغ و میوه و خشکبار بوده اند.

تورم در گروه های کالایی 
گزارش مرکز آمــار از تغییرات ماهانه نرخ تورم آذرماه نشــان می دهد میزان رشــد ماهانه تورم گروه 
کالاهای بادوام 6.2درصــد، کالاهای بی دوام 1.1درصد و کالاهای کم دوام 2.3درصد، شــاخص تورم 
ماهانه اجاره بها 2.8درصد، خدمات 2درصد و خوراکی های تازه منفی یک درصد و سایر خوراکی ها هم 

است. 0.9درصد بوده 

روایت مرکز آمار از تورم سالانه و نقطه ای
مرکــز آمــار اعلام کــرد: نــرخ تورم ســالانه 
آذرماه1401 برای خانوارهای ایرانی به 45درصد 
رسیده که نســبت به آبان ماه یک واحد درصد 
رشــد کرد. نرخ تورم نقطه ای هــم در آذرماه به 
48.5درصد رسید که در مقایسه با آبان 0.4درصد 

افزایش داشته است.
 به  گزارش همشــهری، نرخ تورم نقطه به نقطه 
از 35.2درصد در آذر1400 با روندی افزایشــی 
به 54درصد در تیرماه امسال رسید و پس از آن 
روندی کاهشی را تجربه کرد و به 48.1درصد در 

آبان رسید. نرخ تورم سالانه هم که از 43.4درصد 
در آذر سال گذشته به 38.7درصد در اردیبهشت 
کاهش یافته بود در ماه های پــس از آن روندی 
صعــودی را تجربه کــرده و در آذر امســال به 

45درصد رسیده است.
 به گــزارش مرکز آمــار، بالاترین نــرخ تورم را 
کم درآمدها)دهک اول( به میزان 51.7درصد و 
کمترین فشار تورم را دهک دهم)ثروتمندترها( با 
42.5درصد تحمل کرده اند. شکاف نرخ تورم بین 
دهک ها در آذر امسال به 9.2درصد رسیده است.

چگونگی مهار تورم
در ماه هــای اخیر، به ویــژه پس از حــذف ارز 
4200تومانی، تلاش دولت بــرای کاهش نرخ 
تورم خوراکی ها و آشامیدنی ها ادامه داشته، اما 
نرخ تورم هر بار با یک چاشــنی تــازه بالا رفته، 
چنان که در مهر و آبان جهش اجاره بها به موتور 
رشد شــاخص قیمت تورم تبدیل شد و حالا در 
آذرماه رشد نرخ دارو و خودرو به رشد سالانه نرخ 

تورم منجر شده است. به نظر می رسد کنترل نرخ 
تورم سالانه، نه با عرضه بیشتر کالاها و خدمات 
بلکه با انضباط شــدید پولی و مالی میسر است؛ 
چنان که تورم یک سال اخیر بیشتر ناشی از طرف 
هزینه ها بوده و پوشش این هزینه ها با پول پاشی 
و ارز پاشی امکان پذیر نیست و این نوع سیاست ها 

باعث کاهش مستمر و پایدار تورم نخواهد شد.

روند نرخ تورم نقطه به نقطه و سالانه از آذر 1400 تا آذر 1401
سالانه                 نقطه ای  
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برای فرهنگ، فکر تازه می خواهیم 
در بخش فرهنگســازی و انجام فعالیت های 
گوناگون فرهنگی و هنری در حوزه کودکان و 
نوجوانان بخش عظیمی از رسالت هنرمندان 
و حتی مسئولان کشور بر زمین مانده و انجام 
نشده است؛ برخلاف حوزه بزرگسال که در کشور ما بودجه های کلان 
و توجه های بسیاری را به سوی خود جلب می کند، حوزه کودک و 
نوجوان که اتفاقاً بیش از حوزه بزرگســال به فرهنگسازی و انجام 
فعالیت های فرهنگي و هنری نیاز دارد، متأسفانه مغفول مانده و در 
بسیاری از رویدادهای بزرگ فرهنگی و هنری کشور، قشر کودک 
و نوجوان به کل نادیده گرفته می شود یا آنطور که باید و شاید دیده 
نمی شــود؛ به عنوان مثال در یکی از بزرگ ترین رویدادهای ادبی 
کشور، جایزه کتاب سال جلال آل احمد، کتاب های بخش کودک و 

نوجوان اصلًا دیده نشده است. 
درحالی که این جایزه بزرگ و ملی، یکی از عوامل انگیزشــی برای 
نویسندگان جهت خلق آثار اســت. در چنین شرایطی نمی توان 
خیلی انتظار خلق آثار قابل توجه برای کودکان و نوجوانان از سوی 
نویسندگان داشت، چرا که ادبیات کودک و نوجوان در جایی مثل 
جایزه جلال آل احمد که پشــتوانه خوبی برای اهالی ادبیات است، 
اصلا تعریف نشده است. نویســنده ای که برای کودکان و نوجوان 
می نویســد، وقتی این نوع بی مهری ها از سوی مسئولان فرهنگی 
را می بیند، دیگــر انگیزه چندانــی برای فعالیت های مســتمر و 
ریشــه ای در این حوزه نخواهد داشت. از ســوی دیگر، در بخش 
ادبیات بزرگســال، فعالیت های چشمگیری در حوزه دفاع  مقدس 
انجام شده که ضرورت داشته و باید توســعه هم بیابد، اما این نوع 
فعالیت های فرهنگی و ادبی در بخش کودک و نوجوان عملًا نادیده 
گرفته شده اســت. الان تعداد کتاب های کودک و نوجوان ماندگار 
و قابل دفاع در بخش ادبیات دفاع  مقدس به شــدت کم است و آن 
موفقیت مثال زدنی نویسندگان در بخش بزرگسال، در بخش کودک 

و نوجوان دیده نمی شود.
 درحالی که در این بخش هم به نویسندگان و آثار خواندنی و ماندگار 
به شدت احساس نیاز می شود، چرا که کودک و نوجوان امروزی باید 
بداند که در کشور ما و در طول دوران دفاع  مقدس چه فداکاری ها 
و رشادت های بی نظیری توســط رزمندگان ما صورت گرفته و چه 
دستاوردهاي بزرگی در این زمینه داریم که برای بچه ها به درستی 
روایت نشده است؛ بنابراین در بخش کودک و نوجوان و فرهنگسازی 
برای این قشر در حال رشد و کنجکاو در زمینه های گوناگون، به یک 
روایتگری برنامه ریزی شده و مدون و با حمایت گری لازم از سوی 
مسئولان فرهنگی کشور نیاز اساسی داریم. راهکارهای متعددی هم 
در این زمینه وجود دارد که یکی از آنها، تعریف بودجه اختصاصی 
برای فرهنگســازی در حوزه کودک و نوجوان، البته در همه ابعاد 
فرهنگی و هنری آن اســت. به گونه ای که در طول ســال، شاهد 
برگزاری همایش های فرهنگی و ادبی متعدد با حضور فعالان این 
عرصه در کشور باشیم و جوایز ملی متناسب با این حوزه هم تعریف 
و راه اندازی شود. اغراق نیست اگر بگوییم با حمایت از ادبیات کودک 
و نوجوان و تولید آثار فاخر و ارزشمند در این بخش، به نوعی خوراک 
سایر حوزه های فرهنگی و هنری در کشور را هم تهیه کرده و تدارک 
دیده ایم. وقتی یک داســتان کوتاه یا رمان موفق کودک و نوجوان 
داشته باشیم، آن وقت این امکان را فراهم کرده ایم که یک نمایشنامه 
یا یک فیلم موفق و حتی یا یک قطعه موسیقایی خوب و موفق هم 
ساخته شــود. در مجموع، به نظرم لازم است در اغلب زمینه هایی 
که برای قشــر کودک و نوجوان آثار فرهنگی و هنری تهیه و تولید 
می شود، یک بازنگری اساسی در دســتورالعمل ها صورت گیرد تا 
طرح های نو و متناسب با نیاز کودکان و نوجوانان امروزی طراحی و 
برنامه ریزی های اساسی و زیربنایی صورت گیرد و اهداف بلندمدتی 

هم برای این برنامه ها تعریف و اجرایی شود. 
بودجه های لازم به طرح های تازه اختصاص یابد تا فکرها و ایده های 
بکر و درخشان در بخش فرهنگســازی برای کودکان و نوجوانان 

عملیاتی شود تا بشود به نتایج رضایت بخش امیدوار بود.

رادیو

تلویزیون

بهناز ضرابی زاده؛ نویسندهیادداشت

انتقاد از انتخاب عجیب سایت اندساوند 
انتخاب های ورایتی در نقطه مقابل برگزیدگان سایت  اندساوند قرار دارد که چندی پیش 
نتیجه نظرسنجی اش اعلام شد و به شکل عجیبی یک فیلم ناشناس به  عنوان بهترین فیلم 
تاریخ سینما در صدر فهرست منتقدان قرار گرفت. بیش از ۱۶۰۰ منتقد و اهالی سینما که در 
نظرسنجی سایت  اند ساوند شرکت کردند، در نهایت فیلم »ژان دیلمان« ساخته »شانتال 
آکرمن« را به  عنوان بهترین فیلم تمام دوران انتخاب کردند. این چهارمین فیلمی است که 
پس از »دزد دوچرخه«  دسیکا، »همشهری کین« از اورسن ولز و »سرگیجه« از هیچکاک به 
این عنوان می رسد. انتخابی که بسیاری از چهره های سرشناس سینما و منتقدان آن را زیر 
سؤال بردند. شاخص ترین چهره ای که از انتخاب فیلم ژان دیلمان انتقاد کرد، پل شرایدر بود. 
شرایدر در واکنش به معرفی فیلم شانتال آکرمن به عنوان بهترین اثر تاریخ سینما در صفحه 
شخصی اش نوشت: »به مدت ۷۰سال، نظرسنجی مجله سایت  اند ساوند، یک معیار قابل اعتماد 
برای اجماع نظر منتقدان و اولویت ها بوده است. برخی فیلم ها در فهرست، بالا رفتند و برخی 
دیگر پایین آمدند، اما حضور ناگهانی فیلم »ژان دیلمان« در جایگاه شماره یک، اعتبار این 
نظرسنجی را تضعیف می کند. گویی کسی قصد داشته روی نتیجه اعمال نفوذ کند، کاری که 
گمان می کنم انجام داده اند در دمکراسی مهم نیست که چه کسی رأی می گیرد، مهم این است 
که چه کسی آرا  را می شمارد. نظرسنجی امسال با گسترش جامعه رای دهی و سیستم امتیاز 
دهی، نشان دهنده یک تداوم تاریخی نیست، بلکه سازماندهی متفاوتی از نظر سیاسی است.. 
»ژان دیلمان« از این به بعد، نه  تنها به  عنوان فیلمی مهم در تاریخ سینما، بلکه به  عنوان نقطه 

عطفی از یک نظرسنجی تحریف  شده  در خاطره ها خواهد ماند.« 

مکث

نشریه ورایتی برای نخستین بار 

فهرستی از ۱۰۰ فیلم برتر تاریخ سینما
ســینما را به انتخاب منتقدان و 
نویسندگان سینمایی اش منتشــر کرده است. به 
گزارش همشــهری، بیش از ۳۰منتقد، نویسنده و 
سردبیر نشــریه ورایتی در این نظرسنجی حضور 
داشته اند. در این فهرست »روانی« )۱۹۶۰( ساخته 
آلفرد هیچکاک که در اغلب فهرست های سینمایی 
چند رتبه ابتدایی را به  خود اختصاص می دهد، در 
جایگاه نخست برترین فیلم های تاریخ سینمابی به 
انتخاب منتقدان ورایتی قرار گرفته است و پس از آن 
به  ترتیب در رتبه های دوم تا دهم فیلم های »جادوگر 
شــهر ازُ« )۱۹۳۹( ســاخته ویکتــور فلمینگ، 
»پدرخوانده« )۱۹۷۲( از فرانســیس فورد کاپولا، 
»همشهری کین« )۱۹۴۱( ســاخته اورسن ولز، 
»پالپ فیکشــن« )۱۹۹۴( به کارگردانی کوئنتین 
تارانیتنو، »هفت سامورایی« )۱۹۵۴( ساخته آکیرا 
کوراســاوا »۲۰۰۱: اودیســه فضایی« )۱۹۸۶( از 
اســتنلی کوبریک، »چه زندگی شگفت انگیزی« 
)۱۹۴۶( ساخته »فرانک کاپرا، همه  چیز درباره ایو« 
)۱۹۵۰( به کارگردانی جوزف ال منکیه ویچ و »نجات 
سرباز رایان« )۱۹۹۸( ساخته استیون اسپیلبرگ 
قرار گرفته اند. ســینمای ایران نیز از این فهرست 
سینمایی بی بهره نیست و »کلوزآپ« ساخته   عباس 
کیارستمی در ســال۱۹۹۰ در جایگاه ۸۶ برترین 

فیلم های تاریخ سینما قرار گرفته است.

آغوش امن سینمای کلاسیک
منتقدان حاضر در نظرســنجی نشــریه ورایتی، 

بیشتر به سینمای کلاســیک توجه نشان داده اند. 
ورایتی از تعداد محدود و مشخصی از منتقدان برای 
نظر ســنجی اش دعوت به عمل آورده و نتیجه اش 

خروجی معقول و قابل دفاعی است. 
در واقع منتقدان ورایتی به آغوش امن ســینمای 

کلاسیک پناه برده اند.
 انتخاب شــاهکاری از هیچکاک به عنوان بهترین 
فیلم تاریخ ســینما، نشانه ای آشــکار از گرایش به 
سینمای اصیل است؛ انتخابی که متاثر از موج های 
غیرســینمایی  چون جنبش »می تو« و گرایش به 
اقلیت، از جنس رویکرد متاخر اسکار و برگزیدگان 

سایت اند ساوند نیست. 
در واقــع ورایتــی بــه ســینما اولویــت داده، نه 
رویکرد های اجتماعی، سیاسی مد روز. از این منظر 
 برگزیدگان نشــریه ورایتی معتبر و قابل اســتناد 

به نظر می رسد.

نماینده سینمای ایران، ناکام ماند 
اعلام فهرست اولیه نامزدهای اسکار بهترین فیلم خارجی

روز گذشــته آکادمی علوم و هنرهای سینمایی اسکار، اسامی 
نامزدهای اولیه خود را در۱۰ بخش اعلام کرد که در بخش اسکار 

بین المللی، نماینده ایران جای نداشت.
بخش هایی که معرفی شده اند شامل مستند بلند )۱۵ نامزد(، 
مســتند کوتــاه )۱۰ نامزد(، فیلــم بین المللــی )۱۵ نامزد(، 
چهره آرایی و آرایش مو )۱۰ نامزد(، صدا )۱۰ نامزد(، موسیقی 
متن )۱۵ نامزد(، بهترین ترانه )۱۵ نامزد(، فیلم کوتاه انیمیشن 
)۱۰ نامزد(، فیلم کوتاه )۱۰ نامزد( و جلوه های ویژه )۱۰ نامزد( 
است.در بخش اسکار بین المللی فیلم هایی که انتخاب شده اند 
عبارتند از: »در جبهه غرب، خبری نیست« از آلمان، »آرژانتین، 
۱۹۸۵« از آرژانتیــن، »باردو« از مکزیــک، »توطئه قاهره« از 
سوئد، »خفتان آبی« از مراکش، »نزدیک« از بلژیک، »کورساژ« 
از اتریش، »تصمیم به ترک« از کره جنوبی، »ای او« از لهستان، 
 »جویلند« از پاکستان، »آخرین نمایش فیلم« از هند، »دختر 
آرام« از ایرلند، »بازگشت به سئول« از کامبوج و»سن اومر« از 
فرانسه. همچنین فیلم موهن »عنکبوت مقدس« که با عوامل  
ایرانی ساخته شده از کشــور دانمارک به این فهرست راه یافته 
است. امسال »جنگ جهانی سوم« ســاخته هومن سیدی به 
 عنوان نماینده ایران به اســکار معرفی شــده بود که متأسفانه 
وارد ۱۵ فیلم اولیه نشــد. رأی گیری برای بقیه بخش ها از ۱۲ 
تا ۱۷ ژانویه برگزار می شــود.  نامزدهای رسمی هنوز مشخص 
 نشده اند و آکادمی فهرست کامل نامزدهایش را در روز سه شنبه

۲۴ ژانویه، اعلام خواهد کرد.  

راز ماندگاری یک برنامه 3۰ساله
بهروز رضوی این روزها همچنان به کار 
اصلــی اش یعنی گویندگــی در رادیو 
مشغول است. او می گوید: پیشنهادهای 
بسیاری برای کار در شبکه های مختلف 
ـ چه صدا و چه ســیما ـ می شــود اما 
فرصتی برای آنها نــدارد. این گوینده 

باسابقه همچنان از رادیو به عنوان خاستگاه اصلی اش یاد می کند؛ 
چراکه آغاز کارش در صدا بوده است.

رضوی به ایسنا گفته حدود ۳۰ســال، برنامه »کتاب شب« را اجرا 
می کند. همچنان در رادیو و با همــان برنامه های قدیمی ازجمله 
»کتاب شب« مشــغولم. همچنین برنامه های »گفت وگو با مفاخر 

ادبیات« و »هنر معاصر« را هم دارم.
وی درباره برنامه »کتاب شب« که در دهه۷۰ آن را در رادیو تهران 
آغاز کرد و درباره راز ماندگاری این برنامه بعد از حدود ۳۰ســال، 
می گوید: این برنامه را بعد از ســال۷۰، یعنی حدود سال۷۲ شروع 
کردم و همچنان ادامه دارد. شاید مخاطب از اجرای من راضی باشد 
اما اصل ماجرا، به موضوع برنامه که کتاب است، برمی گردد. از طرفی 
دستمان باز است هر نوع کتابی را هم معرفی می کنیم، هم پیشنهاد 

می کنیم و هم برای خواندن آن به مخاطب توصیه می کنیم.

بازگشت جواد انصافی به تلویزیون
جواد انصافی ایــن روزها مثل خیلی از 
پیشکسوتان خاطره انگیز، کم پیدا شده، 
اما به گفته خودش دوباره جلوی دوربین 
»خانه آبنباتی« شــبکه کــودک قرار 
گرفته اســت.  جواد انصافی را بسیاری 
از مخاطبان با نام عبدلی می شناسند؛ 

عبدلی نام شخصیتی است که وی از اواخر دهه ۱۳۶۰ در نمایش های 
تلویزیونی بازی کرده  اســت. وی به تسنیم گفته: »تولید فصل دوم 
»خانه آبنباتی« شــروع شده و احتمالاً ۸۰قســمت خواهد داشت 
و مخاطبش خردســالان خواهند بود.« نقش پدربــزرگ را در این 
مجموعه جواد انصافی و نقش مادربزرگ را مقصودلو بازی می کند 
که به گفته انصافی در این فصل هم همــه کاراکترها کنار هم قرار 
دارند. البته انصافی همواره به پژوهش در حوزه آیین های کهن ایرانی 
معروف است و حتی می گوید: در مجموعه »خانه آبنباتی« هم کم و 
بیش به آیین های ایرانی پرداختم؛ به عنوان مثال قبل از عید همه باید 
آشتی می کردند که یک رسم قدیمی است یا سلام سلامتی می آورد 
ازجمله آیین های کهنی است که در این برنامه به آن پرداخته شده 
است. من اعتقاد دارم کودکان و نوجوانان باید رسم و رسوم ما را خوب 
بشناسند تا بتوانیم سبک زندگی ایرانی را درست فرهنگسازی کنیم.

خبر

 ۱۰۰فیلم برتر تاریخ سینما
به انتخاب ورایتی

 »روانی« هیچکاک، بهترین فیلم همه دوران
 »کلوزآپ« کیارستمی در فهرست بهترین ها

 دیوارهایی که 
خالی نیست

 در غیاب گالری های خصوصی، چراغ هنرهای تجسمی 
در فرهنگسراها  و موزه ها روشن است

درحالی که تقریبا تمام گالری های خصوصی در فصل پاییز برنامه ای نداشتند و دیوارهای شان خالی 

ماند، فرهنگسراها در این مدت نمایشگاه هایی را ترتیب دادند تا قدری از این رکود و فَترَت را جبران تجسمی
کنند. با شروع فصل زمستان، به نظر می رسد که برگزاری نمایشگاه های تجسمی در فرهنگسراها شکل 
جدی تری به خود گرفته و حداقل تا زمانی که گالری های خصوصی و هنرمندان رشته های مختلف تجسمی تمایلی به 
برگزاری نمایشگاه نداشته باشند، فرهنگســراها را باید تنها مراکز نمایش آثار تجسمی درنظر گرفت. فرهنگسراها، 
برخلاف گالری های خصوصی که معمولا آثار هنرمندان نامدار و حرفه ای را روی دیوار می برند، به جوانان میدان می دهند 
و نام هایی را که کمتر در سپهر هنرهای تجسمی به گوش خورده، به جامعه هنری معرفی می کنند. موزه ها هم با برپایی 
نمایشگاه های تجسمی سعی دارند سهمی در رویدادهای تجسمی داشته باشند. در این گزارش، برنامه های تجسمی 

چند فرهنگسرای تهران و 2موزه را از نظر گذرانده ایم.

   فرهنگسرای اندیشه 
نمایشگاه خوشنویسی »کتیبه« جدیدترین برنامه فرهنگسرای اندیشه است 
که در نگارخانه این مرکز برگزار می شــود. در این نمایشگاه، جدیدترین آثار 
خوشنویسی و مشبک مهدی نیشکری در معرض دید عموم قرار گرفته است. 
در این رویداد هنری، ۲۰ تابلوی نفیس و جدید از این خوشنویس به نمایش 
درآمده است. مهدی نیشکری از شاگردان عباس اخوین و از هنرمندان کانون 

خط و اندیشه است. 
وی تاکنون آثار زیادی را در حوزه هنر خوشنویســی خلق و نمایشــگاه های 
متعددی برگزار کرده است. نمایشــگاه »کتیبه« جمعه ۲دی ماه در نگارخانه 
اندیشه افتتاح شد و تا چهارشنبه ۷دی ماه از ساعت ۹ تا ۱۶پذیرای دوستداران 

هنر اصیل خوشنویسی است.

   فرهنگسرای اخلاق
فرهنگسراها مثل برخی گالری های خصوصی که از فضای مجازی برای 
نمایش آثارشان بهره می برند، در این فضا هم فعال هستند. نگارخانه 
کلک خیال فرهنگسرای اخلاق، به مناسبت شب یلدا، نمایشگاه مجازی 
گروهی »یاقوت سرخ«، مشتمل بر ۱۸اثر نقاشــی با تکنیک آبرنگ 

از هنرمندان مختلف را با موضوع انار در قالب فتوکلیپ منتشر کرد.

  فرهنگسرای خانواده
نمایشگاه نقاشی »رُز« که به نمایش آثار بهناز اژدریان اختصاص دارد، 
از ۲۳ آذرماه شروع شده و تا پنجم دی از ساعت ۹ تا ۱۸ در نگارخانه 
شفق فرهنگسرای خانواده برپاست. در این نمایشگاه، ۱۳اثر نقاشی 
متشکل از ۲۱بوم که بعضی از آثار به صورت ۲لتَ هستند، با بهره گیری 
 از تکنیک رنگ روغن، ترکیب بندی های گوناگون گل رُز را به نمایش 

گذاشته است.

  فرهنگسرای امید
نمایشگاه عکس »و این منم« با عکس هایی از 
سیداسماعیل پورحاج، اول دی ماه در نگارخانه 
آبی فرهنگسرای امید افتتاح شد و تا هشتم دی 
از ساعت ۹ تا ۱۷ در این نگارخانه برپاست. در 
این نمایشــگاه، با همکاری گروه هنری تصویر 
فصــل، ۳۰ عکس از طبیعت زیبــای ایران در 
اندازه های ۴۰×۳۰ و ۷۰×۵۰ با نمایشگاه گردانی 

جواد علمی نیا به نمایش گذاشته شده است. 
علمی نیا متولد تهران و فارغ التحصیل عکاسی 
از دانشــگاه فرهنگ و هنر ایران و مدیر گروه هنری تصویر فصل اســت که 
 در ۱۸سال گذشــته بیش از ۱۸۹نمایشــگاه گروهی و بیش از ۶۰جشنواره

برگزار کرده است.

  موزه ملی هنر و ادبیات کودک
موزه ملی هنر و ادبیات کودک به مناسبت شب 
یلدا و سنت دیرینه قصه گویی در این شب و در 
آســتانه برگزاری بیست وچهارمین جشنواره 
بین المللی قصه گویی کانون، نمایشــگاهی 
با عنوان »آی قصه قصه قصــه« برگزار کرده 
است. این نمایشــگاه که از ۳۰ آذر کار خود را 
آغاز کرده تا ۲۰ دی در موزه ملی هنر و ادبیات کودک و نوجوان واقع در خیابان 
حجاب، مرکز آفرینش های فرهنگی هنری کانــون پرورش فکری در روزهای 
شنبه تا چهارشنبه از ساعت ۹ تا ۱۶ پذیرای علاقه مندان است. آثار ارائه شده در 
این نمایشگاه منتخبی از مجموعه تصاویر کتاب های »آی قصه قصه قصه« ۱ تا 
۷ شامل ۶۴ قطعه تصویری است که زهره پریرخ آن را تصویرگری کرده است. 
همچنین این مجموعه به کوشش زهره پریرخ و شراره وظیفه شناس گردآوری 
شده و در هر کدام از کتاب ها، با بازنویسی قصه های مختلف، ۴قصه مناسب، به 
همراه توضیح کوتاهی درباره پیام هر قصه ارائه شده است. در مقدمه این مجموعه 
آمده است: »هر چند امروزه از کرسی های گرم و محفل های دوستانه و صمیمانه 
در شب های سرد زمستان که قصه گویی بخشی از آن را پر می کرد، کمتر نشانی 
می یابیم، اما می توان این ســنت را در جمع ها و موقعیت های مناسب دیگری 
به کار بست و از مزایای آن سودها جست. یکی از مکان های مناسب قصه گویی، 
کتابخانه ها هســتند. قصه گویی در کتابخانه، یک فعالیت جمعی شــیرین و 
پرتحرک است که ضمن ایجاد ارتباطی زنده و نزدیک میان قصه گو و مخاطب به 
وسیله قصه، سنت قصه گویی را بقا و غنا می بخشد.« مجموعه کتاب های »آی 
قصه قصه قصه« مجموعه ای ۷جلدی است مشتمل بر داستان های متنوع برای 
گروه سنی ۷ تا ۱۰سال و مناسب برای علاقه مندان به قصه گویی، پدر و مادرها، 
معلمان مدارس و مربیان کودک و قابل خریداری از فروشگاه های کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان در سراسر کشور. در این مجموعه از منابعی همچون 
کیهان بچه ها، پیک، نشریات و کتاب های خارجی و قدیمی استفاده شده است.

موزه عکسخانه شهر
به مناسبت ۱۸۰ساله شدن ثبت نخستین 
عکس در ایران، موزه عکســخانه شهر، 
نمایشــگاه عکس تاریخــی »کودکان 
دیروز« را براســاس عکس های گنجینه 
خود و تصاویری از کــودکان ایران زمین 
در دوران گذشته برگزار کرده است. این 
نمایشــگاه که از ۲۶آذر کار خود را آغاز کرده شامل ۲۰قطعه عکس ۲۰ 

در ۳۰سانتی متر است و تا ۶بهمن ۱۴۰۱ در این موزه دایر خواهد بود.
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 شماره  8672

3پسر جوان که در تفرجگاه های اطراف شیراز با 

دادسرا
سلاح ســرد به خانواده ها حمله کرده و ضمن 
ســرقت امول شــان، به زنان و دختران تجاوز 

می کردند در زندان عادل آباد شیراز اعدام شدند.
به گزارش همشــهری، رســیدگی به این پرونده از شــهریورماه 
سال1400 با شکایت خانواده ای در دادگســتری شیراز آغاز شد. 
اعضای این خانواده در شرایطی که در پارک دراک حضور داشتند 
طعمه 3جوان خشن شده بودند. آنطور که آنها می گفتند، مهاجمان 
با تهدید چاقو اموال شان را ســرقت کرده و در ادامه با جدا کردن 
مردان، زنان و دختران را مورد آزار و اذیت قرار داده بودند. به دنبال 
این شکایت، به دســتور بازپرس ویژه دادســرای جنایی و جرائم 
امنیتی دادسرای شــیراز پرونده ای در این باره تشکیل و تلاش ها 

برای شناسایی و دستگیری متجاوزان آغاز شد.

تجاوزهای سریالی
در حالی که تحقیقات کارآگاهان پلیس ادامه داشت، شکایت 
مشــابهی ثبت شــد. این بار علاوه بر پارک دراک، حوادث 
مشابهی در تفرجگاه های جاده صدرا و اکبرآباد شیراز اتفاق 
افتاده بود. بررســی اظهارات شاکیان جدید نشان می داد که 
آنها نیز از سوی 3نفر مورد تعرض قرار گرفته اند. مشخصاتی 
که آنها از متجاوزان می دادند نشــان مــی داد که آنها همان 
متجاوزان تحت تعقیب پارک دراک هستند که این بار زنان و 
دختران دیگری را طعمه خود قرار داده اند. هرچه تحقیقات 
پلیس ادامه پیدا می کرد، مأمــوران به اطلاعات  دقیق تری از 
متهمان دست پیدا می کردند. تا اینکه در شرایطی که یک ماه 

از تشکیل نخستین پرونده گذشــته بود، مأموران در مهرماه 
سال1400 موفق شدند 3متهم را دستگیر کنند.

اعترافات تکان دهنده
3پســر جوان زمانی که با شاکیان شان مواجه شــدند به ناچار به 
اتهامات شان اعتراف کردند. براســاس اعترافات دستگیرشدگان 

آنها با پرســه زدن در اطراف تفرجگاه های خلوت،  وقتی افرادی را 
می دیدند که در حال تفریح بودند،  با تهدید چاقو و قمه اموال آنها  را 
سرقت و زنان و دختران را مورد آزار و اذیت قرار می دادند. آنها بیشتر 
تلاش می کردند زنان و دختران را به عنوان طعمه انتخاب کنند اما 
اگر مردی هم همراه آنها بود دست و پای او را بسته و با تهدید وی را 

وادار به سکوت می کردند. 
پرونده متهمان  با صدور کیفرخواست به شعبه اول دادگاه کیفری 
یک استان فارس فرستاده شد. در جلسه محاکمه 8شاکی پرونده 
یک به یک شکایت شان را مطرح کردند و خواستار مجازات متجاوزان 
شدند. برخی از آنها گفتند که حادثه تلخی که برای شان پیش آمده 
مسیر زندگی شان را تغییر داده است. شبها کابوس می بینند و از آن 
زمان تاکنون به دلیل آسیب روحی که دیده اند تحت نظر روانپزشک 
قرار دارند. در پایان جلسه محاکمه،  قضات دادگاه هر 3نفر را مجرم 
تشخیص داده و به اتهام تجاوز به عنف به اعدام محکوم کردند. این 
رأی با اعتراض متهمان به دیوان عالی کشور فرستاده شد که قضات 
دیوان نیز رأی دادگاه را تأیید کردند و پرونده به واحد اجرای احکام 
فرستاده شد. صبح روز پنجشنبه ســرانجام زمان اجرای حکم فرا 
رسید. 3متجاوز پای چوبه دار منتقل و بعد از انجام تشریفات قانونی 
به دار مجازات آویخته شــدند تا پرونده زندگی شان برای همیشه 
بسته شود. به گفته حجت الاسلام والمسلمین سیدکاظم موسوی، 
رئیس کل دادگستری استان فارس،  این پرونده ازجمله پرونده های 
مهم استان بود که در دبیرخانه پرونده های مهم استان مورد رصد 
مدیریتی قرار داشت و در کمترین زمان ممکن با دقت کامل و مطابق 
تشریفات قانونی رسیدگی و منجر به صدور حکم و اجرای مجازات 

محکومان شد. 

طناب دار بر گردن عاملان تجاوز به 8زن
پرونده 3متجاوز در شیراز با اجرای حکم اعدام  بسته شد

توصیه سارق به صاحبان خودرو
شهریار 3۲سال ســن دارد و بیش از ۱۲بار زندان رفته است. او 
کلکسیونی از جرایم مختلف را در پرونده اش دارد و می گوید هم 
به مواد مخدر اعتیاد دارد و هم سرقت. تخصصش باز کردن قفل در 
خودروهای ال۹۰ است و مدعی است در 3ثانیه می تواند در این 

ماشین  ها را باز کند. گفت وگو با او را بخوانید.

چطور در 3ثانیه می توانی قفل در ال۹۰ را باز کنی؟
کلی تلاش کردم تا به این رکورد برسم! در واقع خیلی تمرین کردم و 
اوایل در این حد تبحر نداشتم. اما وقتی همنشین سارقان حرفه ای 
باشــی و مدام به زندان بیفتی قطعا متخصص می شوی. آنقدر با 
سارقان حرفه ای معاشرت کردم تا اینکه از آنها یاد گرفتم چطور 
قفل در ال۹۰ را در کوتاه ترین زمان ممکن باز کنم. پس از آن شروع 

کردم به تمرین تا اینکه حرفه ای شدم.
شگردی که یاد گرفتی چه بود؟

شما الان یک چوب بستنی به من بده و ببین که چطور قفل ماشین 
را در یک چشم برهم زدن باز می کنم. من دستم خیلی سریع است و 
راستش پراید و پژو را هم راحت باز می کنم اما خب روی ال ۹۰ تمرکز 
کردم. چون این ماشین را از قبل دوست داشتم. من دست فرمان 
خوبی دارم و همیشه دلم می خواست یک ال۹۰ برای خودم داشتم. 
به همین دلیل به جز ســرقت لوازم داخل آن، گاهی با ماشین ها 

دوری هم می زدم و بعد رهایشان می کردم.
مگر می شود با چوب بستنی، در ماشین را باز کرد؟

گفتم که. من این کار را از سارقان حرفه ای یاد گرفتم اما اگر بخواهم 
جزئیات آن را توضیح بدهم، بدآموزی دارد!

چه کنیم به دام شما سارقان گرفتار نشویم؟
توصیه ام این است که قفل ماشین هایتان را عوض کنید و به جای 
آن از قفل های معمولی که در خانه ها هم استفاده می شود استفاده 

کنید. باز کردن چنین قفل هایی خیلی سخت است.
در پرونده ات نوشته شده ۱۲سابقه کیفری داری؟

کلکســیونی از جرایم در پرونده ام وجود دارد؛ از سرقت خانه ها 
گرفته تا ماشــین و کیف قاپی و جرایم دیگــر. یک جورایی به 
سرقت اعتیاد پیدا کرده ام. از ۱۴سالگی سرقت را شروع کردم و 
نخستین بار ماشین همسایه مان را دزدیدم و وسایلش را سرقت 
کردم. از آن پس مدام به اتهام جرایم مختلف دستگیر و زندانی 

شده ام. فکر می کنم حدود ۱۲مرتبه.
آخرین بار کی آزاد شدی؟

بعد از 7سال و نیم، ۲ماه قبل بود که از زندان آزاد شدم و اگر بگویم 
۵دقیقه پس از آزادی، سرقت هایم را شروع کردم، حتما تعجب 
می کنید. من به محض اینکه آزاد شــدم و یک خودروی ال۹۰ را 
در نزدیکی زندان دیدم در آن را باز کردم و لوازمی که داخل آن 

بود را دزدیدم.

7سال و نیم در زندان بودی؟ چرا؟
از تالارها ســرقت می کردم. با همدستانم 
وارد تالارها می شدیم و از برنج، گوشت و 
قند گرفته تا ارگ و بشقاب و لوازم دیگر را 

سرقت می کردیم.
گوشت و مواد غذایی را چکار 

می کردی؟
به مالخر می فروختیم. مالخر گروه همه  چیز 

را می خرید حتی خوراکی. این بار اگر آزاد شوم 
دیگر سمت خلاف نمی روم چون از زندگی در 
زندان خسته شده ام. من معتاد به گل و شیشه 
هســتم و خانواده خوبی نداشتم. بچه طلاق 
هستم و پدر و مادرم هر دوی شان بعد از جدایی 
رفتند سراغ زندگی خودشان. به من توجهی 
نکردند و من تبدیل بــه یک مجرم حرفه ای 

شده ام. اما این بار اگر آزاد شوم می روم یک 
شغل مناسب پیدا می کنم تا زندگی 

خوبی برای خودم بسازم.

گفت و گو

پایان اختلافات 3۰ساله 
به احترام ایام فاطمیه

درگیری های 2طایفه که در 30ســال گذشته موجب قتل 2نفر و 
مصدومیت ده ها نفر شده بود، با پادرمیانی مسئولان قضایی و به 

احترام ایام فاطمیه به صلح و سازش منجر شد.
به گزارش همشــهری، اختلافات این 2طایفه که در منطقه شرق 
استان هرمزگان سکونت دارند از 30سال قبل آغاز شد و تاکنون 
ادامه داشت. در درگیری های این دو طایفه در این مدت 2نفر جان 
خود را از دست دادند و ده ها نفر مصدوم و دچار نقص عضو شدند. 
با وجود این مسئولان قضایی هرمزگان به دنبال صلح و سازش بین 
اعضای این دو طایفه بودند. به همین دلیل شروع به رایزنی با بزرگان 
هر دوطرف کردند تا اینکه سرانجام این تلاش ها به نتیجه رسید و 

اعضای دو طایفه حاضر به صلح و سازش شدند.
مجتبی قهرمانی، رئیس کل دادگستری استان هرمزگان در این باره 
گفت: با عنایت خداوند متعال و همزمان با ایام فاطمیه در مراسمی 
با حضور مسئولان قضایی میناب، بشاگرد و هشت بندی، اعضای 
شــورای تأمین، معتمدان محلی و عموم مردم در راستای احیای 
سنت حسنه صلح و ســازش، اختلافات بین این دو طایفه خاتمه 

یافت.
او ادامه داد: پس از ارجاع پرونده نزاع دو طایفه مذکور به شــورای 
حل اختلاف استان، به منظور ایجاد مصالحه، اعضای این شورا به 
همراه ریش سفیدان و معتمدان محلی در توکهور و هشتبندی و 
بشاگرد وارد عمل شدند و پس از برگزاری جلسات مستمر و ارائه 
توصیه های لازم به اصحاب دعوی، طرفین طی مراسمی با حضور 
مسئولان قضایی و اجرایی و سران طوایف، طرفین در پیشگاه قرآن 
کریم، هم قسم شدند که کینه و کدورت های پیش آمده را از بین 

ببرند و در کنار یکدیگر با صلح و صفا زندگی کنند.

جوگیري عجیب ۶ جوان پس از 
تماشاي فیلم هالیوودی

6 پسر جوان دور هم جمع شــدند و شروع به بازي پلي استیشن و 
تماشاي فیلم هالیوودي کردند اما پس از تماشاي فیلم چنان جوگیر 
شدند که با اســلحه اســباب بازي راهي خیابان شدند تا نمایشي 

عجیب را اجرا کنند. 
به گزارش همشهری، شامگاه پنجشنبه رانندگانی که از خیابانی 
درحوالی ولنجک عبور می کردند شاهد صحنه عجیبی بودند. دو 
خودروی 206 که سرنشینان آن پسرانی جوان بودند، در خیابان 
کورس گذاشــته بودند و به طــرز خطرناکی از یکدیگر ســبقت 
می گرفتند. در همین هنگام راننده یکی از خودروها در حالی که با 
سرعت در حال حرکت بود ناگهان دستی را کشید و خودروي 206 
دور خودش پیچید و متوقف شد. این اما همه ماجرا نبود، چرا که 
ناگهان پژو سواران به سمت هم اسلحه کشیدند. یکی از آنها شیشه 
ماشین را پایین کشید و اسلحه کلاشینکف را به سمت سرنشینان 
خودروی دوم نشانه گرفت. یکی از سرنشینان خودروی دوم نیز در 
پاسخ اسلحه کلت را از پنجره ماشــین بیرون آورد و ناگهان هر دو 

شروع به شلیک کردند. 
براي لحظاتي راننده هاي خودروهاي عبوري به وحشــت افتادند.

یکي از آنها با پلیس تماس گرفت و مشــخصات2 خودروی پژو را 
اعلام کرد.  طولی نکشید که ماموران گشت کلانتری 163 ولنجک 
در محل حاضر شدند و 6 سرنشــین دو خودروی 206 را دستگیر 
کردند. اما در بررسی ها مشخص شد که اسلحه آنها اسباب بازي است 
و تیرهاي شلیک شده  نیز واقعی نیستند. آنها فقط برای هیجان و 
تفریح تصمیم به اجرای یک نمایش عجیب گرفته بودند اما نمایش 
آنها در خیابان باعث وحشت مردم شده بود.  با انتقال متهمان به 
کلانتري، یکی از آنها گفت: ما همه با یکدیگر دوســت هستیم و 
ساعاتي قبل دور هم نشسته بودیم و پلی استیشن بازی می کردیم. 
بعد از بازی، به تماشای فیلم هالیوودی نشستیم و در فیلم دیدیم که 
2 خودرو با یکدیگر کورس گذاشته اند و سرنشینان آن به سمت هم 
تیراندازی می کنند. با دیدن این فیلم هیجان زده شدیم و تصمیم 
گرفتیم این فیلم را بازي کنیم و آنقدر در نقش فرو رفتیم که اصلا 
متوجه نشدیم ممکن است مردم به وحشت بیفتند و پلیس را خبر 
کنند. به گفته سرهنگ جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس پیشگیری 
تهران براي متهمان قرار قانوني صادر شده و پرونده آنها در اختیار 

مرجع قضایي قرار گرفته است.

تصادف آتشین خودروی سوخت قاچاق
برخورد خودروی حمل ســوخت قاچاق با یــک کامیون تصادف 

آتشینی را رقم زد و به قیمت جان 2سرنشین آن منجر شد.
به گزارش همشهری، این حادثه در جاده سیریک- میناب واقع در 
استان هرمزگان اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که یک خودروی 
نیسان وانت که حامل سوخت قاچاق بود با سرعت زیادی در جاده 
حرکت می کرد که به شدت با یک کامیون برخورد کرد. شدت این 
تصادف به حدی بود که خودروی نیسان دچار آتش سوزی شد و 
2سرنشین آن در میان شعله های آتش جان خود را از دست دادند.

سرهنگ مهدی نیکبخت، رئیس پلیس راه استان هرمزگان با اعلام 
جزئیات این حادثه گفت: در بررسی های اولیه مشخص شد خودروی 
نیسان وانت حامل سوخت، به علت سرعت بالا و ناتوانی راننده در کنترل 
وسیله نقلیه ناشی از حجم زیاد سوخت قاچاق در قسمت بار، به سمت 
کامیون منحرف شده و با توجه به حجم بالای سوخت دچار حریق شد.

او ادامه داد:  براثر این آتش سوزی راننده و سرنشین نیسان داخل 
خودرو فوت شدند که با همکاری عوامل آتش نشانی اطفاي حریق 

انجام و جسد متوفی به سردخانه منتقل شد.
رئیس پلیس راه هرمزگان در ادامه گفت: خودروهای شــوتی با 
سرعت بسیار بالا تردد و بســیاری از آنها از مسیرهای فرعی برای 
دورزدن پلیس در جاده ها استفاده می کنند و به دلیل شرایط روحی 
و اضطراب تعادل خودرو را از دست می دهند و فاجعه در نزدیکی 

خودروهای شوتی است.

کوتاه از حادثه

افزایش حقوق بازنشستگان بانک ها انجام نشده است
بازنشسته ای بانکی هســتم که طبق قانون حقوق دریافتی 
بازنشســتگان بانک باید 90درصد افزایش حقوق کارکنان 
شــاغل در این شــغل باشــد. نه تنها این اتفــاق نیفتاده 
بلکه 35درصد افزایش حقوق ســال 1400کــه مصوبه و 
دســتورالعمل دولت بوده هم برای ما اعمال نشــده است. 
پیگیری ها هم تا الان بی نتیجه بوده اســت. از مســئولان 
درخواست داریم تا نسبت به اصلاح این وضعیت اقدام کنند.
امامی از کرج

در ساماندهی هوشمندانه وی پی ان ها جدیت وجود داشته 
باشد

به کارگیری وی پی ان ها هر روز فرصت بیشتری در اختیار 
بیگانگان قرار می دهد تــا هجمه های همــه جانبه خود را 
عملی کنند. جا دارد مسئولان برای ساماندهی هوشمندانه 
وی پی ان ها جدیت بیشــتری به خرج دهند و به این وضع 

نابسامان در فضای مجازی پایان دهند.
علیالی از تبریز

قدردانی
قدردانی از اتوبوسرانی برای نصب دستاویز در اتوبوس ها

اتوبوس هایی که به تازگی در مسیر پارک وی تا پایانه معین 
راه اندازی شده اند دارای دستاویز هستند و مسافران ایستاده 
می توانند دستشــان را به یک نقطــه ای بگیرند که حداقل 
تعادل آنها را حفظ کند. از مسئولان اتوبوسرانی برای توجه به 

این خواسته مردم سپاسگزاریم.
محبی از تهران

با موتورسوارانی که پلاک شان را پنهان می کنند برخورد شود
پنهان کردن پلاک موتور، شــگرد جدیدی اســت کــه برخی از 
موتورسواران برای فرار از دست قانون و دور زدن قوانین راهنمایی 
و رانندگی از آن استفاده می کنند. بعضی هم با گل و یا ماسک روی 
پلاک شان را می پوشــانند و یا آن را مخدوش می کنند! این قبیل 
کارها خلاف قانون و تضییع حقوق دیگران است. از نیروی انتظامی 
درخواســت داریم تا برخورد جدی و عبرت آموز با این قبیل افراد 

صورت گیرد.
کلانتری از تهران

تعداد اتوبوس های شهری در قزوین ناکافی است
جمعیت شهر قزوین هر روز بیشتر می شود و شمار زیادی دانشجو 
نیز در این شــهر تردد دارند درحالی که ناوگان حمل ونقل فعلی 
پاسخگوی این جمعیت و نیازهایشان نیست. با گران شدن کرایه 
تاکسی اقبال مردم به اتوبوس ها بیشتر شده و با توجه به اینکه قزوین 
شهر دانشجویان است استفاده از اتوبوس بسیار زیاد است. جا دارد 
مسئولان نسبت به افزایش تعداد اتوبوس های این شهر اقدام کنند 
و حداقل در برخی ساعات روز اتوبوس های بیشتری برای تردد در 

شهر درنظر بگیرند.
زرگر از قزوین 

آسفالت خیابان فرجام نیازمند مرمت است
آسفالت خیابان فرجام وضعیت بدی دارد و دست اندازها و پستی و 
بلندی های آن برای رانندگان دردسر ساز شده است. خواهشمندیم 

هرچه زودتر نسبت به مرمت و بازسازی آن اقدام شود.
جزانی از تهران

تکمیل بزرگراه های تهران عامل کاهش ترافیک است
چندین بزرگراه خوب در تهران وجود دارد و چندین بزرگراه 
دیگر ضروری اســت. مهم ترین آنها تکمیــل بزرگراه های 
ساخته شده مثلا چند طبقه کردن بزرگراه همت و یا ادامه 
بزرگراه بعد از میدان سپاه است. یا مثلا ایجاد زیرگذر برای 
بزرگراه حکیم. هر کدام از اینها درصورت ساخت و راه اندازی 
می توانند باعث کاهش بار ترافیکی شــهر باشند و به عنوان 

نقطه درخشان عملکرد مسئولان از آنها یاد خواهد شد.
شوذب از تهران 

ساخت آزادراه پل زال فراموش شد
آزادراه پــل زال از بخش مورموری آبدانــان تا مرز چیلات 
دهلران را طی می کنــد و یکی از راه هــای ورود و تبادلات 
به کشور عراق اســت که به دست فراموشــی سپرده شده 
است. حال سؤال ما این است چرا مسئولان مجوز تکمیل و 
راه اندازی این آزادراه را صادر نمی کنند تا هر چه زودتر تردد 
آسان شده و چرخ اقتصادی مردم منطقه به واسطه این آزاد 

راه بهتر بچرخد؟
حسینی از دهلران

کوچه مهران خیابان مقدس اردبیلی دوطرفه شود
مدت هاســت کوچه مهران حدفاصل خیابان های اســتاد 
فرشچیان )فرخ ســابق( و ثارالله منشعب از خیابان مقدس 
اردبیلی، از سمت شــرق به غرب یکطرفه شــده است.این 
موضوع باعث شــده تا بســیاری از خودروها به رغم وجود 
تابلوی ورود ممنوع، به طور خلاف وارد کوچه شوند که این 
تخلف دردسرهایی را ایجاد کرده و گاهی موجب تصادف هم 
می شود. خواهشــمندیم این کوچه را به روال قبل دوطرفه 

کنید.
جعفری از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

 مجرم سابقه دار که به اتهام سرقت در 

دادسرا
زندان بود، تنها 5دقیقه بعد از آزادی 
از زندان، تصمیم گرفت سرقت هایش 
را از ســر بگیرد. او می گوید ظرف 3ثانیه با استفاده از 
چوب بســتی در خودروی  ال90 را باز می کرد و لوازم 

داخل آن را به سرقت می برد.

به گزارش همشــهری، از چندی قبل پلیس پایتخت 
در جریان سرقت های مردی قرار گرفت که به راحتی 
و در زمانی کوتاه قفل در خودروهای ال90 را باز کرده و 
دست به سرقت وسایل باارزش داخل آن می زد. آنطور 
که تصاویر دوربین های مداربسته نشان می داد، سارق 
کلاه به ســر و ماسکی به صورت داشــت تا چهره اش 

مجرم سابقه دار ۵دقیقه بعد از آزادی از زندان سرقت هایش را از سر گرفت

سرقت های سریالی با چوب بستنی 

 با تلاش مأموران پلیس در مشهد و 

دادسرا
کرمان، اسرار 3پرونده گروگانگیری 

فاش و گروگانگیران دستگیر شدند.
به گزارش همشهری، نخســتین پرونده که پلیس به 
تازگی اســرار آن را فاش کرده اســت، ماجرای ربوده 
شــدن یک مرد کرمانی در اصفهان است. این مرد در 
ســال96 برای انجام کاری به اصفهان رفته بود که در 
آنجا توسط 3تبعه خارجی که از قبل وی را شناسایی 
کرده بودند، ربوده شد. آدم ربایان قصد اخاذی از مرد 
گروگان و خانواده اش را داشتند و پس از ربودن وی در 
اصفهان، او را به کرمان منتقل کردند اما پس از رسیدن 
به کرمان، زمانی که گروگانشان با آنها درگیر شده بود تا 
از دست شان فرار کند، وی را به قتل رسانده و جسدش 

را به داخل چاهی در اطراف کرمان انداختند.
پس از این جنایت،  آدم ربایان فراری شدند و تا مدت ها 
از آنها خبری نشد. این در حالی بود که تحقیقات پلیس 
برای مشخص شدن سرنوشت گروگان ادامه داشت تا 
اینکه مدتی قبل، آنها موفق شدند به اطلاعاتی درباره 
آدم ربایان دست پیدا کرده و هر سه نفر آنها را که از اتباع 
خارجی بودند، در مخفیگاه شــان در کرمان دستگیر 
کنند. در جریان بازجویی ها بود که معلوم شد متهمان 
در همان روز نخســت گروگانگیری، گروگان خود را 

به قتل رسانده و جســدش را به داخل چاهی متروکه 
انداخته انــد. با راهنمایی آنها، مأمــوران به محل چاه 
متروکه در اطراف کرمان رفتند و به این ترتیب بقایای 
جسد مرد ربوده شده کشف و به پزشکی قانونی منتقل 
شد. به گفته ســردار عبدالرضا ناظری، رئیس پلیس 
استان کرمان، با اعتراف متهمان، عامل اصلی جنایت 
که یکی از آنها بود شناسایی شد و پرونده هر سه متهم 

در اختیار مرجع قضایی قرار گرفت.

پایان ۹ماه اسارت
دومین پرونده آدم ربایــی که با تلاش پلیس به نتیجه 
رسید، به اسفند سال گذشــته برمی گردد. روز حادثه 
یکی از شهروندان کرمانی زمانی که سوار بر خودروی 
سواری خود در تردد در یکی از جاده های اطراف کرمان 
بود توسط چند مرد ربوده شــد. آدم ربایان که از قبل 
گروگان خود را می شــناختند و با وی دچار اختلاف 
مالی شده بودند، سوار بر یک خودروی سواری سد راه 
وی شدند و او را ربودند. آنها پس از آدم ربایی در تماس با 
خانواده گروگان، قصد اخاذی داشتند و این در حالی بود 
که با گزارش خانواده مرد ربوده شده به پلیس، تیمی از 
مأموران پلیس آگاهی کرمان برای دستگیری آدم ربایان 

و آزادی مرد ربوده شده وارد عمل شده بودند.

به گفته سردار ناظری، رئیس پلیس استان کرمان، با 
توجه به خروج گروگانگیران از حوزه استان کرمان، روند 
شناسایی و دستگیری متهمان به طول انجامید.  با این 
حال تلاش ها برای آزادی مرد ربوده شده ادامه داشت 
تا اینکه عصر آخرین روز پاییز، این تلاش ها نتیجه داد و 
مأموران پلیس آگاهی که محل نگهداری از گروگان را 
در شهر زاهدان شناسایی کرده بودند، با دریافت نیابت 
قضایی راهی آنجا شــدند و در یــک عملیات ضربتی 
5متهم پرونده را دســتگیر و مرد ربوده شده را پس از 

9ماه اسارت آزاد کرده و به خانواده اش تحویل دادند. 

آزادی گروگان های ۲۰۰هزار دلاری
ســومین پرونده آدم ربایی با تــلاش مأموران پلیس 
مشهد خاتمه یافت.  چند روز قبل به پلیس مشهد خبر 
رسید که 3نفر از گردشگران خارجی که برای زیارت به 
مشهد سفر کرده بودند از ســوی افراد ناشناس ربوده 
شــده اند. آدم ربایان اعلام کرده بودند که برای آزادی 
گروگان های شان 200هزار دلار می خواهند و در این 
شرایط تلاش پلیس برای دســتگیری آنها آغاز شد. 
کارآگاهان در تحقیقات دریافتند که عامل اصلی این 
گروگان گیری جوانی سابقه دار است. او همراه با 2نفر از 
همدستانش دستگیر و  معلوم شد نفر چهارم این باند 

سرنوشت 3پرونده گروگانگیری در مشهد و کرمان

اسرار ربوده شدن مرد کرمانی در چاه متروکه پنهان بود

پلیس پایتخت در تعقیب کارگری است که با انگیزه سرقت 
کیف دستی مرد برنج فروش، جان وی را گرفته و فراری شده 
است. به گزارش همشهری، ساعت 10 صبح چهارشنبه سی ام 
آذر، به قاضی محمد حســین زارعی خبر رسید که مردی با 
ضربات چاقو به قتل رسیده است. پس از این تماس، بازپرس 
جنایی تهران به همراه تیم تجسس پلیس آگاهی راهی محل 

حادثه که یک مغازه برنج فروشی بود شدند. آنها پس از ورود به 
مغازه با جسد خونین مردی 50ساله مواجه شدند که با ضربات 
میله آهنی به سرش به قتل رسیده بود. مقتول صاحب مغازه 
برنج فروشی بود که از مدت مرگش زمان زیادی نمی گذشت. 
نخستین فردی که با جسد مواجه شده بود کارگر مغازه بود 
که پس از ورود به مغازه با جسد خونین صاحب کارش مواجه 

شده و پلیس را خبر کرده بود.
در ادامه تیم جنایی به بررســی تصاویر دوربین مداربســته 

پرداخت و ابعاد تازه تری از ماجرا فاش شد. تصاویر نشان می داد 
که کارگر دیگر مغازه که اهل کشور افغانســتان بود با انتقال 
گونی های برنج به مغازه مقتول رفته و پس از قتل صاحب مغازه 
با برداشتن کیف دســتی مقتول از آنجا خارج شده بود. ظاهرا 
داخل کیف پر از پول و دلار بوده اســت که این مسئله فرضیه 
جنایت با انگیزه سرقت را قوت بخشیده است. به دستور بازپرس 
جنایی، جسد مرد برنج فروش به پزشکی قانونی منتقل شده و 

تحقیقات برای دستگیری متهم فراری ادامه دارد.

قتل مرد برنج فروش با انگیزه سرقت

قابل شناسایی نباشد و با جســمی که در دستش بود 
ظرف چند ثانیه در ماشــین را باز کرده و نقشه سرقت 
را اجرا می کرد. درحالی که تحقیقات به شکل ویژه برای 
دستگیری سارق خودروهای ال90 ادامه داشت چند 
روز قبل مأموران گشــت کلانتری112 ابوسعید، مچ 
دزد تحت تعقیب را هنگام دزدی گرفتند و دستگیرش 
کردند. ماجرا از این قرار بود کــه مأموران کلانتری در 
حال گشــت زنی بودند که چشمشــان به مردی افتاد 
که کلاه به سر داشــت و ماسک به صورت. رفتارهایش 
مشــکوک و عجیب بود و به همین دلیل مأموران او را 
زیرنظر گرفتند و لحظاتی بعد، مرد مشکوک به سمت 

یک خودروی ال90 رفت و با یک چوب بســتنی، در 
کوتاه ترین زمان ممکن در ماشــین را باز کرد. همان 
لحظه مأموران به سمت وی رفتند تا او را دستگیر کنند 
اما وی به محض دیدن پلیس تصمیم به فرار گرفت. با 
وجود این مأموران به تعقیب وی پرداختند و لحظاتی 
بعد موفق شدند او را دستگیر کنند. متهم در بازجویی ها 

به سرقت سریالی از خودرو های 
ال90 اقرار کرد و برای انجام 
تحقیقات بیشتر در اختیار 
مأموران اداره آگاهی تهران 

قرار گرفت.

مسئول نگهداری از گروگان ها است.  و آنها را در خانه ای 
واقع در بلوار طبرسی زندانی کرده است. در این شرایط 
بود که مأموران این خانه را به محاصره درآوردند و ضمن 
دستگیری چهارمین متهم، گروگان های خارجی را آزاد 
کردند. سرتیپ محمد کاظم تقوی، فرمانده انتظامی 
استان خراســان رضوی در این باره گفت: متهمان که 
25، 26، 29 و 31ساله هســتند از استان  دیگری به 
مشهد آمده بودند و هدف شــان باج گیری 200هزار 
دلاری بود که در اجرای نقشه شان ناکام ماندند. به گفته 
او متهمان در بازداشت به ســرمی برند و تحقیقات در 

این باره ادامه دارد.
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هفته نامه تایم ]آمریکا[

زلینسکی؛ چهره سال تایم
طی 10ماه گذشته تحولات مرتبط با جنگ اوکراین، خبر تقریبا 
ثابت و روزانه بسیاری از رســانه های بین المللی بوده است. 
در این میان رســانه های غربی تمرکز بیشتری را روی نقش 
ولودیمیر زلینســکی، رئیس جمهور این کشور داشته اند و از 
همین رو نیز مجله آمریکایی تایم با انتخاب او به عنوان چهره 
سال نوشت: انتخاب چهره امسال چندان دشوار نبود. ولودیمیر 
زلینسکی با انجام کاری که در چند دهه گذشته هرگز شاهدش 
نبودیم، جهان را شوکه کرد. پس از بمباران اوکراین، تصمیم 
زلینسکی برای فرار نکردن از کی یف، ماندن در اوکراین و تلاش 
برای جلب حمایت های بین المللی، سرنوشت ساز بود. پست 
40ثانیه ای او در اینستاگرام در روز دوم جنگ که نشان می داد 
او و کابینه اش همچنان بر سر کار هســتند، نقش مهمی در 
حفظ صفوف نظامیان اوکراین داشت. او در مقام رئیس جمهور 
اوکراین تقریبا هر روز برای سازمان های بین المللی سخنرانی و 
با سیاستمداران کشورهای مختلف گفت وگو کرده است. جنگ 
رسانه ای زلینسکی، فضای ژئوپلیتیک را تغییر داد و موجی را 

به راه انداخت که جهانی شد.

رد بحران، روی چهره جهان
در سال 2022، جنگ و آوارگی شدت یافت، کابوس جنگ هسته ای دوباره زنده و پنجره تعاملات استراتژیک میان قدرت های 

جهانی بسته شد و تهدید رکود، نفس اقتصاد جهان را به شماره انداخت 

جهانِ 8میلیارد نفری 
صندوق جمعیت ســازمان ملــل در آخرین گزارش 
خود دربــاره جمعیت جهــان اعلام کرد که شــمار 
ســاکنان کره زمین در 15 نوامبر 2022 برابر با 24 
آبان ماه 1401 به 8میلیارد نفر رســید. براساس این 
گزارش، جهــش جمعیت کره زمیــن در بازه زمانی 
300هزار ساله گذشته بی سابقه بوده است. به گزارش 
لومونــد، یک میلیــارد نفری که اخیــرا به جمعیت 
زمین افزوده شدند، طی 11ســال اتفاق افتاده است. 
براســاس آخرین پیش بینی های جمعیت شناسان 
سازمان ملل که تیرماه سال جاری منتشر شده، رشد 
جمعیت کره زمین تا دهه 2080 ادامه خواهد یافت و 
به 10.4میلیارد نفر خواهد رسید. این رقم اما تا سال 
2100ثابت خواهد ماند. همچنین پیش بینی می شود 
که بیش از نیمی از رشــد جمعیت جهان را تا ســال 
2050 در جنوب صحرای آفریقا شاهد باشیم. جمعیت 
کره زمین در شرایطی به سطح بی سابقه 8میلیارد نفر 
رسیده که نگرانی ها نســبت به تغییرات آب وهوایی 
و تأثیرات آن بر زندگی ســاکنان کشورهای مختلف 
به اوج خود رســیده اســت؛ به عنوان مثال، سازمان 
بین المللی هواشناسی اخیرا هشــدار داده که تأثیر 
دوجانبه و پایدار آلودگی هوا و گرمایش، کره زمین را 
وارد دوره ای از شوک آب وهوایی کرده است. سازمان 
بهداشــت جهانی نیز اعلام کرده کــه افزایش امواج 
گرمایی و دیگر تغییرات آب وهوایی شدید در دهه های 
آینده منجر به بیماری ها و مرگ ومیرهای بیشــتری 

خواهد شد؛ مگر آنکه اقدامات جدی صورت گیرد.

نقل قول سال

 خبر سال

کیوسک سال

درخواست ابطال قانون اساسی 
آمریکا 

دونالــد ترامــپ، رئیس جمهــور پیشــین 
آمریــکا: بــا افشــای تقلــب و فریــب 
گسترده و همکاری نزدیک شرکت های 
بزرگ فناوری و حزب دمکرات در جریان 
انتخابــات ریاســت جمهوری 2020، آیــا 
می توان نتایــج انتخابات گذشــته را رد و 
برنده واقعی را اعلام کــرد؟ یا اینکه باید 
یــک قانــون اساســی جدیــد را برگزیــد؟ 
چنیــن تقلــب بزرگــی امــکان لغــو همــه 
قوانیــن حتــی قانــون اساســی را هــم 

)turth می دهد. )شبکه اجتماعی

فساد، بزرگ ترین سرطان است
شــی جین پینــگ، رئیس جمهــور چین: 
فســاد بزرگ تریــن ســرطانی اســت کــه 
بــه کارایی حــزب لطمــه خواهــد زد. باید 
توجــه کنیم که مبــارزه با فســاد خودش 
بــه تنهایــی بزرگ تریــن اقــدام انقلابــی 
اســت. تا زمانی که شرایط فســاد وجود 
داشته باشــد، مبارزه با فساد حتی برای 
یک لحظه متوقف نخواهد شد. )رویترز(

ترس، مشاور خوبی نیست
آنگلا مرکل، صدراعظم پیشــین آلمان: 
ترس هرگز مشاور خوبی نبوده است؛ نه 
در زندگی شخصی و نه در جامعه، ترس 
هیــچ گاه نتوانســته کمکــی بــه مــا کند. 
فرهنگ ها و جوامعی که با مفهوم ترس 
شــکل گرفته انــد، بــدون شــک کنتــرل 
اوضــاع را در آینــده از دســت خواهنــد 

داد. )توییتر(

 چطور مانع از یک جنگ جهانی
تازه شویم؟

جنــگ جهانــی اول نوعی خودکشــی 
فرهنگی بــود که جایگاه مهــم اروپا را از 
بین برد. رهبران اروپا در خواب بودند که 
ناگهان وارد جنگی بزرگ شدند. شاید اگر 
کشــورهای جهان قبل از جنگ می توانستند وضعیت پس از 
جنگ در سال 1918را پیش بینی کنند، هیچ کدام وارد جنگ 
نمی شــدند. پس از 2سال جنگ در ســال 1916، میلیون ها 
تلفات انسانی روی دست کشورها ماند و همین وضعیت باعث 
شد تا بازیگران اصلی جنگ در غرب )شامل انگلیس، فرانسه 
و آلمان( به دنبال چشم اندازی برای پایان دادن به آن باشند. 
در این شرایط، دیپلماسی به عنوان راهی انتخاب شد که قبل 
از آن کمتر امتحان شــده بود. البته جنگ 2 سال دیگر ادامه 
یافت و میلیون ها قربانی گرفت و نقشــه اروپا را دگرگون کرد 
و دولت های جدید روی نقشــه پدید آمدنــد. امروز جهان در 
ماجرای اوکراین، خود را در نقطه عطف مشابه جنگ جهانی 
اول می بیند. تا کنون بارها حمایت خود را از تلاش های نظامی 
برای خنثی کردن تجاوز روسیه در اوکراین اعلام کرده ام، اما 
اکنون زمان آن فرارسیده که به ســمت تغییرات استراتژیک 
برای دستیابی به صلح حرکت کنیم. قبل از هرچیز باید بدانیم 
اوکراین برای نخستین بار در تاریخ مدرن به یک کشور بزرگ 
در اروپای مرکزی تبدیل شده و این روند مسائل مهمی را در 
مورد عضویــت اوکراین در ناتو ایجاد کرده اســت. هم اکنون 
اوکراین یکی از بزرگ ترین و مؤثرترین ارتش های زمینی در 
اروپا را دارد که توسط آمریکا و متحدانش تجهیز شده است. در 
هر روند صلحی این مسائل باید مورد توجه قرار گیرد. در واقع 
روندی لازم است تا اوکراین را به ناتو مرتبط کند. حقیقت هم 
آن است که پس از پیوستن فنلاند و ســوئد به ناتو، بی طرفی 

دیگر معنایی ندارد.
به جای بی طرفی، مــا نیاز به یک خط آتــش بس در همان 
مرزهایی داریم که جنگ از آن جا آغاز شد. لازم است تا روسیه 
از فتوحات خود عقب نشینی کند؛ هرچند وضعیت شبه جزیره 
کریمه می تواند پس از آتش بس مــورد مذاکره قرار گیرد. از 
طرف دیگر اگر بازگشــت به خط مرزی قبل از جنگ امکان 
پذیر نباشــد، می توان اصل خودمختاری را ملاک قرار داد و 
یک همه پرسی تحت نظارت سازمان های بین المللی در مورد 
تعیین سرنوشت مناطق مورد مناقشه برگزار کرد. هدف از این 
روند صلح دو چیز خواهد بود: تأیید آزادی اوکراین و تعریف 
یک نظم بین المللی جدید به ویژه برای اروپای مرکزی و شرقی.

در نهایت روســیه باید در این نظم جدید جایی داشته باشد. 
هرچند برخی به دنبال یک روســیه ضعیــف پس از جنگ 
هستند، اما من مخالف تضعیف روسیه هستم. نقش تاریخی 
روسیه نباید کمرنگ شود. تضعیف آن می تواند یک خلأ قدرت 

در قلمرو آن ایجاد کند و مناقشات جدیدی ایجاد شود.

مرگ ملکه الیزابت 96ساله
طولانی ترین دوره پادشاهی انگلیس با مرگ ملکه 

الیزابت به پایان رسید

در 8ســپتامبر2022، یعنی حدود 4ماه پیــش که »الیزابت 
الکســاندرا مری« 96ســاله در مجموعه 20هکتاری »قلعه 
بالمورال« درگذشت، طولانی ترین دوره پادشاهی انگلیس و 
ممالک تابعه به پایان رســید. الیزابت بیش از 70سال ملکه 
انگلیس و 14کشور دیگر بود.  مراسم خاکسپاری او 11روز بعد 
در 19سپتامبر برگزار شد و رسانه های غربی اعلام کردند که 

این مراسم حداقل برای 4.1میلیارد نفر پخش شده 
است. ملکه الیزابت آخرین رئیس دولت برجای 
مانده از جنگ جهانی دوم بود، او شاهد آغاز و 

پایان جنگ سرد بود و رویه های جدیدی را 
در نهاد سلطنت بر جای گذاشت؛ ازجمله 
اجازه داد تا رویدادهای سلطنتی از رسانه ها 
پخش شود. تشــییع جنازه او، نخستین 
تشییع جنازه یک پادشاه انگلیسی بود که 
از تلویزیون پخش می شــد. همسر ملکه 
الیزابت، با نام شــاهزاده فیلیپ، یک سال 

قبل از او در 99ســالگی فوت کرده بود، اما 
پیکر هر 2نفر به صــورت همزمان به خاک 

سپرده شد.

ترور غیرسیاسی سیاستمدار 
کهنه کار ژاپن

آبه شینزو در یک ترور با انگیزه غیرسیاسی کشته شد

یکی از مهم ترین حوادث ســال2022، ماجرای ترور »آبه 
شینزو«، نخســت وزیر ســابق ژاپن هنگام ســخنرانی در 
جریان رقابت های انتخاباتی بود. آبــه روز جمعه 8جولای 
در شــهر نارا در جنوب غربی این کشور هدف شلیک گلوله 
قرار گرفت و پس از انتقال با هلی کوپتر به بیمارســتان در 
67سالگی جان باخت. با هدف قرار گرفتن آبه شینزو، عمر 

پرسابقه ترین نخســت وزیر ژاپن به پایان رسید. آبه از 
پشت سر و با یک اسلحه دست سازِ خانگی هدف قرار 

گرفت. داشتن اسلحه در ژاپن بسیار دشوار است. 
مجوز اسلحه مستلزم آموزش اجباری، نداشتن 
هیچ گونه سابقه کیفری، ارزیابی روانشناختی 
و بررسی های گســترده پیشــینه ازجمله 
مصاحبه پلیس با همسایگان است به همین 
دلیل عامل ترور، خود اسلحه ساخته بود. او 
مردی 41ساله و از اعضای سابق نیروی دریایی 
ژاپن بود. قاتل در بازجویی ها انگیزه اش از ترور 

را ارتباط شــینزو آبه با یک »گــروه مذهبی« 
اعلام کرد و گفته بود که کینه اش منشأ سیاسی 

نداشته است.

مرگ سال

ترور سال

تحلیل سال

تشــدید بحران  هــای آب وهوایی در 4گوشــه 
دنیــا، تاخت وتاز تورم، کاهش رشــد اقتصادی، 
 کم رنگ شــدن و لغو محدودیت های کرونایی و از 
همه مهم تر روشن شدن آتش جنگی پرهزینه در اروپا که پایان 

زودهنگامی برای آن پیش بینی نمی شــود، برخی از مهم ترین 
تحولات جهان در سال 2022میلادی بود. گروهی از تحلیلگران بر 
این باورند که مورخان احتمالا در آینده، سال 2022 را نقطه عطف 
پایان یک دوره و آغاز عصری جدید خواهند نامید؛ سالی که در 

آن کابوس وقوع جنگ هسته ای دوباره زنده شد، پنجره تعاملات 
استراتژیک میان قدرت های جهانی بسته شد و تهدید رکود بار 
دیگر نفس اقتصاد جهان را به شماره انداخت. 10 رویداد و روند مهم 

جهان در سال 2022 را مرور کرده  ایم.

جنگ اوکراین؛ بازگشت جنگ های کلاسیک 
اواخر سال 2021بود که سازمان های اطلاعاتی غربی 
ازجمله آمریکا و انگلیس نســبت به حمله روســیه به 
اوکراین هشدار دادند. با این حال، بسیاری از رهبران اروپایی ازجمله 
ولودیمیر زلینسکی، رئیس جمهور اوکراین، این هشدار را نادیده 
گرفتــه و ایده وقوع یک جنگ کلاســیک دیگــر در اروپای قرن 
بیست ویکم را رد کردند، اما درست چند ماه بعد یعنی در انتهای 
دومین ماه از سال 2022روسیه عملیات نظامی ویژه خود را علیه 
اوکراین آغاز کرد؛ عملیات نظامی ای که بنا بر اعلام مســکو برای 
»غیرنظامی ســازی « اوکراین لازم بود. اوکراین اما خلاف انتظار 
کرملین و اغلب کارشناســان نظامی در برابر حمله اولیه روسیه 
مقاومت کرد و حتی نیروهای روسیه را از برخی مناطق اشغال شده 
عقب راند؛ بنابراین مسکو هدف اولیه خود مبنی بر تصرف کی یف را 
کنار گذاشت و به تصرف مناطق شرقی اوکراین روی آورد. حمله 
روسیه به اوکراین تبعات ژئوپلیتیکی گسترده ای را در پی داشت و 
صف بندی آشکاری را میان شرق و غرب ایجاد کرد؛ به این معنا که 
کشــورهای غربی و اروپایی از اوکراین حمایت و در مقابل چین و 
اغلب کشورهای جنوب )آفریقا، آمریکای لاتین و کشورهای در حال 
توسعه( از روســیه حمایت کردند. برخی توسعه پیمان آتلانتیک 
شمالی )ناتو( به سوی مرزهای روسیه را که همواره تهدیدی برای 
مسکو به شمار می رفت، عامل شروع این جنگ خوانده اند. ریچارد 
هاووس، رئیس اندیشــکده شــورای روابط خارجی، با اشــاره به 
غیرقابل پیش بینی بودن برخی از تحولات 2022 می نویسد: »سالی 
که گذشت به ما یادآوری کرد جنگ کلاسیک که از نظر بسیاری 

دیگر منسوخ شده، هنوز امکان وقوع دارد.« 

پایان محدودیت های کرونایی
3سال پس از ظهور کوویدـ19، به نظر می رسد که جهان 
در ماه های پایانی 2022 به پایان نخستین همه گیری 
جهانی در یک قرن گذشته نزدیک شده است. گرچه هنوز تهدید 
ظهور سویه های جدید کوویدـ19 ازجمله اومیکرون وجود دارد. با 
این حال حدود 3ماه پیش سازمان بهداشت جهانی اعلام کرد که 
پایان قریب الوقوع همه گیری محتمل است. تقریبا اغلب کشورهای 
جهان، قرنطینه ها و محدودیت های سختگیرانه رفت وآمد را در اوایل 
سال 2022 کنار گذاشتند؛ به جز چین که تا همین چند هفته قبل، 
قرنطینه های سراسری را اعمال می کرد، در پی اعتراض های عمومی 
مجبور به کنار گذاشتن این سیاست شد. دلیل لغو محدودیت ها این 
است که واکسیناســیون موفق بوده، مرگ ومیرها کاهش یافته و 
احتمالا بسیاری از شــهروندانی که قبلا به این بیماری مبتلا شده 

بودند در برابر آن مقاوم شده اند.

تشدید بحران های آب وهوایی
40سال پیش که دانشمندان برای نخســتین بار نسبت به فجایع 
آب وهوایی هشدار دادند، از نظر بسیاری این فاجعه متعلق به آینده 
بود، اما تحولات 2022نشان داد که آن آینده فرارسیده است. گرمای بی سابقه، 
جنگل سوزی های گســترده، خشک شــدن رودخانه ها و سیل های ویرانگر 
ازجمله فجایع محیط زیستی بود که در ماه های گذشته در 5قاره دیده شد. 
ســازمان ملل هشــدار داده که اثرات تغییرات آب و هوایی به زودی به سطح 
غیرقابل بازگشتی خواهد رسید. این در حالی است که مهم ترین نشست این 
سازمان در ســال 2022موسوم به نشســت کوپ27که در شرم الشیخ مصر 
برگزار شد، یک ناامیدی تمام عیار برای مدافعان محیط زیست بود و عملا بدون 

هیچ پیشرفتی در کاهش گازهای گلخانه ای به کار خود پایان داد.

تشدید بحران آوارگی 
 جنگ روسیه  و اوکراین و بی خانمان شدن شمار زیادی 
از اوکراینی ها باعث تمرکز جامعه جهانی بر این مسئله 
شــد؛ امری که به نوبه خود باعث شد تا بحران های انسانی در سایر 
بخش های جهان از نظرها دور بماند. هم اکنون حدود 32میلیون نفر 
در سراسر جهان آواره دیگر کشورها هستند؛ این بدان معناست که 
این افراد از کشور خود به دلیل آزار و اذیت، خشونت های داخلی یا 
جنگ، گریخته اند. به گزارش شورای روابط خارجی با درنظر گرفتن 
آوارگان داخلی ـ یعنی افرادی که محل زندگی خود را ترک کرده، 
اما همچنان در کشورشان حضور دارند ـ شمار آوارگان در جهان به 
بیش از 100میلیون نفر می رسد. افزایش شــمار آوارگان داخلی 
تاحد زیادی به دلیل جنگ در اوکراین اســت. در این میان، هیچ 
چشم انداز روشنی برای بهبود شرایط زندگی در کشورهایی مانند 
افغانستان، ســودان جنوبی و یمن دیده نمی شود. آوارگان سوری  

هم اکنون بیش از یک پنجم آوارگان جهان را تشکیل می دهند. 

گردش به چپ آمریکای لاتین
در آمریکای لاتین تا سال 2017 اغلب دولت ها، دولت های راست گرا بودند، اما 
تغییر این روند از سال بعد )2018( آغاز شد و در سال 2022 نیز ادامه یافت. در 

سال 2018 »آندرس مانوئل لوپز اوبرادور« چپ گرا در مکزیک بر سر کار آمد.
»آلبرتو فرناندز« چپ گرا نیز در انتخابات 2019 در آرژانتین به قدرت رســید. ســال بعد 
)2020( نیز »لوئیس آرسه« در انتخابات ریاست جمهوری در بولیوی به پیروزی رسید. در 
سال 2021 »پدرو کاستیلو« رئیس جمهور پرو شد و در همان سال نیز »گابریل بوریک« 
به ریاست جمهوری شیلی رسید. این فرایند گردش به چپ دولت ها در آمریکای لاتین در 
سال 2022 نیز ادامه یافت و »سیومارا کاسترو« در هندوراس به عنوان رئیس جمهور، سوگند 
یاد کرد. در کلمبیا نیز »گوستاو پترو«، شورشی سابق، نخستین رئیس جمهور چپ گرای 
 این کشور شــد. در برزیل نیز »لولا داسیلوا« چپ گرا توانســت در یک انتخابات جنجالی

»ژائیر بولسونارو« سیاستمدار راســت گرا را شکست دهد تا بزرگ ترین و مهم ترین کشور 
منطقه هم به دست چپ ها بیفتد. اینکه گرایش کشورهای آمریکای لاتین به سیاست های 

چپ گرایانه امری پایدار یا موقتی است، هنوز در هاله ای از ابهام است. 

جهش هزینه های زندگی و بازگشت تورم 
سال 2022تورم در بیشتر کشورهای جهان به طور چشمگیری افزایش یافت. به گزارش بانک 
جهانی، ســال گذشــته قیمت موادغذایی در بازارهای جهانی به طور متوســط 25درصد، 
حامل های انرژی 87درصد، فلزات و مواد معدنی 16.6درصد و کودهای شیمیایی بیش از 110درصد 
رشد داشته است. افزایش هزینه ها درواقع نتیجه مجموعه ای از مشکلات در بخش عرضه و تقاضا بود. در 
ســمت تقاضا، سیاست های انبســاطی پولی به همراه ســیلی از بودجه های دولتی برای جلوگیری از 
فروپاشی اقتصادی در دوره همه گیری کرونا باعث رشد نقدینگی شد. در طرف عرضه، ابتدا همه گیری 
کرونا و ســپس جنگ اوکراین، زنجیره تامین را مختل کرده و باعث کمبود کالا در سطح وسیع شدند. 
اکنون افزایش قیمت ها، دولت ها را همزمان در کشورهای فقیر و ثروتمند تحت فشار قرار داده و امروز 
اغلب رهبران جهان در تلاش برای مقابله با خشــم فزاینده عمومی هســتند. به اعتقاد کارشناســان 
اقتصادی، درمان تورم، افزایش نرخ بهره است؛ به این معنا که وقتی نمی شود هزینه تولید را پایین آورد 
و عرضه را افزایش داد، بانک های مرکزی می توانند با افزایش نرخ بهره و مهار نقدینگی، تقاضا را کاهش 
داده و تورم را کنترل کنند، اما مشکل اینجاســت که این سیاست هم به رفع اختلال در زنجیره تامین 

کمک چندانی نمی کند و می تواند باعث رکود اقتصادی شود. 

تنش های فزاینده چین و آمریکا 
سال جاری میلادی در حالی 
بــه روزهــای پایانــی خود 
نزدیک می شود که رقابت چین و آمریکا 
به سطح بی ســابقه ای رسیده است. در 
ســند اســتراتژی امنیت ملــی دولت 
جو بایدن که چند ماه پیش منتشر شد به 
صراحت به این مسئله اشاره شده است. 
در این ســند آمده: »چین قصد دارد تا 
نظم بین المللی را به نفع خود تغییر دهد 
و در این مسیر به طور فزاینده ای به دنبال 
تغییر فضای بین المللی است. آمریکا نیز 
قصد دارد تا برنده این رقابت باشــد.« 
دولت آمریکا به نظامی ســازی دریای 
جنوبی چین، حمایت پکن از روسیه در 
حمله به اوکراین، تلاش برای تحت فشار 
گذاشتن تایوان و اختلافات 2کشور در 
حوزه فناوری و چالش مالکیت معنوی 
اشــاره و عنوان کرده که این اختلافات 
واشــنگتن را مجبور کرده تا سیاســت 
تعامل با چین را کنار بگذارد. اختلافات 
2کشور اما زمانی به اوج خود رسید که 
نانسی پلوسی، رئیس مجلس نمایندگان 
آمریکا، به تایوان رفت؛ اقدامی که به گفته 
پکن نقض »سیاست چین واحد« بود. 
سپس دولت آمریکا دسترسی چین به 
تراشه های نیمه هادی پیشرفته را ممنوع 
کرد. واشنگتن در تقابل با پکن از این هم 
فراتر رفت و از متحدان آمریکا خواست تا 
رویکرد ســختگیرانه مشــابهی را در 
مراودات تجاری و اقتصادی خود با چین 
در پیــش بگیرنــد، اما سیاســت های 
یکجانبه گرایانه دولــت آمریکا ازجمله 
ابتــکارات تجــاری که کامــلا به ضرر 
متحدان آمریــکا بود، باعث شــد تا از 
دعوت واشــنگتن برای منزوی کردن 

پکن استقبال نشود.

کلاف پیچیده بحران در پاکستان
2022سال درهم پیچیدن بحران های 
سیاسی، اقتصادی و اقلیمی در پاکستان 
بــود. در ماه های نخســت ســال، عمــران خان، 
نخست وزیر پاکستان، با رأی عدم اعتماد در پارلمان 
روبه رو شد و نتوانســت دوره 5ساله نخست وزیری 
خود را تمام کنــد، اما او حاضر نشــد به شــیوه 
مســالمت آمیز قدرت را ترک کنــد. او در عوض 
حامیانــش را بســیج کــرد و با هــدف برکناری 
جانشینش شهباز شــریف، یک راهپیمایی بزرگ 
اعتراضی را در این کشور آغاز کرد. دولت پاکستان 
نیز در اقدامی تلافی جویانه عمران خان را به نقض 
قوانین ضدتروریســم متهم کرد. او ماه گذشته در 
جریان همین راهپیمایی ها هدف ســوءقصد قرار 
گرفت، اما جان سالم به در برد. او دولت را به تلاش 
برای ترور خود متهم کرده اســت. بحران سیاسی 
پاکســتان در شــرایطی ادامه دارد که این کشور 
به لحاظ اقتصادی نیز در آستانه ورشکستگی قرار 
دارد؛ به  ویژه اینکه ســیل های گسترده سال جاری 
بخش زیادی از صنعت کشاورزی آن را نابود کرده 
است. یک سوم از زمین های کشاورزی پاکستان را 

سیلاب پوشاند. پاکستان 30میلیارد دلار فقط به 
چین بدهکار اســت که معادل 30درصد از تولید 
ناخالص داخلی این کشــور می شــود. اسلام آباد 
همچنیــن بایــد 2میلیــارد دلار وام خارجی را 
بازپرداخت کند. به اعتقاد ناظران، بحران سه گانه 
سیاسی، اقتصادی و اقلیمی روزهای سختی را برای 
جمعیت 225میلیونی این کشور در سال آینده رقم 

خواهد زد.

گزارش

هنری کیسینجر؛ وزیرخارجه پیشین آمریکا

دختران افغان؛ محروم از تحصیل 
تعلیق تحصیل دختران دانشــجو در افغانســتان از آخرین 
تحولات جنجالی ســال 2022بوده اســت. دولت طالبان در 
افغانستان هفته گذشته در اقدامی جنجالی اعلام کرد که دختران دانشجو 
تا اطلاع ثانوی حق حضور در دانشگاه ها و مراکز آموزشی در این کشور را 
ندارند؛ تصمیمی که به اعتقاد ناظران نشان دهنده بازگشت این گروه به 
سیاست های 2دهه پیش است؛ زمانی که برای نخستین بار در افغانستان 
به قدرت رسید و محدودیت های بسیار ســختگیرانه ای را علیه زنان این 
کشور اعمال کرد. زنان در افغانستان از زمان بازگشت دوباره طالبان به این 
کشور به طور فزاینده ای از دسترسی به مکان های عمومی و آموزشی منع 
شده اند. با توجه به این دستور جدید طالبان، اکنون فقط دختران در مقطع 
ابتدایی )از کلاس اول تا ششــم( می توانند در مــدارس درس بخوانند و 
تحصیل در مقاطع دیگر هم ممنوع شده است. اینگونه تصمیم های طالبان 
در شرایطی اعلام می شود که مردم افغانستان با شرایط وخیم معیشتی 
دست به گریبان هستند. یک سال ونیم پس از تسلط دوباره طالبان بر کابل، 

این گروه نشان داده که همان نظام فکری 2دهه قبل را دنبال می کند.

جام جهانی قطر؛ گران ترین و پرحاشیه ترین 
میزبانــی جام جهانــی فوتبال توســط قطــر یکــی از مهم ترین و 
جنجالی ترین تحولات جهانی در ســال 2022بود. از اتهام پرداخت 
رشوه برای گرفتن میزبانی رقابت ها تا شرایط اسفناک زندگی کارگران خارجی در 
قطر که زیرساخت های لازم برای برگزاری مسابقات را فراهم کردند، برجسته شدن 
حضور فلسطینی ها و تقابل شهروندان کشــورهای عربی با اسرائیلی هایی که به 
دوحه سفر کرده بودند، همگی این رویداد های بزرگ ورزشی را به عرصه ای برای 
نمایش بحران های جهانی تبدیل کرد. دیدار رهبران سیاسی در حاشیه بازی ها 
ازجمله دیدار رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه با عبدالفتاح السیســی، 
همتای مصری اش یا سفر محمدبن سلمان، ولیعهد سعودی به قطر نیز ازجمله 
تحولات مهم سیاسی در حاشیه جام جهانی قطر بود. قطر برای میزبانی جام جهانی 
فوتبال 16برابر جام جهانی روسیه هزینه کرده است. گرچه مقام های قطری خود 
اذعان کرده اند که هزینه ساخت تجهیزات و زیرساخت ها به بیش از 500میلیارد 

دلار می رسد، اما بالاترین رقم تأیید شده 200میلیارد دلار بوده است.
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گرینویچ

تولد خانوادگی

شاید در اطرافمان دیده باشيم که تولد یک فرزند 
با یکی از والدینش در یک روز باشــد. اما چقدر 
احتمال دارد که تولد یک فرزند، با پدر و مادر در 
یک روز باشد؟ این اتفاقی است که برای خانواده 
اســکات در یکی از شــهرهاي آلاباما در آمریکا 
افتاده است. یک نوزاد دختر هفته گذشته به این 
خانواده اضافه شده است. همزمانی تولد او با تولد 
مادر و پدرش را، اکانت بيمارستان در شبکه های 
اجتماعی اعلام کرده است. این بيمارستان نوشته 
که احتمال این اتفاق، خيلی کم و یک در133هزار 
است و حالا بخت یار این خانواده بوده که تولد هر 
3نفر آنها،  در یک روز اســت. جالب این است که 
30دقيقه بامداد به دنيا آمــده و اگر تولد او فقط 
نيم ساعت زودتر اتفاق می افتاد، سالروز تولدش 

با پدر و مادرش یکی نمی شد.

شکار پهپاد توسط تمساح!

تمساح ها، یکی از خطرناک ترین شکارچيان دنيا هستند و از 
پرنده و حيوانات آبزی گرفته تا حيوانات بزرگ تر، هر چيزی 
که دم دستشان باشد را شکار می کنند. این حيوانات، واقعا 
یکی از موفق ترین شــکارچيان دنيا هستند. با همه این ها، 
یکی از این حيوانات، کاری کرده و چيزی را شکار کرده که 
به بحث روز فضای مجازی در دنيا تبدیل شــده است؛ یک 
پهپاد مخصوص فيلمبرداری. این تمساح، در کمال مهارت 
و سرعت، از آب بيرون می پرد و پهپادی را که بالای سرش 
چرخ می زده را شکار کرده و با خود زیر آب می برد. این فيلم، 
در یک اکانت تویيتری منتشر شــده و ميليون ها بار دیده 
شده و هزاران بار بازنشر شــده و افراد زیادی به آن واکنش 

نشان داده اند. 
این اکانت ننوشــته که ایــن فيلم در کجا ضبط شــده اما 
توضيح داده که این پهپاد، برای تصویربرداری یک مستند 
حيات وحش درباره تمساح های مورد استفاده قرار می گرفته. 
آنطور که در فيلم مشخص اســت، به نظر می رسد تمساح 
از صدای این پهپاد کوچک اذیت شــده و آرام درحالی که 
پوزه اش بالای آب اســت خود را به زیر آن می رساند. بعد با 
یک جهش، کاملا از آب خارج می شود و بالا می رود و پهپاد 

را به دهان می  گيرد و زیر آب می رود.

دستگیری 
بابانوئل های ياغی

در دنيا، خيلی پيش می آید که درباره واقعی بودن یا نبودن 
بابانوئل بحث شود، اما چيزی که همه روی آن اتفاق نظر دارند، 
این است که بابانوئل نماد محبت و دوستی و مهربانی است. اما 
نه در همه دنيا؛ شلوغ کاری نه یکی که 2 بابانوئل در استراليا، 
که به دستگيری پر سر و صدای آنها منجر شده، حسابی مردم 
این کشور شوکه کرده اســت. یک بابانوئل در یک فروشگاه 
زنجيره ای، رفتارهای نامناسبی داشته و برای دیگران مزاحمت 
ایجاد می کرده و هر چه کارمندان فروشگاه از او می خواهند، 
بيرون نمی رود. در نهایت با پليس تماس گرفته می شود اما 
وقتی مأموران به آنجا می آینــد، بابانوئل مقاومت می کند و 
پليس مجبور می شود به او اسپری فلفل بزند و او را دست بسته 
منتقل کند. این البته تنها حادثه بابانوئلی در این فروشگاه نبود 
و یک ساعت بعد، پليس دوباره به فروشگاه خوانده می شود تا 
یک بابانوئل دیگر را که به خاطر مصرف بيش از حد الکل حالت 

عادی نداشته را با خود ببرد.

میلاد  نشینی پیروز
عکس: علیرضا معصومی

اول آخر

هزینه های فرهنگی از مهم ترین، درســت ترین 
و اساسی ترین هزینه هاســت؛ به ویژه اگر با هدف 
حمایت از قشــر کم درآمد یا بی بضاعت باشد. به 
این دليل که دیده شده، بسياری از این افراد اتفاقا 
از مشتاقان اصلی و درســت برنامه های فرهنگی 
هستند. در همين راستا، از این پس در شهر لندن، 
پایتخت انگلستان، بليت رایگان موسيقی، تئاتر، 
نمایش های کمدی و... به صورت رایگان در اختيار 
افرادی که توانایی پرداخت هزینه بليت این هنرها 
را ندارند، قرار خواهد گرفــت. بانک بليت، ابتکار 
جدیدی اســت که بليت های رایگان رویدادهای 
فرهنگی  سراســر لندن را در اختيار افرادی که با 
بحران هزینه زندگی روبه رو هستند، قرار می  دهد. 
پيش از شروع هر برنامه فرهنگی، بليت های فروخته 
نشده در اختيار نيازمندان قرار می گيرد. این کار 
باعث می شود تا مردم علاوه بر استفاده از این امکان 
با خيریه افراد بی خانمــان، بانک های موادغذایی 
و ســایر مؤسســه های خيریه که به هر شکل کار 
فرهنگی انجام می دهند، مرتبط شــوند. به گفته 
بانک بليت، برای بســياری از افرادی که با ناامنی 
مالی مواجه هستند، فرهنگ یکی از اولویت های 

زندگی اســت. این بانک – بانــک بليت- پيش از 
راه اندازی و شــروع به فعاليت، قرارداد همکاری 
خود را با ســازمان های هنری بزرگ لندن مانند 
Almedia Theatre ،National Theatre و... 
 Cardboard به امضا رسانده است. این طرح توسط
Citizens ســازماندهی شــده و با مؤسسه های 
خيریه بزرگ و متعدد و شبکه بانک های غذا به اجرا 
درخواهد آمد. »کریس ســونکس«، مدیر هنری 
 Cardboard Citizens و مدیرعامل مشــترک
می گوید: »دسترسی به امکانات فرهنگی و هنری، 
حق ضروری بشر است. اگر مردم نتوانند از این ثروت 
برخوردار شوند، جامعه فقيرتر خواهد شد.« او ادامه 
می دهد: »بسيار خرسندم که جامعه هنری لندن 
گردهم می آیند تا به افرادی که بدون اینکه مقصر 
باشــند در خط فقر یا زیرخط فقر قرار گرفته اند، 
کمک کنند. این گام بزرگی برای تغيير اســت و 
برای بسياری از مردم این امکان را فراهم می کند تا 
سرگرم شده، رویاپردازی کرده و از طریق آثار هنری 
با جهان های دیگر آشنا شوند.« مردم نيز می توانند 
در این عمل خير مشارکت کنند. به این ترتيب که 
به ازای پرداخت 10پوند )تقریبا 11یورو(، 12بليت 
و 100پوند )116یورو(، 128بليــت خریده و در 

اختيار افراد نيازمند قرار دهند.

فرهنگ و زندگي

مهتاب خسروشاهی

الیور توئیست ها به تئاتر لندن می آيد

حافظ

گر تیغ بارد در کوی آن ماه
گردن نهاديم الحکم لله

آدم احتيــاج دارد هرچند وقت یک بار برای تنوع هم که شــده، در کنار 
فيلم های وطنی، کمی هم فيلم خارجــی و آن ور آبی ببيند. برای ما هم 
که عادت داریــم فيلم های خارجی را روی صفحــه تلویزیون یا مانيتور 
 تماشــا کنيم، دیدن این فيلم ها روی پرده ســينما، چيز دیگری است.

هر ازچند گاهی هم این فرصت دست می دهد که سينماها، فيلم غيرایرانی 
نمایش بدهند اما معمولا سئانس های ویژه فيلم های خارجی محدود و 
کم است و نمی شود خيلی رویش حســاب کرد. خبر خوب برای آنهایی 
که یکی از تفریحاتشان تماشای فيلم است، اینکه بنياد سينمایی فارابی 
با تلاش رایزن فرهنگی جمهوری اســلامی ایران در روسيه، رویدادی را 
برگزار کرده با عنوان »روزهای فيلم روسيه« که قرار است در این رویداد 
3فيلم از محصولات جدید سينمای روسيه به نام های »آیا شما زنده اید؟« 
به  کارگردانی ایلدار یاگافاروف)2022(، »بــدون ایوان مرا دفن نکنيد« 
به کارگردانی ليوبوف باریسوا)2022( و »سرزمين السا« به کارگردانی یوليا 
کولسِنيک)2019( به نمایش دربياید. آیين افتتاحيه این رویداد سينمایی 
هم فردا )شنبه، سوم دی ماه( است که با حضور مسئولان سينمایی ایران، 
روسيه و مهمانان ویژه از ساعت 16 تا 17 برگزار و پس از آن فيلم »بدون 
ایوان مرا دفن نکنيد« نمایش داده می شود. والری ایواناویچ تونکيخ، معاون 
رئيس اتحادیه سينماگران روسيه، ایوان کيموویچ بولوتنيکوف کارگردان و 
تهيه کننده، آلکساندر آلکساندرویچ سالامونوف تهيه کننده سينما، مدیر 
اجرایی جشــنواره های بين المللی و متخصص ارشد معاونت بين الملل 
اتحادیه سينماگران روســيه و گالينا ميخایيلونوا تهيه کننده سينما از 
مدعوین و کارشناســان حاضر در این رویداد خواهند بود. اگر فرصتش 
را دارید و به سينمای روسيه علاقه مندید، پيشنهاد می کنيم این رویداد 
سينمایی را از دســت ندهيد. اگر هم چيز زیادی از روسيه و سينمایش 
نمی دانيد، باز هم پيشــنهاد می کنيم برای اینکه بيشتر با سينمای این 
کشور آشنا شوید و اوقات فراغتتان را هم به بطالت نگذرانده باشيد و چند 
تا فيلم خارجی روی پرده نقره ای دیده باشــيد، به سالن زنده یاد عباس 
کيارستمی در بنياد سينمایی فارابی بيایيد و فيلم ها را تماشا کنيد. این 
رویداد تا روز دوشنبه 5دی ماه، برقرار است و فيلم ها هم در این 3روز راس 

ساعت16 به نمایش گذاشته می شوند.

انجامش بده

ضیافت داغ روسی

وقتی جنگ ها شــروع ميشن و 
برنده و بازنده شون معلوم ميشه، 
وقتی دزدای دریایی گنجشون رو پيدا می کنن و اژدهاها 
دشمناشونو برای صبحونه می خورن، یکی باید داستان 
پيچيده اونارو تعریف کنه؛ ایــن خودش یه جور جادوئه. 
همه چی به شنونده بســتگی داره و هر شنونده، داستان 
متفاوتی رو می شنوه و تأثيری روش می ذاره که هيچ وقت 
فکرشــو نمی کرده. می تونی داستانی رو تعریف کنی که 
تو روح آدم ها خونه می کنه و به بخشــی از خون و رگ و 
پی شون تبدیل می شــه. همه اش به خاطر داستان های 
توئه. این نقش تو و موهبتيه که بهت عطا شده. درسته که 
خواهرت آینده رو می بينه، اما تو هم می تونی آینده رو شکل 
بدی، پسر. اینو فراموش نکن. هر چی باشه جادو شکل های 

مختلفی داره.

ارین مورگنشترن

سیرك شبانه
بوک  مارک

سیروس الوند

دیالوگ

دست های 
آلوده

قورمه  سبزی، 
در رای گیری يکی از سايت های معتبر 

صنعت غذا، به عنوان هشتمین غذای خوشمزه جهان در 
سال2022 انتخاب شده است. در گرم ترين دورهمی های خانوادگی 

يا وقتی مادرها می خواهند عشقشان به فرزندان و نوه هايشان را در يک غذا 
نشان دهند، و يا وقتی ايرانی های دور از خانه می خواهند ياد وطن را زنده نگه دارند، 

همیشه بوی قورمه سبزی جاری است. خورش خوش عطر بو و بی نهايت خوشمزه ای که 
غذای ملی ايرانی ها به شمار می رود، البته آوازه ای جهانی پیدا کرده و حالا در جمع خوشمزه ترين 

غذاهای دنیا قرار گرفته است. يک سايت سرشناس فعال در زمینه غذا و آشپزی، لیست بهترين 
غذاهای سنتی دنیا در سال2022 را منتشر کرده اســت که از ايران، نام قورمه سبزی در آن ديده 

می شود. اين خورش جادويی، در رده هشتم اين لیست قرار گرفته و در واقع يکی از 10 غذای خوشمزه 
دنیا به شمار می رود.»تیست اطلس )نقشه مزه(« اين رده بندی را براساس بیش از 100هزار رای گیری از 
15هزار غذا از 195کشور جهان منتشر کرده است. بخشی از شهرت جهانی غذاها در اين لیست، به واسطه 
رونق گردشگری در آن کشورهاست. قورمه سبزی در حالی در اين لیست قرار دارد که در ايران رقبايی مثل 
آبگوشت و کباب کوبیده دارد اما شهرت اين خورش، برای کسانی که در اين رای گیری شرکت کرده اند، 
از اين دو غذا و البته ديگر غذاهای خوشمزه ايرانی بیشتر بوده است. در حالی از ايران تنها يک غذا در 
اين لیست وجود دارد، که از کشورهای ديگری مثل ترکیه، ژاپن،ايتالیا و چین و غیره، نام چند غذا در 

لیست ديده می شود. يک دلیل آن اين است که گردشگران بیشتری به اين کشورها می روند و اين 
کشورها مانور تبلیغاتی بیشتری روی غذاهای ملی خود داشته اند. خوشمزه ترين غذا براساس 

اين فهرست، نوعی خورش ژاپنی به نام»کاره« است. تیست اطلس در توضیح درباره 
قورمه ســبزی، آن را غذای ملی ايران توصیف کرده و نوشته است که ايرانی ها، 

آن را بدون »پلو« نمی خورند. تیســت اطلس نوشــته است که هرچند 
اين غذا، غذای ســنتی ايرانی هاست ولی در کشور آذربايجان 

در همســايگی ايران هم محبوبیت زيادی دارد.
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خوش
آوازه جهانی 

- قورمه سبزي؛  ايران  9- چاق كباب؛ تركيه  10- پولو آ لا براسا؛ پرو
ي؛ پرو  8

گ كاري ؛ تايلند  7- سويچ
10 غذای برتر: 1- كاره؛  ژاپن 2- پيكانيا؛ برزيل 3- بوليا پاتو؛ پرتغال  4- تانگبائو؛ چين  5- گوتي؛ چين  6- پانائن

 باشگاه
نویسندگان
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  پرسه در معماری و ادبيات 10

پرانتز و 2قلاب

از آن ناخاطرات ماندگار یکی هم 
مرور غروب و شــبی است که با 
دوستی به یکی از تپه های اطراف 
تهران رفته بودیم. من راننده و راه بلد نبودم و شــناخت و 
ذوق دوســتم راهنمای ما بود. رفتيم بر آن بلندا نشستيم 
و نه که منتظر باشــيم، برای همان انتظار رفته بودیم آنجا 
که شــهر را و غروب را و شولای شب بر شــهر را ببينيم. 
گفتم از آن ناخاطرات ماندگار، چراکه در جاها و شهرهای 
مختلف، بســيار بر بلندی، غروب را دیــده ام و هيچ کدام 
مثل این یکی هنوز زنده و مانا نيست. خاطره نيست دیگر، 
زندگی و ناخاطره اســت. و آنجا، ميان ما و شهر و سوسوی 
اندک چراغ ها و غروب و شــب، تکه زمينی در پستی تپه، 
تعميرگاه کوچک ماشــينی و اوراقی ماشين های تصادفی 
و آلونک محقری را در خود جای داده بــود. تصویر نهایی 
چنين چيزی اســت: 2نفر بالای تپه ای با ليوان های چای 
در دست نشسته اند و کلانشهر تهران روبه رویشان است و 
اگر این دو را 2قلاب یک پرانتز درنظر بگيریم، فضای پوچ 
آلونک و تعميرگاه و اوراقی، بين این  دو قلاب است. تصویر 
می توانست چفت تر از این باشد؛ 2قلاب بی واسطه متصل 
باشــند و آن فضای پوچ چنين سنگين خودش را تحميل 

نکند اما بود، اما هست.
فضای پوچ را از رم کول هاوس، معمار هلندی، عاریه گرفتم. 
از هنگامی که مقاله بلند و آتشــين کول هاوس را خواندم 
به جستن فضای پوچ علاقه مند شــدم و نمی دانم پيش از 
آن شب بود خواندن آن مقاله یا بعدش. هرچه هست، این 
ترکيب عاریتی هم به نحوی ضميمه آن ناخاطره اســت. 
رم کول هاوس در مقاله انتقادی اش با همين نام »فضای پوچ« 
کليت معماری مدرن را به نقد می کشــد و چنان محظوظ 
سلاخی معماری مدرن اســت که چارچوب نظری کاملی 
در شــناخت فضای پوچ ارائه نمی دهد. مقاله فضای پوچ 
تلنگر و اشارتی است به همه ساحت های معماری مدرن؛ از 
محل تلاقی پله برقی و تهویه هوا و سقف کاذب )مثال های 
خود کول هاوس( تا برج ها و فرودگاه ها. می نویسد: »زمانی 
که درباره فضا فکر می کنيم، فقــط ظرف آن را مورد توجه 
قرار می دهيم. با وجود اینکه فضا خود نامرئی اســت، تمام 
نظریه ها برای توليد فضا مبتنی بر علاقه مبرم در مخالفت 
با آن بنا شده است؛ ماده و اشــيا، یعنی معماری. معماران 
هرگز نمی توانند فضا را توصيف کنند، فضای پوچ، مجازات 
ما به دليل ســردرگمی آنهاســت.« کول هاوس می کوشد 
تماميت دوران معاصر را در پيوند با همدیگر ببيند و فضای 
پوچ معماری را با فضاهای پوچ دیگــر پيوند بزند؛ اقتصاد، 

سياست، فرهنگ و تمام زیست بشر.
نگاه انتقادی کول هاوس در مقاله اش از معماری به ادبيات 
هم می رسد. می نویســد: »زبان دیگر برای کشف، تعریف، 
بيان یا مقابله استفاده نمی شــود بلکه برای فریب، ابهام، 
ســوءتفاهم، عذرخواهی و راحتی به کار می رود. ادعاها را 
تحکيم، قربانی را تعيين و مجازات را تصدیق می کند، بحث 
را پيش می برد و توافق را افزایش می دهد.« هم این داوری و 
هم داوری پيشين کول هاوس خود نقيض است؛ چراکه در 
آثار معمارانه ای که به عظمت و چشمگيری از کول هاوس 
به جا مانده اند، فضای پوچ قابل شناسایی است و نوشته اش 
از معبر زبان می گذرد. پس می شود از او با همان نگاه نقادانه 
پرســيد جایگاه فضای پوچ در بناهایی که ساخته ای، مثلا 
سالن کنسرت پورتو یا برج سی سی  چين، و جای کشف و 
تعریف در نوشته ها و مصاحبه ها و سخنرانی هایت کجاست.

برخلاف معماری، فضای پوچ اصلا دستمایه ادبيات است. 
ادبيات هم از فضای پوچ می گوید، هم خود فضای پوچ کم 
ندارد، هم منشأ پيدایش اش، فضاهای پوچ زندگی است. هر 
نوع و گونه ادبی فضای پوچی  است که فضای پوچ دیگر را 
نشان می دهد یا پرمی کند. ماندگارترین آثار ادبی را در نظر 
بياورید، از شــعر و داستان و نمایشــنامه و هرچه در ذهن 
 دارید، و تداعی فضاهای پوچ را در آن جســت وجو کنيد. 
رولان بارت، نویسنده و منتقد ادبی فرانسوی، درباره ادبيات 
و رمان می نویسد: »دقت نگارش اســت که نویسنده را در 
جهان متعهد می سازد: نه در این یا در آن جلوه جهان بلکه در 
عين ناتمامی جهان. ادبيات از آن رو ممکن است که جهان، 
تمام نيست.« ناتمامی جهان، استمرار توليد و انهدام فضای 
پوچ است و کار ادبيات پرداختن به آن. »داستان یک شهر« 
احمد محمود در ذهنم مرور می شود؛ یکی از بی شمار آثار 
ادبی برای مرور فضای پوچ در کار ادبيات. »از بازار سرپوشيده 
می زنم بيرون. زهر آفتاب به جانم تشنگی می ریزد. ماهی 
می خرم و از کوچه پس کوچه ها می زنم به طرف گاراژ عدنانی. 
گرما، محشر کبراست. ذره های خورشيد، مثل انبوه زنبوران 
زهری زرد و کوچک، درهم می لولند و وزوز می کنند و پوست 
را می چزانند و شهر را که انگار محتضر است و چمچاره گرفته  
در سکوتی که سنگين است و طاقت فرسا فرو برده است.« 
کار معماری و ادبيات پرداخت به فضای پوچ است و با انهدام 
هر فضای پوچ، فضای پوچ دیگری به چشم می آید. مهم، آن 
دو قلاب پرانتز است که چه چيزی در ميانش جای می گيرد.

علی اکبر شیروانی
نویسنده

آخر مصور

آخرين ابر!-مجید صالحی

نســرین: اون زنو شوهر 
جوونن نذار آلوده بشن.
دیبا: اونا دلاشون پاکه.

بــه  همــه  نســرین: 
دســت های آدم نيــگاه 

می کنن... .
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سالی ۳۰هزار نفر دچار 
سوختگی جدی می شوند

رئیس انجمن حمایت از بیماران سوختگی با انتقاد 
از وضعیت نامناســب و توجه نکردن به بیماران 
ســوختگی به ایســنا گفت: بار مالی بیماری ها 
هزینه ای اســت که هر بیماری به کشور تحمیل 
می کنــد و در مورد ســوختگی می دانیم که این 
معضل سیزدهمین بار بیماری است اما بودجه ای 
که به سوختگی اختصاص می دهند حتی در رتبه 
صدم هم قرار نمی گیرد و وزارت بهداشــت کلا 
صورت مسئله سوختگی را برای خود پاک کرده 
و به آن اهمیتی نمی دهد که بیمار سوخته در چه 
بیمارستانی بستری است؟ چه مشکلاتی دارد؟ و یا 

حتی چگونه جانش را از دست می دهد؟
دکتر محمدجــواد فاطمی گفت: مشــکلات به 
حدی در زمینه بیماران سوختگی افزایش یافته 
است که حتی بیمارســتان های سوختگی توان 
ارائه میان وعــده به بیماران خــود و توان تامین 
پانسمان ندارند. بیماران ســوختگی با 4 چالش 
مهم فقر، مشکلات جسمی )چسبندگی، خارش، 
اسکار، درد، نازیبا شدن قسمت های سوخته و...(، 
مشکلات روحی و افسردگی به واسطه بیماری و 
ایزوله شدن و مشکلات اجتماعی روبه رو هستند؛ 
چرا که جامعه معمولا رفتار خوبی با بیماران دچار 
ســوختگی ندارد و حتی ممکن اســت به بیمار 
سوختگی شــغل هم ندهند. این درحالی است 
که حداقل از سال۱۳۸۰ قرار بود یک بیمارستان 
ســوختگی در منطقه کن تهران ساخته شود که 
بعد از ۲۱سال تنها سازه آن ساخته شده است و 
همین یک مورد نشان دهنده وضعیت نامناسب 
موضوع سوختگی است. از رسانه ها خواهش دارم 

که صدای این بیماران باشند.
او درباره آمار بروز ســوختگی در کشور، توضیح 
داد: سالانه ۳۰هزارنفر سوختگی های جدی دارند 
که مجبور به بســتری در بیمارستان ها می شوند 
که حــدود ۳۰۰۰نفر آنها جان خود را از دســت 
می دهند. از ۲۷هزارنفر باقی مانده هنگام ترخیص 
حدود 4۰ تا ۵۰ درصد افراد دچار درجات مختلف 
از کار افتادگی می شوند. سالانه حدود ۱۳هزارنفر، 
فرد از کار افتاده به جامعه اضافه می شود چون از 

بروز سوختگی جلوگیری نمی کنیم.
دکتر فاطمی با اشــاره به ســهم بالای شــیوع 
سوختگی در میان مردان، گفت: در موارد بعدی 
بچه ها و خانم ها قرار دارند اما وقتی یک بچه دچار 
سوختگی می شود، سال های بیشتری با سوختگی 
مواجه است و اگر فوت کند سال های بیشتری از 
عمر مفید یک انسان هدر می شود؛ پس مراقبت 
از کــودکان در برابر ســوختگی اهمیت بالایی 
دارد که شــایع ترین علت سوختگی کودکان هم 
نبود مراقبت والدین و مربیان از کودکان اســت. 
سوختگی در خانم ها هم مرگ ومیر بالایی دارد که 
علت آن این است که از خانم ها مراقبت کمتری به 
عمل می آید. بیشترین بروز سوختگی در خانم ها و 
بچه ها در خانه است. ایران از نظر تعداد جمعیت و 
سطح اجتماعی- اقتصادی در موضوع سوختگی 

رتبه بالایی دارد.

هشدار درباره زیرسویه 
جدید کرونا 

محققان حوزه پزشــکی اعلام کردند: یکی از زیر 
سویه های اومیکرون در برابر همه آنتی بادی های 
درمانی موجود مقاوم اســت و این یافته ها حاکی 
از آن اســت که برای مقابله با این زیرسویه باید 

درمان های جدید شناسایی شود.
تارنمای ســای تک دیلی درگزارشی نوشت: آیا 
درمان های آنتی بادی تأیید شــده کنونی مورد 
استفاده برای درمان بیمارانی که ریسک بالاتری 
برای ابتــلا به کووید-۱۹ شــدید دارند در برابر 
زیر سویه های ویروسی که هم اکنون در گردش 

هستند نیز مؤثر هستند؟
براساس تحقیقات جدید در یک مؤسسه آلمانی، 
زیر ســویه جدید اومیکرون با نــام BQ1.1 در 
برابر همــه درمان های آنتی بادی تأیید شــده 
مقاوم اســت. این زیر ســویه از آنتی بادی های 
خنثی کننده فرار می کنــد و به علت جهش در 
پروتئین اسپایک، حتی در افراد واکسینه شده 
یا در حال نقاهت باعث ابتلا به بیماری با علامت 
می شــوند. این به عنوان فرار از سیستم ایمنی 
شناخته می شــود و برای جمعیت های پرخطر 
ازجمله افراد مُسن و افرادی که سیستم ایمنی 

ضعیفی دارند، خطرناک است.
تیمی از محققان واحد زیست شناسی عفونت در 
مؤسسه تحقیقاتی لایبنیتز آلمان این موضوع را 
بررســی کردند که درمان های آنتی بادی تأیید 
شده تا چه حدی به طور مؤثر سویه های در حال 
گردش ویروس اومیکرون را مهار می کنند. این 
محققان دریافتند که زیرسویه BQ1.1 از سویه 
اومیکرون که در سراســر جهــان رو به افزایش 
اســت، نســبت به تمام درمان های آنتی بادی 

موجود مقاوم است.
پریرنا آرورا از دست اندرکاران اصلی این مطالعه 
تحقیقی توضیح داد: »در این بررسی مشخص شد 
که سویه فرعی BQ1.1 از اومیکرون قابل خنثی 
شدن توسط آنتی بادی های فردی یا کوکتل های 
 BA.5 آنتی بادی نیســت. در مقابل، سویه فرعی
اومیکرون که هم اکنون ســویه غالب است هنوز 
توســط یک آنتی بادی تأیید شــده و دو کوکتل 

آنتی بادی تأیید شده خنثی می شود.«
این یافته که ســویه فرعــی BQ1.1 اومیکرون 
هم اکنون در برابر یک آنتی بادی درمانی جدید که 
قرار است در آمریکا تأیید شود، مقاوم است، اهمیت 
یافتن درمان های آنتی بادی جدید را مورد تأکید 

قرار داده است.

میز خبر

2۰درصد زندانیان غیرعمد، بدهکار مهریه
اصلاح قانون مهریه و بحث 

مهریه، گفت وگو  زنــدان  حــذف 
سال هاســت کــه مطرح 
می شــود، اما همچنان زندان های کشور 
افرادی را پذیراست که از پرداخت تعهدات 
مالی شان در این باره عاجز مانده اند؛ آنهایی 
که شــاید با بی مبالاتی، تعهــد پرداخت 
مهریه هــای ســنگین 3و 4رقمــی را 
پذیرفته اند، اما در میان شــان کسانی هم 
هســتند که مهریه های تک رقمی را تعهد 
کرده اند، اما با قیمت های نجومی در پرداخت 
حتی 3سکه ناتوان هستند و مشمول حبس 
می شوند. سیداســدالله جولایی، رئیس 
هیأت امنای ستاد دیه کشور در گفت وگو با 
همشــهری تعداد این زندانیان مهریه را 
2300نفر اعلام می کند و می گوید: »با وجود 
تلاش های صورت گرفته در کمیسیون های 
مجلس دایر بر »رفع جنبه کیفری از صداق 
معقول« و هشدار و مواضع بعضا تند مراجع 
تقلید عظام دایر بر »عدم حبس بدهکاران 
گرفتار در دیون غیرمعوض« اما هم اکنون 
20درصد زندانیان جرایم غیرعمد، بدهکاران 
مهریه هستند و باید اقداماتی برای کاهش 
این تعداد صــورت بگیــرد.« نکته مهم 
اینجاست که زندانی شدن هر فرد در جامعه 
تبعات منفی زیادی را نه تنها برای خود او، 
بلکه برای فرزنــدان و خانواده اش به دنبال 
دارد، اما سوی دیگر ماجرا از بین رفتن تنها 
امید زنان برای مطالبه حق شــان است و با 
حذف زندان مهریه، باید راه حلی قابل تحقق 
برای زنان هم درنظر گرفته شــود. درباره 
مشکلات اجرایی نشــدن قانون مهریه در 
کشور و راه حل جایگزین برای زنان، رئیس 
هیأت امنای ســتاد دیه کشور در پاسخ به 
سؤالات همشهری، توضیح بیشتری داده 

است.
حذف زندان از پرونده های مهریه 
سال هاست که مطرح می شــود، اما به نظر 
نمی رسد که نتیجه مطلوب محقق شده باشد. 

در این باره توضیح می دهید؟ 
سال هاست شــاهد تبلیغ و وعده هایی هستیم 
که مضمون آن قرار نگرفتن بدهکاران مالی در 
شمار بزهکاران جانی است. قرار بود این افراد با 
اهرم هایی غیراز مجازات حبس تعهدات خود را 
ایفا کنند، اما اکنون ۱۲هزار و ۸۰۰زندانی جرایم 
غیرعمد در زندان های کشــور حضور دارند که 

۲۳۰۰نفر از آنها بدهکاران مهریه هستند.
دلیل اجرایی نشــدن این قانون 

چیست؟ 
با وجود رفع خلأهای قانونی نسبت به مجازات 
بدهکاران غیرتبهکار، اعمال ماده ۳قانون نحوه 
اجرای محکومیت های مالی )مصوب سال ۹4( 
حبس بدهکار مالی را به وقــوع مواردی چون 
اســتنکاف محکوم علیه از پرداخت بدون عذر 

موجه دین منوط کرده است، اما با این شرایط 
باز هم مردانی که عســرت آنها به دلایلی مانند 
نبود شغل ثابت و سطح پایین معیشت خانواده 
مسجل است، به دلیل ناتوانی و نبود استطاعت 
مالی در پرداخت مهریه مشمول مجازات زندان 
می شوند. البته در برخی پرونده ها محکومیت 
به پرداخت مهریــه تک قرار نبــوده و ممکن 
است فرد بدهکار به زوجه بابت جرایم دیگر یا 
خرده تخلفات کیفری اضافه شــده به پرونده 
هم مقروض باشد. البته با لحاظ این شرایط هم 
وضعیت مطلوب نیست؛ چراکه تقریبا نیمی از 
جمعیت ۲۳۰۰نفری زندانیان مهریه به صورت 

تک قرار در زندان ها به سرمی برند.
اخیــر  ســال های  طــی 
اطلاع رسانی های گسترده ای درباره آسیب  
مهریه های سنگین و سکه  با تعداد نجومی 
صورت گرفته، آیا زندانیان فعلی هم مشمول 

همین مهریه های سنگین هستند؟ 
در گذشته می شنیدیم که فردی بابت ناتوانی 
در تامین مهریه های نامعقــول مثل یک کیلو 
بال مگس یا ســکه های طلا برابر با تاریخ تولد 
عروس خانم گرفتار حبس شده است. بسیاری 
از خانواده ها هم به دلیــل عقب نماندن از قافله 
مهریه های سنگین دخترخاله  و دخترعمه ها، 
مهریه با تعداد سکه 4رقمی تعیین می کردند، 
اما اکنون به دلیل اطلاع رســانی های گسترده 
در رسانه ها، آگاهی عمومی افزایش پیدا کرده 
است. این روزها مهریه با ملاحظات و محاسبات 
بیشتری تعیین می شود، اما همچنان در برخی 
موارد شــاهد هســتیم که مردان به تبعیت از 
همین رسم تحریف شده، باز هم روانه زندان ها 
می شــوند. مــردان و پدرانی که هیچ ســابقه 
کیفری ندارنــد و به صرف امضــای یک برگه 
در شــیرین ترین لحظات زندگی سر از زندان 

درمی آورند.
آیا عوامل دیگر مثل گرانی قیمت 

سکه هم در این زمینه تأثیرگذار بوده است؟ 
این روزها با سکه ۱۸میلیون و ۸۰۰هزار تومانی، 
افراد نه تنها به دلیل ناتوانی در تامین مهریه هایی 
۷۲، ۱۱۰و ۳۱۳سکه ای، بلکه به دلیل ناتوانی 
در پرداخت ۲و حتی ۳سکه هم مشمول حبس 
می شوند. این در حالی است که غالب زندانیان 
مهریه به دلیل نداشتن شغل ثابت یا درآمد معین 
در ارائه دادخواست اعسار با مشکلات عدیده ای 

مواجه هستند.
کدام استان ها بیشترین زندانی 

مهریه را دارند؟ 
از هزار زندانی جرایم غیرعمد در ندامتگاه های 
اســتان فارس، یک پنجم بدهــکاران مهریه 
هستند. پس از فارس هم اســتان های البرز و 
کرمان هر کدام با ۱4۰زندانی مهریه در شمار 
استان هایی با بیشــترین تعداد زندانی مهریه 
هستند. این افراد کسانی هستند که در کمال 
صحت عقــل و اراده و بی اعتنا بــه عواقب آن، 
صداق های ســنگین را قبول کرده و در ادامه 
با بروز مشــکل در زندگی مشــترک حتی از 
عهده ایفــای یک دهــم و یک صــدم آن هم 

برنیامده اند.
از سوی ســتاد دیه کشور چه 

اقداماتی در این باره انجام شده است؟ 
از ایامــی که گفته می شــد 

»مهریــه را کــی داده 
گرفتــه«  کــی  و 
مدت هــای زیادی 
می گــذرد، ایــن 
روزها با مراجعه به 

نمایندگی های ســتاد دیه به خوبــی می توان 
متوجه شــد که مهریه را می گیرند و کامل هم 
می گیرند. طی این ســال ها اطلاع رسانی های 
گســترده ای در این باره انجام شده و به همین 
دلیل در ستاد دیه کشور برای پیشگیری از وقوع 
و تشــکیل پرونده های بیشتر، طبق اساسنامه 
و بخشــنامه های ارســالی کمک بلاعوض به 
کسانی که پرداخت مهریه های سنگین را متعهد 
می شــوند، کاهش یافته است. در رسیدگی به 
چنین پرونده هایی تلاش این است که در مرحله 
اول با ارائه معاضدت قضایی، دادخواست اعسار 
یا تعدیل اقساط صورت بگیرد. در مراحل بعد 
هم در حد معقول و بنا بر وســع مالی و اوضاع 
معیشتی بدهکار، وام هایی برای این محکومان 

درنظر گرفته شود.
 چه اقداماتی بایــد برای اجرای 

بهتر این قانون انجام داد؟ 
بیمه مهریه و تعرفه متغیر و متناسب با تعداد 
سکه های مندرج در آن ازجمله موضوعاتی بوده 
که این روزها صحبت از آن در رسانه های جمعی 
مطرح شده است، اما این یک واقعیت است که 
تعیین میزان مهریه در فقه امامیه دایر بر تراضی 
طرفین است؛ هرچند در قراردادهای خصوصی 
اگر رعایت نظم عمومی و نص متون دینی شده 
باشد، هیچ محدودیتی نمی توان اعمال کرد، اما 
نمایندگان مجلس می توانند با توجه به مصلحت 
زنان جامعه و مطابق رفاه عموم، معیار دیگری 
را برای مجازات صداق های پرداخت نشــده 
درنظر بگیرند. این باعث می شود با توجه به 
اینکه حبس یک شــهروند به لحاظ مادی و 
معنوی برای نظام هزینه های هنگفت دارد، 
دیگر منجر به حبس مردان به دلیل 
ناتوانی در پرداخت مهریه نشود.

امــا در نــگاه 
برخی خانواده ها مهریه از 
ضروریات ازدواج است؛ 

به همین دلیل حتی میزان کم آن هم با تورم 
و گرانی کنونی ســکه بهار آزادی می تواند 
منجر به چنین آسیب هایی شود. در این باره 

چه باید کرد؟ 
حل مشــکل زندانیان مهریه افــزون بر اصلاح 
مبتنی بر شــرایط روز جامعه تا حــدود زیادی 
مقوله ای فرهنگی به شمار می رود. سنت حسنه 
مهریه در همه کشورهای اســلامی نشانه مهر 
یک مرد به شریک زندگی تعبیر می شود؛ ملاک 
تفاخر و اهرمی برای تضمین خوشــبختی افراد 
نیست؛ البته تعهدات پرداخت نشدنی هم محلی 
از اعراب ندارد و اساســا بر عهده گرفتن دین و 
تعهدی که با لحاظ نرخ تورم و فشارهای اقتصادی 
بومی و جهانی قابل ادا نیســت، وجاهت شرعی 
ندارد. امروز شاید تصور شــود مقصود از تعیین 
مهریه های معقول، تعهد مهریه هایی در شــمار 
صداق ۱۱۰سکه ای باشد که در دهه های پیش 
قانونگذار هم خودش بر آن صحه می گذاشــت. 
این شــاید بزرگ تریــن مظلومیــت اهل بیت 
علیهم السلام باشــد که برخی افراد و خانواده ها 
برای نیل به مقاصد شخصی از نام و اعتبار آنها، 
تعداد ســکه های مهریه را تعیین می کنند. اگر 
نیت ما تعیین عددی مبارک برای شــروع یک 
زندگی نورانی اســت، چرا از حــروف ابجد امام 
سجاد علیه السلام که 6۸ است استفاده نمی کنیم 
یا چرا رقم ابجد نام حضرت جواد علیه الســلام، 
یعنی ۱4سکه را درنظر نمی گیریم. چرا به تأسی از 
هدایت گر امت اسلامی حضرت هادی  علیه السلام 
۲۰سکه مهریه نمی شــود یا چرا به احترام امام 
عصر و برحســب نام زیبای امام مهدی)عج( این 
ســکه های طلا را ۵۹عدد تعیین نمی کنیم. نام 

و ذات مقدســه ولی عصر را رها 
کرده و سراغ از ۳۱۳یار منقول 

ایشان می گیریم؟!

باحذفزندانمهریه،حققانونیزنانچهمیشود؟
مهریه یک حق و تعهد مالی، ناشی از قرارداد عقد ازدواج است و هیچ 
تفاوتی با سایر تعهدات مالی در نظام حقوقی ایران ندارد. حکم جلب 
و زندان هم ضمانت اجرایی جدی آن، مانند دیگر تعهدات مالی است. 
مدت هاست که نگرانی هایی درباره اجرایی شدن کامل حذف قانون 
زندان برای مهریه و از دست رفتن چنین ضمانت اجرایی ای برای زنان 
مطرح است. سیداسدالله جولایی، رئیس هیأت امنای ستاد دیه کشور 
درباره اینکه راه جایگزین در این باره برای حمایت از زنان چیست؟ به 
همشهری می گوید: »ما در ستاد دیه هرگز به دنبال تضییع حقوق زنان 
نبوده و نیستیم. صحبت ما از کاهش زندانیان مهریه نادیده انگاشتن 
آنها نیست، بلکه نگاه ما اصلاح قوانین دایر بر مطالبات حقوق مهریه 
اســت. ما حبس زدایی را با لحاظ رعایت حــال طرفین دعوا مطالبه 
می کنیم و پیگیری های چند ســاله ما در مرحله اول، تعیین معیاری 
مناســب برای رفع جنبه کیفری مجازات حبس است. در مرتبه بعد 
هم اســتفاده از ابزارهای قدرتمندی چون شناسایی اموال، تعیین 
و تشخیص شــیوه انتقال و تبدیل دارایی های یک بدهکار که شامل 
بدهکاران مالی مهریه هم می شود.« جولایی با بیان اینکه نرخ سکه در 

سال های گذشته با شرایط امروز همخوانی ندارد، تأکید می کند: »آن 
زمان قانونگذار با درنظر گرفتن شــرایط اقتصادی و بررسی جوانبی 
ازجمله نرخ بهره بانکی و تورم، تعیین کرده بود هر مردی که 110سکه 
را بابت مهریه پرداخت کرد، هیچ محکمــه ای نتواند بابت تأخیر یا 
استنکاف در پرداخت 111سکه او را با عناوین کیفری همچون حبس، 
تهدید و تحریم مجبور به پرداختی های دیگر کند، اما امروز این امر 
گره گشا نیست؛ به همین دلیل با توجه به تجربیات تلخ و جبران ناپذیر 
اجتماعی و عاطفی برای زنان و مردان، اولویت، تعیین معیاری متعادل 
در این باره اســت.« او ادامه می دهد:  »در شرایط فعلی کسی که کار 
ثابتی ندارد و نهایت فعالیت های معیشتی او در حوزه کارگری شاید به 
3میلیون تومان هم نرسد، حتی با تقلیل سکه های مهریه به 2عدد هم 
از عهده  بدهی خود برنخواهد آمد؛ چراکه همین فرد باید هزینه های 
گزافی چون اجاره بها و خرید اقلام خوراکی و مصرفی را هم تامین کند. 
البته همسو با تلاش ها برای حذف زندان مهریه، تلاش می شود که با 
استفاده از اطلاعات اداره ثبت، ناجا و دیگر نهادهای ذیربط، فضایی 

برای فرار از ادای دین مردان باقی نماند و حقوق زنان تضییع نشود.«

ته
نک

سید اســدالله جولایی: در گذشته 
مهریه های نامعقول مثل یک کیلو 
بــال مگس یــا ســکه های بــه میزان 
4رقمــی تعییــن می شــد کــه اکنون 
به دلیل اطلاع رسانی های گسترده 
عمومــی  آگاهــی  رســانه ها،  در 
دربــاره آســیب های پذیــرش چنین 
مهریه های ســنگینی افزایش پیدا 
کرده، اما همچنان برخی مردان تن 
به چنین مواردی می دهند و به دلیل 
ناتوانــی در پرداخــت تعهدشــان 

راهی زندان می شوند

رونق تجارت مرزنشینانسایه روابط سیاسی  بر الواح هخامنشی
نمایندگی ایران در سازمان ملل یا موزه های لوور و بریتانیا می توانند الواح 

هخامنشی را بازگردانند
۱6استان مرزی نیمی از جمعیت کشور را در خود جای داده اند که قراراست 

تجارت در آنها به نفع مرزنشینان سامان بگیرد

1011

به عنوان کمــک هزینه 
عینک بــه خانواده های 
نیازمند پرداخت می شود. 
افــروز صفاری فــرد، 
معــاون پیشــگیری از 
معلولیت های ســازمان 
بهزیستی کشور به ایسنا 
گفت: نســبت به سال 
گذشته مبلغ کمک هزینه 
عینک، بســیار افزایش 
داده شــده اما به همان 
میزان، قیمت عینک نیز 
افزایش یافته و بهزیستی 
حدود یک ســوم قیمت 
عینک را به خانواده های 

نیازمند می پردازد.

 5۰۰
هزارتومان

داروی جدیــد به جمع 
داروهای بیمه ای افزوده 
شد و بیماری های خاص 
نیز زیر پوشــش کامل 
بیمــه ای قــرار گرفت. 
میرهاشــم موســوی، 
مدیرعامل سازمان تامین 
اجتماعی کشــور، ضمن 
اعلام این خبــر گفت: 
قبل از انقلاب 20 درصد 
از جمعیــت 30 میلیونی 
زیر پوشش بیمه ای بودند 
اما هــم اینک 72 درصد 
از جمعیت ۸۵ میلیونی 
زیر چتر حمایتی بیمه ها 

رفته اند. )ایرنا(

 ۳9۰
قلم

برای اینکــه باورکنید 
به تنهایی نیــاز دارید؛ 
اگر هــر یــک از علائم 
زیر را مشــاهده کردید، 
یعنی اینکــه باید وقتی 
هم برای تنهــا بودن به  
خود اختصــاص دهید: 
بداخلاقی، با هر موضوع 
کم اهمیتــی به شــدت 
رنجیدن، از دست دادن 
علاقه بــه کارگروهی، 
داشتن  احساس خفگی 
وقتی کنار جمع هستید، 
داشــتن اِشــکال در 
تمرکز، مضطرب شــدن 
 موقــع بــودن در جمع 
.)verywellmind.com(

 6
نشانه

به سال گذشته،  نسبت 
میــزان افزایــش در 
آمار ثبت نــام مدارس 
اســتثنایی است. حمید 
رئیس  طریفی حسینی، 
سازمان آموزش و پرورش 
استثنایی به ایلنا گفت: 
آمار ثبت نام دانش آموزان 
استثنایی در مدارس ما، 
امســال حدود 3 درصد 
نسبت به ســال گذشته 
افزایش داشته و به همین 
نسبت احتمالا در مدارس 
فراگیر نیز با افزایش ثبت 
نام ایــن دانش آموزان 

روبه رو هستیم.

 ۳
درصد

رئیس هیأت امنای ستاد دیه کشور: ۲۳۰۰زندانی مهریه داریم. فارس، البرز و کرمان استان هایی با بیشترین آمار زندانی مهریه هستند

درمــان نابــاروری در 
کشور در یک سال اخیر 
راه اندازی شــده است. 
بهــرام عین اللهی، وزیر 
بهداشت ضمن اعلام این 
خبر توضیح داد: متأسفانه 
کشور به سمت سالمندی 
می رود و سیاســت های 
اشتباه گذشته باعث شده 
که نرخ رشد جمعیت در 
ایران از بــالای 4 به 1.2 
درصد برسد. در عین حال 
7 سال فرصت جمعیتی 
داریم تا از سالمند شدن 
جمعیت، پیشگیری کنیم. 

)ایلنا(

 4۰
مرکز
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درحالی که همه نگاه ها برای بارش برف و 
باران به زمستان سال جاری بود، مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی اعلام کرد 
که در فصل زمستان نیز بارندگی هایی کمتر 
از حدنرمال و دمایی بیش از نرمال ۳۰ســال 

گذشته پیش بینی می شود.
احد وظیفــه، رئیس مرکــز ملی اقلیــم و مدیریت بحران 
خشکسالی با ارائه گزارشــی از میزان دما و بارش طی ماه 
گذشته به ایسنا گفته که از ابتدای سال آبی جاری و حتی 
طی ماه گذشته، دمای هوا حدود 1.4درجه سانتی گراد بیش 
از حد نرمال و یا میانگین بلندمــدت بود. وی درباره میزان 
بارش ها نیز گفت: بسیاری از نقاط کشور، کم بارش بوده اند؛ 
ازجمله این مناطق، اســتان تهران، البرز، سمنان و مناطق 
جنوبی البــرز همچون قزوین هســتند. همچنین مناطق 
غربی کشور ازجمله کرمانشاه، همدان و ایلام بارندگی هایی 
زیرحد نرمال داشــته اند. رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت 
بحران خشکسالی با ذکر مثالی گفت: بارندگی های تهران 
حدود ۷۰درصد زیرنرمال اســت و با توجه به اینکه 2سال 
گذشته هم بارندگی ها به شدت زیر نرمال بود، اثرات مخرب 
خشکسالی در برخی استان ها حتی در آب شرب نیز نمود 
خواهد یافت که این وضعیت اصلا مناســب نیســت. وی 
افزود: ما در سال جاری نیز کم و بیش شرایط سال گذشته 
را داریم و بارندگی ها کمتر از حد نرمال اســت و الگوهای 
بزرگ مقیاس جوی کاملا نشان دهنده شرایطی مشابه سال 

گذشته است.
به گفته وظیفه با توجه به تغییراتی که در دور پیوندها  و پهنه 
آب های مجاور کشور ایجاد می شود، احتمال اینکه در نیمه دوم 
زمستان و اوایل بهار وضعیت بارندگی ها بهتر از سال گذشته 
شود، وجود دارد. وی افزود: به طور کلی نمی توان انتظار زمستان 
پربارشی را داشت و بارندگی ها کمتر از حدنرمال پیش بینی 
می شود اما نکته قابل توجه این است که امسال سومین سال 
کم بارش است و اثرات خشکسالی در بسیاری از نقاط کشور 

حتی شدیدتر از سال گذشته خودنمایی خواهد کرد.
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی گفت: این 
خشکسالی در بخش های کشاورزی، تولید انرژی های برقابی 
و چرخه های هیدرولوژی و... به دلیل اینکه ســومین ســال 
خشکسالی پیاپی است تأثیرات بســیار زیادی داشته است. 
وظیفه در پایان درباره دمای هوا در فصل زمستان نیز گفت: 
دمای کشــور تاکنون بیش از حد نرمال بوده است، بنابراین 
انتظار زمستان خیلی سرد و زیر حد نرمال را نسبت به زمستان 
سال های اخیر نداریم. طی یک پیش بینی فصلی نمی توانیم 
انتظار دمای کمتر از میانگین فصلی در زمستان داشته باشیم 
و دما در محدوده نرمال و بیش از نرمال ۳۰ســال گذشــته 

پیش بینی می شود.

بارش ها از نیمه دوم 
زمستان می آیند

نقل قول خبر

تومان در سال جاری برای اجرای طرح های 
آبخیزداری استان آذربایجان غربی هزینه 
شده است. به گزارش همشهری، صمد 
موسوی، مدیرکل منابع طبیعی استان 
آذربایجان غربــی، گفــت: بزرگ تریــن 
طرح هــای آبخیــزداری اجــرا شــده در 
سال جاری مربوط به 2 زیرحوضه کرم آباد 
و قورشــاقلو با اعتبار ۶میلیــارد تومان و 
حوزه حراملو با اعتبار یک میلیارد تومان 

است.

43
میلیارد

مدیریت جنــگل دست کاشــت در یک 
ســال اخیر در مناطق بیابانی اصفهان 
انجام و جنگل کاری در این مناطق اجرا 
شــده اســت. بــه گــزارش ایرنــا، مهدی 
عالیپور، رئیس اداره امــور بیابان اداره 
کل منابــع طبیعی اصفهــان، گفت: با 
اجرای مدیریت جنگل دست کاشــت، 
آبیاری و مراقبت از عرصه ها و آفت زدایی 
از گونه هــای تــاغ و قره داغ نیــز با هدف 

بیابان زدایی انجام می گیرد.

2700
هکتار

عدد خبر

 درگیری محیط بانان و شکارچیان
 در پارک ملی دنا 

جمشــید محبت خانی،فرمانــده یــگان 
حفاظت محیط زیست:  

در حادثه زخمــی شــدن ۳محیط بان در 
پــارک ملی دنــا، ۸شــکارچی بــه منطقه 
حفاظت شده آمده  بودند. شکارچیان از 
هشدار محیط بانان تمرد کردند. کار به 
درگیری فیزیکی و نه مسلحانه کشیده 
 شد و در این درگیری محیط بانان مجروح 
 شدند که خوشبختانه جراحات آنها جدی 
نبوده و نیازی به بستری شدن نداشتند.

 گردشگری پایدار در کارگروه مقابله
 با بیابان زایی 

وحید جعفریان،مدیرکل دفتر امور بیابان 
سازمان منابع طبیعی: 

گردشــگری نقــش مهمــی در مقابلــه 
بــا تخریــب ســرزمین دارد و  در کارگــروه 
ملی مقابله با بیابان زایی از ظرفیت مؤثر 
تسهیل اجرای سیاست های گردشگری 
پایــدار اســتفاده می شــود. تصویــب 
آیین نامه طبیعت گردی و طرح معیشت 
جایگزین برای  حفاظت از سرزمین است.

نمایندگی ایران در سازمان ملل یا موزه های لوور و بریتانیا می توانند الواح هخامنشی را بازگردانند
ایران -  آمریکا؛ روابطی با بیش از 4۰سال تنش که حالا دامان اشیای 
تاریخی متعلق به ملت ایران را هم گرفته است. الواح هخامنشی به 
خط عیلامی و هخامنشی با رأی دادگاه عالی آمریکا باید تا قطعه آخر 
به ایران بازگردانده شوند، اما حالا 1۷هزار لوح باقیمانده از ۳۰هزار 
لوح و کتیبه ای کــه در دوران رضاخان برای مطالعه و رمزگشــایی 
به مؤسســه شرق شناسی شیکاگو به امانت داده شــد، قربانی بازی 
سیاسی در آمریکا شــده اســت. نزدیک به یک قرن از خروج الواح 
هخامنشی از ایران گذشته و به رغم آنکه دادگاه عالی آمریکا رأی به 
استرداد اموال فرهنگی متعلق به ملت ایران داده است، آمریکایی ها 
از صدور ویزا برای مسئولانی که باید باقیمانده الواح هخامنشی را به 
کشور بازگردانند خودداری می کنند. در این شرایط موضوع بازگشت 

1۷هزار لوح باستانی متعلق به باروی تخت جمشید بلاتکلیف مانده 
و علی دارابی، معاون میراث فرهنگی کشور ۳روز قبل اعلام کرد این 
الواح  در آمریکا گرفتار شده اند.سه شــنبه 9مهرماه 1۳98سومین  
و بزرگ ترین محموله الواح هخامنشــی به عنــوان دارایی فرهنگی 
ایرانیان در قالب 1۷8۳لوح به طور کاملا سری به ایران رسید و یک روز 
بعد با حضور کریستوفر وودز، رئیس مؤسسه شرق شناسی شیکاگو و 
پروفسور متیو استولپر، خواننده الواح هخامنشـی در این مؤسسه، در 
ویترین های موزه ایران باستان رونمایی شد.این محموله امانتی بود که 
مؤسسه شرق شناسی شیکاگو خود را ملزم به بازگرداندن آنها به ایران 
می دانست و بسته بندی آنها را پیش از صدور رأی دادگاه عالی آمریکا 
به نفع ایران انجام داده بود. سري بودن ورود این محموله به ایران بنا به 

اعلام مقامات وقت وزارت میراث فرهنگي 
به 2 دلیل بود؛ یکی نگرانی از  تلاش 2خانواده یهودی-  

آمریکایی که حراج آنها را در دوران ترامپ برای جبران خسارات 
ناشی از آسیب دیدن اعضای خود در انفجاری در سرزمین های اشغالی 
درخواســت کرده بودند و موفق نبودند، احساس می شد و دیگری 
احتمال تغییر موضع دولت آمریکا و بازگرداندن هواپیمای حامل الواح 
و جلوگیری از استرداد!کریستوفر وودز، رئیس مؤسسه شرق شناسی 
شیکاگو اما در روز رونمایی از الواح هخامنشی در موزه ملی ایران به 
همشهری گفت: »کاخ سفید کاری به ارسال الواح هخامنشی به ایران 
نداشت چون مجوز ورود الواح هخامنشــی به ایران از سوی وزارت 

خزانه داری آمریکا صادر شده بود.«

بازگشت الواح هخامنشی چگونه ممکن است؟
راهکار بازگرداندن 1۷هزار لوح باقیمانده در آمریکا چیست آیا بازگشت این الواح در شرایطی که روابط ایران و 
آمریکا در بالاترین سطح تنش قرار دارد، امکانپذیر است؟ محمدرضا کارگر، رئیس سابق اداره کل موزه ها و مشاور 
فعلی علی دارابی، معاون میراث فرهنگی در این باره به همشهری گفته است: 2راه برای بازگرداندن باقیمانده الواح 
هخامنشی از آمریکا به ایران در شرایطی که آمریکایی ها ویزای حضور هیأت ایرانی برای استرداد الواح را صادر 
نمی کنند، وجود دارد. کارگر می گوید:  روابط ایران و آمریکا به طور کامل قطع است و ما هم در آمریکا کسی را نداریم 
که بتواند پیگیر باقیمانده الواح از مؤسسه شرق شناسی شیکاگو شود. بنابراین بهترین پیشنهاد آن است که وزارت 
میراث فرهنگی به نمایندگی ایران در سازمان ملل وکالت بازگرداندن الواح هخامنشی را بدهد و این موضوع را در 
نامه ای به مؤسسه شرق شناسی شیکاگو  اعلام کند تا آنها با ایرلاین ها و بیمه ها و وزارت خزانه داری آمریکا )اوفک( 
مذاکره و مجوز ارسال 1۷ هزار لوح را دریافت کنند. مشاور معاون میراث فرهنگی راه حل دوم را استفاده از ظرفیت 
همکاری موزه  ملی ایران با موزه های ثالث می داند و می گوید: در این روش می توان از موزه لوور در فرانسه یا موزه 
بریتانیا در لندن درخواست همکاری کرد و می دانم این موزه ها آمادگی دارند به عنوان نمایندگان ایران الواح را از 
دانشگاه شیکاگو تحویل بگیرند و آنها را به ایران ارسال کنند؛ چون زمینه این همکاری در چارچوب همکاری های 
بین المللی موزه ها در قالب تفاهمنامه های همکاری با ایران وجود دارد. این دو روش مهم ترین و سریع ترین راه 

برای بازگرداندن باقیمانده الواح هخامنشی است که در آمریکا مانده اند.

گنجینه ای برای باستان شناسی ایران
الواح هخامنشی ایران بزرگ ترین و مهم ترین مجموعه کهن جهان است که در آن نه تنها مراودات مالی و 
شیوه پرداخت حقوق و دستمزد در دوران باستان و اقتصاد خرد و کلان دوره هخامنشی مکتوب شده که 
نشان و آدرس شهرها و روستاهای باستانی ایران در دوره هخامنشی نیز ذکر شده که می تواند منبع خوبی 
برای آغاز پژوهش های باستان شناسی کلان برای یافتن روستاها و شهرهای باستانی ایران دوران هخامنشی 
در عصر حاضر شود. پروفسور عبدالمجید ارفعی که در خوانش الواح هخامشی در آمریکا مشارکت داشته به 
همشهری گفته است: در این گل  نبشته ها یک گروه مسافری به تعداد 198۰نفر به سمت یک شهر می روند 
و بعد پیدا می کنید که این شهر مرکز استخراج آهن در دوره هخامنشی بوده و به کمک جغرافیای دوران 
اسلامی می توانید جای این شهر را پیدا کنید. شهر چاهک در 9۰کیلومتری شمال نیریز فعلی که کنار آن هم 
محلی به نام باغ معدن است و ابن بلخی می گوید، شمشیر چاهکی بهترین شمشیر است. پس نشان می دهد 
تا زمان ابن بلخی در سده هفتم هجری هنوز استخراج آهن از این معدن صورت می گرفته و همین حالا هم 
کلوخ های آهن ذوب شده را می توان در باغ معدن یافت. حتی شهرهای باستانی و زنده کنونی ایران را می توان 
در دل این گل  نبشته ها یافت و اگر روزی یک تیم باستان شناسی خواست مسیر شوش تا تخت  جمشید را 
بررسی کند، می تواند شهرهای باستانی را از روی همین گل نبشته ها بیابد. نام نزدیک به ۷۰۰شهر و اسم 

محل در گل نبشته های هخامنشی وجود دارد.

خبر روز

سایه روابط سیاسی  بر الواح هخامنشی
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بازسازیمدارسزلزلهزده
با گذشــت نزدیک به 2ســال از زلزله 5.6ریشتری در سی سخت، 
مرکز شهرستان دنا در اســتان کهگیلویه و بویراحمد، مسئولان از 
تعمیر و نوسازی ۴2 مدرسه آسیب دیده از زلزله خبر می دهند. به 
گزارش همشهری، بعد از آسیب زلزله به مناطقی چون سی سخت 
در کهگیلویه وبویراحمد، اندیکا در خوزســتان، فین در هرمزگان 
طی سال گذشته، مهر امســال نیز 83مدرسه در شهرستان خوی  
آذربایجان غربی بر اثر زلزله آســیب دید کــه به گفته معاون وزیر 
آموزش و پرورش و رئیس سازمان نهضت سوادآموزی، نوسازی و 

تعمیر آنها حدود ۴هزار میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.

بازسازی42مدرسهدرسیسخت
اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه از مجموع ۴5مدرسه 
خســارت دیده در زلزله سی ســخت تاکنون ۴2مدرســه با اعتبار 
۱8۰میلیارد تومان تعمیر، مقاوم ســازی  و نوســازی شــده است، 
می گویــد: همچنین در سی ســخت 3فضــای دیگر از 8مدرســه 
تخریبی زلزله در حال ساخت است. سید علی احمدزاده می افزاید: 
ریاست جمهوری در دور اول ســفر به کهگیلویه و بویراحمد بر رفع 
مشکل سقف منازل کپری و محرومان و همچنین مدارس کانکسی 
استان توسط وزارت راه و شهرسازی و بنیاد مسکن تأکید کرده است. 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به جمع آوری مدارس کانکسی 
توضیح می دهد: در فاز نخست، 36مدرسه کانکسی که بالای ۱5نفر 
دانش آموز بودند، جمع آوری و معادل آنها مدرسه استاندارد ساخته و 
در مهر سال جاری )۱۴۰۱( تحویل آموزش و پرورش شد. در فاز دوم 
تعداد 22مدرسه که بالای ۱۰نفر دانش آموز به بالا بودند با مشارکت 
بنیاد برکت در حال ساخت است که در سال۱۴۰2 تحویل آموزش 
و پرورش خواهد شد. همچنین از محل طرح محرومیت زدایی تعداد 

32مدرسه با اعتبار 25۰میلیارد تومان در حال ساخت است.

بازسازی4۰مدرسهدراندیکا
در نیمه اول امسال نیز فرماندار اندیکا از تعمیر و بازسازی ۴۰مدرسه 
در مناطق زلزله زده این شهرستان اســتان خوزستان خبر داده و 
گفته بود که برخی از این مدارس به همت گروه های جهادی و برخی 
دیگر از محل اعتبارات اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
خوزســتان تعمیر و یا بازسازی شــدند. به گفته امرالله نوذری، در 
زلزله مهر پارسال در اندیکا به بیش از 6۰مدرسه در این شهرستان 

خسارت وارد شد که کار بقیه مدارس نیز در حال انجام است.

بازسازیمدارسخوی،دردستاجرا
در زلزله مهر امسال خوی نیز، به گفته علیرضا عبدی، معاون وزیر 
آموزش و پرورش و رئیس سازمان نهضت سواد آموزی، 83مدرسه 
شــامل 625کلاس درس خســارت دیدند. به گفته جواد جنگی، 
مدیرکل آموزش و پرورش آذربایجــان غربی، با همکاری اداره کل 
نوسازی مدارس استان، ترمیم و بازسازی مدارس آسیب دیده در 

زلزله شهرستان خوی با جدیت در دستور کار قرار دارد.

عدد خبرپیگیری

مدیــرکل صنعــت، معــدن و تجــارت 
کردستان گفت:  8065 شــغل در حوزه 
صنعــت، معــدن و تجــارت از ابتــدای 
ســال جاری تاکنــون در ســامانه رصــد 
اشــتغال اســتان ثبــت شــده اســت. به 
گــزارش ایرنا، بختیــار خلیقی گفــت: از 
۳۳هــزارو5۱۳ فرصــت شــغلی کــه در 
سال۱۴0۱ باید در کردستان ایجاد شود 
سهم اداره کل صنعت، معدن و تجارت 

استان 8982فرصت شغلی است.

8065
شغل

کردستان

معــدن  صنعــت،  ســازمان  رئیــس 
و تجــارت فــارس بــا اشــاره به وجــود 
بزرگ ترین انجیرستان دیم و ارگانیک 
جهان در شهرســتان اســتهبان گفت: 
در 8مــاه امســال ۱5میلیــون دلار 
صادرات محصول انجیر به وزن 5هزار 
تــن از ایــن شهرســتان را داشــتیم. بــه 
گــزارش تســنیم، حمیدرضــا ایــزدی 
از  یکــی  اســتهبان  انجیــر  افــزود: 
محصــولات برنــد اســتان و کشــور در 

زمره تولیدات غذایی انجیر است.

۱5
میلیون

فارس

عکس خبر

بازار مال فروشان کوچصفهان
کوچصفهان از شهرهای کوچک گیلان است که بین رشت 
و آستانه اشرفیه قرار دارد. یکی از مهم ترین بازارهای این 
شهرستان کوچک، بازار بزرگ فروش دام است که بازار 

مال فروشان کوچصفهان نامیده می شود و از نیم قرن پیش 
تاکنون در روزهای یکشنبه و چهارشنبه فعالیت دارد. این 

بازار که بزرگ ترین بازار فروش گاو و گوسفند در شمال کشور 
است مشتریانی از شهرها و حتی سایر استان های کشور 

دارد. عکس: ایسنا

گیلان

رونق تجارت مرزنشینان
۱6استان مرزی نیمی از جمعیت کشور را در خود جای داده اند که قراراست تجارت در آنها به نفع مرزنشینان سامان بگیرد

1۰ماهازابلاغ»برنامهملیتقویتکســبوکار،

گزارش
معیشتمرزنشینانوایجاداشتغالپایداردر
مناطقمرزی«میگــذرد؛برنامهایکهباهدف
بهبودوضعمعیشتیوکسبوکارمرزنشینانتصویبشدتا

توســعهتجارتدرمناطقمرزی،افزایشمشارکتمردمیو
توسعهدرونزا،افزایشتوانمندســازی،مقاومسازیوبهبود
زیرساختهایمرتبطبابرنامهملیراموردتوجهقراردهد.به
گزارشهمشهری،حالاامااتفاقدیگریدرجریاناست؛دولت

باکمکفراکسیونمرزنشینانمجلسشورایاسلامی،لایحهای
راآمادهکردهکهبراساسآنقراراستتجارتدرمرزهایخاکی
ودریاییبهنفعبهبودمعیشتمرزنشینان،کولبرانوملوانان

سامانپیداکند.

حــدود 5 میلیــون نفــر 
در مناطــق مــرزی ایران 
در شــعاع تعیین شــده 
برای مرزنشــینی )شعاع 
مرزنشینی محدوده ای است 
که از مرز شروع می شود و 
براساس آن، همه مرزنشینان جزو شهرنشینان ساکن در این 
شــعاع از مزایای این همجواری بهره مند می شوند( زندگی 
 می کنند؛ ایران ۱6استان مرزی دارد که در مجموع با حدود

 ۴۰میلیون نفر جمعیت نیمی از جمعیت کشــور را در خود 
جای داده اند. طبق لایحه »ســاماندهی و نظارت بر تجارت 
مرزی )کولبری و ملوانی( و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان« 
به کولبران، ملوانان و مرزنشینان اجازه داده می شود بدون 

پرداخــت عــوارض گمرکــی و 
مالیات، معادل ۱۰ درصد از حجم 
واردات سال قبل، با آن سوی مرز 

تجارت کنند.

یکلایحهدوفوریتی

ســخنگوی دولت از موافقت با لایحــه دوفوریتی 
ســاماندهی و نظارت بر تجارت مرزی خبر می دهد 

و می گوید: برای تقویت اقتصاد مرز، تأمین معیشــت 
مرزنشینان، مدیریت واردات کالا، کاهش قاچاق کالا و 

ارز، رونق گردشگری مناطق مرزی و ایجاد اشتغال پایدار 
مرزنشــینان با لایحه موافقت شــد. به گفته علی بهادری 
جهرمی، براســاس این لایحه، واردات کالا با شناورهای 
سنتی و فلزی با ســاختار لنج، ملوانی )ته لنجی( و فعالان 
مرتبط با مبادلات مرزی )کولبران( به مدت 5 سال مطابق 
با این قانون مجاز و پس از آن کالاهای وارداتی به استثنای 
میزان مورد نیاز مرزنشینان و اصناف مستقر در مرز، تابع 
مقررات تجارت خارجی است. احمد وحیدی، وزیر کشور 
نیز تأکید می کند ســاماندهی کولبران و ته لنجی ها باید 

به عنوان یک اولویت مهم در دستور کار قرار بگیرد.

براساس قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز مصــوب دی ۱3۹2، 
وزارت کشــور موظف بــود با 
همکاری ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، لایحه توسعه و امنیت 
پایدار مناطق مــرزی را با هدف 

تقویت معیشت مرزنشینان و توسعه فعالیت های اقتصادی مناطق 
مرزی تهیه می کرد که این تکلیف روی زمین مانده بود و لایحه اخیر در 
همین راستا تدوین شده است. رئیس فراکسیون مرزنشینان مجلس 
شورای اسلامی این لایحه را یک کار بر زمین مانده می داند که به همت 
فراکسیون مرزنشینان و دولت با هدف سروسامان دادن مرزها از نظر 
تجاری، اقتصادی و سیاسی به ســرانجام رسید. به گفته فداحسین 
مالکی، ۱6اســتان مرزی داریم که با ۱5کشور همسایه هستند، اما 

در طول سال های گذشته کمتر از این ظرفیت استفاده شده است.

ظرفیتمغفولمانده

بازتعریفکارتمرزنشینی

5سالمعافیت

اعمالیکسیاستواحد

پیش از این امتیازهایی چون واریز سهمیه سوخت مرزنشــینان یا دریافت کارت های مرزنشینی بخشــی از این مزایایی بود که 
مرزنشینان تا شــعاع 2۰کیلومتری از آن بهره مند می شدند که از نگاه کارشناسان در شــیوه اجرا یا تأثیرگذاری بر معیشت، اما و 
اگرهای زیادی داشت. حالا اما رئیس فراکسیون مرزنشینان مجلس شورای اسلامی تأکید می کند با توجه به اینکه تعریف درستی از 
بازارچه های مرزی و کارت های مرزنشینی وجود نداشت، شاهد مشکلات در این زمینه بودیم. مالکی تصریح می کند:  تعریف یکسان 

و درست از بازارچه مرزی و همچنین شعاع مرزنشینی در لایحه دیده خواهد شد و ما بر استان های مرزی تأکید داریم.

اردبیل، آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، کردستان، 
کرمانشــاه، ایــلام، خوزســتان، بوشــهر، هرمــزگان، 
سیستان وبلوچستان، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، 
خراسان شمالی، گلســتان، مازندران و گیلان ۱6استانی 
هستند که در خشکی و دریا مرزهای ایران را شکل داده اند. 
آنطور که رئیس فراکســیون مرزنشینان مجلس شورای 
اسلامی تأکید می کند، اعمال سلیقه هر یک از دستگاه های 
مرتبط با تجارت مرزی موجب شــده اســت مرزنشــینان در 
این اســتان ها از نظر فعالیت و تامین معیشت دچار مشکل 
شوند. مالکی توضیح می دهد که با تصویب لایحه دوفوریتی 
»ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی )کولبری و ملوانی( و 
ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان«، یک سیاست واحد در این باره 
اعمال می شــود و ضمن ایجاد آرامش برای مرزنشینان و تامین 
معیشت آنها، استان های مرکزی هم از مرز بهره مند خواهند شد.
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اینترنت در پیچ مشکلات فنی
با وجود افزایش قیمت اینترنت و تایید آن از سوی وزارت ارتباطات، این روزها علاوه بر سرعت، کیفیت هم به شدت کاهش یافته است

 رفع ابهام از حیات روی مریخ
با نمونه های تازه

مریخ نورد اســتقامت، شــروع به جمع آوری شواهدی کرده 
که ممکن اســت درباره وجود حیات روی مریخ پاسخ سؤال 
متخصصان   باشــد. به گزارش بی بی ســی، این مریخ نورد 
نخستین نمونه سنگ های جمع آوری شده را روی سطح سیاره 
انداخته تا منتظر بازیابی و بازگشــت آن به زمین باشد. این 
یک لحظه کلیدی در تلاش چند دهه ای برای آوردن نمونه 
از سیاره دیگر به زمین برای مطالعه آن در آزمایشگاه است. 
تصور می شود که تنها با مطالعه نمونه های سنگ و خاک روی 
زمین می توان موضوع حیات را در آنجا بررسی کرد. نخستین 
لوله جمع آوری نمونه به اندازه یک انگشــت از شکم روبات 
خارج، سپس برای اطمینان از افتادن درست و بدون آسیب 
روی سطح از آن عکسبرداری شد. آژانس  های فضایی آمریکا و 
اروپا قصد دارند نمونه هایی از مریخ را در سال۲۰۳۰ به زمین 
بیاورند. نمونه اولی که به زمین انداخته شده حاوی سنگ  های 
آتشفشانی یا آذرین ملقب به مالای اســت. ۳ نمونه دیگر از 
همین جنس به زودی روی سطح مریخ رها خواهد شد. این 
نمونه ها به محققان کمک خواهد کرد قدمت گودال جزیرو و 

تاریخ زمین شناسی مریخ را تخمین بزنند.

فضا

عدد خبر

فناوری

ایــان ماســک بــا تصاحــب توییتــر، 
وعــده داد کــه آن را بــه شــبکه اجتماعی 
مناســب تری برای تولیدکننــدگان ویدئو 
تبدیل می کنــد. حالا ایــن پلتفــرم اعام 
کــرده اســت کــه کاربــران توییتــر بلــو 
می توانند از طریق نسخه وب، ویدئوهای 
60دقیقه ای با رزولوشن 1080p و حجم 
2گیگابایــت را آپلــود کنند. پیــش از این 
کاربــران فقــط می توانســتند ویدئوهای 
10دقیقــه ای بــا رزولوشــن 1080p و 
حداکثر حجم 512مگابایت را آپلود کنند.

60
دقیقهای

یک دستگاه کاشــت حلزون، شنوایی 
را حتی  برای افراد کاما ناشنوا بازیابی 
می کنــد. بیــش از 1.5 میلیــارد نفــر در 
سراسر جهان از مشکل کم شنوایی رنج 
می برند و انتظار می رود تا ســال 2050 
این رقم به 2.5 میلیارد نفر در سراســر 
جهان برسد. اما یک دستگاه ایمپلنت 
یا کاشــت حلزون به نام Cochlear به 
بازیابی شنوایی در افراد ناشنوا کمک 

می کند.

1/5
میلیاردنفر

گلایه یک کاربر متخصص
   کاربــری که از مدیران یک شــرکت 
دانش بنیان در حوزه فناوری و کسب وکار 
هوشمند اســت، به تازگی به مشکلاتی 
که در اســتفاده روزمــره اینترنت با آن 
روبه روست، اشاره کرده است. محمد تقی 
 )CTO(مظفری، به عنوان مدیر ارشد فنی
هلدینگ گرین وب می گوید که روزانه بیش 
از 12ساعت به طور مداوم از اینترنت استفاده 
می کند و از ارتباط ناپایدار شــکایت دارد. 
به گفته او »دانلود از یک آدرس مشــخص 
طی زمانی کوتاه)کمتر از یکی، دو دقیقه( 
می تواند بین 2۰مگابیت تــا 2۰کیلوبایت 

تغییر کند«.
 outlook او تاکید کرده که در اســتفاده از 
برای مدیریت ایمیل با مشکل مواجه است 
و در واقع اســتفاده از IMAP با استفاده از 
SSL/TLS مقدور نیست. او همچنین 
ارتباط روی پروتکل های مدیریتی 
مانند SSH و RDP را دچار اختلال 

و قطعی مداوم عنوان می کند.
 ایــن مدیر ارتباط بــا کلودفلیر 
به عنوان بزرگ ترین ارائه دهنده 
رایگان خدمات افزایش سرعت و 
امنیت به وب ســایت ها را با اختلال 
همراه می داند. برخی از کارشناسان 
بستن بی محابای پروتکل های 
ارتباطــی از ســوی وزارت 
ارتباطات به بهانه مقابله با 
فیلترشکن ها را از عوامل 
اصلی اختلال در اینترنت 

کشور می دانند.

عوامل فنی
   ایــن در حالی اســت که یک 
کارشــناس فنی پیــش از این، در 
گفت وگو با همشهری به عوامل مؤثر 
بر کیفیت اینترنت اشاره کرد و دی ان 
اس یا »سامانه نام دامنه« را نخستین 
و مهم ترین عامل در کیفیت اینترنت 
دانست. نعیم فرهادیان با اشاره به 
 DNS Server اینکه مهم است که
از چه نوع باشــد، ادامــه می دهد: 
 ISP به ISP این موضوع از یــک«
دیگر می تواند متفاوت باشد؛ یعنی 
یک ISP ممکن اســت DNS خود 
را اســتفاده کند، یک ISP ممکن 
 DNS مخابرات یا دیگری DNS است

شرکت زیرساخت را استفاده کند.«
و  »وب ســایت ها  او  به گفتــه 
اپلیکیشــن ها برای بــالا آمدن به 
DNS نیاز دارند و اختلال)عمدی یا 

غیرعمدی( روی DNS دسترســی 
به ســایت ها و اپلیکیشــن ها را 
با مشــکل مواجه می کنــد«. این 
 کارشناس همچنین در توضیح عامل
packet loss می گوید: »به طور کلی 
اینترنت شامل بسته هایی است که 
در حال رفت و برگشت هستند. اگر 
این بسته ها در مسیر گم شوند، باعث 
می شــود که کاربر احساس کند که 
اینترنت کند شده است.« فرهادیان 
در تشریح عامل »انتخاب مسیر« هم 
با فرض اینکه مثلا شرکت زیرساخت، 
2لینک به یک نقطه دارد که یکی یک 
ترابیت و لینک دیگر 2ترابیت است، 
می گوید: »قاعدتا ترافیک باید پخش 
شود؛ زیرا همه ترافیک را نمی توان 
از لینک یک ترابیتــی یا 2ترابیتی 

فرستاد.«

اینترنت

ساخت بزرگ ترین موتور هواپیما

شرکت رولزرویس، ساخت نخستین موتور عظیم خود با نام 
UltraFan  را به پایان رسانده است. به گفته رولزرویس، این 
موتور در دهه ۲۰۳۰ به هواپیماهای مسافربری اضافه خواهد 
شد تا فصل جدیدی در سوخت پاک، در حمل ونقل هوایی 
رقم بخورد. با پایان ساخت اولترا فن، آزمایش های آن با انتظار 

جهش ۲5درصدی در کارایی آن آغاز خواهد شد.
به گزارش نیواطلــس، هواپیماهای مســافربری، همچنان 
به سوزاندن ســوخت  های غیر محیط زیستی هیدروکربنی 
ادامه خواهند داد. هنــوز هیچ جایگزین تمیزی وجود ندارد 
که بتواند هواپیماهایی با پروازهــای طولانی مدت فعلی را 
حمایت کند. بنابراین رولزرویس به توسعه موتور نسل بعدی 
UltraFan خود ادامه می دهد تا بــا مصرف انرژی کمتر از 

سوخت پاک و بدون کربن استفاده شود.
این توربو فن غول  پیکر از فنی با قطر ۳.56متر بهره می  برد 
که 5درصد از بزرگ ترین موتور هواپیمای کنونی دنیا یعنی 
جنرال الکتریک GE9X که هم  اکنون بزرگ ترین هواپیمای 
کلاس مسافربری محسوب می شود، بزرگ تر است. همین 
افزایش اندک قطر، محل چرخش فن را به طور چشمگیری 

افزایش می دهد.
اولترافن از فرایند جدید تولید کامپوزیت سه بعدی رولزرویس 
با کنترل ربات استفاده می کند که می تواند اشکال پیچیده 
مورد نیاز بــرای آیرودینامیک پره های فــن را تولید کند. 
تیتانیوم هنوز انتخاب مهندســان بــرای لبه های جلویی 
تیغه هاســت، اما بقیه از کامپوزیت کربن اســت. این باعث 
می شود که بسیار ســبک تر از فن های تمام تیتانیوم مورد 
استفاده در موتورهای کلاس ترنت رولزرویس باشد. اولترافن 
همچنین یک گیربکس بین فن و کمپرســورهای پشــتی 
راه اندازی می کند؛ بنابراین می تواند با ســرعت پایین تر اما 
بهینه تری کار کند. درحالی که کمپرسورها با سرعت بالاتر 

کار می  کنند.
رولزرویس می  گوید: این موتور بی نظیر، حدود یک چهارم، 
سوخت کمتری نســبت به موتورهای نسل اول ترنت خود 
مصرف می کند و باعث می شــود کارکرد آنهــا ارزان  تر، برد 
طولانی  تر و برای محیط زیست بهتر باشــد. آنها همچنین 
انتشارهای NOx را به طور مؤثرتری دریافت و به این ترتیب 

انتشار ذرات را به  طور کلی حذف می کنند. 

وزارت ارتباطات تقریبا همیشه از وضعیت 
مناسب اینترنت به لحاظ سرعت و کیفیت 
سخن می گوید. در بعضی از مقاطع هم این 
ادعاها درست بوده و مردم گلایه ای نداشته اند. با این حال، 
کاربران و کسب وکارهای دیجیتال، به ویژه کسب وکارهای 
فناورانه و نوآورانه که ســرعت و کیفیــت اینترنت به طور 
مســتقیم بر کار آنها تأثیر می گذارد، آنچه لمس و تجربه 
می کنند بــا آنچه وزارت ارتباطات ادعــا می کند، متفاوت 
مي بینند. داستان کندی اینترنت، داستان جدیدی نیست، 
ولی انتقادهــا از وضعیت اینترنت طی ماه هــای اخیر، کم 
سابقه است. اما سؤال این اســت که چه عواملی بر سرعت 
و کیفیت اینترنت تأثیر می گذارد، آن هم در شــرایطی که 
سایت اسپیدتست سرعت اینترنت را تقریبا قابل قبول نشان 
می دهد. درحالی که عواملی چــون دی ان اس، پکت لاس، 

انتخاب مسیر و فاکتورهای دیگر در پایداری و دسترسی 
به اینترنت تأثیرگذارند، سایت اسپیدتست 

که وزیر ارتباطات همیشه به آن اتکا 
می کند نمی تواند معیار مناســبی 

باشد. کاهش کیفیت و سرعت 
اینترنت ربطی به پلتفرم های 

فیلتر شده و بهانه ای به 
مســائل  نام 

منیتــی  ا
ندارد.

افزایش قیمت به شرط توسعه
   این در حالی اســت که صادق 
عباســی شــاهکوه، معاون وقت 
وزیر ارتباطات و رئیس ســازمان 
تنظیــم مقــررات و ارتباطــات 
رادیویی)رگولاتوری( چندی پیش 
اعلام کرده بود که »با افزایش قیمت ها 
و امکان ســرمایه گذاری اپراتور ها، 
دیگر بهانه ای از اپراتورها نمی پذیریم. 
« این در حالی است که کاربران نه تنها 
افزایش کیفیــت را باوجود افزایش 

قیمت احســاس نمی کننــد بلکه 
گلایه ها حاکی از بدتر شدن سرعت 
و کیفیت اینترنت پــس از افزایش 
حدود ۶۰درصدی قیمت هاست. همان 
موقع هم، احمدرضــا نخجوانی، که 
مدیرعامل گروه شرکت های شاتل 
بود، در گفت وگو با همشــهری در 
پاسخ به این پرسش که چه تضمینی 
برای افزایش کیفیت اینترنت پس از 
افزایش های صورت گرفته در قیمت 
اینترنت وجــود دارد، گفت: »این 
موضوع که افزایش قیمت منوط به 
افزایش کیفیت است، حرف مبهمی 

است.«
او با این حال، بهبود کیفیت برای یک 
اپراتور را به نفع آن اپراتور می دانست 
و می گفت: »مردم اگر احساس کنند 
که یــک اپراتور در برابــر پولی که 
دریافت می کند، کیفیت مورد انتظار 
را ارائه نمی دهد، حتما اپراتور دیگری 

را جایگزین می کنند.«
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کوچه به کوچه دنبال شهادت بود تلویزیونی اختصاصی برای کتاب دوستان
 شهید حسین زینال زاده؛ دانشجوی بسیجی اي 
که برای دفاع از امنیت کشورش به شهادت رسید

 نخستین شبکه تلویزیون اینترنتی کتاب،
 برنامه های متنوعی برای توسعه کتابخوانی دارد

استرداد هدایای 
نامزدی

تشکیل خانواده و آغاز زندگی زناشویی در 
میان اقوام گوناگون آنقدر مهم اســت که با 
آیین هایی شاد و رسومی مختلف جشن گرفته 
می شود و در این مراسم  هدایای باارزشی بین 
2خانواده رد و بدل می شود. با این حال گاهی 
ممکن اســت این خانواده نوپا با چالش هایی 
جدی روبه رو شــود و در این بین صحبت از 

بازگرداندن هدایا مطرح شود.

با این حال اگر هدایا به اصطلاح مصرف شــدنی 
باشــند، مثلا عطر، مواد خوراکی، پوشاک، گل، 
میوه، شیرینی و... که معمولا به مصرف می رسند 
و نگه داشته نمی شوند، قابل بازپس گیری یا مطالبه 
قیمت نیســتند. نوع دیگری از هدایا، هدایایی 
هســتند که با استفاده شــدن از بین نمی روند، 
مانند طلاجات و زیورآلات یــا اموال غیرمنقول 
مانند زمین و آپارتمان. اینگونه هدایا که معمولا 
نگهداری می شــوند و با مصرف از بین نمی روند، 
قابل استرداد و محل بحث هستند. نکته مهم این 
اســت که اگر این هدایا بدون تقصیر طرف دیگر 
تلف شده باشند، یعنی مثلا به سرقت رفته باشند، 

قابل استرداد نخواهند بود.
دانیال توسلی، وکیل باسابقه دادگستری توضیح 
داد که بعضا در عرف، فاصله وقوع عقد تا شــروع 
زندگی مشترک، دوره نامزدی محسوب می شود 
اما از منظر قانون مدنی دوره بعد از خواستگاری 
تا زمان وقوع عقد، دوران نامزدی به شمار می آید.
در فرضی که نامزدی منتهی به ازدواج نشــده، 
حالت اول، براساس ماده۱۰۳۷ قانون مدنی، هر 
یک از نامزدها می توانــد هدایایی را که به طرف 
دیگر یا والدین وی داده، مطالبه کند و اگر عین 
هدایا موجود نباشد قیمت آنها یعنی معادل ارزش 
ریالی این هدایا بازگردانده می شود. البته اگر در 
دوران نامزدی یکی از نامزدها فوت کند و وصلت 

صورت نگیرد این قاعده اجرا نخواهد شد.

استرداد هدایا درصورت طلاق
هدایایی که زوج و زوجه )زن و شوهر( به یکدیگر 
داده اند، یــک حالت دیگر هــم دارد و آن اینکه 
طرفین زندگی مشترک خود را آغاز کرده و پس 
از مدتی به جدایی برســند؛ این مدیر حقوقی در 
توضیح افزود: »دوران عقد زمانی است که صیغه 
عقد جاری شده ولی هنوز زوجین با یکدیگر در 
یک منزل مشترک زندگی نمی کنند اما استرداد 
هدایــا در دوران پس از وقوع عقد نــکاح و آغاز 

زندگی مشترک متفاوت است.«
براســاس رویه جاری، چنانچه احراز شــود که 
تحویل طلا و جواهرات یا املاک خریداری  شده 
برای زوجه یا زوج به عنوان هبه یا عاریه در اختیار 
طرف مقابل گذاشته شده است درصورت اول با 
توجه به ماده۸۰۳ قانون مدنی و رعایت بندهای 
ذیل آن و درصورت دوم با درنظر گرفتن مقررات 
مربوط به عاریت قابل استرداد است. اما اگر ثابت 
شود که اشیای مذکور به صورت هبه معوض رد و 
بدل شده است در این صورت قابل استرداد نخواهد 
بود. با این وصف اگر یکی از طرفین هدایایی را به 
همسر خود داده و فاکتور خرید آنها را در اختیار 
دارد می تواند رجوع از هبه و استرداد آن هدایا را 

پیگیری کند.

  استرداد جهیزیه
 در قانون مدنی تعریفی از جهیزیه ارائه نشــده 
اما بنا بر عرف، جهیزیه به اقلامی گفته می شود 
که به منظور استفاده و تزیین محل زندگی تهیه 

شده باشد.
از منظر قانون و شرع، زن )زوجه( تکلیفی به تهیه 
و آوردن جهیزیه ندارد بلکه مطابق ماده ۱۱۰۷ 
قانون مدنی، تهیه اثاث منزل جــزء نفقه زوجه 
محسوب شــده و بر عهده مرد است، با این حال 
در بسیاری از مناطق کشورمان و براساس سنتی 
قدیمی، عروس خانم ها بعد از تهیه جهیزیه وارد 
زندگی مشترک خود می شــوند. البته در بعضی 
مناطق ایران، تهیــه بعضی از اقــلام لازم برای 

تجهیز منزل بر عهده مرد است.
توسلی در این رابطه گفت: »تهیه جهیزیه توسط 
زن و انتقال آن به منزل مشترک جهت استفاده 
در زندگی مشترک، به منزله ســلب مالکیت او 
)زوجه( نیست و با توجه به نبود تکلیف قانونی، زن 
هر زمان که بخواهد می تواند جهیزیه را مسترد 
کند اما معمولا این اتفاق زمانی می افتد که زوجه 

تمایل به ادامه زندگی مشترک ندارد.«
از طرف دیگر، شوهر هم نســبت به وسایلی که 
تهیه و خریداری می کند، با وجود وظیفه قانونی 
او در تهیه آنهــا به عنوان نفقــه، مالکیت دارد و 
انتقال این وسایل به منزل مشــترک از او سلب 
مالکیت نمی کند. بنابراین، اثاثیه ای که در گذر 
زمان و در اثر اســتفاده مستهلک شــده و زوج 
جایگزین آن را خریداری کرده متعلق به مرد است 
و زوجه، زن، نمی تواند ادعای مالکیتی نسبت به 
آن داشته باشد و به همین صورت نیز وسایلی که 
زن به عنوان جهیزیه تهیه کرده است، درصورت 

وجود، قابل استرداد است.
در زمان اقدام بــرای طلاق، موضوع اســترداد 
جهیزیه بســیار چالش برانگیز است و به همین 
دلیــل برخــی خانواده ها فهرســت اقلامی که 
به عنوان جهیزیه با عروس خانم به منزل مشترک 
می فرســتند را به امضای فامیل می رســانند، 
به اصطلاح ســیاهه جهیزیه تهیــه می کنند. با 
وجود تمام این قوانین و رسوم رایج، باید به خاطر 
داشته باشیم که کانون خانواده، پایگاهی محترم 
است و این هدایا و وسایل ابزاری برای بیان علاقه 
و احترام طرفین نســبت به ایجاد آن اســت اما 
ارزشــمند تر، حفظ این کانون ارجمند با رعایت 

مهربانی و سازگاری است.

وکیل باشی

شکست را بررسی کرد؛ مثلًا دلایل شکست کارهای گروهی 
و مشارکت های اجتماعی در جوامعی مانند ایران بسیار زیاد 
است. بررسی های تاریخی نشــان می دهد ایرانی ها اغلب 
فردگرایی را بر جمع گرایی ترجیح داده اند. دلایل آن هم تا 
حدودی به تاریخ و نظام های سیاسی حاکم بر آنها مربوط 
می شده؛ یعنی تصمیم گیرنده نهایی در دوران های گذشته، 

نظام پادشاهی حاکم بر کشور بوده است.
در چنیــن جوامعی معمولاً یــک نفر بــرای بقیه تصمیم 
می گیــرد. بنابراین وقتــی کارها را به طــور جمعی انجام 
می دهند نمی توانند با همدیگر به توافق برسند. چون نظرات 
جمع پراکنده می شود و اشخاص با احساس برتر نسبت به 

عقاید خود حاضر نمی شوند حرف دیگری را بشنوند.
 به گفته این جامعه شناس، ما در ایران هنوز هم در کارهای 
تیمی و دپارتمان های دانشــگاهی چنــدان فعال و موفق 
نیســتیم. در جوامع فردگرا هر فرد به فکر موفقیت و پیش 
بردن حرف خودش است و به گونه ای پرورش نیافته که بتواند 
موفقیت گروه را موفقیت خود به حساب آورد. تصمیم گیری 
در گــروه باید بر پایــه نتیجه گیری و خرد جمعی باشــد؛ 
موضوعی که برای رســیدن به موفقیت های تیمی موضوع 

بسیار مهمی به حساب می آید.

صراحت کلام، صداقت و نظم
 لبیبی می گوید برای موفقیت در کارهای گروهی، افراد باید 
خیلی صریح و شفاف نظرات و انتقادات خود را بیان کنند. 
ضمن آنکه مخالفت ها نباید شخصی قلمداد شود بلکه آنچه 
باید برای همه مهم باشد این اســت که در نهایت گروه به 
موفقیت دســت یابد. همچنین گوش دادن به حرف های 

تک تک اعضای گروه موضوع مهم دیگری اســت که باعث 
برقراری ارتباطات ســازنده بین اعضای گروه خواهد شد. 
توجه داشــته باشــیم برخورداربودن از نظم و انضباط در 
برنامه ریزی هــا نیز موضوع مهم دیگــری درموفقیت های 
گروهی است که یک شبه حاصل نمی شــود و نیاز به زمان 
زیادی دارد و در واقع با آموزش های غیرمســتقیم از زمان 
کودکــی نهادینه می شــود. البته رســانه ها، مطبوعات و 
سیستم های مختلف آموزشی نیز می توانند با فرهنگسازی 
درست و به موقع، این موارد را آموزش دهند. آموزش های 
مختلف، خصوصاً به کودکان برای برخوردار شدن بیشتر آنها 
از نظم و مشــارکت های جمعی، چیزی است که حتماً باید 

مدنظر قرار گیرد.

اعتماد و باور
به عقیده این جامعه شــناس، یکی از دلایل شکســت در 
تشــکیل گروه های مختلف، نبود اعتماد و بــاور لازم بین 
اعضای گروه بــرای دســتیابی به موفقیت اســت. وقتی 
نمی توانیم اعتمــاد و اطمینان لازم را نســبت به همدیگر 
داشته باشــیم و همچنین هنگامی که به موفقیت جمعی 
باورنداشته باشیم، نمی توانیم به موفقیتی نیز دست یابیم. 
شکل گیری این باورها نیز با ایجاد فرهنگ و روحیه مشارکت 
از دوران کودکی است. خودخواهی بعضی افراد مانع از آن 
خواهد شد که به جای ثبت موفقیت به نام خودشان، آن را 
به گروه منتسب کنند، ضمن آنکه مؤلفه های زیادی برای 
دستیابی به موفقیت های گروهی مانند مؤلفه های اجتماعی، 
اقتصادی، فرهنگی و تاریخی وجود دارد که همه آنها باید 

بررسی و اصلاح شوند. 

برتری خرد جمعی
دکتر محمدمهدی لبیبی، جامعه شــناس و استاد دانشگاه 
در مورد دلایل موفق نشــدن در کارهای گروهی می گوید: 
»در اغلب جوامع تحولی در کارهای تیمی ایجاد شده؛ یعنی 
تصمیمات فردی به ســوی تصمیمات گروهی ســوق پیدا 
کرده اند. چون همه به این نتیجه رسیده اند که خرد جمعی 
بر تعقل و خرد فــردی برتری دارد، می توانــد توفان فکری 
به وجود آورد و باعث شــود میزان خطای افراد کاهش یابد. 
همچنین با بررسی موضوع از زوایای مختلف توسط تیم در 
نهایت نتیجه گیری هم از قوت و اعتبار بیشــتری برخوردار 

خواهد بود.«
همانطور که در مورد بیماری ها و جراحی های مهم فقط یک 
پزشــک تصمیم نمی گیرد و تصمیم نهایی را تیم پزشکی 
تعیین می کند، بهتر است تصمیمات مهم در زمینه های دیگر 

نیز به صورت گروهی گرفته شود.

هدف مشترک
به گفته این جامعه شناس، مشــارکت و کسب موفقیت های 
گروهی فقط با گفت وگو حاصل نمی شود. آنچه بسیار مهم 
است داشــتن هدف مشترک اســت؛ چیزی که به آن انبوه 
خلق گفته می شــود. در واقع هماهنگی افــراد در یک تیم 
موضوع بسیار مهمی است؛ یعنی کار تیمی زمانی به موفقیت 
دست می یابد که افراد با همدیگر در تعامل و به دنبال دستیابی 
به هدف واحدی باشند. این موضوع در روابط بین فردی نیز 
حاکم است. به این ترتیب وقتی هر فرد هدف خود را دنبال 
کند و به فکر به کرسی نشــاندن نظرات و عقاید خود باشــد 

موفقیتی نیز حاصل نخواهد شد.

شکست کارهای گروهی در ایران
دکتر لبیبی می گویــد در جوامعی کــه مدیریت گروهی و 
کارهای تیمی نمی تواند با موفقیت مواجه شود، باید عوامل 

در میان تمام عوارض مربوط به کمر و پا، سیاتیک یکی از آزاردهنده ترین دردهاست. 
وقتی عصب سیاتیک فشرده می شود یا آسیب می بیند، می تواند منجر به درد زیادی 
در پایین کمر و پا شود که با عامل ساده ای مثل ایستادن شروع شده است. اگر درد 
سیاتیک دارید در کنار تمام راهکارهای درمانی که پزشک به شما توصیه می کند، 
کارهایی وجود دارد که باید از آنها اجتناب کنید. وقتی پادرد ندارید خیلی از کارها ممکن اســت 

به نظرتان بی ضرر بیاید؛ اما با انجام این کارها درد سیاتیک تان جرقه خواهد خورد.

دوچرخه سواری نکنید
متأسفانه، زمانی که ناراحتی سیاتیک دارید مجاز 
به دوچرخه سواری نیستید. وقتی روی دوچرخه 
می نشینید طبیعتاً به جلو خم می شوید و همین 
می تواند باعث شود عصب ســیاتیک تان بیشتر 
تحت فشار قرار بگیرد. اگر زین دوچرخه تان راحت 
و نرم و ضربه گیر نباشد یا ارتفاع مناسبی نسبت به 
رکاب نداشته باشد، درد سیاتیک تان خیلی بدتر 

خواهد شد.

تمام روز ننشینید
بیشتر ما ساعت های طولانی در روز نشسته ایم و 
بسته به کار و شغل مان شاید چاره دیگری نداشته 
باشــیم. اما اگر ســیاتیک دارید باید سعی کنید 
ساعت های طولانی در وضعیت نشسته قرار نگیرید. 
نشستن می تواند به عصب سیاتیک فشار وارد کند؛ 
زیرا فشار وارد بر پایین کمر را افزایش می دهد. شما 

می توانید هر یک ساعت از جای تان بلند شوید و 
کمی راه بروید و حرکت کنید. این کار نه تنها از فشار 
وارد بر پایین کمرتان کم می کند؛ بلکه باعث بهبود 
گردش خون و در نتیجه کمــک به التیام عارضه 
سیاتیک تان خواهد شد. همچنین می توانید از میز 
ایستاده استفاده کنید. وقتی ایستاده اید بدن تان 
فرم بهتری دارد و فشار چندانی به پایین کمرتان 

وارد نمی شود.

به جلو خم نشوید
اگر ســیاتیک دارید پــس می دانیــد که چطور 
کوچک ترین حرکتی می تواند سبب شعله ورشدن 
درد سیاتیک بشــود و یکی از این حرکات همان 
چیزی است که طی روز بارها انجامش می دهیم؛ 
خم شدن به جلو. به جلو خم شدن برای برداشتن 
چیزی به ستون فقرات فشار وارد می کند و عضلات 

و تاندون ها مجبور می شوند وقتی در حالت خم به 
جلو هستید، این وضعیت را تاب بیاورند و اگر برای 
برداشتن چیز ســنگینی به جلو خم شوید، فشار 
بیشتری هم به ستون فقرات تان وارد می کنید و 

درد سیاتیک تان بدتر هم می شود.

موقع راه رفتن قوز نکنید
وضعیت های نادرست بدنی خیلی راحت تبدیل 
به عادت می شــوند و البته کار سختی است که 
بخواهیم تمام مــدت متوجه وضعیت بدنی خود 
باشیم. مثلاً ممکن است همین الان که نشسته اید 

کمرتان را صاف کنید؛ اما چند لحظه بعد یادتان 
برود و دوبــاره قوز کنید. در مورد ســیاتیک این 
مسئله بســیار جدی اســت؛ زیرا وضعیت بدنی 
تأثیر چشمگیری بر شدت علائم می گذارد. پس 
چه باید بکنید؟ کافی است ستون فقرات تان در 
حالت خنثی باشد. یعنی کمر و پشت تان ریلکس 
باشد و انحنای طبیعی خود را داشته باشد. گردن 
و سرتان هم آزاد باشد و نه به عقب برود و نه به جلو 
متمایل شود.سرعت راه رفتن تان هم باید مناسب 
باشــد و جوری قدم بردارید کــه پاهای تان زیر 

لگن تان باشند.

بهتر است مدتی پیاده روی تند را کنار بگذارید
برای خیلی از افراد، دو یا پیاده روی تند صبحگاهی 
مثل یک فنجان قهوه اســت که آنها را سرحال 
می آورد و نمی توانند از آن بگذرند. اما شاید برای 
شما بهتر باشــد که چند هفته این عادت را کنار 
بگذارید. چیزهایی که باعث فشار زیاد به کمرتان 
می شوند، مثل قدم های مکرر روی سطح سخت 

می توانند علائم سیاتیک را بدتر کنند.

استرس تان را کم کنید
سیاتیک به خودی خود می تواند استرس برانگیز 
باشد. درد مداوم در کمر و پاها که به نظر می رسد 

با کوچک تریــن عامل ظاهــر می شــود واقعاً 
استرس برانگیز اســت؛ بنابراین کنترل استرس 
زمانی که ناراحتی ســیاتیک دارید اثر بزرگی بر 
دردتان می گذارد. وقتی اســترس دارید بدن تان 
درگیر واکنش های فیزیکی می شود که یکی از آنها 
کاستن از اکسیژنی است که عصب های تان دریافت 
می کنند. عصب سیاتیک هر چه اکسیژن کمتری 
دریافت کند، احتمال اینکه دردناک تر شود بیشتر 
است. استرس می تواند بر عضلات نیز اثر بگذارد و 
آنها را منقبض و کشیده کند و از این طریق هم بر 

درد سیاتیک تان اثر بگذارد.
یکی از ویژگی های بارزمشکلات  سیاتیک، دردی 
تندوتیز است که به سمت عضلات همسترینگ 
نیز می رود.همسترینگ، عضلات پشت استخوان 
ران هســتند که از لگن تا ســاق پا امتداد دارند. 
خیلی از افراد تصور می کننــد تمریناتی که این 
عضلات را می کشند مناسب اند اما هرچند ممکن 
است منطقی به نظر برســد، در واقع بهتر است 
از خیلی از انواع این تمرینــات اجتناب کنید تا 
گرفتگی سیاتیک تان بدتر نشود. مثلاً حرکت ساده 
خم شدن به جلو برای رساندن دست ها به انگشتان 

پا می تواند به عصب ســیاتیک 
فشــار وارد کنــد و مدت زمان 

ریکاوری تان را طولانی تر کند.

اگر درد سیاتیک دارید این 6 کار را انجام ندهید
استرس و نشستن را کم کنید

چرا نمی توانیم در کارهای تیمی موفق باشیم؟
موفقیت در گروه به چه عواملی بستگی دارد 

برای موفقیت در 
ارتباطات گروهی 
افراد باید از قبل 

آموزش دیده باشند 
و علاوه بر رعایت 
حقوق همدیگر 
و احترام به نظر 

دیگر اعضای گروه، 
خودشان هم 

سعی در بالا بردن 
میزان اطلاعات 
و آگاهی هایشان 

داشته باشند.

برای موفقیت در 
کارهای گروهی  افراد 

باید خیلی صریح 
و شفاف نظرات و 

انتقادات خود را بیان 
کنند. ضمن آنکه 
مخالفت ها نباید 

شخصی قلمداد شود 
بلکه آنچه باید برای 
همه مهم باشد این 
است که در نهایت 
گروه به موفقیت 

دست یابد.

یکی از دلایل 
شکست در تشکیل 
گروه های مختلف  
نبود اعتماد و باور 
لازم بین اعضای 

گروه برای دستیابی 
به موفقیت است. 
وقتی نمی توانیم 
اعتماد و اطمینان 
لازم را نسبت به 
همدیگر داشته 

باشیم و همچنین 
هنگامی که به 

موفقیت جمعی 
باورنداشته باشیم 

نمی توانیم به 
موفقیتی نیز 
دست یابیم.

در اغلب جوامع 
تحولی در کارهای 
تیمی ایجاد شده؛ 
چون همه به این 

نتیجه رسیده اند که 
خرد جمعی بر تعقل 
و خرد فردی برتری 

دارد، می تواند توفان 
فکری به وجود آورد 
و باعث شود میزان 
خطای افراد کاهش 

یابد. همچنین با 
بررسی موضوع 

از زوایای مختلف 
توسط تیم در نهایت 

نتیجه گیری هم از 
قوت و اعتبار بیشتری 
برخوردار خواهد بود.

در بعضی جوامع افراد بیشــتر می توانند در کارهای فردی موفق عمل کنند و 
معمولاً وقتی در جمع یا گروه قرار می گیرند نمی توانند موفق شوند و در اغلب 
مشارکت های اجتماعی با شکست مواجه می شوند. تجربه اما نشان داده جوامعی 
در وجوه مختلف پیشــرفت خواهند کرد و موفق خواهند بود که اعضای آن با 
مفهوم کار جمعی به خوبی آشنا باشــند و بتوانند جایگاه خود را در گروه پیدا کنند؛ جایگاهی که به تناسب تخصص، 

روحیات، تجربیات و دانش شخص تعیین می شود. 
دو عامل در موفقیت کار گروهی مؤثر است؛ یکی اینکه افراد بتوانند جای درست خود را در گروه پیدا کنند، دوم اینکه 
بتوانند در جایگاه خود درســت و در جهت چرخش چرخ دنده های کل گروه، عمل کنند. مورد مهم دیگر این است که 
به گروه و افراد، امکان و فرصت امتحان جایگاه های متفاوت داده شود. گاهی تصور ما برای تعیین درست جای افراد 
اشتباه است و برخلاف آنچه شواهد نشان می دهند، جابه جایی کمک شایانی در نتیجه کار خواهد داشت. از سوی دیگر 

جابه جایی افراد در جایگاه های مختلف امکان درک شرایط دیگران و ایجاد خلاقیت در مسیر را فراهم می کند. 

گزارش

فاطمه عباسی
روزنامه نگار

یکتا فراهانیگزارش
روزنامه نگار
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کتاب به عنوان یک محصول فرهنگی با تلویزیون 
که نقش رســانه فراگیر را در کشور دارد، هرگز 
بیگانه نبوده و نیســت اما اهالی کتاب همواره 
انتظار داشــته و دارند که کتاب حضور به مراتب 
پررنگ تری در رسانه ملی داشته باشد؛ هم به لحاظ 
محتوایی که نقش مؤثری در فرهنگسازی دارد و 
هم از منظر اقتصادی که پایه های صنعت نشر بر آن 

استوار و معیشت اهالی قلم هم به نوعی به 
آن وابسته است. طبعا در راستای 

چنین اهدافی اســت که 
خانه کتاب و ادبیات 

ایران، اخیرا 
نخســتین 

شــبکه 
اینترنتی  تلویزیون 

کتاب را راه انــدازی کرده  تا 
گام های بعدی برای توسعه آن را هم 

با فراهم شدن زیرساخت های لازم بردارند و 
شبکه تلویزیونی کتاب به یکی از شبکه های ثابت برای 

اهالی کتاب تبدیل شود.

دریچهتاریخ اسلام

قصه های کهنتاریخ ایران

برپایی همایش ملی نکوداشت 
پروین اعتصامی 

بنیاد فرهنگی مقبره الشعرای استاد شهریار، نخستین همایش 
ملی نکوداشت مقام پروین اعتصامی را اردیبهشت1402 برگزار 
می کند. به گزارش همشــهری، محورهای این همایش شامل 
پروین از دیدگاه ادبیات، جامعه شناسی شعر پروین، زن و شعر 
پروین اعتصامی، متفرقات شعر پروین، وجوه نقد و شعر پروین 
اعتصامی و سیاست و شــعر پروین است. همچنین مقالات در 
حوزه های زبان شناســی و پژوهش های نوین در زبان و ادبیات 
جهان پذیرفته می شوند. علاقه مندان مقالات خود را  به نشانی 
 norooz1347@yahoo.com و bonyadshahriyar.ir
ارسال کنند. آخرین مهلت ارســال پایان بهمن ماه است. این 
همایش 20اردیبهشت1402 در دانشگاه تهران برگزار می شود.

2حکایت از شفیق بلخی
یک: با بزرگی بر ســر 
کوهــی نشســته بود و 
ســخن می گفــت. آن 
بزرگ ازو پرسید: »نشان 
آن مرد که به کمال بود، 

چیست؟«
گفت: »اگر کوه را بگوید 
که برود، در رفتن بیاید.«

در حال، کــوه در رفتن 
آمد!

ابراهیــم گفــت: »تو را 
 ای کوه نمی گویم؛ بر تو مثال می زنم!«

دو: یک روز ابراهیم ادهم به ســر چاهی رســید و دلو فرو 
گذاشت؛ پر زر آمد. نگون سار کرد و باز فروگذاشت؛ پرمروارید 
برآمد. نگون سار کرد، وقتش خوش شد، گفت: »الهی، خزانه 
بر من عرضه می کنــی؟ می دانم که قادری، امــا آبم بده تا 

طهارت کنم!«
تذکره الاولیاء – عطار نیشابوری

عاشوراشناسی
کتــاب »عاشوراشناســی« با 
زیرعنــوان پژوهشــی دربــاره 
هدف امام حســین)ع(، نوشته 
محمد اســفندیاری را نشر نی 
منتشــر کرده اســت. از میان 
موضوعات متعــددی که درباره 

امام حسین)ع( وجود دارد، بحث درباره هدف آن حضرت از قیام، 
مهم ترین موضوع است. در جهان عرب، بحث درباره اهداف امام 
رایج نشده است؛ اما در ایران، بحث در این باره، به صورت جدی، 
با کتاب شهید جاوید)1۳4۹ش(، متداول شد. در این کتاب، نظر 
مشهور درباره هدف امام)شهادت(، رد و گفته شده است که آن 
حضرت در پی برپایی حکومت بود و هرگز قصد شهادت و علم 
به زمان آن نداشت. پس از انتشار کتاب مزبور، آثاری متعدد در 
رد آن نوشته شد و در میان این اثبات و ردها، بحث درباره هدف 
امام، بالا گرفت. گام نخست برای درک هدف امام و اختلافات 
درباره آن، روشن شدن صورت مسئله است و تحریر محل نزاع. 
بسیاری از کسانی که در این موضوع قلم زده اند، نقطه اختلاف 
را درنیافته اند و گاه چیزی را نفی کرده اند که طرف مقابل اثبات 

نمی کند، و یا چیزی را اثبات کرده اند که دیگری نفی نمی کند.

در آخرین روزهای رضاشاه 
کتــاب »در آخریــن روزهای 
رضاشــاه« با زیرعنوان »تهاجم 
روس و انگلیــس به ایــران در 
شهریور1۳20« نوشته »ریچارد 
ا. استورات« را عبدالرضا هوشنگ 
مهدوی و کاوه بیات به فارســی 
برگردانده اند و به تازگی از سوی 
نشر نو منتشر شــده است. این 
کتاب ترســیم کننده مجموعه 

رخدادهای شگفتی است که در نهایت به درگیری عمیق آمریکا 
در امور ایران منتهی می شود. آغاز روایت مرور سریع فراز و نشیب 
رقابت های بریتانیا و روسیه است بر سر ایران، از دوران پتر کبیر تا 
جنگ جهانی دوم.  اواخر سال1۹41 متفقین در تمامی جبهه ها 
مقهور نیروهای محور شــده بودند. از این رو، بریتانیا و شوروی 
برای ممانعت از پیروزی آلمان، ستیز بر سر کنترل خلیج فارس 
را به تعلیق درآوردند و مشترکا به ایران بی طرف یورش بردند. 
درنتیجه رضاشاه خلع شــد، منابع حیاتی نفت در خلیج فارس 
محفوظ ماند و برای انتقال کمک های نظامی به شوروی تحت 

محاصره، راه اساسی گشوده شد. 

ایده  تلویزیون اینترنتی کتاب به ســال های قبل  برمی گردد که فعالیت های رســانه ای منســجم و 1
هدفمند مسئولان فرهنگی حوزه کتاب با معرفی 
کتاب از طریق رادیو و تلویزیون انجام می شــد. در نمایشگاه 
بین المللی کتاب امسال شبکه ای با نام »شبکه کتاب نما« در 
تلوبیون ایجاد شد که شبکه اختصاصی نمایشگاه کتاب تهران 
بود و رویدادهای نمایشگاه کتاب را به صورت ویژه با ۴مجری در 
قالب گفت وگو با نویسنده و ناشــر پوشش می داد. در نهایت 
مسئولان فرهنگی حوزه کتاب به این نتیجه رسیدند که مخاطب 
و ناشران از این شبکه تلویزیونی در بستر فضای مجازی استقبال 
کرده اند، و از صداوسیما که باید مجوز اصلی شبکه را صادر کند 

خواستند که این شبکه را بالا نگهدارد و آن را موقتی نبیند.

بخشیدن به ایده راه اندازی نخستین شبکه تلویزیون 2مراحل قانونی برای اخذ مجوزهای لازم برای رسمیت 
اینترنتی کتاب، یکی پس از دیگری طی شد و این 
شبکه تلویزیونی پس از امضای تفاهم  نامه این شبکه با معاونت 
فضای مجازی سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران و 
اخذ مجوز تاسیس و راه  اندازی شــبکه اختصاصی کتاب در 

بسترهای مجازی طرح  ریزی و پایه گذاری شد.

کشور، مجمع ناشران انقلاب اسلامی، کتابخانه ملی، کانون پرورش فکری 5مجموعه های متولی کتاب در کشور ما، مانند نهاد کتابخانه های عمومی 
و... می توانند با این شبکه برای برنامه سازی همکاری کنند. با توجه به 
اینکه محتوای شبکه شامل پوشش تمامی رویداد های حوزه کتاب و نشر 
برای اهالی کتاب است و از آنجایی که این برنامه به وسعت ایران اتفاق 
می افتد نه فقط تهران که شــرایط حضور در این شــبکه برای تمام 
برنامه سازانی که می توانند در حوزه کتاب و برای کتاب برنامه سازی 

کنند، مهیاست.

نخواهد بود. این را مســئولان این شبکه گفته و اعلام 6شــبکه تلویزیون اینترنتی کتاب، منحصر به تلوبیون 
کرده اند، بستر اصلی شــبکه تلویزیون اینترنتی کتاب 
تلوبیون است، اما در بستر های دیگر هم این اتفاق به زودی می افتد. برای 
بسترهایی مانند اپلیکیشن لنز در ایرانسل، پیام رسان سروش پلاس و 
پلتفرم های دیگر امکان مذاکره با مسئولان شبکه فراهم شده که این امر باعث 
می شود شبکه تلویزیون اینترنتی کتاب در انحصار یک مجموعه نماند. برای اینکه 
کتاب و محتوا برای کتاب در همه پلتفرم های مجازی جای داشته باشد، مسئولان شبکه اعلام 
آمادگی کرده اند هر مجموعه ای که سایتی دارد، دارای صفحه خاصی در آپارات است و... چه در 
ایران و چه در خارج از ایران این آمادگی وجود دارد که به راحتی بتوان محتوای شبکه را در آنجا 

به مفهوم تخصصی پخش کرد.

وجود دارد تا هر برنامه و رویدادی را که ارزش عمومی دارد بتوان پوشش داد. این شبکه 7آمادگی همکاری با ناشران و اهالی نشر از سمت مجموعه شبکه تلویزیون اینترنتی کتاب 
قطعا برای آن دسته از ناشرانی که می خواهند محتوای شان بیشتر و بهتر دیده شود بستر 
مناسبی است تا بتوانند تولیدات خود را در اختیار مسئولان شبکه برای پخش بگذارند. مسئولان شبکه معتقدند 
افراد متخصص بسیاری در این فضا حضور دارند که یا هزینه می کنند یا پیوست رسانه ای هوشمندی دراختیار 
دارند. همچنین برای این کار تمامی ناشران می توانند برنامه هایشان را در اختیار شبکه بگذارند و این شبکه 

بستری برای معرفی و بررسی و نقد کتاب های آنها باشد.

کتاب است که در این باره اعلام کرده اند در آینده نزدیک درنظر دارند تا آرشیو برنامه های شبکه را جدا 8آرشیوسازی در آینده نزدیک، از اهداف و برنامه های پیش روی مسئولان شبکه تلویزیون اینترنتی 
از بستر فضای تلوبیون قرار دهند؛ یعنی درگاهی برایش مهیا کنند تا مردم بتوانند از آرشیو برنامه ها 
استفاده کنند. تک برنامه ها، گفت وگوها، معرفی کتاب، گفت وگو با نویسنده و همه  اینها می تواند آرشیو شده و 

تبدیل به یک پلتفرم شبکه ای شود تا مردم راحت بتوانند در هر زمانی از آن استفاده کنند.

نزدیک است. آنها امیدوارند تلویزیون اینترنتی کتاب با مشارکت اهالی نشر قوت بگیرد و تمام افرادی 9به کارگیری ایده های خلاق در روند برنامه سازی، یکی دیگر از رویکردهای مسئولان شبکه برای آینده 
که اهل کتاب و مطالعه هستند به یاری این شبکه بیایند. همچنین ایده های خلاق، قالب های رسانه 
موجود در کشور و دنیا برای برنامه سازی وجود دارد که مسئولان شبکه تلویزیون اینترنتی کتاب درنظر دارند 

آنها را در این شبکه به کار بگیرند.

دانش بنیان کشور اســت، همچنین گروهی که در بخش برنامه سازی،  محتوا تولید کرده  جزو 10تیمی که زیرساخت نرم افزاری شبکه تلویزیون اینترنتی کتاب را فراهم کرده از مجموعه های 
خبره های جوان حوزه نشر است که به کمک مسئولان این شبکه آمده اند تا کتاب برای همه مردم 
جذاب باشد و کتابی نباشد که بدون پیوست رسانه ای در کتابفروشی و کتابخانه ها برود تا از این طریق مردم 
درباره کتابی که در شبکه معرفی می شود بیشتر بدانند، تبلیغش را ببینند و آگاه باشند با چه کتابی طرف هستند 

و بعد سراغش بروند، یا اینکه در مورد کتاب هایی که خوانده اند بیشتر بدانند.
علاقه مندان می توانند ازطـریـق تارنمای   که در بستر تلوبیون قرار دارد، بیننده برنامه های شبکه 

تلویزیون اینترنتی کتاب باشند.

تلویزیونیاختصاصیبرایکتابدوستان
نخستین شبکه تلویزیون اینترنتی کتاب، برنامه های متنوعی برای توسعه کتابخوانی دارد

برای نخستین شبکه تلویزیون اینترنتی 3اهداف و مأموریت های فرهنگی متعددی 
کتاب درنظر گرفته شــده که همگی در 
راستای توسعه فرهنگ کتابخوانی در جامعه است؛ 
ایجاد بستری برای ارتقاي ســطح آگاهی و معرفت 
عمومی، قرارگاهی بــرای هدایت فرهنگی جامعه در 
جهت زیستی خردمندانه، امیدآفرین و بانشاط در میان 
عموم مردم و در افقی متعالی، آماده  سازی جامعه برای 
نیل به تمدن نوین اسلامی ازجمله ماموریت  های این 

شبکه تلویزیون اینترنتی است.

زیرنظر خانه کتاب و ادبیات ایران راه اندازی 4نخستین شبکه تلویزیون اینترنتی کتاب که 
شــده و فعالیت می کند، تلاش دارد ضمن 
بهره مندی از همراهی نخبگان، نویسندگان، ناشران، 
نهادها، مؤسسات و صنوف فعال در حوزه کتاب و نشر، 
با برنامه  سازی در موضوعات مبتلابه بستری برای ترویج 
فرهنگ کتابخوانی، بیان چالش  ها و مسائل حوزه کتاب 

و نشر و نیز حمایت از فعالان این عرصه را فراهم کند.

علی الله سلیمیگزارش
روزنامه نگار
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وقتی هدایت الله و فاطمه 20آبان سال 1310صاحب پسر شدند نامش را 
عباس گذاشتند. عباس پیشانی بلندی داشت و با حمایت پدر و مادرش 
تشویق شــد تا درس بخواند و به آرزویش که دکترشدن بود برسد. برای 
رسیدن به این آرزو ســخت تلاش کرد و سنگ های جلوی پایش را یکی 
بعد از دیگری کنار زد. وقتی سال 1332 وارد دانشکده پزشکی دانشگاه 
تهران شد، 2سال بود که کار سیاســی می کرد و آرزوهایش را با ورود به 
دانشگاه محقق شده می دید. آنجا هم تلاش کرد تا خوب درس بخواند و 
آخرین قدم های مانده تا رسیدن به آرزوی دوران کودکی را بردارد. با این 
حال، سال 133۵ در تظاهرات حمایت از جمال عبدالناصر دستگیر شد و 
به این دلیل از دانشگاه اخراج شد. بعد از اخراج از دانشگاه پایش به زندان باز 
شد. سال 1348، با همسرش »انسیه مفیدی« مبارز ضد طاغوت که دست 
برقضا عضو شورای شهر بود به واسطه دایی همسرش که با او هم بند بود 
و در یک سلول نگهداری می شد آشنا شد و با او ازدواج کرد. 2سال بعد از 
ازدواج بالاخره توانست در دانشگاه حاضر شود و دفاعیه دکتری خود را ارائه 

کند و مدرک پزشکی اش را بگیرد.

آغاز فعالیت های سیاسی بعد از انقلاب
عباس شیبانی گرچه به پزشکی عشــق می ورزید اما بیشتر عمر خود را 
صرف فعالیت های سیاسی کرد. او در دوران قبل از پیروزی انقلاب اسلامی 
9بار به زندان محکوم شد که در مجموع سبب شد او 13سال از سال های 
زندگی اش را در زندان سپری کند. زندانی که به گفته دخترش آزاده هرگز 

درباره آن گله و شکایتی نداشت. شیبانی از اعضای مؤسس نهضت آزادی 
بود و فردي مورد احترام به شمار می رفت. بلافاصله با سرنگونی رژیم پهلوی 
به عضویت شورای انقلاب و مجلس خبرگان قانون اساسی درآمد و وزیر 
کشاورزی شد. دوره ای که شیبانی در مجلس خبرگان رهبری حضور داشت 
سبب شد قوانین مناسبی برای آینده جمهوری اسلامی در قانون اساسی 
گنجانده شود. و موضوعی که »هادی طحان نظیف« سخنگوی شورای 
نگهبان درباره اش نوشته است:»قانون اساسی ارزشمند جمهوری اسلامی 
ایران، باقیات الصالحات همه کسانی است که در تدوین آن گام برداشته اند. 
مساعی مرحوم دکتر عباس شیبانی در مجلس بررسی نهایی قانون اساسی 

نزد خداوند مهربان ماجور است.«

مرد همیشه دانشجو 
شــیبانی برای یک دوره کاندیدای انتخابات ریاســت جمهوری شد اما 
رقیبش اکبر هاشمی رفسنجانی بر او چیره شد اما، شیبانی یک بار دیگر و 
این بار بخت خود را برای نمایندگی مردم تهران در مجلس امتحان کرد و 
موفق شد برای ۵دوره نمایندگی مردم پایتخت را در مجلس داشته باشد. 
»مالک شریعتی« نماینده کنونی مجلس شورای اسلامی درباره شیبانی 
نوشته است:»مرحوم دکتر عباس شــیبانی نمونه ای از شهید مدرس در 
زمان انقلاب اسلامی بود. عالم، بصیر، شجاع، صبور، فداکار، ساده زیست 
و مردمی.« گرچه شــیبانی در مناصب مختلف قدرت حضور داشت اما 
زندگی او عاری از هرگونه فسادی بود و ارتباطش با بدنه دانشجویی را قطع 

نکرد. ریاستش بر دانشــگاه تهران اوج دوران ارتباط او با دانشجویان بود. 
»علی خضریان« نماینده کنونی تهران که سابقه فراوانی در فعالیت های 
دانشجویی داشته، درباره شیبانی نوشــته است:»دکترعباس شیبانی از 
شاخص ترین چهره های جنبش دانشجویی دهه های 30و 40 که به دلیل 
مبارزه با رژیم پهلوی به مدت 13سال در زندان بود دار فانی را وداع کرد. این 
مرد علم و عمل، در تمام طول عمرش روحیه عدالتخواهی و ضد استکباری 

را در خود زنده نگه داشت و به حق ملقب به همیشه دانشجو بود.«
پس از پایان دوره نمایندگی مردم در مجلــس، او با رأی مردم تهران این 
بار به عضویت شورای شهر پایتخت درآمد و برای 14سال در شورای شهر 
نماینده مردم بود. حضورش در شورای شــهر گرچه با فراز و فرودهایی 
همراه شد اما بسیاری او را در شورا محل و مامن امنی برای تظلم خواهی 
و گره گشایی از کارشان می دانستند. یکی از خبرنگاران حاضر در جلسات 
شورای شهر که در دوران فعالیت او در شورا همکارش بود درباره او نوشته 
است:»آنقدر مرد علم و عمل بود که هر بار در جلسات شورای شهر می آمد، 
با دیدنش میان کســانی که فقط نطق می کردند خوشــحال می شدیم. 
خوش خلق، آرام، حاذق و جریان شــناس.« عباس شیبانی در حالی در 
سن 91ســالگی رخت ســفر به دیار آخرت را به تن کرد که جریان های 
سیاسی چپ و راست به او احترام می گذاشتند و او را مردی می دانستند 
که به اعتدال و میانه روی مشهور است. او در زندگی ثروتی جمع نکرد و 
به گفته دخترش، هزینه های زندگی او بسیار اندک بود و قناعتش تنها نقطه 

اختلاف با همسرش بود که سال 89 از دنیا رفت.

رئیسی: از ساده زیستی دست بر نداشت
 این مجاهد خستگی ناپذیر، مدیر و سیاستمدار پاکدست و انقلابی و پزشک 
خدمتگزار، عمری را در مبارزات و خدمت خالصانه به مردم گذراند و از 

فرهنگ اصیل ساده زیستی و پایبندی به اصول انقلاب دست برنداشت.

قالیباف: چهره ماندگار اخلاق و تواضع بود
اینجانب ضمن عرض تسلیت فقدان  این چهره ماندگار اخلاق و تواضع 
به ملت شریف ایران و خانواده گرامی، برای ایشان رحمت و علو درجات 
و برای بازماندگان صبر و اجر از درگاه خداوند متعال مسئلت می نمایم.«

اژه ای:  منشأ خدمات ارزنده ای به کشور  بود
آن مرحوم در دوران مبارزات علیه رژیم طاغوت و پس از پیروزی انقلاب 
نیز در مســئولیت هایی همچون نمایندگی مجلس شورای اسلامی و 

شورای اسلامی شهر تهران، منشأ خدمات ارزنده ای بودند.

مردثابتقدم
درباره مرحوم شیبانی و فراز و فرودهای زندگی اش بعد از 91سال

رد پایش را می توان در جای جای تاریخ جمهوری اسلامی به خوبی دید. ردپایی که از او مردی با نفوذ اما اخلاقمدار و پاکدست ساخته بود 
که تا آخرین روزهای زندگی خود همین مسیر را دنبال می کرد. مردی که 20آبان سال 1310 به دنیا آمد و 2سده را در زندگی اش تجربه 
کرد. تجربه ای که از او مردی ساخت که هم در سیاست مشق کرده بود و هم در اقتصاد. پزشکی که هرگز تلفن همراه به دست نگرفت و به 
آن اعتقادی نداشت. به بهانه درگذشت این چهره قدیمی عرصه سیاست کشور به فراز و فرود زندگی » عباس شیبانی« پرداخته ایم.

شیبانی، ساده زیستی بی مانند بود
خاطره ای از آقای شیبانی دارم که مربوط به انتخابات مجلس 
در دوره آقای امینی است. آن زمان، آزادی بیشتر شد. در خانه 
آقای لباسچی در چهارراه گلوبندک، جلسه جبهه ملی بود. در 
حیاط خانه صندلی چیده شد و آقای شیبانی سخنرانی کرد. 
شــما ببینید همه تظاهرات نیرو های ملی و مردمی تنها در 
حیاط خانه ای صورت گرفت. وقتی شیبانی صحبت کرد، من 
آنقدر دست زدم که ساعت کوکی ام از کار افتاد. شما ببینید 
شرایط، فضا و جو اینگونه بود که امام راحل گفتند بروید در 

منابر سخنرانی کنید تا فضا شکسته شود.
مرحوم شیبانی برای حضور در شورا حق الجلسه نمی گرفت. 
می گفت حقوق بازنشستگی ام کافی اســت. خرجی ندارم 
و خانم هم قانع اســت و بنابراین نیازی نــدارم. هرچند که 
دستمزد آن روز شورا تنها 300هزار تومان بود اما شیبانی از 
قبول این مبلغ خودداری  کرد و گفت که حقوق بازنشستگی 
دانشــگاه تهران کفایت می کند اما بعد از سال ها زمانی که 
دکترشــیبانی تقاضای خود را از اعضای شــورا برای کمک 
به ساخت بیمارســتانی مطرح کرد، اعضای شورا پیشنهاد 
دادند که حقوق این سال ها پرداخت شود و دکترشیبانی نیز 

همان جا این چک را برای ساخت بیمارستان اهدا کرد.
شیبانی برکت شورا بود. خلوص و صفای واقعی داشت نه 
ظاهری. او هیچ وقت مصلحت طلبی نمی کرد و همیشــه 
راست می گفت. بســیار منظم بود و در شورا به کسانی  که 
دیر می آمدند، اعتــراض می کرد. حتی یادم اســت آقای 
خادم ۶صبح جلســه شورا می گذاشــت، اما به او به خاطر 
حالش چیزی نمی گفت، اما ایشــان خودش رأس ۶صبح 
آنجا بود. مسئول دفتر ایشان می گفت او هر روز بین ۶:30 
تا ۷ در دفتر حضور داشت و مردم برای حل مشکلات شان 
پیش او می آمدند. شــورای آن موقع مثل شورای کنونی 
نبود که 9 شــروع کنند و 10 تمام شود. شیبانی احساس 
مسئولیت داشت و وقت اذان به من اشاره می کرد که شورا 
را تعطیل کنم. به جرأت می توانم بگویم در بین مسئولان 
 هیچ کس ساده زیست تر از ایشان ندیدم. او لباسی را سال ها

استفاده می کرد.

یادمانمهدی چمران؛ رئیس شورای شهر تهرانیادمان

مردی که مدعی نبود
بزرگانی از قبیل دکترشــیبانی همواره 
دغدغه این سرزمین، اخلاق و معنویت را 
دارند و جامعه و فرهنگ را حفظ می کنند. 
یکی از مهم تریــن نکات اخلاقی مرحوم 
دکترشیبانی، مدعی نبودن ایشان بود. به رغم همراهی او با 
نهضت های مردمی در شرایط استثنایی، ایشان هرگز این نکته 
را مستقیم و غیرمستقیم در جایی عنوان نکرد. درحالی که 
کســانی هســتند که هیچ تباری از حوزه فرهنگ و اندیشه 

ندارند ولي مدعی اند.
دکترشیبانی از تبار بسیار نکویی بود و یکی از اجداد ایشان 
در اثری تبار شیبانی را منتســب به یاران حضرت علی)ع( 
می داند. تباری که همواره این سرزمین را در برابر تهاجمات 
حفظ کردند. ضمن آنکه در حوزه فرهنگ و شعر هم، شاعران 
نام آوری در تبار دکترشیبانی قرار دارند و ایشان این سلسله 
را استمرار داد. در تاریخ ۶0سال اخیر ایران، وي قطعا یکی از 
چهره های مؤثر بود. ایشان 13 سال زندان رفتند. به برازجان 
و مشهد تبعید شــدند و در کنار مرحومان آیت  الله طالقانی، 
دکتر سحابی و مهندس بازرگان چراغ ایران دوستی را روشن 

نگه داشتند.
برخــی از چهره های نامدار در زمان هایــی، جذب جریانات 
فکری شــدند و بعد از آنها فاصله گرفتند، اما دکتر پیوسته 
در یک صراط مســتقیم حرکت کرد. استواری در شخصیت 
ایشان مســئله مهمی است. او همیشــه به مرحوم طالقانی 
ارادت داشــت. صفر قهرمانیان که 30سال در زندان بود، در 
خاطرات خود می نویسد: من، شــیبانی را همانگونه که در 
زندان دیدم به همان شکل در بیرون از زندان هم دیدم. بدون 

هیچ خانه و ویلایی.

احمد مسجدجامعی؛ عضو سابق شورای شهر
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»حســین زینال زاده«؛ جوانی که امروز نامش 
بر سر زبان هاست، شهره شــده به غیور بودن. 
دفاع از مــردم و نوامیس شــهرش را بر جان 
خود مقــدم می دانســت. وقتی آشــوبگرها 
امنیت شــهر را بر هم زدند شــب و روز خود را 
وقف حفظ آرامش شــهرش کــرد. در کوچه و 
خیابان گشــت می داد تا کســی مزاحم مردم 
کوچه و بازار نشود. روزی هم که شهید شد برای 
همین در خیابان عاملی حضور داشــت. همراه 
با دوستش به یاری کســبه رفته بود. یکی یکی 
بهشان خبر می داد که مراقب آشوبگرها باشند. 
نه قصدش جنگیدن با اغتشاشــگرها بود و نه 
ســاحی برای دفاع از خود در دســت داشت. 
در چشــم برهم زدنی جوانی همسن و ســال 
خود او، از پشــت حمله کرد و ضربات پی در پی 
چاقو به سر و بدن حسین، او را از پا در آورد و به 
شهادت رساند؛ به جرم حفظ امنیت شهر و یاری 

مردم. »حســین زینال زاده« دانشجوی رشته 
الکترونیک دانشــگاه شــهید منتظری مشهد 
بی دفاع و بی گناه کشته شد. کسی که اگر امروز 
در بین من و شما حضور داشت می توانست فرد 
مفیدی برای جامعه و آینده کشور باشد. مادرش 
 خاطرات خوشی که با او داشته برای مان تعریف

 می کند.

خاطره عکس دونفره 
جای حســین این روزها در خانه خالی است. 
مادر بسیار دلتنگ شــنیدن صدای او است و 
آرزو می کند کاش می شد یک بار دیگر صدای 
گرمش را می شــنید! چقدر به او وابسته بود و 
حالا نمی داند چطور باید نبودش را تحمل کند. 
شب آخری که حسین می خواست به گشت زنی 
برود، هنگام خارج شــدن از خانــه به مادرش 
گفت: »مامان! دعا کن شــهید بشوم. اگر من 
بروم می توانم یک نسل را نجات بدم.« حسین 
هر بار از شــهادت حرف می زد نمی دانست که 
مادر دلــش می لرزد. خبر نداشــت این جمله 

چه آشــوبی در وجود او ایجــاد می کند. مادر 
خاطره آخرین باری که صدای او را شنید تعریف 
می کند: »صبح 26آبان، یعنــی همان روز که 
شهید شــد به حســین تلفن کردم که کیک 
شکاتی درســت کردم بیا بخور. گفت مامان 
کار دارم برایم کنار بگذار. سر ظهر دوباره تماس 
گرفتم که وقت ناهار اســت. باز هم گفت شما 
غذایتان را بخورید من هم می آیم. ســاعت4 
شد دلشــوره گرفتم. نگران شــدم که حسین 
نیامده اســت. هر چه تلفن کردم جواب نداد تا 
اینکه خبر شــهادتش را به من دادند.« مادری 
که تا دیروز نگران پســر بــود و برایش آرزوها 
داشت به وقت تشــییع پیکر او با ذکر صلوات 
روی سر مردم شکات می ریخت تا به دشمنان 
بفهماند مادران شهدا شــیرزنانی هستند که 
در دنیا مصداق ندارند. مادر شــهید حســین 
زینال زاده آن روز با صــدای بلند گفت: »فکر 
نکنید حسین من را کشتید، صدها هزار حسین 
 دیگر هستند که نگذارند امنیت کشور به خطر

 بیفتد.« 

کوچه به کوچه دنبال شهادت بود
شهید حسین زینال زاده؛ دانشجوی بسیجی اي که برای دفاع از امنیت کشورش به شهادت رسید

یادداشت

شهادت حسین به روایت یکی از دوستان او

جمعی از اغتشاشگران به خیابان ها ریخته و راه عبور 
مردم را بسته بودند. فریادها و نعره هایشان رهگذران 
و کســبه را دچار اضطراب و نگرانی کرده بود. عده ای 
آشوبگر به سوی خیابان شیخ عاملی روانه شدند و کسبه 
را تهدید به بستن مغازه هایشــان می کردند. جمعی 
از بچه های ناحیه مقاومت بســیج ابوذر برای متفرق 
کردن آنها راهی خیابان عاملی شدند. حسین در کنار 
دوستانش سعی داشــت امنیت را به خیابان برگرداند 
اما آشوبگری از خانه خود بیرون آمده و چاقو به دست 
به سوی حســین حمله ور شــد. باقی ماجرا را از زبان 
»محمدجواد زمانی مهر« یکی از دوستان صمیمی حسین 
می شنویم: »وقتی من رسیدم که حسین غرق در خون 
روی زمین افتاده بود. مرد اغتشاشگر که نامش مجید 
رهنورد بود با چاقوی قصابی چند ضربه محکم به سر و 
قفسه سینه حسین زده بود. کمی آن طرف تر دانیال را 
دیدم که گویا برای نجات حسین رفته بود اما خودش چاقو 
خورده بود. درست لحظه اذان ظهر بود. بهترین دوستانم 
جلوی چشم ام پرپر شدند.«  او در ادامه خاطراتی را که از 
رفیق شهیدش به یاد دارد تعریف می کند: »حسین خیلی 
به حفظ امنیت شــهر اهمیت می داد. می گفت مردمی 
که در خیابان ها رفت وآمد می کنند ناموس ما هستند. 
نباید بگذاریم خدشــه ای به آنها وارد شود. او روزهای 
آخر بودنش حال دیگری داشت. یک بار از او پرسیدم 
حسین کجایی؟ پیدایت نیســت پسر! گفت کوچه به 
کوچه دنبال شهادتم.« او ادامه می دهد: »حسین عاشق 
امام حسین)ع( بود. هر پنجشنبه شب در فضای مجازی 
استوری می گذاشت. همان نوحه معروف را می نوشت: دلم 

هوای حسین، هوای حرم کرده.« 

 رحمان، پسر نوجوان جنوبی ناگفته های جنگ را 
روایت می کند

پسران جزیره 
بعضی وقت ها دلت می خواهد 
به همه نشان بدهی که بزرگ 
شده ای و باید تو را جزو آدم ها 
حساب کنند. آن وقت می روی 
ســراغ کارهایی که بوی خطر 
می دهد و وحشــتناک است. 
حالا فکرکن کــه موفق هم 
بشوی. درســت مثل رحمان 
قصه ما. پسری 13ساله که جز 
مادربزرگش هیچ کس را ندارد 

اما دشمن، مادربزرگ او را به اسارت گرفته است. رحمان 
تصمیم به نجــات مادربزرگ می گیــرد و به دل خطر 
می زند. اینکه چه اتفاقاتــی را تجربه می کند در کتاب 
»پسران جزیره« به قلم شیوای حسین فتاحی نوشته 
شده است. فتاحی در واقع ســعی کرده با نگارش این 
اثر حوادث جنگ را داستان گونه برای نسل جوان امروز 

توصیف کند.

داســتان از آنجا شروع می شــود که رحمان برای کمک به 
مادربزرگ خــود به دل عراقی ها می زنــد. مادربزرگ برای 
رحمان عزیزترین و تنها کســی اســت که او دارد. رحمان 
با چند تن از دوســتانش جای مادر بزرگ را پیدا کرده و به 
منطقه جنگی می رود. جایی که در محاصره دشمن است. 
رحمان به منطقه اشراف کامل دارد و قدم به قدم آن را خوب 
می شناسد. او همراه با دوســتانش مسیر هور را جلو رفته و 
خود را به محل اسکان عراقی ها می رسانند اما در بین راه با 
پسری به نام رئوف آشنا می شــوند که در حادثه ای مجروح 
شده است. پسرها به یاری رئوف می روند و نجاتش می دهند. 
رئوف هم در ازای محبت آنها دعوتشان می کند تا به خانه اش 
بروند اما ســفارش می کند که ردی از خود نشان ندهند تا 
دایی رئوف پیدایشان نکند. این موضوع باعث شک و تردید 
رحمان و دوستانش می شود تا اینکه پی می برند دایی رئوف 
برای عراقی ها جاسوسی می کند و می خواهد محل عملیات 
آزادسازی بستان را نشان دهد. رحمان در این گیرودار نجات 
مادربزرگ را به تأخیر انداخته و با رئوف و یکی از دوستانش 
به اسم قاسم خود را به رزمنده ها می رساند و ماجرا را برای 
آنها بازگو می کند. اینکه طی مســیر چــه اتفاقات تلخی را 
تجربه می کنــد از ویژگی های کتاب اســت که مخاطب را 
ترغیب به دنبال کردن داستان می کند اما ادامه ماجرا؛ اقدام 
ارزنده این بچه ها باعث می شود عملیات لو نرود و عراقی ها 
به هدف شان نرسند. در انتهای داســتان رحمان موفق به 
نجات مادربزرگش از محاصره عراقی ها می شــود و با هم به 

خانه برمی گردند. 

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

نقل قول خبر

کتاب

امیر سرتیپ نبی سهرابی 
جانشــین رئیس بنیــاد حفظ آثار و نشــر 

ارزش های دفاع مقدس 
پرداختن به نقش زنان در جنگ و فرهنگی 
که در تاریخ دفاع مقدس توســط مادران 
و خواهــران شــکل گرفــت، مأموریــت و 
اولویت بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقــدس اســت کــه در دومیــن دوره 
»جشنواره ملی افتخار من« دنبال می شود 
تا فرهنگ افتخار توسعه پیدا کند. چون 
پاسداشــت این فرهنگ وحدت ســاز، به 

تقویت امنیت ملی کمک می کند.  مهر

سردار نادر ادیبی 
رئیــس ســازمان پیشکســوتان جهــاد و 

مقاومت در دفاع مقدس
رهبر معظــم انقاب اســامی فرمودند: 
»تحریــف و فراموشــی دو تهدیــد بــرای 
حــوادث تاریخــی اســت«. دفاع مقدس 
منشا تحولات عظیمی شده و نباید اجازه 
دهیم دفاع مقدس دچار تحریف شــود. 
جوانــان در دل دفاع مقــدس حــوادث 
عظیمــی را رقــم زدنــد و منشــا تحــولات 

شدند. ایسنا 

کتاب »آخرین عکس« منتشر شد
غامعباس احمدی، خاطرات شــهید »علی مزارعی« را از 
زبان خانواده و همرزمانش در کتابی به نام»آخرین عکس« 
جمع آوری کرده است. شهید »علی مزارعی« فرزند ابراهیم در 
5مرداد سال1337در روستای »میانخره« از توابع شهرستان 
دشتی در استان بوشهر به دنیا آمد و در عملیات کربای4در 
4دی ماه 1365به درجه رفیع شــهادت رسید. این کتاب در 
3فصل تدوین و گردآوری شــده و توسط انتشارات حماسه 
یاران به چاپ رســیده است. در بخشــی از کتاب »آخرین 

عکس« می خوانیم: 
»شب آخرین اعزام وقتی وسایلش را توی کیفش جا می داد، 
رو به من کرد و گفت: »این عکس رو بگیر و یه جای مطمئن 
نگه دار؛ ممکنه یه روزی به دردتون بخوره.« خبر شهادتش 
را که آوردند، عکس می خواســتند. تنها عکسی که به ذهنم 
رســید همانی بود که قبــل اعزامش داده بــود و لای قرآن 

گذاشته بودم.«
 کتاب»آخرین عکس« به کوشش مجموعه فرهنگی »ایثار 
و شهادت« شهدای شهرستان دشــتی در پاییز14۰1 و در 

112صفحه روانه بازار نشر شده است.

آزاده سلطانی؛ روزنامه نگار



 استارت
با آبی های قدیمی

در مهم ترین بازی امروز لیگ برتر 
 قلعه نویی و مهدی رحمتی 

 در اراک خاطره دعواهای گذشته شان
را زنده می کنند

هفته ســیزدهم از رقابت های لیگ برتر ایران 
عصر امروز آغاز می شــود و در اولین روز این 
هفته 5مسابقه برگزار خواهد شد. در مهم ترین 
بازی امــروز، تیم دوم جــدول یعنی گل گهر 
در زمین آلومینیوم اراک بــه میدان می رود 
تا شــاید باز هم مثل هفته گذشــته به مدت 
24ساعت صدرنشین لیگ شود. سپاهان هم 
در زمین خودش میزبان نفت مسجدسلیمان 
اســت که در هفته های اخیر خیلی راحت و 

پرگل می بازد.

���������������������������������������  نساجی هوادار
در دومین هفته بازگشــایی مســابقات بعد 
از جام جهانــی، اولین بــازی را 2تیم هوادار 
و نســاجی در تهران برگــزار می کنند؛ 2تیم 
بازنده هفته گذشــته که به ترتیب به گل گهر 
صدرجدولــی و صنعت نفــت قعر جدولــی 
باخته اند. هــوادار از ضعیف ترین میزبان های 
فصل بوده و طی 6بازی خانگی اش فقط یک 
بار موفق به پیروزی شده و کلا 4امتیاز گرفته 
است. جالب اینکه نســاجی هم در بازی های 
خارج از خانه اش فقط 4امتیاز از یک برد و یک 
مساوی دارد. نســاجی تیم عجیبی است که 
گل گهر را در سیرجان برده اما به نفت آبادان 

در قائمشهر باخته است!

���������������������������������� گل گهر آلومینیوم
گل گهــر 3بــازی اخیــرش را بــرده و در 
آستانه رســیدن به رکورد 4پیروزی متوالی 
پرسپولیسی ها ست. در این فصل هیچ تیمی به 
جز پرسپولیس از مرز 3برد متوالی بالاتر نرفته 
و حالا تیم قلعه نویی در آستانه این کار است. 
باخت آلومینیوم در هفته گذشــته، احتمال 
وقوع این اتفاق را بیشتر کرده است. تیم مهدی 
رحمتی 6هفته شکســت ناپذیر بود و حسین 
پورحمیدی هم با 6کلین شیت متوالی درون 
دروازه این تیم درخشش فوق تصوری داشت. 
اما آنها هفته گذشــته در زمین ذوب آهن هم 
گل خوردند و هم باختند. اگر قلعه نویی امروز 
شاگرد سابقش را ببرد، جایگاهش را بالای سر 

استقلال محکم تر خواهد کرد.

سپاهان������������������ نفت مسجدسلیمان
نفت مسجدســلیمان بعــد از 5باخت پرگل 
و دریافــت 21گل طــی 6بــازی بالاخــره 
ســرمربی اش را تغییر داد. رضــا مهاجری از 
جمع خوزســتانی ها رفت و ابراهیم اشکش از 
لیگ یک آمد تا شاید روند باخت های سنگین 
مسجدسلیمان بالاخره متوقف شود. اشکش در 
اولین تجربه لیگ برتری اش کار سختی دارد 
و باید به مصاف ژوزه مورایس برود، آن هم در 
زمین حریف. مورایس در این هفته ها دقیقا به 
اندازه نشستن در رتبه چهارم امتیاز می گیرد 
و هیچ تیم بزرگی را نمی بــرد. تیم او با همان 
روند قبلی هم قاعدتا باید نفت مسجدسلیمان 
را ببرد وگرنه حتی از رتبه چهارم هم پایین تر 

خواهد رفت.

فولاد���������������������������������������ذوب آهن
فولاد بعد از 7هفته فاجعه بــار بالاخره هفته 
گذشــته به خودش آمد و یک بــازی را برد. 
جواد نکونام که انگار ذهنش درگیر تیم ملی 
و پیشنهادهای فدراســیون بود، طی 7بازی 
به 4مســاوی و 3باخت رســیده بود. او هفته 
قبل نفت مسجدسلیمان را پرگل برد تا شاید 
شروع دوباره لیگ برتر، شــروع دوباره نتایج 
خوب این تیم باشد. البته حریف امروز فولاد 
هم تیم جان سختی است که به این راحتی ها 
نمی بازد. ذوب آهن هر 2بازی اخیرش را برده، 
در حالی که طی 10بازی قبلی اش فقط یک بار 

پیروز شده بود.

����������������������������� ملوان مس رفسنجان
این هم مسابقه 2تیمی است که در این هفته ها 
فرم خوبی داشــته اند. ملوان از مساوی مقابل 
سپاهان می آید و مس رفســنجان از پیروزی 
در دربی مسی ها. انزلی چی ها در شروع لیگ 
خیلی سخت امتیاز می گرفتند و در قعر جدول 
تک و تنها بودند، اما کســب 5امتیاز از 3بازی 
اخیر آنها را کمی از قعر جدول جدا کرده است. 
آنها امروز در رفســنجان میزبان سختگیری 
دارند که حق خودش را رتبه ای بالاتر از ششم 
می داند. مس با 4گل خورده صاحب بهترین 
خط دفاعی لیگ است اما چون موقعیت هایش 
در خط حمله به گل تبدیل نشده فقط 3بازی 

را در این فصل برده است.
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فسخ قرارداد لوکاديا با پرسپوليس، به دوران 
حضور يک مهاجم درجه يک در ايران پايان داد

ستاره
ناتمام

چرا نصف تیم را عوض کردی؟
 ناتوانی استقلال در حفظ برتری در دربی، باعث شد انتقادهای زیادی 
از ریکاردو ساپینتو شکل بگیرد؛ مخصوصا که این مربی بعد از گل دوم 

5 تعویض انجام داد و نیمی از ترکیب تیمش را عوض کرد

18

پیش بازی

هفته

رحمان بی رحم؛ ستاره2022 جهان
طبق اعلام اتحادیه جهانی کشتی، رحمان عموزاد عنوان برترین  

کشتی گیر جوان دنیا را در سال2022 کسب کرد. بهترین کشتی گیر 
جوان دنیا چه مسیری را برای کسب دوبنده تیم ملی طی خواهد کرد؟

20
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حوصله شوخی نداریم

فرمایش شما متین، اما...

فقط یک بار از »پول« حرف نزن

علی فتح الله زاده که انگار کلا هدفش 
از مدیریت در فوتبال این است که 
بگوید و بخندد و وایرال شود، در 
یکی از تازه ترین اظهارنظرهایش 
گفتــه: »رونالدو بــرای حضور در 
استقلال باید تست بدهد.« این مطلب 
در حاشیه احتمال بالای حضور کریس در النصر عربستان بیان 
شده؛ اتفاقی که گویا مدیرعامل استقلال را به وجد آورده و به او 
فرصت جدیدی برای اظهارنظرهای شگفت انگیز داده است. شاید 
اگر جمله اخیر فتح الله زاده چند ســال پیش بیان می شد، مورد 
توجه قرار می گرفت و مردم و رسانه ها به آن می پرداختند؛ درست 
شبیه حرفی که در مورد لیونل مسی زد و گفت او را به استقلال 
می آورد. حالا اما حرف هایی از این دســت برای کســی جالب 
نیست، موجب خنده و توجه نمی شــود و اساسا مردم هم دیگر 

حوصله این حرف ها را ندارند. طرحی نو دراندازید آقای مدیر.

به طــور طبیعــی بعــد از دربــی 
اظهارنظرهای زیادی در مورد این 
مسابقه صورت گرفته است. به هر 
حال همیشه اینطور بوده و تا چند 
روز بعد از برگزاری مســابقه شاهد 
تحلیل کارشناســان و پیشکســوتان 
هستیم. در این میان اما برخی دوستان حرف هایی می زنند که 
به واقع عجیب و غریب است. مثلا بهروز خان سلطانی، پیشکسوت 
پرسپولیس گفته: »ترابی خوب بازی کرد اما روی ضربات کاشته 
خیلی توپ ها را خراب می کــرد. از آقای گل محمدی خواهش 
می کنم کاشته های میانه زمین را به او ندهد.« اظهارات سلطانی 
در حالی اســت که هر دو گل پرســپولیس در این بازی روی 
ارسال های مهدی ترابی به ثمر رسید؛ یکی از روی ضربه کاشته 
و دیگری از روی کرنر. روشن نیســت سلطانی بیش از این، چه 

توقعی از یک بازیکن داشته که برآورده نشده است!

به طــور معمــول دو ســوم اخبار و 
اظهارنظرهایی که در مورد کارلوس 
کی روش منتشر می شود، مربوط 
به »پول« اســت؛ حالا یا از جایی 
شــکایت کرده یا در حال اعتراض 
بــه عقب افتادن دســتمزد و پاداش و 
اینطور چیزهاســت. در تازه ترین نمونه، کی روش از فدراسیون 
فوتبال مصر شکایت کرده و با موضع گیری علیه یکی از اعضای 
فدراســیون گفته: »من بارها در این زمینه به فدراسیون مصر 
ایمیل زدم. به همین خاطر از حرف های حســین عامر تعجب 
کردم. من خودم 50هزار دلار از فدراسیون طلب دارم. همچنین 
دستیارانم هم مطالبات عقب افتاده ای به علاوه پاداش ها دارند.« 
خب، البته بعد از آن عملکرد درخشان)!( در مصر، کارلوس حق 
دارد نگران تتمه طلبش از این کشــور باشد، اما آرزوی مان این 

است یک روز او در مورد چیزی غیر از پول حرف بزند.

نكته بازی

 استقلال در دربی تهران یک موقعیت طلایی برای پیروزی به دست آورد؛ بردی که می توانست 
این تیم را به صدر جدول رده بندی برســاند و به علاوه طلســم 11بازی عدم پیروزی استقلال در 
شهرآورد »در جریان مسابقه« را متوقف کند. استقلال با وجود اینکه در ابتدای بازی از حریف سنتی عقب 
افتاد، اما پیش از پایان نیمه اول گل مساوی را زد و با گل دیگری که در آغاز وقت دوم به ثمر رساند در مسیر پیروزی 
قرار گرفت. با این حال پرسپولیس در آخرین دقایق مسابقه موفق شــد گل مساوی را به ثمر برساند و خودش را 
در صدر حفظ کند. ناتوانی استقلال در حفظ برتری، باعث شد انتقادهای زیادی از ریکاردو ساپینتو شکل بگیرد؛ 

مخصوصا که این مربی بعد از گل دوم 5 تعویض انجام داد و نیمی از ترکیب تیمش را عوض کرد.
همین مسئله در نشست خبری بعد از بازی از سوی خبرنگاران مورد سؤال قرار گرفت. ساپینتو اما عقیده داشت 
تعویض های او موجب از دست رفتن پیروزی نشده اســت. با این حال به نظر می رسد توضیحات مرد پرتغالی 
کمتر کسی را مجاب کرده باشد؛ چرا که علاوه بر پرویز مظلومی که عضو هیأت مدیره باشگاه است، تعدادی از 
پیشکسوتان تیم هم از ساپینتو انتقادات گزنده ای داشته اند. به طور کلی وضعیت ریکاردو روی نیمکت مدافع 
عنوان قهرمانی کمی شــکننده اســت؛ مخصوصا که گل گهر هم در جدول از این تیم سبقت گرفت. استقلال 
روز یکشــنبه در آبادان با نفت بازی دارد و بعید به نظر می رسد ساپینتو دیگر مجالی برای از دست دادن امتیاز 

داشته باشد.

چرا نصف تیم را عوض کردی؟
وضعیت شکننده ساپینتو، بعد از دربی تهران

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

5825-1274113پرسپولیس1

10924-1273219گل گهر2

8623-1265114استقلال3
8721-1256115سپاهان4
14118-1253415تراکتور5
4317-123817مس رفسنجان6
6416-1237210ذوب آهن7

5216-124447آلومینیوم8

14016-1244414نساجی9

13115-1236312فولاد10

412-13-123369هوادار11
412-10-122646پیکان12
410-14-1224610ملوان13
59-14-122379مس کرمان14

79-14-122377صنعت نفت15

179-29-1223712نفت مسجد سلیمان16

خود مهدی تاج می گوید چندین دهه سابقه حضور در فوتبال 
را دارد. به طور مشخص مردم سال هاست که او را در رأس هرم 
فدراسیون فوتبال می بینند؛ حالا در مقطعی کنار علی کفاشیان 
و پس از آن برای مدت طولانی با همین تیمی که امروز اطراف 
خودش چیده اســت. در این مدت، تاج در فوتبــال ایران بالا و 
پایین های زیادی را تجربه کرده، اما بــه جرأت می توان گفت 
میزان مشــروعیت و مقبولیت او هرگز تا این حد پایین نبوده 
اســت. حتی در دوره ای که فاجعه مــارک ویلموتس رخ داد و 
مربی بلژیکی با کمترین کارایی بیشــترین پول را از فدراسیون 
گرفت و رفت هم نگاه ها به تاج تــا این حد منفی نبود، اما امروز 
هر حضور او در رسانه ها به هر بهانه با فوجی از واکنش های منفی 

همراه می شود.
موضوع ساده است؛ در داســتان ویلموتس، نهایتش این بود که 
فدراسیون فوتبال یک مربی ضعیف انتخاب کرد و قرارداد بدی 
هم با او بست که منجر به تحمل خســارت اقتصادی و فنی شد. 
به هر حال اشتباه است و پیش می آید. تاج هم بعد از آن داستان 
به بهانه بیماری خودش را کنار کشــید و سعی کرد زمان بدهد 
تا شرایط عادی شــود. فوتبال ملی ایران به شکلی معجزه آسا از 
خاکستری که تاج و رفقا ساخته بودند پر کشید و دوباره بلند شد. 
به هر حال تیم ملی مقتدرانه به جام جهانی صعود کرد و پاداشی 
مهیا شد که کفاف غرامت هنگفت ویلموتس را می داد. اینجا بود 
که تاج دوباره سر سفره برگشت؛ این بار بدون بیماری قلبی، اما 
با همان تصمیمات اشــتباه. آقای رئیس اقدام بــه اعمال تغییر 
پرهزینه در کادرفنی تیم ملی کرد که خب نتایجش را هم همه 
دیدند. به علاوه او حاضر به انجام یک عذرخواهی درست و درمان 
از مردم نشــد و بدتر اینکه با نوعی ادبیــات طلبکارانه به مصاف 
منتقدان رفت. مجموعه اینها باعث شده است فوتبال ایران امروز 
با نامحبوب ترین تاج ممکن مواجه باشــد؛ کسی که برای احیای 

نام و اعتبارش کاری بسیار دشوار و بلکه ناممکن پیش رو دارد.

مهم ترین ســؤال فوتبال ایران پس از حذف 
تیم ملی از مســابقات جام جهانی این بود که 
آیا کارلوس کی روش بــه کار خودش در این 
تیم ادامه خواهد داد یا نه. سرمربی پرتغالی 
در شــرایط خاصی به ایران بازگشت؛ زمانی 
که برخــلاف گذشــته، موافقــان چندانی 
نداشــت. بعد هم که نتایج ضعیفی در قطر 
گرفت و کلا همــان پایگاه نــازل باقی مانده 
هم برایش فرو ریخت. در این شــرایط همه 
منتظــر مانده اند تا فدراســیون تکلیف او را 
روشــن کند، امــا از خیابان ســئول صدای 
واضحی به گوش نمی رســد. آقایان بعضا از 

احتمال ابقــای کی روش حــرف می زنند و 
بعضا می گویند مشــغول بررسی گزینه های 
مختلف هســتند. به طور مشــخص، مهدی 
تاج از مطالعه فدراســیون پیرامون احتمال 
انتخاب چهره هایی مثل فرهاد مجیدی، برانکو 
ایوانکوویچ و... سخن گفته بود، اما حالا وزیر 
ورزش مطالبی به زبان آورده که نشان می دهد 

احتمالا وارد یک »بازی« دیگر شده ایم.
در پایان هفته، رســانه ها ایــن جملات را از 
قول حمید ســجادی منتشــر کردند: »اگر 
یک فدراســیون همچون فوتبــال تصمیم 
فنی گرفت مثل آوردن کــی روش، وظیفه 

ما این اســت که حمایت کنیم تا زمان تلف 
نشود. مثلا امروز فدراسیون فوتبال می گوید 
مجــدد در خدمت کی روش باشــیم، حتما 
ادله ای دارند و در این زمینه بررسی صورت 
گرفته و روی آن فکر شــده است.« بسیاری 
از منابــع خبری، این اظهــارات را به معنای 
ادامه حضور کارلوس کی روش روی نیمکت 
تیم ملی قلمــداد کردند. فارغ از درســت و 
غلط بودن چنین تصمیمی و باز فارغ از اینکه 
چرا وزارت ورزش در مــورد بحث تخصصی 
فدراســیون نظر می دهد، باید به دوســتان 
تأکید کنیم بازی را به پایان برســانند. اگر 

واقعا انتخاب شــان این است که کی روش را 
نگه دارند، رسما و صراحتا آن را اعلام کنند 
و مثل گذشته که احترام چندانی برای افکار 
عمومی قائل نبودند، الان هم نگران واکنش 
منتقدان نباشند. درصورتی که تصمیم قطعی 
گرفته شده باشــد، بازی با اسامی مختلف، 
تنها به منزله فریــب دادن مردم خواهد بود و 
به علاوه شــخصیت گزینه های تشریفاتی را 
هم زیر ســؤال می برد. بالاخره امثال برانکو، 
قلعه نویــی، مجیــدی و... آدم های معتبری 
هستند و نباید  شــأن و مقام آنها را تا سطح 

سیاهی لشکر تنزل داد. نکنید از این کارها.

گئورگی گولسیانی با درخشش و گلزنی 
در هفته دوازدهم لیگ برتــر، علاوه بر 
اینکه بهترین بازیکن دربی شد، عنوان 
برترین بازیکن هفته از نگاه سایت متریکا 
را هم به دست آورد. گولسیانی در پایان دربی تهران، نمره 8.57 را از 
متریکا گرفت و برترین بازیکن هفته شد. رتبه دوم بهترین بازیکنان 
هفته هم به یک مدافع رسید که میثم تهیدست از نفت آبادان بود و 
با گل زیبایش مقابل نساجی به این عنوان دست یافت. تهیدست در 
قائمشهر نمره 8.40 را از آنالیزورهای متریکا دریافت کرد تا دومین 
بازیکن برتر هفته دوازدهم باشــد. از 2 تیم پرسپولیس و نفت آبادان 
مهدی ترابی و امید خالدی هم به تیم منتخب هفته رســیدند تا این 

2تیم هر کدام 2نماینده در بین برترین های هفته داشته باشند.
 

محمدرضا اخباری با نمره 7.59 برترین 
دروازه بان هفته دوازدهم شد و برای دومین 
بار در این فصل این عنوان را از آن خودش 
کرد. دروازه بان تراکتــور در بازی مقابل 
پیکان با چند سیو درخشــان به پنجمین کلین شیت خودش در این 
فصل رسید و تنها نماینده تراکتور در تیم منتخب هفته شد. استقلال، 
مس رفسنجان، فولاد، گل گهر، ذوب آهن و سپاهان هم دیگر تیم هایی 
بودند که هرکدام  یک نماینده در تیم منتخب این هفته داشتند. از تیم 
استقلال، زننده دومین گل این تیم در دربی یعنی ارسلان مطهری با 
نمره 7.94 به تیم منتخب رسید. ارسلان بعد از گلزنی در سوپرجام در 
دربی هم برای آبی ها گل زد. این عملکرد از بازیکنی که استقلالی ها در 

ابتدای فصل قصد کنار گذاشتن او را داشتند جالب توجه است.
 

در جمع 11بازیکن تیــم منتخب هفته، 
پایین ترین نمره از آن رامین رضاییان بود 
که متریکا به او نمــره 7.27 را داد اما هیچ 
مدافع راست دیگری در این هفته نمره ای 
بالاتر از او نگرفت. این در حالی بود که موســی کولیبالی از فولاد با وجود 
نمره 8.31 و کسب عنوان برترین بازیکن میدان، راهی به تیم منتخب هفته 
پیدا نکرد چون در دفاع میانی گولسیانی و تهیدست نمرات بهتری داشتند. 
از تیم فولاد حمید بوحمدان در خط میانی به تیم منتخب رســید. دیگر 
هافبک های منتخب هفته مرتضی تبریزی )گل گهر(، مهدی ترابی و صادق 
صادقی )ذوب آهن( بودند. لوسیانو پریرا )مس رفسنجان( نیز با گلزنی مقابل 
مس کرمان و کسب نمره 7.86 زوج ارسلان در خط حمله تیم منتخب شد.

متریکاآماربازی
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ستاره ناتمام
 فسخ قرارداد لوکادیا با پرسپولیس، به دوران حضور یک مهاجم درجه یک 

در ایران پایان داد

Jürgen Locadia
انگار قرار نیست پرسپولیسی ها یک بازیکن خارجی درجه یک داشته 
باشــند و برای مدت طولانی از حضور بی  حرف و حدیث او لذت ببرند. 
البته نمونه های نادری مثل نیلسون جونیور یا بشار رسن وجود داشت 
که حتی این دومی هم قراردادش را یکطرفه فسخ کرد و رفت، اما اغلب 
خارجی های پرســپولیس بلای جان این تیم بوده اند. آنها یا کیفیت 
پایینی داشته اند، یا حواشی پرشــماری ساخته اند و به طور کلی به کار 
این تیم نیامده اند. از نزدیک ترین نمونه ها هم اگر بخواهید، می توانیم 
به اوساگونا و آنتونی استوکس اشاره کنیم. با این حال، به نظر می رسید 
حضور یورگن لوکادیا در پرسپولیس به این داستان خاتمه داده و آنها 
بالاخره صاحب یک فوروارد تراز اول شــده اند که قرار اســت بی وقفه 
بدرخشد و هواداران را راضی کند. همه  چیز داشت خوب پیش می رفت 
و لوکادیا با 6گل حتی خودش را به صدر جدول برترین گلزنان لیگ هم 
رسانده بود، تا اینکه جام جهانی پیش آمد و مسابقات تعطیل شد. او از 
قضا به موقع از مرخصی برگشت تا اینطور به نظر برسد که با یک خارجی 
ممتاز و خوش قول طرفیم، اما این قصه هم پایان خوشی نداشت. لوکادیا 
در آستانه دربی تهران بدون ذکر هیچ توضیحی به کشورش بازگشت 
و حالا خبر می  رسد قراردادش را با سرخپوشان فسخ کرده است. این، 

پایان زودهنگام درخشش یک ستاره بود.

  هیچ کس نفهمید
کل ماجرای خروج یورگن لوکادیا از ایران و بعدتر فســخ قراردادش 
عجیب بود و در فضایی مجهول و تاریک اتفاق افتاد. مهاجم هلندی که 
اتفاقا حضور فعالی در شبکه های اجتماعی هم داشت، حتی بدون ذکر 

دلیل یا اشاره ای مختصر در همین فضاها، به سرعت ایران را ترک کرد. 
کوچ ناگهانی او ابتدا با توجیهاتی مثل بیماری همسرش همراه شد و 
گفتند لوکادیا ظرف 48ساعت به کشور باز خواهد گشت، اما در زمانی 
که برای مراجعت او اعلام شده بود، باشگاه پرسپولیس به صراحت خبر 
فسخ قرارداد را منتشر و این بازیکن را تهدید به شکایت کرد. آنچه اما 
همچنان، دست کم تا لحظه تنظیم این مطلب پنهان باقی مانده، آن 
اســت که چه اتفاقی برای لوکادیا رخ داد و فلسفه رفتار او و نیز فسخ 

قراردادش به طور دقیق چه بوده است.

  رکوردی که دست نخورد
ضعف خارجی های پرســپولیس در ادوار مختلف طــوری بوده که 
بهترین گلزن این باشــگاه از بدو تاسیس، همچنان آلن ویتل است؛ 
بازیکن انگلیسی که در دهه50 به عضویت این تیم درآمد و درمجموع 
16گل برای سرخپوشان به ثمر رســاند. با حضور لوکادیا، استارت 
قدرتمندانه او و نیز آرامش و استمراری که از خودش نشان می داد، 
این امیدواری به وجود آمد که او بتواند در زمانی نه چندان طولانی به 
صدر این فهرست برسد و بهترین گلزن خارجی قرمزها لقب بگیرد. 
چنین اتفاقی اما رخ نــداد و لوکادیا در فاصله 10گل با ویتل متوقف 
شد. مهاجم هلندی هم اکنون با 6گل زده در رده هفتم برترین گلزنان 
خارجی تاریخ باشگاه قرار دارد. این در حالی است که او این 6گل را 
تنها در 9بازی به ثمر رسانده؛ یعنی میانگین 0.66گل در هر بازی. 
16گل ویتل اما در 34بازی به ثمر رسیده که معدل 0.47گل در هر 

بازی را نشان می دهد.

ضعف 
خارجی های 

پرسپولیس در 
ادوار مختلف 
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میلادیدراسپانیابهســرمیبرند.تنهادلیلیکهقرارداد
النصرموردتوجهقرارگرفته،ایناستکهقراردادی7ساله
ارائهدادهکهبهکریستیانوامکانمیدهدتاسال2030به

بازیادامهدهد.
عربستانیهاپیشتربهمسیهمپیشنهادپولیکلاندر
ازایتبلیغگردشگریبرایاینکشــوردادهبودند.آنها
میخواهندهرطورکهشــدهدررقابتبــاقطر،میزبانی
جامجهانی2030رابهدســتآورند.پیشــنهادمیزبانی
جامجهانی2030نیزمانندطرحخریدباشگاهنیوکاسل،
قرارداد۱0ســالهمیزبانیمســابقاتاتومبیلرانیفرمول
یکیامیزبانیمســابقاتجهانیبوکسدرراستایطرح
چشمانداز2030وباهدفتوسعهصنعتگردشگریدر
عربستاناست.دستمزدپیشنهادیسعودیهابهمسی
سالی20میلیوندلاراست.چراغسبزمسیبه
اینپیشنهادباعثبروزاعتراضهاییازسوی
نهادهایحقوقبشــریدراروپاشد،اینکه
چرااوبارژیمسعودیمعاملهکردهاست.
مسیحتیدربازیآرژانتینباعربستان
درجامجهانیهممتهمشــدکهبهخاطر
اینروابطپنهانیوپول،بهعربســتانراه

دادهاست.
اگررونالــدوهمبهالنصربــرودبایدپیهاین
انتقاداترابهتنخودبمالد.اوپیشــنهاد
ســفیرگردشــگریعربستانرا
نپذیرفتهبوداماپیشنهاد
بازیتا7ســالدیگربا
دســتمزدنجومــی
وسوسهانگیزبهنظر

میرسد.

البتهرویعلاقهوادعاهایرسمیباشــگاهبارسلونانمیشود
حســابکرد.لاپورتاودیگرانبارهاازعلاقهبهجذببرناردو
سیلواازمنچسترســیتیدمزدندامابهتازگیباشگاهانگلیسی
گفتهاواخرفصلپیشسیلوارسمابهباشــگاهاعلامکردهبود
میخواهدبروداماهیچپیشنهادیبهباشگاهنرسید.لاپورتاو
مدیرانبارســلونابرایدلخوشکردنهوادارانگاهیازاین
حرفهامیزنند.حرفازپیشــنهاداینترمایامیهمهســت؛
باشگاهیکهتحتمدیریتدیویدبکاماست.باهمهاینهااحتمال
ماندنمسیبیشازبازگشتاوبهبارسایارفتنشبهآمریکاست.
بارسلوناتاگردنزیربارقرضوبدهیاستولاپورتامجبورشده
برایخریدهایجدیدرقمیقابلتوجهازدرآمدهای2۵سال
آیندهباشگاهراپیشخرجکند.مسیدر۴سالآخرحضورشدر
بارسلونا۵۵۵میلیونیوروازاینباشگاهگرفت.ایندرحالیاست

کهدستمزدفعلیاشدرپاریسسالی۴0میلیونیورواست.
دربارهخرابشدنرابطهفرانسهوآرژانتینپسازفینالقطرهم
گزارشهاییرامنتشرکردهبودیم.بیاحترامیبازیکنانآرژانتین

بهامباپهپیشچشممسیوهمچنینکریایندوومشتهای
گرهکردهآنهابههمدیگرپسازگلزنــیدرفینالجامجهانی
فاصلهاین2ستارهرابیشازپیشکردهاست.درگزارشهای
قبلیپیشبینیکردیمکهاگرمسیبماند،امباپهخواهدرفت.
درمادریدهمبســیاریازبخشیدنامباپهکهتابستانگذشته
بدقولیکردودرپاریسماند،دممیزنند.بعیداسترابطهمسی
وامباپهمثلگذشتهباشد.ستارهآرژانتینیازمقاماتباشگاه
خواستهکاپقهرمانیجامجهانیرادرنخستینبازیخانگی
اینتیمبهنمایشبگذارد.امامدیرانباشگاهباتوجهبهعواقب
آن،نسبتبهپذیرشاینخواستهمرددهستند.نخستینبازی
خانگیپاریسنژرمنچهارشنبهاینهفتهدربرابراستراسبورگ
برگزارخواهدشد.باتوجهبهبازگشتزودهنگامکیلیانامباپه
بهتمرینات،احتمالااوهمبهآنبازیمیرســدامابعیداست
مسیدراینبازیحاضرباشدچونهنوزدراستراحتاستوبه
تمریناتبرنگشته.رونماییازجامجهانیپیشرویمردمیکه
جامرادرضرباتپنالتیبهآرژانتینواگذارکردهاندوپسازآن
شاهدبیاحترامیآرژانتینیهابهامباپهوکاماوینگاوفرانسویها

بودهاند،میتواندمحبوبیتمسیرادراینکشورکاهشدهد.
خبرآخردربارهمسیایناستکهبانکمرکزیکشورآرژانتین
تصمیمداردیکشوخیسادهدرشــبکههایاجتماعیرابه
واقعیتتبدیلکند.ســخنازاینبودکهچهرهمســیروی
اسکناسهزارپزوییبهدلیلداشــتنعدد۱0کهنامپیراهن
مسیاست،قراربگیرد.بااینکهلئودرپاریسپیراهنشماره30
میپوشدامابانکمرکزیاینشوخیراجدیگرفتهومیخواهد

اسکناسهاییبهیاداوچاپکند.
مسیسال۱8،2022باربرایآرژانتینموفقبهگلزنیشدودر
باشــگاهیکهحقوقشراازآنمیگیرد،۱7گلبهثمررساند؛
۵۱بازی،3۵گل،30پــاسگلواینچیزیاســتکهازنظر
هوادارانفرانسویمعنایخاصیدارد.درگذشتهبهاواتهامزده
میشدکهبازیهایخوبشرابرایبارسلوناانجاممیدهدودر
تیمملیکمکاریمیکند.حالاموضوعاتهامبرعکسشدهاست.

شکاف عمیق تر می شود
رابطهمسیباپاریسیهاممکناستوخیمشودامااحتمالتمدیدقرارداداوبیشازبازگشتبهبارسلوناست

لیونل مسی برای سومین بار در دوران حرفه ای خود بهترین ورزشکار سال آرژانتین شد. این آخرین خبر درباره وضعیت کاپیتان تیم 
قهرمان جهان نیست. درباره آینده او اخبار و احتمالات زیادی منتشر شده و فعلا یک جنگ نقل وانتقالاتی و رسانه ای در این زمینه 
بر قرار است. فابریتزیو رومانو، خبرنگار معتبر ایتالیایی حوزه نقل وانتقالات ادعا کرده که مسی با پاری سن ژرمن بر سر تمدید یکساله 
قراردادش به توافق رسیده اما همتای اسپانیایی او - جرارد رومرو- مدعی است که هنوز توافقی در این زمینه صورت نگرفته است. 
خبرنگار اسپانیایی معتقد است روابط مسی با لاپورتا نسبت به قبل بهتر شده و ژاوی هم مدام با ستاره آرژانتینی در تماس است. او 
گفته که لاپورتا همچنان رؤیای بازگشت مسی را دارد اما بارسا باید ابتدا مشکلات فیرپلی مالی را رفع کند تا بتواند برای بازگشت مسی 
برنامه ریزی کند. همه اینها در حالی است که PSG بهترین شرایط را برای تمدید قرارداد با مسی دارد. رومرو ادعا کرده بارسا به لالیگا 

اطلاع داده در تابستان پیش رو، بازیکنی را با رقمی در حدود ۵۰ تا ۵۵میلیون یورو به فروش خواهد رساند.

هیچ کس کریم را دوست ندارد
ابعادتازهایازحذفبنزما؛فدراسیونفوتبالفرانسهباهمدستیپزشک،سرمربیو

بازیکنانبنزماراکنارگذاشت

ویروس 
ضعیف شده 

فینال 
جام جهانی

فوتبال باشگاهی در اروپا به بهترین 
شکل آغاز شد

بلافاصلهپسازپایانجامجهانی،فوتبالباشگاهیدراروپایکدیدارتماشاییداشت؛
مسابقهایکهتقریبابهاندازهفینالقطرهیجانواتفاقداشت.۶۶ثانیهپسازشروع
نیمهدومریاضمحرزبازیرا2بریکبهســودســیتیکرد،80ثانیهبعدترنوبت
محمدصلاحبودکهبازیرابهتساویبکشدوفقطبه۱3دقیقهدیگرزماننیازبود
تامنچسترسیتیگلسومراتوسطآکهوارددروازهلیورپولکند.دراینبازیکهدر
مرحلهیکهشتمپایانیجاماتحادیهبرگزارشد،ارلینگهالندهممطابقانتظارگل
زد.اووصلاحنشاندادندکهچقدردرجامجهانیجایشانخالیبوده.بعدازبیشاز
۵0روزتعطیلی،ارلینگهالندتنها۱0دقیقهبرایثبتگلشماره2۴خوددرفصل
جاریزماننیازداشت.روندبدونگلاودربرابرلیورپولقبلازرسیدنبهدقیقه200

بهپایانرسید.
     طلسمگواردیولامقابلکلوپدررقابتهایحذفیشکستهشد.ایننخستین
باریبودکهمربیاسپانیاییدریکبازیحذفیبرهمتایآلمانیاشغلبهمیکند.
اوبااینپیروزیفاصلهبردهایشرادررویاروییبایورگنکلوپکمترکرد.حالااو

۱0بردمقابلاینسرمربیآلمانیداردو۱2شکستدر27رویارویی.گلآکهباعثشد
گواردیولاحداقلازلحاظتعدادگلهایزدهبرآلمانیهاغلبهکند؛۴۹گلزدهدربرابر

۴8گلخورده.
     ازآغازفصــل20۱۴-20۱3ودرطول۹فصل،تنها۴تیمموفقبهکســبعنوان
قهرمانیدرجاماتحادیهانگلیسشدهاند؛منچسترسیتی۶بار،چلسی،منچستریونایتد

ولیورپولهمهرکدامیکبار.
     منچسترسیتیدرهیچیکازاین۶دوره،قبلازمرحلهیکچهارمنهاییدرمقابل
رقیبیازبیگسیکسیا۶غولفوتبالانگلیسقرارنگرفتهبود؛امادراینفصلآنها
پسازحذفچلسی،لیورپولراهمشکستدادندتادردوربعدیبهتوریکتیملیگ

برتریدیگربخورند؛یعنیساوتهمپتون.
قرعهکشــیمرحلهیکچهــارمنهاییجاماتحادیهبهاینشــکلاســت؛
منچســتریونایتد-چارلتون،ناتینگهامفارســت-ولورهمپتون،ساوتهمپتون-
منچسترسیتی،نیوکاسل-لسترســیتی.بازیهایاینمرحلهروز۱۹دیبرگزار

خواهدشد.
     لیورپولدربازیهایحذفیهمچناننســبتبهســیتیعملکردبهتریدر
بازیهایرودررودارد.آمارتقابلهادرجــامحذفیوجاماتحادیه؛۱۵بازی،3برد

منچسترسیتی،۵تساوی،7بردلیورپول.
     رویاروییهایغیرلیگیگواردیولا-کلوپبهاینشــرحاست؛لیورپول3-صفر
سیتی)لیگقهرمانان،فصل۱8-20۱7(،ســیتییک-2لیورپول)لیگقهرمانان،
فصل۱8-20۱7(،لیورپولیک)۴(-)۵(یکسیتی)جامخیریه20۱۹(،سیتی3-2
لیورپول)نیمهنهاییحذفی22-202۱(،لیورپول3-یکسیتی)جامخیریه2022(.

سیتیبااینبردتازهبهبردشماره۵۹خودمقابللیورپولرسید،دربرابر۱0۵پیروزی
حریفدر220مسابقه.

     اینپنجمینرویارویی2تیمدرسال2022بودوسیتیکه3باختویکتساوی
دردیدارهایامسالمقابلقرمزهاداشت،سرانجامتوانستاینتیمرادرسالجاری
میلادیشکســتدهد.در8مسابقهرودررویاخیرســیتیتنها2بردبهدست

آوردهاست.

هالند
دراینفصلدر۱۹بازیتوانسته

2۴گلو3پاسگلبرایمنچسترســیتی
بهثمربرســاند.او۶گلهمباپیراهنتیمملینروژ

زدهاست.ستارهنروژیمعمولادرنخستینمسابقهازهر
تورنمنتیکهدرآنشرکتداشــته،موفقبهگلزنیشده
است.باپیراهنسیتیفقطدرکارلینگکاپیاهمانسوپرجام
انگلیسکهتنهایکمسابقهاســت،نتوانستگلبزند.اودر
نخســتینبازیاشدراینرقابتهاموفقبهگلزنیشده

اســت؛لیگنروژ،لیگقهرماناناروپا،بوندسلیگا،
جامحذفیآلمان،سوپرکاپآلمان،لیگبرتر

انگلیس،جاماتحادیهانگلیس.

محمــد
صلاححالادر۱8بازیمقابل

منچسترســیتیروی۱۵گلتأثیــر
داشــته؛۱0گلو۵پاسگل.سیتیحریف
محبوباینبازیکنمصریاست.البتهاوبه
یونایتدوتاتنهامهمبــههمیناندازهگلزده
استامادربازیهایکمتر)۱7و۱۱بازی(

وباپاسگلهایکمتــر)بهترتیب
یــکو2پــاسگل(.

کریمبنزماپسازناامیدشــدنازبازگشــتبهتیمملی
فرانسهدرشبتولد3۵سالگیاشاعلامکردازتیمملی
کنارهگیریمیکند.بااینحالحرفوحدیثهادرباره
اینموضوعهنوزپایاننیافته.برندهتوپطلایامســال
فعلاحالوروزخوبــیداردوبرایبازیجمعهشــبلالیگا
مقابلوایادولیدمشکلیندارد.او۱2جلسهتمرینیبدونمشکل
راپشتسرگذاشتهاست.توماسرونسرو،ســردبیرسابقآاسو
کادناسرپشتپردهخطخوردنبنزماازفهرستتیمملیفرانسهو
مخالفتدشانبابازگشتاوراپسازبهبودیازمصدومیتفاش
کردهوگفته:»دشانولوگال)دکترفرانسه(دراتاقبنزمارازدند.
دکترباسردی،سرصحبترابازکردوبهبنزماگفتکهببخشید

کریم،امابایدبروی.دشانساکتماندوبنزمافهمیدکه
سرمربیبهانهخوبیبرایاخراجاوپیداکردهاست،زیرا
منطقینبودکهاورابــدوندلیلپسازدریافتتوپ
طلاازجامجهانیکناربگذارند.بنزمابهخاطرکمک
بهتیمنمیخواستدرمورداحتمالبهبودیوبقای

خودبحثکند،پیامرادریافتکرد،چمدانش
رابســتودریکسفرســریعبهمادرید
بازگشتومصدومیتپسازیکهفته
بهطورکاملبهبودیافــت.«دکترلو
گالپیشکریماعترافکردهکهاین
موضوعحسابشده،دستوردشان
بودهاست.اینفقطیکبهانهبودکه

بنزماراازتیمملیبیرونکند.
رومانمولینا،دیگرخبرنگاراسپانیایی

همابعاددیگریازایناختلافاترابازگو
کردهکهتیترواربهاینشرحاست؛

     دشــانبهبنزماقولدادهبوددریورو20۱۶
حضورخواهدداشت.

     بنزماوژیروباهمصحبتمیکنندومشکلی
ندارنداماگریزمانوهوگولوریسوچندبازیکن

دیگرباماندنبنزمادراردومشکلداشتند.
     دشانبهخاطرعملکردفوقالعادهبنزماچارهای
جزبازگرداندنشنداشتاماتهدلشنمیخواست

چنیناتفاقیرخدهد.
کریمتنهابازیکنتیمملیفرانسهبودکهازبرگزاری
جشنهایشخصیدراردومنعشدهبود؛حتیازتبریک

تولدیاقهرمانیباباشگاهو…محرومبود.
فدراســیونازبازیکنانخواستهبودتاپســتهایبنزمادر

شبکههایاجتماعیرالایکنکنند.
درجریانیورو2020گریزمانناراحتبودکهچرابنزمابهجای
اوبهچهرهتبلیغاتیتیمملیتبدیلشــد.اودرمصاحبهایگفته
بودوقتیبازیبنزماوامباپهرامیبیند،گاهیمحوتماشایآندو
میشودوحواسشازبازیپرتمیشوداماواقعیتاینبودکهاودر

دلشچنینحسینداشت.
بنزماوکیلیانرابطهایعالیباهمداشــتند،حتیزمانیکه
امباپهپیشنهادرئالمادریدراردکرد.باندایندومیتوانستبرای

دیگرانخطرناکباشد.
یکیازناراحتیهایدیگردشاناینبودکهکریمدرمراسم

توپطلاازهمهتشکرکردبهغیرازاو.
     دشانوفدراسیونحتیبادوستانوحامیانبنزماهم
برخوردکردند.فدراسیونفوتبالفرانسهازدستشوامنی
عصبانیبودکهعلناازبنزماحمایــتکرده.کریمچند
روزپیشدوبــارهشــوامنیرافالوکردچون
متوجهشــداینبازیکنازحامیانشدر

تیمملیبوده.
کادرپزشکیرئالخیلیسریع
ثابتکردکهتصمیمکادرپزشکی
فرانسهاشتباهبوده.اینبازیکن
بدونمشکلبارئالتمرینکرد
ودربــازیدوســتانهفیکسبه
میدانرفت.اومیتوانستازبازی
باتونسبهترکیبفرانســهاضافه
شودوکریمفقط2بازیاولرابهدلیل
مصدومیتازدستمیداد.حتیفشار
مکرون،رئیسجمهورفرانسههمباعث
بازگرداندنکریمنشد.رئیسجمهوری
میخواستبنزماراباخودشبرایتماشای
فینالبهقطرببردکهبنزمانپذیرفت.شــاید
اگرزیدانبهجایدشانهدایتتیمملیرادر
دستمیگرفتکریمازخداحافظیازتیمملی
خودداریمیکردامارئیسفدراســیونفوتبالبا
دشاندوستینزدیکیداردوچنینچیزیهماکنون

امکانپذیرنیست.
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افقی:
 1- فرآورده های کشــاورزی 
تابســتانی- انقباض شــدید 

عضلانی- هزینه
2- فیلمــی ســاخته رابرت 
زمکیس با بازی تام هنکس- 

تنبل
3- کفر...از کفت بیرون کند- 

لبریز و سرشار
4- بسیار زیاد- مایه دردسر- 

دهم ماه محرم
5- ســیخونک- زبان عربی- 

اداره کننده- پیمودن
6- مشــوش و متلاطم- زبان 

کوچک- محله و برزن
7- فلــزی زنگ نــزن بــرای 
ســاختن ابزار جراحی- رهبر 

سرخ جامگان
8- پادشــاه فصل ها- ورزش 

آبی- امتداد
9- تپه های باستانی کاشان- 
ستاره تیم ملی فوتبال آرژانتین
10- جگــر ســفید- افتــرا- 
بزرگ ترین دریاچه آب شیرین 

جهان که در روسیه قرار دارد
11- شهر توت- یاری کننده- 

آدمکش- نت ششم
12- نــام پــدر مولانا- عدس 

پخته لعاب دار- جادو
13- خاندانی نجیب و شریف 

از قبیله قریش- حمام لاغری

14- آیین هــای ســنتی- از 
اسباب پرواز تفریحی

15- سخنان بیمار تب دار- مرد 
مجرد- عید کریسمس

  
عمودی:

1- عدد قرن- شرح و توضیح- 
مجموعه داستانی نوشته احمد 

محمود
2- سازمان علمی و فرهنگی 
وابسته به سازمان ملل متحد- 

چهره نما- نشانه مفعولی
3- غیراصلی- از اجزای چراغ 

نفتی- بعد از مهر
4- اسب چاپار- غیرمذهبی- 

همدم
5- غذاســازی گیاه به وسیله 
انــرژی نور خورشــید- نوعی 

عصای سبک
6- پیش درآمد آشغال- لازم- 

له شده
7- ترتیب- محل نشســتن- 

سیب انگلیسی
8- اهرم زیرپایی- پیش نویس- 

گوشه ای در دستگاه همایون
9- ســر بــه راه- دریانورد- 

فرمانی نظامی
10- به دار آویختن- تن پوش- 

زیاده خواهی
11- دارای تمایز- درد مفاصل

12- منتشــر کننده کتــاب- 

باکتــری میلــه ای شــکل- پــول 
کره جنوبی

13- دایی شیرازی- پرنده ای کوچک 
با پرهای گرانبها- ســازمان پیمان 

مرکزی 
14- خاک سرخ- نمناکی- دانشنامه 

پزشکی نوشته زکریای رازی
15- کشــوری در شــمال دریای 
کارائیب- شهری در فارس- فرمان 

15اتومبیل

سمشهمانناهاپس
ناويدنشتلقلسرم
هنياجلاككوتسو
ددعتمجنرايتم

زولادمتايهلا
ملپيدلدهداسرخ
هيابشمايكتما
رنيتنلومايوقم
يهمسورصنخجاو

رپنانفيحلدريش
دراودافتاهمي

مينيهرفصصختم
هديازسلطاديقت
داومجياوحلاباب
يرمتسمتلبتامه

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4381
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

935127684
274586913
861943275
326718459
497352168
518694732
689431527
142875396
753269841

متوسط

   8   6 9
9 5    1    
 6 3   5 2   
7      4 8  
         
 9 4      6
  6 9   8 3  
   4    2 7
2 8   7     746851932

512394786
839627145
278169453
453782619
961435827
197243568
624578391
385916274

ساده

متوسط

147283569
952641378
863795214
725169483
618534792
394827156
476952831
539418627
281376945

سخت

9       8  
  4   6 9   
     3   5
  6     5 9
   3  2    
5 1     7   
6   4      
  2 8   3   
 5       1

ساده

         
 1 2  9  7 8  
8 3      4 5
2   1  9   3
 5      1  
9   4  5   7
1 9      6 8
 2 4  7  3 9  
         

 داورزنی برنده
بازی است؟

گفته می شود رئیس فدراسیون والیبال که بازنشسته 
است امروز جای خودش را به سرپرست می دهد

امروز تکلیف روشن می شود؛ محمدرضا داورزنی یا باز هم موفق شده است همه  چیز 
را به نفع خــودش تغییر بدهد یا اینکه باید برای همیشــه از والیبال خداحافظی 
کند. موضوع بازنشستگی رئیس فدراســیون والیبال، موضوع تازه ای نیست اما 
این بار جدی تر از همیشــه است. داورزنی که بعد از ریاســت 11ساله در والیبال 
سال1396مجبور شــد کنار برود، آبان1398به انتخاب 26نفر از اعضای مجمع 
41نفره دوباره ریاست این فدراسیون را به عهده گرفت. چندی بعد از این انتخاب، 
موضوع بازنشستگی او مطرح شد اما هر بار به بهانه ای رفتن او منتفی شد. اما این 
بار حکم بازنشستگی نوشته و حتی ابلاغ شــده، تاریخ هم مشخص است. طبق 
ابلاغیه ای که برنا فیروزی، معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت ورزش صادر کرده 
است، داورزنی از روز اول دی بازنشسته شده و دیگر نمی تواند رئیس فدراسیون 
باشــد. از وزارت ورزش هم خبر می رسد که حمید ســجادی، وزیر ورزش حکم 
سرپرستی فدراسیون را به نام یکی از کارشناسان این وزارتخانه صادر کرده است، 
کسی که سابقه بازی در والیبال را دارد. پنجشــنبه نخستین روز دی ماه بود و به 
همین دلیل همه منتظر امروز هستند تا سرپرست فدراسیون معرفی شود اما آیا 

این اتفاق می افتد؟
داورزنی و طرفدارانش روزهای گذشته در تکاپو بوده اند تا وزیر ورزش را راضی کنند 
تغییری در مدیریت فدراسیون ایجاد نکند و اجازه بدهد داورزنی در یک سال پایانی 
دوره 4ساله ریاستش کنار والیبال بماند. در یک هفته گذشته اطرافیان داورزنی 
برنامه های زیادی برای حفظ او داشــته اند، از سرمربی تیم ملی گرفته تا کاپیتان 
تیم و... در دفاع از داورزنی صحبت کرده اند، هیأت رئیسه هم جلسه تشکیل داد و از 
وزارت ورزش خواست تا داورزنی به فعالیتش در فدراسیون ادامه بدهد و... اما از همه 
مهم تر مطرح کردن بحث تعلیق فدراسیون بود. رسانه های نزدیک به داورزنی در 
حمایت از او، وزارت ورزش را به دخالت در امور فدراسیون متهم کرده اند و هشدار 
داده اند با رفتن داورزنی فدراسیون جهانی، والیبال ایران را تعلیق می کند. مدافعان 
داورزنی مدعی اند والیبال مسابقات انتخابی المپیک و خود المپیک را در پیش دارد 
و در این شرایط تغییر رئیس فدراسیون که احتمالا تغییر سرمربی تیم ملی را هم 
در پی دارد، به صلاح نیست. آنها کارنامه پربار داورزنی را هم دلیل مهم تری برای 
ادامه فعالیت او می دانند. اما آیا این دفاعیات می تواند حکم بازنشستگی داورزنی 

را به حالت تعلیق در بیاورد؟
علاوه بر اراده ای که در وزارت ورزش برای برکناری داورزنی وجود دارد، در جامعه 
والیبال هم او به اندازه مدافعانش یا حتی بیشتر، منتقد دارد. برخلاف آنهایی که 
عملکرد تیم ملی را با سرمربی ایرانی در لیگ ملت ها پررنگ کرده اند، عده ای نگران 
آینده والیبال هستند. بازی های ضعیف در مسابقات قهرمانی جهان، نبود پشتوانه 
در بعضی از پست ها و از همه مهم تر ضعف های مدیریتی خیلی ها را مجاب کرده که 
والیبال به تغییر نیاز دارد و بازنشستگی داورزنی بهترین فرصت برای ایجاد تغییر 
است. به نظر می رسد وزارت ورزش هم با این گروه بیشتر هم نظر باشد. به خصوص 
که گفته می شود مطرح شدن بحث تعلیق فدراسیون، وزیر و معاونانش را شاکی 

کرده است. به هر حال امروز می تواند روز جدیدی برای والیبال ایران باشد.

شروع بد

در آسیا
نمایندگان بسکتبال ایران برای 
حضور در سوپرلیگ غرب آسیا 

بدون برنامه بودند
 شــهرداری گرگان و ذوب آهن اصفهان برای 
حضور در سوپرلیگ باشــگاه های بسکتبال 
غرب آســیا آماده نبودند. آنهــا در هفته اول 
ســوپرلیگ که در بیروت لبنان برگزار شــد، 
بازنده  شدند؛ بازنده هایی که به نظر می رسید با 
کمترین تدارکات راهی مسابقات شده بودند.

ذوب  آهن اصفهان که در گروه A قرار دارد، با 
نتیجه 73 بر 56 به بیروت باخت. شهرداری 
گرگان در گروه B مقابل دیگر نماینده لبنان 
شکســت خورد؛ 81 بر 74 مقابل الریاضی. 
ذوب آهن با مشــکل بازیکن روبــه رو بود و 
برای این بازی فقط 9بازیکن داشــت. سجاد 
مشایخی که عازم بیروت شده بود، نتوانست به 
میدان برود. آنها برای حضور در این تورنمنت 
نیاز داشتند بازیکن جدید به تیم اضافه کنند 
ولی این امکان را نداشتند. باشگاه اجازه خرید 
بازیکن خارجی نمی دهد و در شــرایطی که 
باشگاه ها درگیر لیگ هستند، خرید بازیکن 
ایرانی هم شدنی نیست. در این شرایط انتظار 

پیروزی از ذوب آهن توقع زیادی بود.
شهرداری هم با مشــکل، بازی را شروع کرد. 
آنها ساعت یک بامداد روزی که بازی داشتند، 
وارد هتل شدند. اینکه چرا قهرمان فصل پیش 
لیگ ایران بــا این همه ســتاره برنامه ریزی 
درســتی برای حضور در بیروت نکرده بود، 
مشخص نیست. گرگانی ها وسط بازی هم با 
مشکل دیگری روبه رو شدند. پری  پتی، ستاره 
آمریکایی ایــن تیم با وائل اراکجی، ســتاره 
الریاضی درگیر شد. اراکجی با سر به صورت 

پتی کوبید و پتی هم به او پس گردنی زد.
ذوب آهــن و شــهرداری از نظــر فنــی هم 
بازی های قابل قبولــی ارائه نکردند و اتفاقات 
بیرون زمین در بازی آنها هم تأثیر گذاشــته 
بود. هر دو تیم آشــفته و بــدون برنامه بازی 
کردنــد و دســت خالی بــه شهرهایشــان 
برگشــتند. 2تیم در گروه های 4تیمی شان 

فعلا سوم هستند.

رحمان بی رحم 
طبق اعلام اتحادیه جهانی کشتی، رحمان عموزاد دارنده مدال طلای مسابقات جهانی 
صربستان، موفق شد عنوان برترین کشتی گیر جوان دنیا را در سال2022 کسب کند. 
علاوه بر عموزاد، امیررضا معصومی در کشتی آزاد و دانیال سهرابی در کشتی فرنگی 
از دیگر نامزدهای کســب این عنوان بودند. در کشتی فرنگی ادموند نازاریان از 
بلغارستان و در کشتی زنان هم الور از آمریکا موفق به دریافت عنوان بهترین 

کشتی گیر دنیا شدند.

  رحمان بی رحم
این افتخار در حالی برای رحمان عموزاد رقم خورد که او به 
تازگی 20ساله شده است و تا 3ســال دیگر می تواند در رده 
امیدها هم کشــتی بگیرد. عموزاد در حالی موفق به کسب 
مدال طلا در مسابقات قهرمانی بزرگسالان جهان شد که هنوز در 
رده جوانان قرار داشت و از این حیث دست به کار بزرگی زد. او طلای 
مسابقات نوجوانان و جوانان را در کارنامه دارد و با کشتی های هجومی و اجرای 
فنون مختلف نظر اتحادیه جهانی را به خود جلب کرده است. این کشتی گیر خلیل شهری 
از زمان حضورش در رده نوجوان با اجرای فنون پرتابی و حملات متعدد برای شکست دادن حریفانش 
با امتیاز عالی به رحمان »بی رحم« معروف شــده بود. عموزاد یکی از 2 طلایی ایران در مسابقات جهانی صربستان بود که در 
جام جهانی کشتی هم عملکرد قابل قبولی داشت و در 2 کشتی که روی تشک رفت با پیروزی مسابقاتش را به پایان رساند. طبق 
چرخه انتخابی تیم ملی عموزاد و کامران قاسمپور به دلیل کسب مدال طلای مسابقات جهانی از حضور در مسابقات جام تختی 
معاف هستند و با حضور در یک تورنمنت برون مرزی یا حضور در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی می توانند صاحب دوبنده تیم 
ملی شوند. این در حالی است که دیگر ستاره های کشتی ایران ازجمله حسن یزدانی و امیرحسین زارع برای کسب دوبنده 

تیم ملی باید کارشان را از جام تختی آغاز کنند. یزدانی در بلگراد به مدال نقره رسید و زارع صاحب مدال برنز شد.

  یزدانی روی تشک می رود
حسن یزدانی در فینال مسابقات جهانی صربستان در مقابل دیوید تیلور رقیب دیرینه خود شکست خورد و صاحب 
مدال نقره شد. او بعد از مسابقات جهانی در هیچ مسابقه رسمی روی تشک نرفته و فقط در لیگ کشتی ایران 
شرکت کرده است. حسن یزدانی باید تا پیش از پایان سال در یک تورنمنت برون مرزی شرکت کند و سپس 
در مسابقات جام تختی روی تشک برود. شنیده می شود نخستین مسابقه رنکینگ دار سال2023 مسابقات 
زاگرب کرواسی است که قرار است 12 تا 16بهمن ماه برگزار شود. این مسابقات با 2کیلوگرم ارفاق وزن 
برگزار خواهد شــد. به احتمال زیاد یزدانی در این رقابت  ها روی تشک خواهد رفت و پس از چند ماه 
استراحت در مسابقات جام تختی برای کسب دوبنده تیم ملی با رقبای داخلی اش رقابت خواهد کرد.

ستاره2022 جهان
بهترین کشتی گیر جوان دنیا چه مسیری را برای 
کسب دوبنده تیم ملی طی خواهد کرد؟



استانداردهای جهانی و بررسی های انجمن های بین المللی 
UITP (Union Internationale des Trans� معتبر همچون 
ports Publics، اتحادیــه بین المللی حمل ونقل عمومی( 
اعلام می کنند که توسعه پایدار شــهرهای بزرگ از مسیر 
توســعه و تقویت حمل ونقل همگانی می گذرد. در این میان  
پژوهشــگران  فعال در چنین مؤسساتی اغلب معتقدند که 
اگر 90درصد سفرهای شهری افراد ساکن در یک  کلانشهر، 

به وســیله حمل ونقل عمومی صورت بگیرد، یعنی آن  شهر 
توانسته بر مشکلاتی مثل آلودگی هوا، ترافیک و هزینه های 
هنگفت ناشی از آنها فائق بیاید. البته همین مؤسسات عنوان  
می کنند که هنوز شهری در جهان  به طور کامل نتوانسته است 
چنین چیزی را محقق کند، اما برخی از شهرها توانسته اند 
مثلا مرز 30درصدی جابه جایی با اتوبوس درون  شــهری را 
درنوردند. حال طبق آخریــن پژوهش های صورت گرفته، 
اتوبوسرانی با ســهم 20 تا 30درصدی می تواند نقش واقعی 
خود را برای حمل ونقل عمومی ایفا کند؛ این درصورتی است 
که شبکه اتوبوسرانی در تهران ، سهمی بین 4تا 6درصد در 
سفرهای درون  شهری دارد. سؤال اما اینجاست که این شبکه 

با ســابقه محبوب  چرا در پایتخت ایران  سهم پایینی دارد؟ 
آیا از محبوبیت افتاده یا مشکل جای دیگری است؟ واقعیت 
آن  است که اتوبوسرانی تهران  با حدود 2هزار اتوبوس، توان  
پاسخگویی به نیاز شهروندان  را ندارد و صورتش را با سیلی 
سرخ نگه داشته است. ســؤال های بعدی اینکه چرا تعداد 
اتوبوس ها اینقدر کم اســت و برای تهران  9.5میلیون  نفری 
با 20میلیون  سفر روزانه، چرا اتوبوسرانی به جای 5میلیون  
نفر-ســفر در روز، یک میلیون  نفر-ســفر دارد؟ پاسخ به 
بی مهری های صورت گرفته 3دولت از ســال 1389 تا 1400 
و بی توجهی مدیریت شهری پنجم از ســال 1396 تا 1400 
برمی گردد. شاید باورش سخت باشد، اینکه اگرچه دولت باید 

در تامین ناوگان  اتوبوسرانی 82.5درصد منابع مالی را بپردازد، 
اما دولت های دهم، یازدهم و دوازدهم طی 12ســال، نه تنها 
یک ریال هم برای این منظور واریز نکردند و خودشان  هم برای 
واردات اتوبوس آستین بالا نزدند، بلکه سهم یک سوم یارانه 
بلیت را هم نپرداختند. خب معلوم است که حال اتوبوسرانی 
نزَار می شود، اما تداوم دست روی دست گذاشتن در این بخش، 
یعنی افزایش میزان  استفاده از خودروهای شخصی، ترافیک، 
آلودگی هوا و در نتیجه هزینه هایی که از نظر سلامتی به مردم 
و حکومت تحمیل می شود. احیای این بخش کاملا شدنی است  
آنچنان  که شهرداری تهران  اعلام کرده، طی برنامه ای 3ساله و 

11اقدام، اتوبوسرانی پرتوان  خواهد شد.
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حامد فوقانی
دبیرگروهشهری

روزهای روشن 
 اتوبوسرانی  
فرا می رسند

برایرســیدنبه11هزار
دســتگاهاتوبوسبراساس
طرحجامعافق1404باکمبود9هزاردســتگاه
اتوبوسروبهروهستیم.ازاینتعداد،طبقتوافق
صورتگرفته،2هزاردســتگاهاتوبوستوســط
وزارتکشــورتامینمیشــودکهازاینمحل،
وزارتکشورسهم80درصدیرادرقالبیارانه
پرداختخواهدکرد.تابهامروزشهرداریتهران
سهمالقدرخودرادرارتباطبا647دستگاهاتوبوس
پرداختهاستودولتهمدراینزمینهسهمخود
راپرداختکردهوایناتوبوسهاتوســطشرکت
داخلیودرنهایــتپلاکگــذاریواردناوگان
حملونقلعمومیخواهدشد.همچنینقرارداد
1100دستگاهاتوبوسباشــرکتایرانخودروو
900دستگاهاتوبوسباشــرکتعقابافشانبه
امضارسیدهاســت.علاوهبراینکهمکاتبه3هزار
دستگاهاتوبوسنیزباتولیدکنندگانانجامشده
استودرکنارهمهاینمواردتلاشماایناست
کهازظرفیتبخشخصوصــینیزبهطورکامل
استفادهکنیمکهدراینبخشنیزقراراست2هزار
دستگاهاتوبوسواردناوگانحملونقلعمومی
شهرتهرانشــود.علاوهبرهمهاینهاقراراست
اتوبوسهاییازکشورهايروسیه،چین،اروپاو...
واردشود.البتهشهرداریبرایمزایدهاتوبوسهای
قطریکهدرجامجهانیبهکارگرفتهشدهاندنیز
ورودپیداکردهاســت.درکنارهمــهاینموارد
مذاکراتینیزبرایوروداتوبوسهایسهکابینو
یاترامواوهمچنیناتوبوسهایدوکابینانجام
شدهاستکههمهاینمواردبهصورتجدیدر
دســتورکارقراردارد.دربــارهمیدلباسهاباید
بگویم،باتوجهبهاینکهایندســتگاههااتومات
نبودند،شهرداریتهرانرایزنیهاییراانجامداده
استتااینمیدلباسهااتوماتشوندودرهمین
زمینه500دســتگاهواردخطتولیدداخلشده
اســتوبهزودیواردناوگانحملونقلعمومی

خواهدشد.

اتوبوس های وارداتی یورو4 هستند
برخیانتقادهاییبهوارداتاتوبوسهایخارجی
دســتدوممطرحمیکنند.درایــنرابطهباید
گفتوارداتبهمعنایخالیکردنپشتوانهتولید
داخلنیست.برخیاشخاصتصورمیکنندکه
اینوارداتبهمنزلهبیتوجهــیبهتولیدداخل
اســت.درحالیکهرئیسجمهوردستورواردات
ایناتوبوسهــاراصادرکردهاســت.همچنین
سرمایهگذاریوتأمینمنابعبرایواردات2هزار
دستگاهاتوبوسانجامشــدهاست.اتوبوسهای
دستدومیکهقراراســتخریداریشود،چند
پلهازاتوبوسهاییکهامروزبازســازیمیشود،
بالاتراست.اتوبوسیکهقراراستواردشودیورو
4استواتوبوسیکهدرداخلبازسازیمیکنیم
یورو2است.وزارتکشورووزارتصمتنیزباید
مجوزورود56دستگاهاتوبوسدستدومیکه
بخشخصوصیواردکردهوهمچناندرگمرک

بندرعباساستراتأییدکنند.

اتوبوس »باتری« دار
بازاررقابتجهانیبرایتولیداتوبوسهایدرون
شهری،کاملاتحتتأثیرصنعتنوظهور»اتوبوس
برقی«است.حدود5ســالقبل،ورودناگهانی
شرکتتسلابهاینعرصهتولیدکنندگاناروپایی
راکهاندکاندکدرحالتوســعهفناوریخود
بودنددچارشوککرد.تسلاکهکامیونهایبرقی
راساختهوقدرتباتریهایجدیددرتولیدانرژی
رانشاندادهبودبهساختاتوبوسهایبرقیهم
رویآورد.اینخبرمورداســتقبالجریانهای
اجتماعیوسیاسیطرفدارنجاتمحیطزیست
قرارگرفتکهمیخواستندمصرفسوختهای
فســیلیوتولیددودراکاهشدهند.اکنونودر
پایانسال2022جهتگیریکشورهایتوسعه
یافتهنهبهسمتاستانداردگوگرددرگازوییلو
سربدربنزین،بلکهبهسمتسوختهیدروژنی
استکهفقطبخارآبراازاگزوزبیرونمیفرستد
وبرقموردنیازبــرایچرخاندنمحورخودرورا
فراهممیکند.بهدلیلاینکههیدروژنموردنیاز
درجایدیگرباتجزیهآببهدســتآمدهاست،
ایناتوبوسهاازدیدگاهنظری»آلایندگیصفر«
دارند.شــرکتکاناداییNew Flyerهمکهاز
90ســالقبلاتوبوسدرونشــهریمیسازد،
حدود20سالقبلاتوبوسهایهیبریدیخود
راباموفقیتروانهبازارکردوســرمایهشــرکت
بههمیندلیــلافزایشپیداکــرد.نیوفلایردر
ســال2013باهمکاریصنایعمیتسوبیشــی
ژاپناتوبوسهایکاملابرقیراراهاندازیکردو
تعداداتوبوسهایتولیدرابرایتســلطبهبازار
آمریکایشمالیافزایشداد.درسال2020ایلان
ماسک،رئیسومالکجنجالیتسلابااعلامخبر
ســاختاتوبوسهایبرقیضربهایبهروندآرام
بازارروبهرشــداتوبوسبرقیواردکرد.اینخبر
کمیمبهم،بهجایسقوطصنایعقدیمی،باعث
سرعتگرفتنتحقیقاتفناورانهشد.بههرترتیب،
شهرهایزیادیتصمیمگرفتهاندتایکدههدیگر
میزانتولیدآلایندههایزیستیرابهشدتکاهش
دهندیاحتیبهصفربرســانندبــههمیندلیل
استفادهازاتوبوسهایتمامبرقیبسیاربااهمیت

نشانمیدهد.

جلال بهرامییادداشت
معاونشهردارتهران

2223

  شــنبه     3 دی  1401     29 جمادی الاول  1444       سال سی ویکم          شـــماره  8672

دفاع اتوبوسی مقابل ترافیک

بازسازیوبهسازیاتوبوسهایفرسودهشهرتهرانبهصورت
جدیدردستورکارشهرداریتهرانقرارداردتادرکنارخریدو
وارداتاتوبوسهایجدید،درکوتاهترینزمانممکنکمبودو
کسریموجوددراینناوگانپرمخاطببرطرفشود.دربازدیداز
رونداورهالوبازسازیاتوبوسهایدوکابینازنزدیکشاهدکار
وتلاشمتخصصانوتعمیرکاراندراینزمینهبودیمکهحتی
سرمایهواوسختترشدنشرایطآبوهواییهمباعثتعطیل
یااخلالدرروندآنهانشدهاستوهرکدامدربخشهایمختلف
مشغولهستندوگوشــهایازکارراگرفتهاند.یکیجوشکاری
میکند،آنیکیســرگرمبتونهکارینقاشــیاســتوکمی
آنطرفترگروهیصندلیهــاراتعمیــروتعویضمیکنند
وخلاصههرکســیبهشــکلیاینپروژهراپیــشمیبردتا
اتوبوسهایفرسودهوازریختافتادهشهردوبارهنونوارشوند.

پروژهبازســازیوبهســازی1400دســتگاهاتوبوسبخش

خصوصیوملکیشرکتواحداتوبوسرانیشهرتهراندرقالب
طرحمهرحیاتاتوبوسرانیازشــهریورامسالآغازشدهاست
وهمچنانادامهداردوقراراســتتاپایانسال1401بهاتمام

برسد.

بازســازیواورهالاتوبوسهــاازبخشهــایمختلفیمانند
صافکاری،فرمانی،رادیاتی،گیربکسی،پمپانژکتور،ترمزیو
خردهکاریتشکیلشدهاستکههرکدامبخشهابهتعمیرو

بازسازیبخشهاییازاتوبوسهااختصاصدارد.

تعمیرگاهــیکهدرســامانه5اتوبوســرانیشــهرتهراندر
محلهجنتآبادجنوبیواقعشــدهاســتبهبازسازیواورهال
اتوبوسهایبیآرتــییاهماندوکابینکــههمگیمتعلقبه

شرکتاتوبوسرانیشهرتهرانهستنداختصاصدارد.
بازســازیوبهســازیاتوبوسهادرســطحیک،2و3انجام
میشود.درســطحیکتمامقســمتهایاتوبوسازموتوری
گرفتهتابدنهبازسازیواورهالمیشود.درسطح2غیرازبخش
موتوریشاملموتوروگیربکسو...سایرقسمتهایاتوبوس
ازجملهکفوسقفو...بازسازیواورهالمیشود.دربازسازی

سطح3فقطبدنهاتوبوسرابازسازیواورهالمیکنند.
اورهالوبازســازییکاتوبوسباتوجهبهمعایبآنوقطعاتی

کهنیازداردممکناستازچندساعتتاچندروززمانببرد.
برخلافآنچهکهبرخیهاتصورمیکنندوشایعهشدهاست،
اتوبوسهایاورهالشــدهبعدازبازسازیدوبارهدرهمانخط
قبلیخودشــانبهکارگرفتهمیشــوندواینطورنیستکه
اتوبوسهایاورهالشدهفقطدرخطوطجنوبشهرفعالشوند.
رویتابلويمسیراتوبوسهاییکهدرحالاورهالشدنهستند

ازتجریشوتهرانپارستاآزادیوخاورانبهچشممیخورد.

اتوبوس برقی به توان تولید داخل
اتوبوسهایبرقیکهپیشازپایانسالدرتهرانبه

حرکتدرمیآیندچهویژگیهاییدارند؟

تراموا در فاز مطالعاتی
گزارشیازالآرتیومزیتهایآن

بههمراهدیدگاههایمخالفانوموافقان

 اتوبوس برقی
 در راه است 

برنامه هــای  از  یکــی 
تهران  جدا  شــهرداری 
ســاخت  و  خریــد  از 
اتوبوس های جدید، تمرکز 
روی ساخت اتوبوس های 
برقی است. در این راستا 
از چند مسیر برای تولید 
اتوبوس هــای برقــی با 
همــکاری شــرکت های 
دانش بنیان  و خصوصی طی 
می شود. اتوبوس هایی که از 
دیگر کشورها به تهران  هم 
می آیند مونتاژ می شوند و 
اتوبوس برقی ملی هم در 

مرحله آزمایش قرار دارد.

شروع 
اتوبوس سازی 

 

آقامیری،  ســیدمحمد 
نایب رئیس کمیســیون  
عمــران  و حمل ونقــل 
شــورای شــهر: اینطور 
تصمیم گرفته شده است 
که اگر قرار شــد اتوبوس 
وارد کنیم از اتوبوس های 
نو استفاده کنیم. البته اگر 
زمینه لازم فراهم شــد و 
استاندارد های لازم کمی و 
کیفی هم تامین شده بود؛ 
بخش خصوصی، می تواند 
اتوبوس اورهال شده بخرد 
و با شــهرداری قرارداد 

پیمایش ببندد.

روزهای روشن 

معــاون  حمــل و نقل و 
ترافیک شهرداری تهران  
از برنامه هایی می گوید که 
می تواند تا افق سال 1404 
تحول جدی در شــبکه 
اتوبوسرانی ایجاد کند. او 
یکــی از موافقان  واردات 
اتوبوس های دست دوم از 
اروپاست و می گوید که این 
اتوبوس ها کیفیت بالاتری 
نســبت به اتوبوس های 
فرســوده ای دارنــد که 
بازسازی می شوند. او در 
عین حال عنوان  می کند 
که نباید اورهال اتوبوس ها 
هم متوقف شــود؛ چراکه 
نیاز اتوبوســرانی بسیار 

بالاست.

11 اقدام و برنامه

مدیریت ششــم شــهر 
میــراث دار  تهــران ، 
بی توجهــی به نــاوگان  
اتوبوســرانی شده است. 
تهــران  کمی بیشــتر از 
2هزار دســتگاه اتوبوس 
دارد؛ در حالــی که باید 
دســت کم 7500اتوبوس 
داشته باشــد. در حالت 
ایــده آل که ایــن تعداد 
باید به 11هــزار اتوبوس 
برســد. به همین خاطر 
مدیریت شهری، 11اقدام 
و برنامه از خرید، ساخت، 
نوســازی و بازســازی 
اساسی تا بازنگری خطوط 
اتوبوسرانی را در دستور 

کار قرار داده است.

خروجاتوبوسهایسرحالازاتاقسیسییو
روندبازسازیونونوارسازیواورهالاتوبوسهاچگونهصورتمیگیرد

مشارکت قراردادتولید2500اتوبوسمیان1
وزارتکشــورباایرانخودرودیزل
بستهشدهکه500دستگاهازاینتعدادتاکنونبه
کلانشهرهاتحویلدادهشدهاست؛ایندرحالیاست
کهبهتازگی10دســتگاهتحویلشهرداریشدهو
10دستگاهاتوبوسدیگرکهپیشازاینتحویلداده
شده،نیزدرمرحلهشمارهگذاریهستندوبهزودی
واردچرخهخدمترسانیمیشوند.درهشتمین
شنبهامیدوافتخارکهدرماهمهرامسالبرگزارشد،

200دستگاهاتوبوسجدیدبهتهرانتعلقگرفت.

طبقآمــارحدود800دســتگاه2 احیای اتوبوس های گازسوز
اتوبوسگازســوزبهخاطرگذشت
تاریخانقضایمخازنشــان،زمینگیرشدهاندکه
تاکنونمخازن300دستگاهتعویضشدهومخزن

500اتوبوسدیگرنیزتعویضمیشود.

درفازنخستســاختاتوبوسدر3 واردات
داخلکشــور،هزاردستگاهسهم

ماهدیگرهماتوبوسشهری9متریبهبازارعرضه
خواهدشد.

بازسازیاساسیاتوبوسهاموضوع6 اورهال
دیگریاستکهدردستورکارقرار
دارد.درگامنخست،500دستگاهاتوبوسکارکرده
وفرسودهبرایمهرماهواردخطوطشدند.تاپایان
امسالنیز800دستگاهاتوبوسملکی)دوکابین(و
600دستگاهاتوبوستککابینخصوصیبازسازی

خواهندشد.

یکــیازاقداماتدردســتورکار7 بازنگری خطوط
شرکتواحداتوبوســرانیبرای
خدمترســانیبهتر،بازنگریخطــوطبهویژه
خطوطبیآرتیبودهاســت.اینطــرحواقدام
همچناندردســتورکاراســتتابهخطوطی
کهباحجمبیشتریازمســافرروبهروهستند،
اتوبوسهایبیشتریاعزامشوند.بهاینمنظور
ساماندهیوبازمهندسیخطوطانجاممیشود.
ســاماندهیوبهســازیتوقفگاههــا،پایانههاو

تهراناســت؛درصورتیکهپایتخــتبهصورت
اورژانســیدســتکمبه2هزاراتوبوسنیازدارد؛
بنابراینبایدهزاردستگاهازطریقوارداتتامین
شــودکهبههمینخاطردرخواستشبهدولتو

وزارتکشوردادهشدهاست.

500دستگاهمیدلباساتوماتیک4 میدل باس ها
)اتوبوسسایزمتوســطدراندازه
میانمینیبوسواتوبوسهایمعمولی(بهناوگان

حملونقلعمومیتهراناضافهمیشود.

از5 از 9متری تا 18متری آبانمــاهســالگذشــته
110دستگاهاتوبوسدرونشهری
دیزلیبهرهبرداریشد.این110دستگاهاتوبوس
وارد10خطدر10منطقهشــهرتهرانشد؛این
درحالیاستکهاگرچهاتوبوسدیزلیتککابین
کهبهاتوبوس12متریمشهوراست،بیشترین
سهمتولیدکارخانههایداخلیرابهخوداختصاص
داده،امابهزودیتولیداتوبوسدوکابین18متری
برایبیآرتیکلانشهرهاشروعخواهدشدوچند

ایســتگاههایاتوبوسوهمچنینپیادهســازی
سیستمیکپارچهمدیریتناوگانازدیگراقدامات

بهحسابمیآید.

یکیازبرنامههایکاربردیبرای8 کارخانه نوآوری
اتکابــهظرفیتتولیــدداخل،
راهاندازیکارخانهنوآوریاتوبوســرانیپایتخت
ایرانبودهاســت.فازمطالعاتیایــنکارخانهبه
پایانرســیدهتاپسازاجرا،عــلاوهبرتمرکزبر
تولیدوآزمایشاتوبوسهایبرقی،چگونگیتولید
اتوبوسهایمعمولیباکمترینهزینهوبیشترین

کیفیترانیزپیگیریکند.

طبــقبرنامــهنخســتینگام،9 اتوبوس برقی
50دســتگاهاتوبوستمامبرقی
باهمکاریبخشخصوصیپیشازپایانســال
واردخطوطحملونقلهمگانیمیشوند.البته
فقطکاربهاین50اتوبوسبرقیختمنمیشودو
900دستگاهدیگرقراراستبهروشهایمختلف
ازجملهمشارکتبخشخصوصی،اتوبوسهای

واگذارشدهتوسطدولتووزارتکشور،شهرداری
تهرانو...تامینشود.

شــهرداریبــرایکمــکبــه10 ون  ها به میدان  می آیند
اتوبوسرانیخرید20هزارونسقف
بلندرادنبالمیکند.ماهپیشنیزمراسمرونمایی
630دستگاهونتاکسیصورتگرفتتابهمرور
برایفعالیتبهمعابرتهرانبیایند.شهرداریتهران
درارتباطبااین630دستگاهقدرالسهمخودرادر
تفاهمباوزارتکشورپرداختکردهاستوپیگیری

تامینونهایبیشترازاینمسیراست.

اگرچهاحداثخطــوطالآرتی11 ال آرتی
)قطارهایسبکشــهری(هنوز
درمرحلــهمطالعاتیبهســرمیبــرد،اماخبر
میرسدکهجداازبررسی3محوربزرگراهشهید
همتوخیابانهایجمهوریوانقلاب،معاونت
حملونقلوترافیکبرایکاهشحجممسافران
اتوبوســرانی،ایجادالآرتــیدربرخیخطوط

بیآرتیراهمدردستمطالعهدارد.

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامهنگار

جهانشهر

خلاصهگزارشها

اتوبوسرانی12سالموردبیمهریقرارگرفتتااکنونکاربرایرساندناینشبکهحملونقلعمومیبهشرایطایدهآلبسیارسختباشد
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اتوبوس های برقی تولیــد داخل از آزمایش های 
اولیه سربلند بیرون آمده اند تا در مدار تولید انبوه 
قرار گیرند. اتوبوس هایی که قطعات اصلی شان 

وارد شده و در داخل مونتاژ می شــوند هم مسیر تکمیل را طی 
می کنند تا تعدادی از آنهــا پیش از پایان ســال وارد ناوگان 
حمل ونقل شهری تهران و چند کلانشــهر دیگر شوند.  فرایند 

برقی شــدن ناوگان اتوبوسرانی شــهر تهران ابتدا راه اندازی  
50دستگاه است و سپس 900دســتگاه اتوبوس برقی به ناوگان 

حمل ونقل عمومی شهر تهران اضافه می شود.

اتوبوس برقی به توان تولید داخل
اتوبوس های برقی که پیش از پایان سال  در تهران به حرکت در می آیند چه ویژگی هایی دارند؟

اگرسفارشباشد،خودمانمیسازیم

برای تامیــن اتوبوس های مورد نیــاز تهران 
راه حل های گوناگونی پیشنهاد شده است. گروهی 
می گویند باید اتوبوس هــا را به مرور تعمیر کرد 
طوری که فعلا قابل اســتفاده باشد. گروهی هم 
عقیده دارند که باید اتوبوس ها را با صرف هزینه 
بیشتر، تعمیرات اساسی کرد تا جایی که دوباره 
نو شوند. برای تولید اتوبوس جدید هم یک نظریه 
این است که باید اتوبوس ایرانی را با استفاده از 
توان کارخانه های داخلی ساخت اما مسئله خرید 
اتوبوس های دست دوم خارجی هم مطرح شده 
اســت. آخرین و پرهزینه ترین راه حل هم این 
است که باید اتوبوس های جدید خارجی خرید. 
با کارشناسان صنعت خودرو درباره این موضوع 
صحبت کردیم. بیشتر آنها مخالف خرید اتوبوس 
دست دوم خارجی و موافق رونق دادن به تولید 

داخلی هستند.

دستکاری فرسوده ها
حسن کریمی سنجری در پاسخ به این سؤال که آیا 
امکان تولید اتوبوس از نظر فنی وجود دارد، می گوید: 
» نیاز ما به اتوبوس در بازار برآورد شــده است. مثلا 
می دانیم که برای استفاده از ظرفیت کامل اتوبوسرانی 
در شهر تهران نیاز به 5هزار دستگاه اتوبوس داریم. 
توان تولید داخل هم کاملا مشخص است. مثلا چه 
تعداد شرکت اتوبوس سازی و چند خط تولید داریم. 
پس می دانیم که از این 5هزار دستگاه چند درصد را 
در چه محدوده زمانی می شود تولید کرد. طبیعتا بقیه 

باید وارد شود.«
او می افزایــد: » وقتی می گوییم دســت دوم به این 
معنی اســت که از کمپانی تولید کننده نمی خریم 
بلکه از واسطه می خریم. اتوبوس دست دوم وارداتی 
ممکن است معایب زیادی داشته باشد. در مواردی 
پیش آمده بود که کامیون هــای اروپایی در ترکیه 
آنقدر دستکاری شده بودند که به استاندارد واردات 
ایران رسیده بود ولی بعد از مدتی کارکردن در ایران 
مشخص شده بود که چقدر فرسوده هستند. بنابراین 
باید توان و نیاز را مشــخص کنیم و بقیه نیاز بازار را 
به صورت اتوبوس های کاملا استاندارد و از تولید کننده 
اصلی بگیریم که بتواند در شهر های ما کار کند. باید 
اتوبوسی وارد ناوگان شود که در مدت عمر مفید خود، 
مثلا در 10سال آلایندگی تولید نکند. اتوبوس های 
دست دوم حتی اگر در میانه عمر مفید خود باشند باز 
هم به زودی آلاینده می شوند. بعضی ها هم متناسب 
با شرایط آب و هوایی کشور دیگری تولید شده اند.« 

موضوع نصب فیلتــر روی خودرو های ســنگین از 
مدت ها پیــش بار ها در ایران مطرح شــده اســت. 

سنجری در این باره می گوید: »یکی از این کار ها فیلتر 
گذاشتن است تا به استاندارد برسد اما یک سال بعد 
می بینیم که آلایندگی موتور از حد استاندارد گذشته 
اســت و دیگر فیلتر ها کارایی ندارنــد. باید از تولید 
داخلی حمایت کنیم اما نباید بــه کارخانه داخلی 
که توان تولید 100دستگاه را دارد، فشار بیاوریم که 
200دستگاه تولید کند. از طرف دیگر برای اورهال 
کردن هزینه زیادی صرف می شود و وقت زیادی از 
خودرو ساز ها می گیرد. به شرکت های غیرخودروساز 
هم که ایــن کار را انجام می دادنــد نمی توان خیلی 

مطمئن بود.«
اما آیا امکان ســاخت اتوبــوس دو کابینــه هم در 
 ایران وجود دارد؟ این کارشــناس خودرو می  گوید:

 » فکر می کنم که امکان ساخت اتوبوس آکاردئونی 
دو کابیــن در ایران هنوز فراهم نیســت. مگر اینکه 
یکی از شرکت های اتوبوس ساز با همکاری شرکت 
خارجی و طی قراردادی بتواند این اتوبوس ها را تولید 

یا مونتاژ کند.« 

نیاز به تولید زیاد و طولانی 
امیرحسن کاکایی دلیل کند شدن یا توقف ساخت 
اتوبوس های شــهری را دریافت ســفارش کمتر از 
شهرداری ها می داند و می گوید: »اتوبوس سازی بازار 
خاصی دارد و محصول خود را بیشتر به شهرداری ها 
تحویل می دهد. ساخت اتوبوس شدنی است اما به این 
شرط که حداقل ســفارش وجود داشته باشد. البته 
باید زمان کافی هم داشته باشــند. زیرا کارخانه هم 
باید قطعات مورد نیاز خود را به تدریج تامین کند. در 
کشور های دیگر هم همینطور است یعنی یک کارخانه 
اتوبوس سازی  در چین، اگر بخواهد کار خود را آغاز 
کند باید هزار دستگاه سفارش داشته باشد و از یک 
سال بعد از دریافت سفارش و مبالغ آن به تدریج شروع 

به تحویل اتوبوس ها می کند.
در یک سال گذشته اتوبوس سازی ما دوباره زنده شده 

است ولی شروع کامل این کار 6ماه تا یک سال طول 
می کشد تا سفارش گذاری ها به نتیجه برسد.« 

او درباره خرید اتوبوس خارجــی می گوید: »گاهی 
پیش می آید که اعلام می کنند تعداد زیادی اتوبوس 
در مدت چند مــاه می خواهند و طبیعی اســت که 
خودروساز داخلی برای تولید آن زمان کافی ندارد. 
بعد به این نتیجه می رسند که از چین خرید کنند. 
وقتی تولید راه بیفتد کارخانه می تواند پشت سر هم 
سفارش بگیرد و بعد از مدتی آنها را به صورت 100یا 
200دســتگاه به صورت منظم تحویل دهد. این کار 
ارزش افزوده زیادی ایجاد می کند شاید تا 50درصد 

آن را می توان در ایران تامین کرد.«
از او هم درباره واردات خودروي دست دوم می پرسیم. 
کاکایی می گوید:» واردات خودروي سنگین دست 
دوم اصلا فایــده ندارد. درباره کامیــون و تریلی که 
مطمئن هستم زیرا در همان سال های اول به شدت از 
آنها کار می کشند. گاهی در 3سال کامیون مستهلک 
می شــود. وقتی می خواهند این کامیون را در سال 
پنجم بفروشند فقط آن را کمی دستکاری می کنند. 
حتی خودروي دســت اول هم ضوابط دقیقی دارد. 
می دانیم که خودرو های اروپایی با بنزین ایران تطابق 
ندارد پس حتما این موضوع درباره گازوییل هم وجود 
دارد. اتوبوس هاي وارداتی بایــد دوباره از طرف یک 
شرکت حرفه ای برای گازوییل ایران کالیبره )تنظیم( 
شــوند. از طرف دیگر خودرویی که در ایران تولید 
می شــود راحت تر به قطعات یدکی و خدمات بعد از 
فروش دسترسی دارد. در سال های اخیر هم توانایی 
دانش بنیان در ایران بیشتر شده است. تولید در ایران 
یک عملکرد اقتصادی پایدار اســت. 50سال قبل ما 
خودرو را تحت لیســانس تولید و صادر می کردیم. 
تا همین 20ســال قبل هم تولید بهتر بود. در چند 
سال اخیر که سازمان های متقاضی اتوبوس دوباره به 
اتوبوس ساز ها روی خوش نشان دادند کارخانه هایی 
که محصول دیزلی داشتند باز هم رشد کرده است.«

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

ناوگان اتوبوسرانی پایتخت فرسوده 
است و مدیریت شهری تلاش دارد از 
طریق خرید، تعمیر و بازسازی، غفلت 
10 ساله را جبران کند؛ اقدامی که قطعاً 
زمان بر است و شهروندان نباید انتظار 
داشته باشند تا در مدت زمان کوتاهی شرایط این ناوگان 
بهتر شــود. نکته قابل تأمل درخصوص وضعیت ناوگان 
اتوبوسرانی، استفاده بهینه از ظرفیت های موجود است؛ 
موضوعی که به گفته شهاب الدین کرمانشاهی، کارشناس 
مدیریت و برنامه ریزی حمل ونقــل، منجر به بهره وری و 
خدمت رسانی مطلوب می شود و برای تحقق این امر نیاز 
به نوسازی فکری است؛ چراکه اگر ظرفیت ناوگان افزایش 
یابد، اما مهندسی درست زمانی یا مدیریت صحیح و اصولی 
وجود نداشته باشد، اتفاق خاصی در این حوزه رخ نمی دهد 
و گشایشی ایجاد نمی شود. کرمانشــاهی در گفت وگو با 
همشهری، ابعاد نحوه خدمت رســانی و نوسازی ناوگان 

اتوبوسرانی را تشریح کرد که در ادامه می خوانید:

چه دلایلی منجر به فرسودگی ناوگان اتوبوسرانی 
شده است؟

این ناوگان متأسفانه طی سال های اخیر به دلیل عدم نگهداشت 
صحیح و نوســازی دچار فرسودگی شده اســت. در سیستم 
حمل ونقل، کرایه ها پایین اســت و به همین دلیل هزینه های 
نگهداری و تعمیر و حتی خرید باید از طریق سوبسید تأمین شود 
و این بخش هیچ جذابیتی برای سرمایه گذار بخش خصوصی 
ندارد؛ بنابراین اگر دولت تأمین مالی نکند، قطعاً مدیریت شهری 
به تنهایی قادر به رفع مشــکلات در این حوزه به ویژه نوسازی و 

نگهداری نخواهد بود.
به چه علت فرسودگی این ناوگان در 3سال اخیر 

تشدید شد؟
در 3ســال اخیر به دلیل افزایش هزینه تعمیــر و نگهداری از 
یک سو و عدم حمایت حاکمیت از سوی دیگر، ضربات سنگینی 
بر پیکر ناوگان اتوبوسرانی پایتخت وارد شد. در همین سال ها 
عدم تناسب دستمزد راننده ها با هزینه های جاری زندگی سبب 
خروج آنها شــد و برخی از راننده هــای خودمالک هم به دلیل 
پایین بودن نرخ کرایه ها، خودروهایشان را از ناوگان خارج کردند. 

همه این موارد فرسودگی این ناوگان را تشدید کرد.
قرار اســت دولت کمک 10هزار میلیارد تومانی 
به ناوگان حمل ونقل عمومی کند. آیــا این مبلغ می تواند 

مشکلات این ناوگان را حل کند؟
به نظر می رسد وزارت کشــور برای نوسازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی کلانشهرها به ویژه تهران برنامه ای جدی دارد پیش بینی 
مدیریت شهری افزایش ناوگان طی 2سال آینده به هزار تا 2هزار 
دستگاه اتوبوس اســت که این برنامه ها نشان از عزم حاکمیت 
و مدیریت شــهری برای بهبود این ناوگان دارد. موضوع کمک 
10هزارمیلیاردی دولت، در حوزه اتوبوسرانی قطعاً گشایش های 
قابل توجهی ایجاد می کند، اما در حوزه حمل ونقل ریلی با این 

مبلغ نمی توان کاری انجام داد.
آیا می توان با مدیریت درســت از ظرفیت های 
موجود که اندک و فرسوده هستند، استفاده بهینه تری کرد؟ 
قطعاً با مدیریت درست و مهندسی اصولی می توان بهره وری را 
افزایش داد. علاوه بر تزریق اتوبوس، مدیریت زمانبندی درست 
حرکت اتوبوس ها، اطلاع رســانی دقیق به مســافران، ترانسفر 
)جابه جایی( بین خطوط، ارائه خدمات ویژه ســفرهای شغلی 

و تحصیلی، ارائه خدمات سفرهای خرید و تفریح و... نیاز است.
در خیلی از موارد همین مدیریت زمان حرکت 
اتوبوس ها سبب تأخیر در خدمت رسانی و گلایه شهروندان 

می شود. این مشکل را چگونه می توان حل کرد؟
امروزه نظر دنیا از نگاه صــرف به خطوط عادی و بی آرتی تغییر 
کرده و به خطوط منعطف توجه شده است؛ یعنی در تهران علاوه 
بر خطوط موجود اتوبوســرانی )عادی و بی آرتی( باید خطوط 
منعطف )در آیین نامه طراحی معابر شــهری به آن اشاره شده 
است( راه اندازی و پیش بینی شــود؛ یعنی توأمان که خطوط 
موجود را تقویت و نوسازی می کنیم و توسعه می دهیم باید برای 

خدمت رسانی در خطوط منعطف هم تدابیری اندیشیده شود.
کارکرد خطوط منعطف چگونه خواهد بود؟

امروز قطعاً تهران به این خطوط نیاز دارد؛ خطوطی که صبح تا 
شب کار نمی کنند و در ساعات مشخصی با اطلاع رسانی صحیح 
مسافرانی را هدف گذاری و جابه جا می کنند. با این برنامه ریزی نه 
اتوبوس بدون مسافر است و نه مسافر در ایستگاه معطل می ماند. 
درواقع این خطوط مکمل ســایر خطوط )عــادی و بی آرتی( 
خواهند بود و ســبب افزایش بهــره وری ناوگان اتوبوســرانی 

می شوند.
استفاده از فناوری در این ناوگان می تواند منجر 

به خدمت رسانی مطلوب شود؟
اســتفاده از فناوری اطلاعــات حتماً در تغییــردادن خدمات 
حمل ونقل همگانی مؤثر است و این کار در کشورهای پیشرفته و 
درحال توسعه انجام شده و طی یک یا 2سال آینده هم در تهران 
استفاده از این شیوه ســبب تحول و تنوع خدمات حمل ونقل 

همگانی به ویژه اتوبوس خواهد شد.
دقیقاً فناوری چه تغییراتی در ناوگان حمل ونقل 

عمومی ایجاد می کند؟
افزایش بهره وری و مهندسی سیستم، منجر به افزایش کیفیت و 
تنوع خدمات و کاهش هزینه ها می شود. برای تحقق این امر نیاز 
به اطلاعات دقیق است تا توسعه و خدمت رسانی متناسب با تقاضا 
انجام شود. کشورهای آمریکای شمالی، مصر، چین، کره جنوبی، 
سنگاپور و... استفاده از این روش را شروع کرده اند. به هرحال از 
طریق ترکیب نوسازی ناوگان )سخت افزاری( و نوسازی فکری 
و مدیریتی )نرم افزاری( می توان تغییرات محسوسی ایجاد کرد 
که قطعاً در ناوگان اتوبوسرانی تهران هم نیازمند این نوسازی ها 

هستیم.

رویدادی برای پیوند صنعت 
دانشگاه و مدیریت شهری

کنفرانس بین المللی مهندسی حمل ونقل و ترافیک، 
تنها مجمع علمی ترافیکی کشــور است که توسط 
ســازمان حمل ونقل ترافیک به نیابت از شهرداری 
تهران برگزار می شود؛ رویدادی که چون دوره های 
گذشته اســتادان و اعضای هیأت علمی دانشگاه ها 
در آن حضــور خواهنــد داشــت و خروجی هــای 
موفق 18دوره قبل منجر به تداوم آن شــده است. 
همچنین این کنفرانس بستری برای پیوند صنعت، 
دانشگاه و مدیریت شهری است؛ چراکه از این طریق 
طرح های علمی ارائه شده، در راستای رفع مشکلات 
و چالش های موجود شهرداری ها اجرایی می شوند. 
کنفرانس ویژه تهران نیســت و شرکت کنندگان از 
اکثر کلانشهرها )اصفهان، شــیراز و...( و حتی بیش 
از 10کشــور دیگر در آن حضور دارند و موضوعات، 
طرح ها و ایده ها ارائه و مورد نقد و بررســی و تحلیل 
قرار می گیرند و در نهایــت هم می توان از خروجی و 
نتایج آنها برای حل مشکلات ترافیکی شهرهایی چون 
تهران استفاده کرد؛ رویکردی که باتوجه  به فرمایش 
مقام معظم رهبری مبنی بــر اینکه فرمودند: »برای 
حل ترافیک باید یک روش علمی وجود داشته باشد.« 
در پیش گرفته شده اســت. محورهای تعیین شده 
برای کنفرانس هم براساس مشکلات و چالش های 
حمل ونقل شــهری اعم از طراحی و اجرای شــبکه 
حمل ونقل تا اســتفاده بهتر از ظرفیت ها و... تعیین 
شده اند؛ به عنوان مثال یکی از رویکردهای اصلی این 
دوره از کنفرانس، حمل ونقل پاک و انسان محور است.

گره گشایی حمل ونقل عمومی با 
مقاله های علمی

پس از 2سال تأخیر به دلیل شــیوه بیماری کرونا، اسفند امسال 
نوزدهمین کنفرانس بین المللی مهندسی حمل ونقل و ترافیک در 
11محور برگزار می شود؛ محورهایی که مبتنی بر نیاز کلانشهرهایی 
چون تهران اســت و قطعاً نتایج حاصل از این کنفرانس علمی و 
تخصصی می تواند سبب گره گشایی مشکلات ناوگان حمل ونقل 
عمومی شود.  حمل ونقل همگانی )بهینه سازی ناوگان حمل ونقل 
همگانی، برنامه ریــزی عملکردی حمل ونقل همگانی، توســعه 
مبتنی بر حمل ونقل همگانی )تی او دی( و...(، حمل ونقل هوشمند 
)سیستم های حمل ونقل هوشمند در شهر پایدار، مدیریت هوشمند 
کنترل ترافیک و...(، برنامه ریزی حمل ونقل و برنامه ریزی شهری 
)بررسی ساختارهای شهری، شیوه های جمع آوری اطلاعات برای 
برنامه ریزی حمل ونقل و...(، ایمنــی ترافیک )مدیریت حوادث و 
امدادرسانی جاده ای، روش های نوین جهت ایمن سازی معابر و...(، 
حمل ونقل پاک و توســعه پایدار )مصرف سوخت در حمل ونقل، 
عدالت در حمل ونقل و توسعه پایدار و...(، مهندسی ترافیک و طرح 
هندسی )عارضه سنجی ترافیک، مدیریت و کنترل ترافیک و...(، 
اقتصاد حمل ونقل )قیمت گذاری معابر شهری، محدوده و پارکینگ، 
کرایه حمل ونقل همگانی و...(، مدیریت سیستم های حمل ونقل 
)مدیریت تقاضای سفر و فعالیت ها، مدیریت عرضه حمل ونقل(، 
حمل ونقل بار )مدل سازی در حمل ونقل و جابه جایی بار، حقوق و 
قوانین و مقررات حمل ونقل و جابه جایی بار و...( آموزش، مقررات و 
رفتار ترافیک )روانشناسی در ترافیک، آموزش برای بهبود رفتارهای 
ترافیکی و...( و مباحث ویژه )کوویدـ 19و ســهم مدهای مختلف 
حمل ونقل، جابه جایی به عنــوان خدمت، حمل ونقل چندوجهی 
و...( محورهای پیش بینی شــده در این کنفرانس هســتند که با 
حضور متخصصان و فعالان )حوزه حمل ونقل( داخلی و خارجی 

برگزار می شود.

کنفرانس مهندسی ترافیک قدمت 18ساله دارد و قطعاً وقتی 
در چنین رویداد علمی هــزاران متخصص داخلی و خارجی 
دور هم جمع می شوند و مشکلات را بررسی می کنند و نقاط 
ضعف و قوت شناسایی شــده و مورد بحث و گفت وگو قرار 
می گیرد، حتماً راهکارهایی هم ارائه می شود. طی این سال ها 
راه حل هایی برای مشکلات ناوگان حمل ونقل عمومی تهران 
ارائه شده که برخی بلندمدت و تعدادی هم کوتاه مدت بودند 
و بعضی از راهکارها هم بنا بر دلایلی قابلیت اجرا در کلانشهر 
تهران نداشــته اند؛ به عنوان مثال نمونه های موفق تجارب و 
راهکارهای این کنفرانس بلیــت الکترونیک، ایجاد خطوط 
بی آرتی، احــداث پارکینگ مکانیزه و... بوده اند. مشــخصاً 
در ناوگان اتوبوسرانی مشــکلاتی وجود دارد که هنوز موفق 
به حل همه آنها نشده ایم، اما طی ســال های اخیر با ایجاد 
10خط بی آرتی در تهران، فرایند حمل ونقل مسافران تسهیل 
و تسریع شده و یک تجربه موفق بوده است. البته این ناوگان 
با کمبود و فرسودگی روبه روست که حل آنها نیاز به تأمین 
مالی دارد و در کنفرانس خیلــی موردبحث قرار نمی گیرد. 
آنچه براساس مباحث علمی و تخصصی اهمیت دارد و قطعاً 
در کنفرانس پیش رو به آن توجه خواهد شد، توسعه  تی اودی 
)رویکرد توســعه حمل ونقل محور( اســت تا با هم راستایی 
خطوط اتوبوس و مترو بتوان جابه جایی مسافران را مطلوب تر 
کرد و در آینده شاهد توسعه حول محور حمل ونقل همگانی 
باشــیم. همچنین پیگیر موضوع جمع آوری و دسته بندی 
دیتا )اطلاعات( مربوط به خطوط اتوبوسرانی هستیم تا برای 
مدیریت درســت در اختیار مدیران خطوط قرار بگیرد و از 
سوی دیگر هم در قالب یک نقشه طراحی و به عنوان راهنما 

به مسافران داده شود.

 خبر

نیم نگاه

ذره بین
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کارشناسان : کارخانه های کشور با دریافت سفارش انبوه ساخت اتوبوس، می توانند تولید مداوم داشته باشند
امیر حسن کاکایی

وزارت نفت اخیرا اعلام کرده است که 
امروز برای تداوم تولید به شکل فعلی 
نیاز به بودجه بسیاري داریم. در روز های 
گذشته هم مشکل کمبود بنزین سوپر 
را در تهران دیدیم. وقتی اســتاندارد 
خودرو یورو5 باشد باید سوخت یورو5 
هم در دسترس داشته باشیم. از نظر فنی 
ما می توانیم سوخت یورو5 تولید کنیم 
اما از نظر اجرایی نیاز به سرمایه  گذاری 
داریم. در خودرو های زیر 10 سال تولید 
داخل، متنی درون در باک بنزین نوشته 
شده اســت که تقریبا هیچ کس آن را 
نمی خواند. روی در باک نوشــته شده 
اســت اکتان 93. حتــی روی در باک 
پراید ها هم همین نوشــته شده است 
درحالی که اکتان بنزین توزیع شــده 
در شهر بین 85 تا 87 است. این باعث 
می شــود که در درازمدت کاتالیست 
زودتر خراب اســتهلاک هم زیاد شود. 
این موضوع درباره خودرو های سنگین 
مهم تر اســت زیرا درمجموع گوگرد 

گازوییل موجود در ایران زیاد است.«

حسن کریمی سنجری 
تلاش عده ای بــرای واردات اتوبوس 
دست دوم، غیرشــفاف به نظر می آید. 
رفتار تولیدکننده ای که بیشتر از توان 
خودش اظهار می کند تــا مانع واردات 
شود هم غلط اســت. باید حواسمان به 
این هم باشد که خودروی تولید شده در 
داخل به لحاظ کیفیت و استاندارد های 
زیســت محیطی نه تنها کیفیت لازم 
بلکه پایداری هم داشــته باشد. مثلا 
خودروي ساخت داخل را با استاندارد 
یورو 5تولید می کنیــم اما بعد از مدتی 
می بینیم که از استاندارد خارج می شود. 
اتوبوس هایی که در شرکت های مطرح 
دنیا تولید می شود اگر استاندارد خاصی 
دارد به این دلیل است که ساختار موتور 
آن تغییراتی کرده اســت و آلایندگی 
خروجی در همان مرحلــه اول ایجاد 
نمی شــود. درحالی که ما گاهی اوقات 
این استاندارد ها را با اقدامات بعد از این 

مرحله ایجاد می کنیم.

داده نما

اینورتر کمکي

توان نامي: 5×2 کیلووات

ولتاژ کاري: 800-600 ولت

ولتاژ خروجي: 400×3 ولت

فرکانس کلیدزني: 10 کیلوهرتز

بازدهي: 98 درصد

جعبه دنده کوپلینگ

نسبت دنده: 4/05

گشتاور بیشینه خروجي: 4850 نیوتن متر

متوسط دور ورودي: 5000 دور بر دقیقه

اکسل عقب

قابلیت استفاده از انواع اکسل ها

قابلیت عملکرد با اکسل ساخت داخل

حداکثر سرعت بیش از 80کیلومتر بر ساعت

حداکثر گشتاور چرخ ها: حداقل 23500 نیوتن متر

پک هاي باتري

ولتاژ نامي: 650 ولت

جریان نامي: 500 آمپر

جریان بیشینه: 800 آمپر
1-2C :نرخ جریان شارژ بیشینه

ساختار پک ها: دوسري، 1 تا 4 موازي

مشخصات ملي

 (Low Floor)اتوبوس شهري برقي

DANA TM4 موتور

باتري 423 کیلووات ساعت

ZF اکسل هاي جلو و عقب

WABCO ESC, EBS (ABS+ASR) ترمز

35KW با ظرفیت حداکثر NTCAC کولر

کلاستر تمام دیجیتال

KNEELING سیستم

E-SORT2 براساس استاندارد

سیستم توزیع انرژي

بیشینه ولتاژ کاري: 900 ولت

تعداد خروجي هاي پیش شارژ: 5

تعداد خروجي هاي جریان پایین: 4

سیستم مدیریت الکترونیکي هوشمند

سیستم تشخیص خطاي عایقي

سیستم مدیریت باتري هوشمند مرکزي - محلي

سیستم مدیریت حرارتي: سیال خنک مستقیم

قابلیت پیمایش: بسته 
به شرایط استفاده از 

سیستم تهویه بین 50تا 
250 کیلومتر پس از 

شارژ کامل

حداکثر بار قابل حمل: 
19700 

کیلوگرم

 عرض
 2 متر و نیم

 ارتفاع
 3متر و 30سانت

اتوبوس های برقی نه هوا را آلوده می کنند
 و نه آلودگی صوتی دارند.

صرفه جویی در سوخت های فسیلی
 از دیگر مزایای اتوبوس های برقی است.

حمایت دولت، شاه کلید برون رفت 
از مشکلات 

شهاب الدین کرمانشــاهی: تهران نیازمند 
نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی است 
و راه برون رفت از این مشــکل، مذاکره بــا دولت برای تأمین 
و حمایت های مالی اســت. مدیریت شــهری نیز از یک سو با 
حمایت های مالی دولت و از سوی دیگر با استفاده از ظرفیت ها 
و تجربه شرکت های دانش بنیان می تواند نوسازی حمل ونقل 

همگانی را با بهره وری همراه کند.

مکث

نوسازی فکری در ناوگان اتوبوسرانی
شهاب الدین کرمانشاهی: تهران نیاز به خطوط منعطف 

اتوبوسرانی دارد

 طراحی نقشه راهنما 
برای مسافران اتوبوس

محمود صفارزاده؛ دبیر عملی کنفرانس

مرجان مجاهددینی؛ دبیر اجرایی کنفرانس

Electric Bus 100%
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خدمت رسانی با 20دستگاه اتوبوس 
در 53 مسیر

دسترسی به امکانات و خدمات شــهری اعم از رفاهی، ورزشی، 
فرهنگی و... بخشی از حقوق شهروندی محسوب می شود که در 
شهرهای توســعه یافته ای چون تهران، حقوق شهروندان معلول 
نادیده گرفته شــده اســت و به همین دلیل این گروه از جامعه 
پایتخت را شــهری غیرقابل دســترس پذیر می دانند و دوستش 
ندارند. هرچند مدیریت شهری در ادوار گذشته با مناسب سازی 
معابر و ایجاد سامانه حمل ونقل عمومی و... گام هایی برای احقاق 
حقوق آنها برداشته است، اما تا رسیدن به وضعیت و شرایط مطلوب 
فاصله زیادی دارد. آنچه امروز بیش از هر چیز دیگری نیاز و مطالبه 
معلولان محسوب می شود، دسترسی به ناوگان حمل ونقل عمومی 
است؛ ناوگانی که بی توجهی به آن سبب فرسودگی شده و نیاز به 

توسعه و نوسازی دارد.
به گزارش همشهری، سال91 ســامانه ویژه جانبازان و معلولان با 
74دستگاه اتوبوس و 62دستگاه ون مناسب سازی شده، در تهران 
بهره برداری و فعالیتش را با ارائه خدمات به 3هزار و 750مشترک، 
آغاز کرد و خدمات این سامانه با شماره 6305 در دسترس معلولان 
قرار گرفت. با گذشــت یک دهه ناوگان این سامانه حمل ونقلی به 
فرسودگی رسیده اند و اتوبوس ها به 20دستگاه کاهش یافته اند. آنطور 
که حامد صادق مقدسی، مدیر سامانه جانبازان و معلولان شرکت 
واحد اتوبوسرانی تهران گفته: »طی سال های اخیر نوسازی در این 
سامانه انجام نشده و همین امر سبب برهم خوردن تعادل میان تقاضا و 
ظرفیت شده است. به هرحال، مشترکان سامانه افرادی با ناتوانی هایی 
جسمی و حرکتی متفاوتی هستند و هر یک نیاز دارند برای تردد در 
شهر از مدهای مختلف ناوگان این سامانه )اتوبوس، مینی بوس و ون( 
استفاده کنند؛ بنابراین نوسازی و توسعه و تقویت هر دو مد لازم و 
ضروری است.« به گفته این مقام مسئول، تردد معلولان اکثرا به مراکز 
درمانی یا علمی و آموزشی است و بنابراین می بایست درخصوص ارائه 

خدمات در حوزه تفریح و... هم برنامه ریزی شود.

20دستگاه ون جدید
آنطور که مقدسی عنوان کرده: »اکنون در این سامانه 62دستگاه 
ون قدیمی، 20دستگاه ون جدید، 20دستگاه اتوبوس و 8دستگاه 
مینی بوس وجود دارد. اتوبوس ها به گونه ای طراحی شده اند که افراد 
به راحتی می توانند با ویلچر وارد و خارج شوند. ناوگان اتوبوسرانی 
در 33مسیر به عنوان ســرویس مدارس استثنایی به دانش آموزان 
خدمات ارائه می دهند و در 20مســیر پرتردد شهری هم اقدام به 
جابه جایی مسافران معلول و جانباز می کنند.« طبق تفاهم انجام شده 
با سازمان بهزیستی، افرادی که عضو این سازمان هستند می توانند 
مشترک سامانه جانبازان و معلولان شوند و از خدمات حمل ونقلی 
پایانه استفاده کنند. مدیریت شــهری برای توسعه و تقویت این 
سامانه برنامه دارد و مقدســی با تأیید این مطلب گفت: »تا پایان 
سال 20دستگاه ون در اختیار پایانه قرار می گیرد و سال آینده هم 
شهرداری تهران برای نوسازی و تقویت ناوگان این سامانه برنامه ریزی 
کرده است که امیدواریم در مجموعه با تدابیر اندیشیده شده بتوانیم 

خدمات شایسته ای به 4هزار و 200مشترک ارائه دهیم.«

در گذر زمان معلولان

14ماه تلاش برای تقویت 
ناوگان اتوبوسرانی

از110دستگاه اتوبوس درون شهری 
دیزل بهره برداری شد. 

شــهردار تهران از خریــد و ورود 
۵0دســتگاه اتوبوس برقی در فاز 

نخست خبر داد.

20دســتگاه اتوبوس از 6۵دستگاه 
اتوبوس عقد قرارداد شده، تحویل 

داده شد.

برای ســال1۴01، یک هزار دستگاه 
اتوبوس توسط وزارت کشور برای 

تهران درنظر گرفته شده است.

 قرار شــد 1۴00اتوبوس تــا پایان 
ســال اورهال شــود.  20دســتگاه 
ون مخصوص معلــولان به ناوگان 

حمل ونقل عمومی تهران اضافه شد. 

شــهرداری تهران قــرارداد خرید 
10۷۵دستگاه اتوبوس تولید داخل 
را امضــا و بخشــی از آن را تحویل 

گرفت. 

۵0دســتگاه اتوبوس دســت دوم 
کیفیت بالا وارد گمرک شد. 

30دستگاه اتوبوس و مینی بوس 
به عنوان سرویس مدارس برای 
نخستین بار مناسب سازی شدند. 

در هشتمین شــنبه امید و افتخار 200 
اتوبــوس، 62دســتگاه مینی بوس و 

100دستگاه تاکسی رونمایی شد. 

  شــهرداری تهــران بــا همکاری 
آموزش و پرورش و پلیس راهور 
دوره هــای آموزشــی مختلفی را 
برای خانواده کارکنان و شهروندان با 
رویکرد ارتقای سطح فرهنگی در حوزه 

حمل ونقل و ترافیک برنامه ریزی کرد.

دیدگاه موافقان و مخالفان
بســیاری از کارشناســان حوزه حمل ونقل معتقدند با توجه به 
آلودگی هوای تهران و همچنین ترافیک شــهر، به خصوص در 
نیمه دوم سال که بارها منجر به تعطیلی و مجازی شدن مدارس 
و دانشگاه ها شده است، ال آرتي می تواند یک مد حمل ونقلی 
مناسب برای پایتخت باشد. البته این طرح در بین کارشناسان 
مخالفان و منتقدانی هم دارد کــه معتقدند فرهنگ ترافیک و 
طراحی خیابان های تهران ازجمله در تقاطع ها، به شکلی نیست 
که امکان اجرا توســعه  ال آرتي در آن وجود داشــته باشد. از 
طرف دیگر گفته می شــود با توجــه به هزینه هایی که ســاخت 
ال آرتی دارد، اجرای این طرح نیازمند جذب مشــارکت بخش 
خصوصی و سرمایه گذاران داخلی و خارجی است. در این رابطه 
مرداد امسال بود که مجتبی شــفیعی، معاون وقت حمل ونقل 
و ترافیک شــهردار تهــران و رئیــس فعلی ســازمان ترافیک 
شــهرداری تهران از اعلام آمادگی ســرمایه گذار و فاینانسور 
چینی برای راه اندازی ال آرتی خبر داده بود. در عین حال، برخی 
از کارشناســان این حوزه می گویند ال آرتی می تواند به عنوان 
مکمل مترو و بی آرتی مورد اســتفاده قرار گیرد و برای اینکه 
حمل ونقل عمومی کارآمدی بیشــتری داشــته باشد در برخی 

خطوط جایگزین BRT شود.
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هزینه های ساخت 
و نگهداری: حدود 
یک چهــارم متــرو 

است
محرکــه:  قــوه 
موتور الکتریکی

نخســتین بار در چه کشورهایی 
راه انــدازی شــد: آمریــکا و 

انگلیس

نمونــه موفق اجرای این مــد حمل ونقلی: 
لیون فرانسه که کف معبر سنگفرش شده 

و خط ال آرتي از وسط آن می گذرد.

مســیر حرکــت: با 
توجه بــه موقعیت 
و  جغرافــیــــایی 
شــرایط محیــــطی 
می تواند به صورت 
زیرزمینی و یا بالاتر 
از ســطح زمین هم 
)elevated(  باشد.

حداکثر سرعت قطارهای پیشرفته:

۱۰۴ 
کیلومتر بر ساعت

فضایی که از خیابان اشغال می کند: بسیار کمتر 
از بی آرتی 

11

آبان

اسفند

اردیبهشت

مرداد

آذر 

فروردین

خرداد

شهریور

مهر

آبان

LRT مشخصات فنی  و ساختاری
BRT و ارجحیت آن نسبت به 

LRT ظرفیت جابه جایی

2.۵ 
BRT برابر

منبع تأمین انرژی: 
نیروی برق در مسیری 
کاملا حفاظت شده یا 
نیمه حفاظت شده 

14
00

14
01

تراموا در فاز مطالعاتی

تعداد واگن: 

2 یا 3
واگن 

حداکثر سرعت قطارهای 
عادی:

 ۳۰ تا ۶۱
کیلومتر بر ساعت 

مطالعات مربوط به راه اندازی تراموا در برخی از معابر شهر تهران، 
خرداد سال آینده به پایان می رسد.

راه اندازی »مونوریل« و »تراموا« و »ال آرتی« در شــهر تهران که 
ازجمله زیرمجموعه های قطار سبک شهری محسوب می شوند، 
موضوع چندان جدیدی نیست و در دوره های قبلی مدیریت شهری 
نیز بارها درباره اجرای این مد حمل ونقلی صحبت هایی مطرح و 
وعده هایی داده شده بود. با وجود این، وعده راه اندازی قطار سبک 
شــهری در تهران که قدمت آن به حدود 2دهه قبل برمی گردد و 
آخرین بار قرار بود تا سال1400 شــاهد راه اندازی آن در پایتخت 
باشیم، تا به امروز به جایی نرسیده و هرگز جنبه اجرایی و عملی 
پیدا نکرده است. به گزارش همشهری، خانواده حمل ونقل سبک 
ریلی فرزندان گوناگونی دارد که از آن جملــه می توان به تراموا، 
مونوریل، سیستم های معلق که در آنها قطار از ریل آویزان است، 
Sky Bus یا اتوبوس هوایی، سیستم های بدون راننده موسوم به  

AGT و سیستم های چرخ و لاســتیکی به جای سیستم ریلی که 
فاقد تکان های آزاردهنده است، اشــاره کرد. در این میان اجرای 
ال آرتی یا قطار سبک شهری یا اتوبوس های ریلی در دوره جدید 
مدیریت شهری در دستور کار قرار گرفته تا بتواند به مدد شبکه های 
مترو و اتوبوســرانی بیاید و باری از روی دوش حمل ونقل عمومی 
تهران بردارد؛ طرحی که موافقان و مخالفان زیادی تاکنون داشته و 
برخی آن را مفید می دانند و بعضی دیگر معتقدند درحالی که چرخ 
اتوبوســرانی به دلیل بی مهری های دهه90، اکنون لنگ می زند، 
نباید مطرح شــود. در واقع عده ای از کارشناسان تقویت و توسعه 
حمل ونقل ریلی زیرزمینی و اتوبوسرانی را اکنون واجب تر از اجرای 
تراموای شهری می دانند. به هر ترتیب برای اجرای طرح ال   آرتی، 
مطالعات ترافیکی از یکســو و موضوع هزینه و فایده درخصوص 
میزان منابع مالی مورد نیاز و تعداد مسافری که می تواند جابه جا 
کند از سوی دیگر بسیار حائز اهمیت است اما اگر مسئله و موضوع 

به تأیید شورای عالی ترافیک برسد، اجرایی خواهد شد. در همین 
راستا علی نادران، معاون مطالعات سازمان حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری تهران به همشــهری می گوید: »برای انجام مطالعات 
مربوط به امکان سنجی راه اندازی ال  آرتی، طبق مصوبه شورای عالی 
هماهنگی ترافیک شهرهای کشور، تا خرداد1402 فرصت داریم. 
می توان برخی از خطوط بی  آرتی را به قطار سبک شهری یا همان 
ال آرتی تغییر داد. در برخی از مسیرها که خطوط بی آرتی و مترو 
وجود ندارد هم، می توان ال آرتی را اجرا کرد. بعد از انجام مطالعات 

در این رابطه و جزئیات آن تصمیم گیری خواهد شد.« 
او همچنین اضافه می کند: »واقعیت آن است که تعدادی خیابان ها 
و معابر تهران همانند ظرفیت لازم بــرای بی آرتی قابلیت اجرای 
ال آرتی را دارا هستند و مشــکلی از این نظر نداریم. در بسیاری از 
شــهر های دنیا به صورت همزمان و موازی از چند مد حمل ونقلی 

مانند بی آرتی و ال آرتی استفاده می شود.«

 گزارشی از ال آر تی  و مزیت های آن
 به همراه دیدگاه های  مخالفان و موافقان
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ناوگان اتوبوسرانی پایتخت فرسوده است. واقعیتی 
که با حساب دودوتا چهارتا اثبات می شود. سال96 
تهران با حــدود 6تا7هزار دســتگاه اتوبوس به 
مدیریت پنجم شــهر، واگذار شد و 4سال بعد در 
سال1400 مدیریت شهری جدید این ناوگان را با 
2200دســتگاه تحویل گرفت. در چنین شرایطي 
که آلودگی هوا به مرز هشــدار رســیده و معابر 
شهری در تمام ساعات با گره های ترافیکی مواجه 
است، مدیریت ششم شهر، چاره ای جز بهبود این 
ناوگان ندارد و به همین دلیل همه گزینه ها ازجمله 
تعمیر، بازسازی و حتی خرید اتوبوس های کارکرده 
اروپایی را در دستور کار قرار داده است. در واقع 
شهرداری تهران تلاش می کند از طریق واردات 
اتوبوس های دســت دوم، فرایند بهسازی ناوگان 
اتوبوسرانی را تســریع و تسهیل کند؛ اما اعضای 
پارلمان شهری با این گزینه مخالف هستند و عنوان 
می کنند که اولویت مدیریت شهری خرید اتوبوس 
داخلی است. سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر هم 
ورود اتوبوس های دســت دوم را منوط به دریافت 
استانداردهای محیط زیست و پلیس راهور می داند 
و در گفت وگو با همشهری عنوان می کند که این 
موضوع نباید اولویت اول شهرداری تهران باشد. 
تشکری هاشمی که در دوران 12ساله شهرداری 
قالیباف، ســال ها به عنوان معــاون حمل ونقل و 
ترافیک فعالیت می کرد، با تجربه بســیاری در 
این زمینه پا به پارلمان شهری گذاشته و چندین 
دلیل برای مخالفت با گزینــه ورود اتوبوس های 
وارداتی و ضرورت حمایت از ســازندگان داخلی 
دارد. گفت وگو با این عضو شورای شهر تهران را در 

ادامه می خوانید.

علت اصلی مخالفــت اعضای پارلمان 
شهری با ورود اتوبوس های دست دوم چیست؟

قبول داریم ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت دچار 
عقب ماندگی ۱۰ساله است و قطعا استفاده از یک مد یا 
شیوه برای جبران این عقب ماندگی، هم زمان بر است 
و هم هزینه بر؛ بنابراین مدیریت شــهری گزینه های 
مختلــف ازجمله خریــد اتوبوس های دســت دوم را 

پیگیری می کند که فی نفســه مشکلی ندارد؛ 

اما در کشور شرکت های تولیدکننده توانمندی داریم 
که در سال های اخیر به دلیل نبود تقاضا خطوط تولید 
اتوبوس در برخی از آنها متوقف شده و امروز فرصتی 
است تا با اســتفاده از امکانات و ظرفیت هایشان برای 
بهبود وضعیت ناوگان اتوبوسرانی گام برداشته شود. 
با وجود این شــرکت ها )خودروســازان(، متأسفانه 
تهران با چالش کمبود نــاوگان حمل ونقل عمومی و 
توسعه و نوسازی ناوگان اتوبوســرانی مواجه است و 
اگر آنها بتوانند نیاز داخلی به اتوبوس های شــهری را 
تأمین کنند، قطعا نیازی به ورود اتوبوس های کارکرده 

اروپایی نخواهد بود.

پس اولویت مدیریت شهری حمایت از 
تولیدات داخلی است؟

دقیقا همینطور اســت. وقتی ظرفیت تولید در داخل 
کشور وجود دارد چرا باید از ظرفیت کشورهای خارجی 
برای تأمین اتوبوس های کارکرده استفاده کرد. مدیریت 
شــهری درصورت اعلام آمادگی شرکت های سازنده 
داخلی برای تأمین اتوبوس های شهری از آنها حمایت 
می کند و این کار ســبب رونق چرخ اقتصادی کشور 

می شود.
گفته می شــود ورود اتوبوس های 
دســت دوم خارجی مقرون به صرفه است. آیا 

این موضوع را تأیید می کنید؟
به هرحال شــهرداری تهــران نمی توانــد تنها روی 
اتوبوس های دســت دوم و کارکرده ســایر کشورها 
متمرکز شود و به سایر ظرفیت ها توجه نکند. براساس 
بودجه پیش بینی شده و همچنین حمایت های دولت، 
باید اتوبوس های نو هم خریداری شود و به نظر مي رسد 
شهرداری تهران پیگیر هر دو گزینه است. نکته ای که 
در اتوبوس های دست دوم نباید از آن غفلت کرد کیفیت 
و کارایی است. به هرحال این اتوبوس ها کارکرده اند و 
مستهلک شده اند. گرچه ممکن است در سال های اول 
مشکلی نداشته باشــند اما به دلیل استهلاک، خیلی 

زود دچار فرسودگی می شوند و هزینه بر خواهند بود.
کدام کشــور مبــدأ اصلــی ورود 

اتوبوس های دست دوم است؟
شرکت های خصوصی، لیستی از اتوبوس های دست دوم 
کشورهای اروپایی که قابلیت خدمت رسانی در تهران 
را دارند، ارائه داده اند که به نظر می رســد اتوبوس های 
کشور آلمان استانداردهای زیســت محیطی لازم را 
دارند و کیفیت آنها بهتــر از اتوبوس های فعلی فعال 

در تهران است.

 اتوبوس  کارکرده اروپایی یا تولید داخلی؟
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران، اولویت های مدیریت شهری در تأمین نیاز ناوگان اتوبوسرانی پایتخت را تشریح می کند 

زینب زینال زادهگفت و گو
روزنامه نگار

دستدومهایمقرونبهصرفه
خرید اتوبوس نو تولید داخل 5میلیارد تومان، تعمیر اتوبوس تک کابین 500میلیون تومان و 
تعمیر اتوبوس دوکابین هم حدود یک میلیارد تومان هزینه دارد. همچنین براساس برآوردهای 
انجام شــده تنها با یک پنجم یعنی یک میلیارد تا یک میلیارد و 200میلیون تومان می توان 
اتوبوس های دست دوم از کشــورهای اروپایی خریداری کرد؛ بنابراین مقرون به صرفه بودن 
اتوبوس های دست دوم باعث شده تا مدیریت شهری براســاس مصوبه دولت )اتوبوس ها و 
کامیون هایی که عمرشان کمتر از 2سال است به شرطی که استانداردهای کشور را بتوانند پاس 
کنند، در داخل کشور شماره گذاری شود( با مشارکت بخش خصوصی برای ورود این اتوبوس ها 

اهتمام بیشتری داشته باشد. 
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شروع به کار کارخانه های اتوبوس سازی 
 اخیرا اعلام شــد کــه دولــت در بودجه 
 ســال۱4۰2 مبلغی قابل  توجــه و حدود

 ۱۰ هزار میلیــارد تومان بــرای کمک به 
حمل ونقل عمومی اختصاص داده اســت. 
رویکرد شــورای شــهر تهران هم خرید از 
سازندگان داخلی است. سیدمحمد آقامیری، نایب رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل درباره سیاست های شهرداری در زمینه بهره  

گرفتن از کارخانه های داخلی به سوالات ما پاسخ داد. 

آیا می توانیم امیدوار باشــیم در ســال آینده 
شهرداری ها بتوانند با سفارش انبوه، باعث راه اندازی مجدد 

صنعت اتوبوس درون شهری شوند؟
ما از بعضی کارخانه ها بازدید کردیم اما به دلیل اینکه برای مدتی 
به خصوص در دوران کرونا تولید نداشتند دچار مشکل بودند. حالا 
هم اگر بخواهند نیرو های مورد نیاز را دوباره جمع کنند و خط را 
به کار بیندازند مدتی باید صرف  شود. ما هم به عنوان شهرداری 
نتوانســتیم قراردادی برای پیش خرید با این کارخانه ها ببندیم 
ولی دولت تعدادی اتوبوس خریداری کــرده و یکی، 2کارخانه 
تعهد تولید داده اند. وزارت کشور این اتوبوس ها را می خرد و بین 
شهرداری ها توزیع می کند. در آخر هم حدود 2۰درصد قیمت را 

شهرداری ها می دهند و بقیه را دولت پرداخت می کند. 
البته باز هم مصرف کننده اصلی شهرداری است؟

وقتی خط تولید به راه بیفتد ما هم به عنوان شهرداری می توانیم 
در تعداد کمتر سفارش اتوبوس بدهیم زیرا آن موقع صنعت در 
حال کار است و مشــکلی در زمینه تعداد اتوبوس ها ندارد. قبلا 
می گفتند که هزار دســتگاه ســفارش بدهید تا از یک سال بعد 
به صورت ۱۰۰دستگاه ۱۰۰دستگاه تحویل بدهیم. ما هم مایل 

بودیم اما توان مالی اولیه را نداریم.
سفارش های دولتی کنونی آیا 2کابینه هستند؟

به نظر می آید تک کابین ســفارش داده اند. در بازدید هم تولید 
تک کابین را دیدیم نه 2کابینــه ولی تصور می کنم کارخانه های 
ما و متخصصان داخلی ما توان ســاخت 2کابینه را هم داشــته 
باشند. قسمتی هم مربوط به بخش خصوصی است که از خارج 
وارد می کند. به دلیل نیازی که حمل ونقل عمومی کشور دارد باید 
این مســیر را هم هموار کنیم. دولت یا حتي خود شهرداری هم 

می توانند وارد کنند. 
شورا موافق واردات اتوبوس دست دوم است؟

خیر تا جایی که بنده اطلاع دارم شــورا اینطــور تصمیم گرفته 
است که اگر قرار شد اتوبوس وارد کنیم از اتوبوس های نو استفاده 
کنیم. البته اگر زمینه لازم فراهم شد و استاندارد های لازم کمی 
و کیفی هم تامین شــده بود؛ بخش خصوصی، می تواند اتوبوس 
اورهال شــده بخرد و با شــهرداری قرارداد پیمایش ببندد ولی 
خود شهرداری اقدام به واردات اتوبوس دست دوم نخواهد کرد. 
به جای آن شهرداری باید مشــتری اتوبوس داخلی باشد که هم 
به اشتغال کمک کند و هم بعدا بتوانیم لوازم و خدمات مناسب 

را دریافت کنیم.

صنعتنقل قول خبر

3میلیارد تومان ارزان تر
مهــدی چمــران، رئیــس شــورای شــهر 
تهران : قیمت اتوبوس داخلی 5میلیارد 
تومان و اتوبوس خارجی 8میلیارد تومان 
اســت و ما 2جلســه در مجلس داشــتیم 
که ســازندگان اتوبوس به مــا بگویند که 
توانایــی تولیــد چند دســتگاه اتوبــوس را 
دارند؟ اما آنها فقط می گفتند که ۱۴ماه 

زمان لازم دارند.

افق 3ساله
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر 
تهــران: برنامه ریــزی مدیریــت شــهری 
اینگونــه اســت کــه در یــک افق 3 ســاله 
تا۱۴۰۴ شرایط در تهران به نفع استفاده 
از حمل ونقل عمومی باشــد؛ به گونه ای 
کــه 22درصــد از ســهم خودرو شــخصی 
کاســته و بــه ســهم حمل ونقــل عمومی 

اضافه شود.

مهــدی پیرهــادی، رئیــس کمیســیون 
ســامت و خدمــات شــهری شــورای 
اسامی شــهر تهران گفته که شهرداری 
تهران پــول تامیــن حــدود 7۰۰دســتگاه 
اتوبوس را به دولت داده است. به گفته 
او شــهرداری تهــران برنامه هایــی بــرای 
توســعه حمل ونقــل عمومــی دارد و قرار 
است که وزارت کشور در یک بازه زمانی 
این تعداد اتوبوس  را تحویل دهد. البته 
۱5۰ دستگاه اتوبوس تحویل گرفته شده 

و الباقی هم باید تحویل داده شود. 

700
اتوبوس

به گفته ناصر امانی، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه شورا، شهرداری اعام 
کرده که قصد دارد 2۰هزار ون نیسان 
خریداری کند. قرار اســت این ون ها با 
چند هدف به کار گرفته شوند؛ نخست 
جایگزیــن ون هــای فرســوده شــوند. 
ســپس در خطوط کم مســافر اتوبوس 
بــه کار گرفتــه شــوند و اتوبوس هایــی 
که در این خطوط کم مســافر هســتند 
به خطــوط فعال تــر منتقل شــوند تا با 

ظرفیت کامل فعالیت کنند. 
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